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o Joietu Šornu in niegovem delu 
N even Borak - Žarko Lazarevic 

Življenjska pot Jožeta Šorna se je pričela 3. marca 1921 v Ljubljani. 
Njegova izobraževalna pot pa se je prek realne gimnazije nada lje
vala s študijem zgodovi ne na ljubljanski univerzi, ki ga je z diplomo 
- zaradi vojne nekoliko kasneje, kot bi bilo običajno - uspešno za
ključil januarja 1948. le ta . Raziskovalno delo, ki je bilo posledica 
želje po nadaljnjem poglabljanju znanja , ga je vodilo tudi na podi
plomski študij. Diseltacijo z naslovom !)remogovništvo l1a Sloven
skem do sredine deUeli7a)Slega sloieUa je obranil na svoj rojstni dan 
leta 1962. Po d iplomi se je Sorn zaposl il v Mestnem arhivu v Ljub
ljani (danes Zgodovinski arhiv Ljubljana), kjer je ostal vse do le ta 
1964, ko je prešel na tedanji Inštitut za zgodovino delavskega giba
nja (današnji Inšti tut za novejšo zgodovi no). Na inštitutu se je Jože 
Šorn lahko docela posvetil raziskovalnemu delu in običajni poti , ki 
vel ja v zgodovinarski raziskovalni srenji, od znanstvenega sode
lavca na začetku se je povzpel do znanstvenega svetnika. Inštitutu 
je ostal zvest vse do svoje prezgodnje smrti v juliju 1982. le ta - do
polnil je komaj 61 let. 

Vsak človek s svojim bivanjem in delom zapušča različne sledi, 
nekateri ši rše in globlje, drugi pač manj izrazite. V primeru prezgo
daj umrlega Jožeta Šorna vsekakor ve lja za pisati , da nam je zapustil 
veliko. Za njim zmadi prijetne narave in človeške topline niso ostal i 
le mili in dragi spomini njegovih kolegov in sodehivcev, temveč 
tudi - kar je s strokovnega v idika daleč najpomembnejše - obsežen 
in kakovosten znanst\'eni opus,' ln ravno zarad i tega 0pUS~1 - ki 
presega dvesto raznovrstnih bibliografskih enot ter z leti ne bled i. 
t emveč pridob i \'~1 p ri vrednost i zaradi številnih skl ice\'anj na nje
govo delo -uvrščamo .Jožeta Šorn::1 med najvidnejše slovenske zgo
doVinarje, Ta sodba velja tako za zgodovinopisje v splošnem kakor 
tud i ali predvsem Z::I njegov ožji raziskova lni interes, to je za pod
ročje gospodarske zgodovine , ki se ji je posvečal znaten del s"ojega 

I Ct:=!m'it;t hibliogr:llija z (),..,nO\'nill1i hiografskimi poc.btki je Ila \ 'oJjo \' pUblikaciji 
7hdes("1 {el fliŠ/ilI/lO z(/ zgudul'iJlu de{(//~~k{'g(f ,I!.if){/J ~i{/. ki jt' iz.š l:t kOl pIY:! .šle
\'itka Pr;s!x'/'j.'u/" Ztl II()/'('i§o z,'J,U(/()('/II(J \' letu 19H9, str. 243-25H. 
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življenja. Jožeta Šorm lahko brez strahu pred prenagljeno sodbo 
uvrstimo med vrhunske gospodarske zgodovinarje, celo več: danes 
ga lahko označimo za utemeljitelja gospodarske zgodovine novejše 
dobe v slovenskem zgodovinopisju, ker je postavljal metodološke 
in vsebinske standarde v raziskovanju gospodarske preteklosti 
naših krajev. Šorn je bil prvi med slovenskimi zgodovinarji , ki se je 
sistematično, celovito in dolgoročno lotil proučevanja te - do te
daj le parcialno in sporadično obdelovane - sestavine slovenske 
minulosti. 

Njegovo zanimanje za gospodarsko zgodovino - kakor sta že 
poudarila Jasna Fischer in Peter Vodopivec v predgovoru k njegovi 
postu mno izdani knjigi Začetki industrije na Slovenskem - .. ni bilo 
naključno, temveč plod zelo .Jasnega spoznanja, da ni mogoče na
pisati celovite narodne zgodovine brez natančnejšega pozl1ava1~ja 
1~jene gospodarske osnove.~2 S takim izhodiščem, ki je zahtevalo raz
iskovanje celostne podobe slovenske gospodarske preteklosti no
vejše dobe, nekako od 2<lčetkov osemnajstega stoletja pa vse do 
druge svetovne vojne, si je Jože Šorn sam določil izjemno široko 
področje dela, zadal si je veliko, kar življenjsko nalogo. Razisko
valni poseg v časovno tako dolgo obdobje ni mogel miniti brez vse
binske omejitve, brez določene ožje specializacije. Tako se je Šorn 
osredotočil na raziskovanje neagrarne gospodarske zgodovine, na 
razvoj obiti, trgovine, industrije in razmer, ki so ta razvoj omo
gočale in spodbujale: oblikovanje kapitala, miselne tokove, splošne 
gospodarsko-politične razmere, v katerih se je razvijalo slovensko 
gospodarstvo. V teh združujočih sklopih, ki nerazčlenjeni skrivajo v 
sebi široko paleto tematske pestrosti, sta se vedno znova potrjevala 
Šornova znanstvena izvirnost in pogum. Ti dve lastnosti sta bili po
trebni, kajti utiranje novih raziskovalnih poti, sestavljanje celote iz 
množice majhnih, razdrobljen ih podatkov je vedno povezano z 
velikimi težavam-i. Te težave je Šorn uspešno premoščal; suvereno 
gibanje v zgodovinskih časovnih in prostorskih razsežnostih mu je 
omogočala predvsem ši roka razgledanost po virih, ki jih je ne
utrudna iskal v slovenskih in avstrijskih ;uhivih, nenazadnje pa tudi 
razgledanost po lite raturi , ki mu je lajšahi umeščanje arhivskih 
podatkov v čas in prostor, kateremu je pripadalo slovensko gospo
darstvo. 

Na 10 kakovost Šornovega dela so opozarjali njegovi sodelavci in 
kolegi že za njegovega življenja , zlasti ob njegovem življen jskem 

2 J,ISI1a Fischer - Peter \'odori\"ec ·0 ;l\"lorju in njegovem delu« . .Jože Šorn. 
ZaČelki iIIdIIsIrije /la S/UI.'eIISJ.!elll. Založha Ohzorja i\l;trihor. 19H4. Sle () 
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jubileju - šestdesetletn ici,' in v spominsk ih zapisih ob njegovi 
Sl11 lti. .j Izmed razčlemb Šornovega dela citirajmo tukaj le besede Va
silija Melika, ki je kot temeljno sestavino Šornovega dela poudaril 
naslednje: ,Domala vsa 5voia dela je napisal na podlagi temeliitega 
študiia arhivskih in tiskanih virov. Sistema!ičnoje pregledoval zla
sti naše in avstriiske arilive. Niegove razprave so zato tudi vselei 
prinesle II1nožico novih podatka IJ, dopolnievale in spreminiale so 
dotedanio sliko. Prav kot l7Clibo!iši poznavalec gradiva za gospo
darsko zgodovino od začetka 18. stole/ia naprei Šom ne sledi 
različnim starejšim, čeprav z velikimi aVloritetClmipodprtim ugoto
vitvam in periodizaciiam, all1pak poslC/v/ia na podlagi lastnih 
raziskav svoie, uteme/iene in bogato podpl1e z viri. Dr. Šom gospo
darskih konceptov časov, ki.Jih orisuie, ne razlaga abstraktna, am
pak jih postavlia med konkretne liudi v času in prostoru, nam 
prepričliivo pokaže, kCIJ' so hoteli, na kakšne težave so naleteli, 
kakšen je bil odpor in kakšen je bil nazadnie rezultat. Niegov 
način pisal~ja je dostikrat svojevrsten, na poseben način neposre
den in živahen.) 

Ocenjevalc i Šornovega dela pa niso prezrli še ene zelo pomemb
ne sestavine njegovega dela. Šorn namreč gospodarskega razvoja 
ni obravnaval časovno in tematsko izolirano, ker se je zavedal, da 
gre za dolgoročni soodvisen proces, sestavljen iz številnih etap in 
stranpoti. Ravno procesna narava gospodarskega razvoja ga je 
usmerila v dolgoročno proučevanje gospodarskih tendenc, kajti le 
časovno široko zasnovane raziskave - doba dveh stoletij, ki jih je v 
svojih raziskavah zajel Jože Šorn, pa zanesljivo ustreza tem merilom 
- nam izluščijo temeljne razvojne silnice in strukturne spremembe v 
slovenskern gospodarstvu. Šorn je svoje raziskave pričenjal glo
boko v pred industrijski dobi in jih prek protoindustrializacijske 
etape zaključeval v času pred drugo svetovno vojno, ko je bila Slo
venija pred sklepnim korakom prehoda v industrijsko družbo . 

. 1 Glej Fr:IIK Ro zman. ))1)[" Jože Šorn - .~eslde"ellclnjk· , Pr/sp erM za zgu(/ul'iJ/{) 
(/(!/arsi!ep,t' J.!,i/J(./ I/j(l št. l -2I 19H I. si r . 225-2.27: Ferdo Geslrin .• .J ože Šorn - še"l
desetle inik., Kronika ŠI , J/l9H I. "Ir. 62-63: \ '" "dij !\l d ik. :Iože Šorn - še"t(h~:-,et 
letnik •. Z.f.!,ud(J1 'iIl ~·ki časupis š l 1-1I 19H1. :-. 11" 1-i6-1-lH 

, Gle j .Ž:t1n:1 sej:1 del :I\TC\' [1l .~ tJ\Utl 7. ;1 zgodo \"i!)o d el :l\ 's kega g iba nj:l oh smni d r. 
.I nžela Šo rna (r. 3 . .3. 192. 1 - IL II 7 19HZ). znan.st\·eneg:l :-, \·etnika •. Prisper/.!i :w 
zgudul"illu dell/l 'sl~egfl gJ!)(II ~ia št. 1-l!19H2. SIr. 27 1-17'-i : Pde!" \ ·odo pl\"eL". ·or. 
.l ože Šorn Cl 921-1 9Hl). , Krull i l'(1 št. 311 9H2. Sir , 22 :5: \':lsilij i\leltk. · In l1l e lll()~ 
rl:lm. Or. Jože Šo rn C~ 3. 1921 -1 1 7. 19K2)-. Zgor!ul"ill.,·k , čflsupis ;t -V19H3. 
str. 339-340. 

'; \ 'as ilij i\ lelik. :!o že Šorn - še .... ldeselletn ik·. Z,r!,ur/ul'illsk; časopis št. 1- 2/ 19:-1 1. 
Str. 147. 
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ln ravno industrializacija, ki ne pomeni hipnega prestopa v eko
nomsko modernost, ampak neprestano potekajoč proces brez do-

" ločljivega konca, ko današnja modernost že jutri zdrsne v zastare
lost," ga je najbolj zaposlovala v zadnjih letih njegovega življenja. Za 
cilj si je zastavil, kar mu je omogočala množica zbranega gradiva, 
plod dolgoletnega neutrudnega .zbirateIjstva., monografsko obde
lavo razvoja neagrarnega sektorja v Sloveniji do druge svetovne 
vojne. Žal je v te zahtevne naČIte, kakor se v življenju vse prerada 
dogaja, posegla smrt, in mu jih preprečila sredi dela. 

Zamisel predstavitve celostne podobe svojega raziskovalnega 
področja je zagotovo želja vsakega ,dziskovalca , toda le redki se 
lotijO prelivanja tako zahtevne zamisli na papir. Jože Šorn ni bil 
med omahujočimi, smelo je pričel uresničevati večdelni načrt ce
lostne predstavitve neagrarnega dela slovenskega gospodarstva od 
začetkov osemnajstega stoletja naprej. 

Kot prvega je pripravil rokopis o začetkih industrije v Sloveniji v 
letih 1720 do 1870. V njem je sintetično strnil vsa svoja dotedanja 
spoznanja in dodal številne nove ugotovitve. Kljub tehtnosti in šte
vilnim prizadevanjem pa delo zaradi nezanimanja slovenskih za
ložb za tiskanje temeljnih in izvirnih znanstvenih študij za časa 

njegovega življenja ni ugledalo luči dneva v knjižni obliki. Šele dve 
leti po Šornovi smlti pa je rokopis, po prizadevanju Jasne Fischer in 
Petra Vodopivca, ki sta tekst dokončno uredila za natiS, vendarle 
našel voljnega založnika. Založba Obzorja je odprla vrata svoje 
zbi rke Dokumenta ef studia hisforiae recenfioris in kot četrto v tem 
nizlI izdala Šornov rokopis v knjižni obliki pod naslovom Začetki 
il1dlfslr~ie na Slovenskem. V že zgoraj omenjenem predgovoru k rej 
knjigi sta urednika pOlldarila ~ da gre za ~jJlvi clel obsežno zaSnOva
nega Šornovega načrta,_ 

Urednika sta knjigo tudi ovrednotila, glede na vsebino sta ji dala 
zas!uženi pomen v slovenskem zgodovinopisju. kar je razvidno iz 
njunih misli , ki jih kljub dolžini navaj~lll1o v celoti : .Šorn je zgo.;;čeno 
in sinIelično prikaza! 150 let slovenskega go:,podarskega razvoja 
od zClče/kov indlls/rije u pmih dese/leljih J8. s/olelfCl do velikih 
s/mk/llralnih spremelllb v clmgi polovici 19. s/oleIiCl, ki jih je po
l'?.Toči/o lfuc~j(l1~je pridobitev . il7dlls(r~iske reuo/tfc(!e'. J11ol1ogrc~/Ua 

.1(' lICIpisana nCl pod/agi Clrhius/..~egCl grCldiuCl. hr{fI~jenega udomačih 
iII austl'(jskih arhhrih. odlil..~l~ie jo izvirl7C1 razporedileu snovi. pri 
katerih upošteva aulor IU(t; ši!'Še socia/Ile in /..~lfltlfrl7e pogoje IlCl 
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Slovenskem, kot so npr. šolstvo, prevladujoča podeželska struktura 
slovenskih dežel, "elmivna zaostalost slovenskega prostora in po
dobno, hkrati pa - ob spoznanju prevlade podeželja - posebej 
obraU11C/va tudi neagrame panoge gospodarstva, ki so bile pove
zcme s proizvodno in trgovsko dejavnostjo kmečkega prebivalstva. 
Z opozo17li na širše značilnosti avstrijske gospodarske politike in 
avstri/~<kega gospodarskega razvoja dobiva prikaz razvoja na Slo
venskem svoj logični državnopolitični in časovno prostorski okvir. 

Šornova monograjija je napisana z vso strokovno akribijo in 
zato seveda ni poljudno branje: to je znanstveno delo, ki s šte
vilnimi novim; podalki in lj marsičem ludi novim v;del~jem slik.CI 
razvoj neagramega gospodarstva na Slovenskem v času pred indu
strijsko revolucijo in v ,sti sapi dopolnjuje in spreminja do danes 
Z'1C/no podobo tega razvoja. Že pred 5'ornovimi raziskavamije bilo 
sicer znano, da se proces gospodarskega zaosta/cl11ja slovenskih 
dežel za razuit~Hi111i deželami 111onarh~ie začeJ~ja že v 18. stole(ju, 
da pa obenem te dežele - kljub izraziti prevladi podeželja - še na
dalje ne ž ive le od kmetii</va, sCIJ'poleg kmetijskih pridelkov in žita 
prinašajo denar ,v deže"!, tudi proizvodi neagrame proizvodnje, 
zlasti železarstva. Toda Som" je prvemu uspelo podrobno, s kon
kretnimi izraču ni in poda/ki prikazaU posamezne zn.ačilnosli i11 
stopnje razvoja neagmrne proizvodnje v obdobju nastajcmja indu
stnie na Slovenskem, pri čemerje prepričljivo razkril, da so imele 
različne gospodcmke panoge marSikdaj večji pomen in pomemb
nejŠi obseg kot seje domnevala doslej. S številnimi podatki o iclstni
kih podjetij in kapitala omogoča Šornava knjIga nalClnČnej,'i 
vpogled v zapletene procese ,akumlllacije kapitala' na slovenskih 
tleh in stmktllre kapitala glede nCl njegov izvor in med dmgim raz
krivCi, posebno v prvem obdobjll. razmeromCI močno podjetniško 
unemo trgovcev in lastnikov kapitala, ki so doma u slovenskih 
deželah. Čeprav so bili procesi prena§cf}ycl teži§ča z agrarne na 
neag1"Clrno proizuod}~io 110 Slovenskem nedvomno počClsnejši kOl U 
razvitejših deželah habsbllr§ke monarhije in nCl Celkem. se - kot 
kaže .~orl7ova k/~iifJ,a - zače/~ja lJ1oc.'<:nej::e zaosfc~jC/1~je .~ele v prvi 
polovici ]9. stoleUa. ko se zc/člle razmelje med domačim il1 II~iim 
kapitalom odločneje kot v predhodl1el11 obdobJII sprell1il1Jclli v tlljo 
korist.,,-

Ambiciozno 11<-1Č110v;)n<:l trilogija je ost~ila nedokončana. tudi za
radi slabih izkušenj z neuspe.~nim iskanjem založnika za prvi del. 
k;:lI' je Šornu nedvornno jen1alo voljO cio pisanja obsežnejših tekstov 

r-ischt!r-V()dopin~c n;I\·. delo. Slr. 6-7. 
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- le kdo pa si želi pisati za predal' Tako je drugi predvideni del, ki 
bi obsegal obdobje od sedemdesetih let devetnajstega stoletja pa 
do prve svetovne vojne, ostal zgolj v fazi osnutka. Šorn je veliko 
gradiva že zbral, kot zatrjujetajasna Fischer in Peter Vodopivec, pa 
tudi že skiciral strukturo bodočega rokopisa z opozorili na bistvene 
razvojne poteze tega pomembnega časa v industrializaciji slo~'en
skega ozemlja 8 V sklopu rednega raziskovalnega dela se je Sorn 
lotil tudi usode slovenskega gospodarstva po vključitvi v Jugosla
vijo, projekta zaradi nenadne Sl1111i tudi ni uspel v celoti dokončati. 
Pomembno pa je, da mu je iz tega široko zastavljenega naČIta ven
darle uspelo izoblikovati še rokopis o slovenskem gospodarstvu v 
nekaj poprevratnih letih, določneje rečeno do leta 1924, to je do 
srede dvajsetih leL. 

Ta rokopis, ki je bil doslej dostopen le ozkemu krogu raziskoval
cev, sedaj ponujamo v branje tudi Širšemu, ne samo zgodovinar
skemu občinstvu. Odločitev za prireditev rokopisa za tisk ni bila 
težka. V prid njegovi objavi govori tako tematika , ki do sedaj še ni 
bila tako natančno obdelovana, kakor tudi sama vsebina. Gre za 
delo, ki kljub letom, ko je čakalo na objavo, še vedno ni izgubilo 
aktualnosti, pa čeprav pomeni uvod v gospodarsko problematiko 
obdobja med obema vojnama. V njem se je Šorn s sebi lastno na
tančnostjo lotil obdelave bistvenih gospodarskih problemov, s kate
rimi so se ubadali v Sloveniji v prvih letih po vključitvi v jugoslovan
sko državo. V tej knjigi so prišle do izraze vse značilnosti Šornovega 
raziskovalnega dela, tako vsebinska širina kakor tudi izdatna doku
mentiranost. Šorn nas tako v svojem delu , ki ima značaj temeljnega 
znanstveneg(:l zgodoVinarskega dela , popelje v srčiko delovanja 
gospodarskega mehanizl11(:1 v prevratnem prehodnem obdobju, ko 
je staro počasi izginjalo, nova pravila igre pa so se šele oblikovala. 

Ta vmesni čas minevanja starega svetel in nastajanja novega, 
drugačnega , ki ga je Šorn pravilno opredelil z mejniki 1918--1924, je 
bil v primeru srednjeevropskega prostora. kateremu je navsezadnje 
pripadalo tudi slovensko gospodarstvo. zaznamovan z velikimi 
spremembami. Nove politične meje po prvi svewvni vojni so teme
ljito precl rugačile podobo tega sveta. Oznanile so nastanek novih 
gospodarskih področij; namesto velikega. med seboj povezanega. 
dopolnjujočega se in v več stoletjih izgrajevanega gospodarskega 
prostora je nastalo nekaj manjših. ki 50 jih pe5tile bolj a li manj 
enake gospodarske težave ( preskrba , valut(:l, pomanjkanje kapitala. 
oblikovanje novih nacionalno-gospodarskih območij, itd ... ). Nove 

~ Jb\"110 tun. 
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politične meje so oznanile tudi spreme njene pogoje gospodaljenja , 
zlasti v medsebojni menjavi, tako na področju transfera kapitala in 
tehnologije, kroženja delovne sile, a tudi v trgovinskih odnosih. 
Različne gospodarske transakcije , ki so bile do razpada habsburške 
monarhije nekaj povsem običajnega, vsakodnevnega, brez poseb
nih ovir, so naenkrat postale težko izvedljive. Postale so zadeva 
meddržavnih pogajanj, odvisne od političnih in ekonomskih inte re
sov - pogojenih z različno gospodarsko stlukturo in gospodarsko 
politiko - oziroma od dobre vo lje oblastnih struktur v novo nastalih 
državah. 

S temi besedami smo pravzaprav tudi o predeli li vsebino pri
čujoče knjige, kajti Šorn se je v njej gibal v tem na videz ozkem, a 
vendarle tematsko zelo obširnem in raznovrstnem območju, kajti 
gospodarske spremembe so bile velike in že njihova zaznava ter 
opis sta bila veliko delo. Šorn nas v tem delu popelje tako skozi 
občo gospodarsko proble matiko v srednjeevropskem prostoru, Ju
goslaviji in Slove niji kakor tudi skozi konkretno vsakodnevno delo 
na gospodarskem področju v Sloveniji. Pred nami zaživijo tako 
problemi vojnega gospodarstva, problematika inflacijskega financi
ranja vojne, kar je privedlo do uničenih valut, ki so jih bile države 
naslednice nato prisiljene sanirati ; sanacija valut je obenem pome
nila tudi sanacijo gospodarskih razmer. Zelo natančno nam pred
stavi ukrepanje slovenskih oblasti ob prehodu v novo državo in 
dileme, ki so se ob tem kazale. Natančno je analiziral slovensko zu
nanjo trgovino v tem obdobju te r tako pokaza l, da je raven gospo
darskega sodelovanja med državami naslednicami Avstro-Ogrske 
znatno presegala politične stik e. Sočasno s tem pa poteka [ucli 
zgodba o .avtonomnem uravnavanju gospodarskega mehanizma v 
Sloveniji, ki pa se je vedno bolj utapljalo v beograjskem cenlr(l
lizmu. V tem uvodu je potrebno posebno poudariti tisti del, ki go
vori o sekvestraciji in naCionalizaciji, kajti Šamu je ob primeru nekaj 
podjetij uspelo živopisno prikazat i, kako je bil ta proces mučen in 
počasen , kako so se st.ari lastniki upirali spremembam in kakšna 
energija je bila potrebna. da so s lovenske oblasti spravile pod nad
zor gospodarske subjekte, katerih centrale ali lastniki so živeli izven 
slovenskega oziroma jugoslovanskega ozemlja. 

Zadržimo se še nekoliko pri medmirodnem okolju . kajti razume
vanje tega okolja nam v marsičem pojasnjuje tudi samo naravo 
povojnih gospodarskih procesov oziroma sOČLlsno in naknadno 
sprejemanih odločitev. !vleci drugim tudi v .Jugoslaviji. Bis[vo gospo-

11 



darskih politik po prvi svetovni vojni je bilo vračanje v nOnl1alne 
gospodarske razmere. To vrača nje se je nanašalo na poskus vzpo
stavitve predvojne mednarodne gospodarske ureditve, utemeljene 
na svobodni konkurenci in zlati veljavi. Zato je bil temeljni gospo
darskopolitični ci lj večine dr2av v desetletju po končani svetovni 
vojni uveljaviti stabilnost domačega denarja na njegovi predvojni 
zlati pariteti. Svet, ki je pravkar izšel iz vojne, pa ni bil pripravljen za 
takojšnje doseganje tega cilja. Nasprotno. Problem, s katerim se je 
takoj soočil, je bila odprava posledic financiranja vojne in iskanje 
virov za finanCiranje povojne obnove. Državnopo!itične in gospo
darske meje v Evropi so bile prekro jene. Dve cesarstvi, avstro-ogr
sko in turško, sta razpadli. Nastale so nove države, ki so jim že v 
samem začetku različnosti notranjih nacionalnih in gospodarskih 
sestav prispevale dejavnike dolgoročne nestabilnosti. Drugi dve, 
nemško in rusko, sta bili v vojni poraženi , rusko je zajela sociali
st ičn a revolucionarna v ihra. ZDA so vstopile na pot ne le globalne, 
temveč tudi evropske sile. Po ocenah študij. pripravljenih pod okri
l jem Društva narodov, ki je prav tako pridobitev plve svetovne 
vojne, so gospodarska gibanja določali: neustrezna pričakovanja 
glede vrnitve na predvojna denarno stabilnost, pomanjkanje ka
pitala za gospodarsko obnovo in preskrbo prebivalstva, admini
strativne slabosti v delovanju držav, politične nestabilnosti in 
neustrezne davčne politike, transferni problem, povzročen z repa
racijami v vojni poraženih sil in pričakovani učinki teh rep .. Hacij pri 
državah prejemnicah, popolnoma neusklajeni poskusi posameznih 
držav za stab ilizacijo denarja. John Maynard Keynes, zagrizeni kri
tik versajske ureditve, se je najbolj približal žarišču gospodarskih 
problemov. "Predlagam,,, je zapisalY

, ·da tisti , ki ne verj ;'lInemo v ver
sajski mir, r~lzpravljamo o programu z mislednj imi naslovi: 1. Revi
zija mirovne pogodbe, 2. Ureditev Illedzavezniških dolgov. 3. Med
narodno posojilo in reforma denarja. 4. Odnosi mcd Centralno 
Evropo in Rusijo. " 

Njegov predlog je vseboval rešitve. ki so se nanašale na lU ~tri 
velike sprel11embe, ki so nujne za gospodarsko Življenje Evrope in 
se nanašajo na vojne odškodnine. na premog in jeklo in na ca
rine~. )redlaga l je zmanjšanje reparacijskega bremena, naloženega 
Nemčiji. spremembo določil mirovne pogodbe o premogu in jeklu 
in ustanovitev območja s\'obodne trgovine. v katerem bi bile za 

'J Ke~·ne.s. John .\I:I ~' Il ; II'(.t. 1920. nil.' /:'cUIIUlllic CUlJs('(III(,lIces <il the Pe(lce. Lon
dnn: i\lacJ1lillan :lllll Co. Limited (p IY;! izdaja 19 19> . .slr. 240. 

1,' Pr:.l\· (am . .s(r. 244 . 
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dobo desetih let obvezno vključene Nemčija, Poljska, države, na
stale po razpadu Avstro-Ogrske in turškega imperija, po preteku 
desetih let pa bi udeležba v taki integraciji postala prostovoljna. 
Članica območja proste trgovine naj bi po Keynesu postalo tudi 
Zdl1lženo kraljestvo. Zmanjšanje vojnih odškodnin na obseg, skla
den z nemško sposobnostjo plačevanja, drugačna ureditev vpra
šanja premoga in železove rude ter ustanovitev območja proste 
trgovine bi skupaj omogočili gospodarsko oživitev Nemčije, delo
vanje njenih industrijskih zmogljivosti, ohranitev nekakšnega go
spodarskega prostora , ki mu je sicer grozila razkosanost med skoraj 
dve dvanajsterici novonastalih držav, v katero bi pristopile tudi Bel
gija, Nizozemska, skandinavske države, Švica, Francija in Italija. 
~Območje svobodne trgovine,- je zapisaili (prav tam, str. 249-251), 
.. ki bi vključevalo Centralno, Vzhodno in Jugovzhodno Evropo, Si
birijo, Turč ijo in (upam) Združeno kraljestvo, Egipt in IndijO, bi 
lahko prispevalo k mil1l in napredku tako kot Društvo narodov ... 
Če bi demokraCije Zahodne Evrope sprejele tako ureditev in bi jo 
Zd ružene države finanCirale, bi nam nebo pomagalo vsem skupaj.« 

Poleg zmanjševanja reparacijskih obveznosti Nemčije je bilo po 
Keynesovem mnenju potrebno zmanjšati tudi medsebojno zadol
ženost zavezniških d ržavI!: -'o Velika Britanija mora odstopiti od 
svojih terjatev v korist Belgije, Srbije in Francije. Nemčija bi v tem 
primeru morala plaČali odpravo materialne škode, storjene tem 
državam v času sovražnikove invazije; ... Z urejenim vprašanjem re
paracij ... bi lahko dali dva dodatna finančna predloga, ki računata 
na radodarnost Zd ru ženih držav. Prvi je čl1anje medzavezniških 
dolgov v celoti (. .. ) , ki se nanašajo na vojno ... • Svoj predlog glede 
ČItanja mecIzavezniških dolgov, kjer so bile v končnem neto upnik 
ZDA, je utemeljeval s prepričljivimi primerjavami družbenega 
bogastva, števila prebivalcev in njihovih dohodkov ter finančnih 
bremen, povzročenih z vojno, med pos<lmezn imi zavezniškimi 
državami. Vse postavke o njihovem odplačevanju pa so temeljile na 
pričakovanjih o tem. koliko je mogoče izčrpali iz poražene 
Nemčije. Po Keynesovem mnenju so [ak"l pričakovanja pomenila , 
da je notranja in finančna st,:lbilnoSl z;,l\·eznBkih držav v celoti 
postavljena v odvisnost od zmožnosti Nemčije: da plač,,1 vse po
sredne in neposredne stroške vojne 13: ~Nemčija dolguje ve like zne
ske zaveznikom: z<I\·ezniki dolgujejo velike zneske Veliki Britaniji: 

II Pr:.l\· l:lm . :-i lr. 1:49-251 . 
Il Jl ra\· lam. :-iti". 252-3. 
LI 1'I":I\ · I:lIn. :-ilr 262. 
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in Velika Britanija dolguje velike zneske Združenim državam. 
Vsaka država dolguje velike zneske imetnikom vojnega posojila , ti 
pa na drugi strani dolgujejo državi velike zneske kot davkopla
čevalci. Cela situacija je umetna , zavajajoča in nadležna. Nikoli se 
ne bomo premaknili, če se ne osvobodimo teh papirnatih okovov." 

Drugi finančni predlog se je nanašal na mednarodno posojilo. 
Zmanjšanje vojnih odškodn in Nemčiji in črtanje medzavezniških 
dolgov bi uredilo prihodnje probleme evropskih držav, " .. Toda 
evropske potrebe so takOjšnje .• " Spodbujanje evropske produkcije 
in prehranjevanje prebivalstva ni mogoče brez mednarodnega po
sojila, to pa lahko zagotovijo samo ZdnJžene države Amerike. To 
posojilo bi Evropi zagotovilo likvidna sredstva, pomagalo k ureditvi 
denarnih razmer in k stabilizaciji tečajev , kar bi ustvarilo dobre te
melje za gospodarsko obnovo. 

Zadnja točka njegovega predloga se je nanašala na približevanje 
Rusije Evropi. Osrednje mesto v tem procesu je Keynes namenil 
Nemčiji. I ' .V doglednem času ne vidim nobene druge možnosti za 
zviševanje (to je ruske) produktivnosti, razen tiste, ki temelji na 
nemških podjetjih in organizaciji ... Nemčija ima izkušnje, spodbude 
in v veliki meri tudi sredstva za izvršitev te naloge ... V našem last
nem interesu je, da čimprej pride dan, ko bodo nemški poslovneži 
v vsaki ruski vasi pognali impulze navadnega gospodarskega mo
tiva ... opogumimo in pomagajmo Nemčiji, da ponovno prevzame 
svoje mesto v Evropi kot ustvarjaIka in organizatorka bogastva za 
njene vzhodne in južne sosede ... 

Šele v to okolje lahko postavimo razpad avstro-ogrske monarhije 
kot popolne gospodarske integracije in nastanek jugoslovanske 
države. Prva država je bila denarna unija, pod popolnim nadzorom 
Avstro-Ogrske banke na Dunaju ; vodila je skupno fiskalno politiko 
z ločenima proračunoma avstrijskega in madžarskega dela, ki sta 
prispevali sredstva za skupne izcimke monarhije in za servisiranje 
državnih dolgov; različni deli monarhije so oblikovali območja pro
ste trgov ine in Avstrija, ki je z Dunajem predstavljala center, je bila 
brez zadostnih proizvodnih in blagovnih skhldov. Druga drž;,nra. 
Kraljevina Srbov, Hrvatov in Slovencev. je morala šele uSlv~l rili sku
pen gospodarski prostor. Sestavljati ga je morala iz delov, ki so s se
boj nosili vse slabosti in prednosti prejšnjih državnih tvorb, znotraj 
k t-lterih so delovali: šti ri železniške mreže. pet različnih denarnih 
obtokav. šest carinskih območij in pravnih sistemov. Iti Prva gospo-

1, Pr;l\' tam. str. 2u5. 
l'i Pra\' lam. st r. 275. 
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darska integracija je začela razpadati v drugi polovici prve svetovne 
vojne. Zaradi pomanjkanja blaga in različnih oblik nadzora nad ce
nami SO posamezne dežele začele omejevati blagovne tokove in 
prevzemati gospodarske zadeve v svoje roke . Z razpadom 1'nonar
hije so se države naslednice znašle v različnih razmerah. Češka je 
razpolagala s težko in tekstilno industrijo, z nekaterimi živilskimi in
dustrijami in rudniki premoga, Madžarska s poljedelstvom in živi
nOl'ejO, Romunija je tudi bila kmetijska , Avstrija pa je imela šibko 
industrija ter obsežno upravno in finančno infrastrukturo. Nove 
države so delile skupno razvrednoteno valuto, zunanje dolgove ter 
razpadajoč trgovinski in plačilni sistem. Monarhija je bila relativno 
zap Il gospodarski prostor, Zato so nekaj časa obstajala pričakova

nja, da bodo države naslednice hitro obnovile predvojne medse
bojne trgovinske zveze. Poskus obnovitve carinske unije na 
pOlloroški konferenci lela 1921 je propadel. Transportni sistem 
je tudi razpadel. Naslednice so preprosto nacionalizirale dele 
železniškega sistema na svojih ozemljih, prav tako tudi vozne 
parke, kar je ustavilo prometne tokove. 17 Češkoslovaška , Romunija, 
Madžarska in Kraljevina SHS so uvedle visoke carine, poleg tega so 
uporabljale tudi fizične omejitve za izvoz in uvoz. O tem, kako re
sen je bil ta problem , govori dejstvo, da je mirovna pogodba iz 
St. Germaina vsebovala posebe n člen (224. člen), ki je zahteval 
od Češkoslovaške , Poljske in Avstrije, da petnajst let od uveljaVitve 
pogodbe ne smejo omejevati medsebojne trgovine s surovinami , 
rudninami in premogom. Večina trgovine, ki je poteka la med na
slednicami, je dejansko pomenila naturaino menjavo. Nasploh so 
za povojno mednarodno gospodarsko ureditev bile izjemnega po
mena določbe mirovnih pogodb, ki so poleg poskusov postavitve 
trgOVinskih zvez urejale tudi problematiko denarnih ureditev, 
državnih in privatnih dolgov in nostrifikacij (prenos lastnine tujcev 
na domače SLI bjekte). 

, .. 
Iz skopo orisane vsebi ne in mednclroclnih gospodarskih trendov 

je razvidno, da pomeni pričujoča Šorn ava knjiga - pri čemer je po
trebno omenit i, da so bili posamezni izseki že objavljeni v obl iki 
razprm' v strokovni publicistiki - zaključe no celoto z logično zgra-

tr, Prilllerraj John R. L:lmpe. VI/guslar/ti (IS H isfury: Twice l!tere /l"{fS (/ cUI/J/fI:r. 

Camhridge. ClInhridge Uni\'er:-;ily Pre:-;:-; 1996. zlasli 2 .. 3. in 4. pog]a\'je . 
1- J Van \\'l; tlri: de Borues. nJe AI/slriml Cru/l"11 lIs Depreciatiull (fIlCI Slabiliza

liuII. Ne\\' York. G:trbnd i'tlhli:-;hin.~. Inc. 19H3. str. 10 (pIY;! izdaja leta 1920). 
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jeno strukturo. Predstavlja nam tematiko, ki ji slovensko zgodovi
nopisje ni bilo ravno naklonjeno, in že zaradi tega, če za trenutek 
odmislimo njeno dokumentarno vrednost, je vredna objave. Z iz
dajo knjige se na eni strani poravnava dolg do avtorja, na drugi 
stran i pa se zapolnjuje tudi praznina v slovenskem gospodarsken1 
zgodovinopisju. 

V zaključku tega predgovora je potrebno pripomniti, da si kot 
urednika nisva dovolila posebnih večjih ali vsebinskih posegov v 
tekst. Razlog tega je želja , da bi ohranila avtentičnost Šornovega pi
sanja, njegov način razmišljanja in izpeljave sklepov. Tak uredniški 
pristop je obenem ohranil še eno značilnost Šornove razprave, kajti 
nazorno izpričuje duha časa, v katerem je nastajal rokopis. Govori o 
miselnem okvilU in vrednostnem sistemu tedanje družbe, kamor so 
morali zgodovinarji uvrščati svoja dognanja. Pozoren bralec bo to 
opazil zlasti v poglavju o Narodnem svetu in delovanju njegovega 

l' gospodarskega odseka. Zaradi take odločitve sva pri uredniškem 
delu in pripravi rokopisa za tisk odpravljala očitne jezikovne in pra
vopisne napake, ponekod pa tudi posodabljala nekoliko zastarelo 
terminologijo. 

Ob koncu se velja zahvaliti Mojci Šorn, pokojnikovi hčeri, za 
njeno dovoljenje za objavo rokopisa, Ca nkarjevi založbi kot založ
nici ter Zvezi ekonomistov Slovenije in Ministrstvu za znanost in 
tehnologijo, ki sta sofinancirala izdajo tega dela. 
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Periodizaciia razprave 

Politični , delavskosindikalni, splošnokulturni in sociološki aspekti 
prevratnih in poprevratnih dni oziroma let so že kar dobro znani. IB 

Tudi razprav, ki obdelujejo gospodarsko stanje in razvoj v tem času, 
ne manjka.19 Najbrž nismo daleč od resnice, ko trdimo, da so ta po
glavja šibkeje obdelana od poglavij drugih sektorjev zgodovine Slo
vencev. Zato se pričujoča razprava osredotoča prav na naloge, ki so 
do sedaj stale nekako ob strani. 

Zelo posplošeno rečeno je bila zgodovina Slovencev do ptve 
svetovne vojne odvisna predvsem od dogajanj v srednji Evropi. V 
desetletju 1914- 1924 je bila usoda tega naroda - ali točneje rečeno 
njegovo stanje in obeti za prihodnost - odvisna od razpleta dogod
kov tako v srednji Evropi kot na Balkanu. Ker se je gospodarsko 
zaokrožena enota .Srednja Evropa. začela po letu 1914 spreminjati, 
se kmalu krušiti in koč no tudi razpadati , Balkan, ki ni bil niti od 
daleč taka enota , pa je pričenjal dobivati zlasti s poletjem 1917 nove 
pe rspe ktive (preboj solunske fronte in njegove posledice), je bilo 
jasoo, da se bo moral tudi slovenski narod preusmeriti. Ker v prvi 
enoti ne bi imel več kaj iskati , saj jo je tudi pomagal rušiti , se je 

l~ Litt:ra!Ure je sorazmerno vdiko: glavna uporahljena dela so: S!s.lvend \' deset· 
lelju 19H3-192H. Ljuhljana 1928: Spominski zbornik Slovt:nije oh 20·letnici kra
ljevine Jugoslavije. Ljuhljana 1938. Sper.lns-Etkard Kardelj . Razvoj ~ Io\'enskega 
narodnega '-rra::;'lnja. Ljubl jana 1940: r.lewd )\ likuž. Sltln:! nci \. stari Jugosla\'iji. 
Ljubljana 1960: Fe rdo Čulino\,jc . .Iugoslavija izmedju (ka nila. 1-11. Zagreb 1961: 
H.e\·oILlcionarno dd:i\'sko gihanje \. Slm'eniji \' letih 192J - 1924. i{efer:lti z znan
stn~nega pns\'etO\';mj;:1 \. Ljuhljani 6 . in 7. junija 1974, Ljuhljana: Zbirki drov sta 
\. glavnem: ~)Šišic. Dokumenti o pnstanku kralje\"ine Srba. Htyata i Slm'e
nac I 1914-1919. Zagreh 1920: Dragos lav.lankovic- Bogdan Krizman . Gradja (l 
stvaran ju jug:osl()\'anske dri:a\"(~ I l . [.-10 . XII. 19lH/ . [- II . Beograd 1 %4. 

I'J Naj opozorimo na g!a\'na takratna dda: Milko Brezigar. Osnutek s lm 'enskeg:l 
narodnega gospodarst\'a. Ljuhlj:ltu septembra 191R: Joso Lakatoš. Industrija 
Slovenije, Zagreh 192.3: )\Jili\'oj )\1. Savi(. Na.'ia industrija i zana!i. J-JI 1922. III 
1923. IV 1924 . V 1925: Kralje\"ina Srhov. Hn'ato\, in Slovencev. Almanah. z\'ezek 
2.1924-1925. IV . in V. del. Z:lgreh 1924 Ivzporedna naslO\'a \' srhskem l eir.! in 
Ilfvaškem jeziku .! 
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odločil za drugo enoto - za Balkan, oziroma za njen najmočnejši 
del, to je, za kraljevino Srbijo." 

Idejo avtonomije, ki jo je v prvi enoti že dolgo gojil , je okrepil v 
poslednjem letu vojne in jo prinesel po J. decembru 1918 v drugo 
enoto. Tu je imela ta ideja svojo tako rekoč nepopačeno obliko in 
vsebino do pomladi 1919. Potem pa so se vse bolj očitno in boleče 
pričeli kazati znaki centralizma. Dn..lga enota namreč pojmov avto
nomija, federalizem itd. v svojem političnem življenju pred prvo 
svetovno vojno ni poznala oziroma jih ni izvajala. 

Ideal zedinjene Slovenije je doživljal podobno usodo: pIva enota 
zavestno ni hotela njegovega uresničenja , druga enota pa - potem 
ko so tretje sile odločile drugače - ni mogla stanja bistveno spre
meniti. 

Razprava poskuša pokazati, kakšno je bilo gospodarsko zaledje 
zahteve po avtonomiji in zedinjeni Sloveniji. Z besedo .. gospodar
sko zaledje. mislimo na dva sektorja dela , na narodnogospodarski 
sektor kot teoretično in administrativno delo, in na sektor prakse, 
praktičnega dela za učvrstitev tipično domačega slovenskega kapi
talizma. 

Sicer je res, da je bil centralizem do poletja 1918 za Slovence 
.tuji. centralizem, po pomladi 1919 pa ·domači· centralizem, toda to 
je predvsem politični pojem, politična praksa. Gospodarstvo v teo
riji in praksi ima drugačne kriterije: so posli, ki ne morejo biti avto
nomni, na primer valuta, carina, davčna politika, izvozna in uvozna 
pravlla , devizno poslovanje , zakonodaja, država kot enotno tržišče, 
itd. , in so posli, ki jih ni treba centralizirati, a teh je malo, na primer 
protokolacija firm pri okrožnem kot trgovskem sodišču, nacionalna 
zbornica za trgovino in industrijo, poslovanje v domačem jeZiku 
(knjigovodstvo, šolstvo) in še kaj. 

Zato za periodizacijo nismo pri vzeli političnozgodovinskih do
godkov in pojmov, ampak izključno gospodarskozgodovinske mej
nike. Zato zamejujemo to razpravo s časovnima terminoma "poletje 
1918" in "jesen 1924". Za poletje 1918 kot .. terminus ante quem nOI1" 
smo se odločili zato, ker je Narodni svet v Ljubljani , ki se je takrat 
konstituiral, ustanovil tudi odseke, katerih naloga je bila, ukvarjati 
se s trenutnimi in bodočimi gospodarskimi problemi (aprovizacija, 
zadružna koncentracija, oskrba Goriške z živili, valutno vpra.'ianje, 
nacionalizacija industrije itd.) K reševanju teh problemov niso pri
tegnili samo klerikalcev, ampak tudi socialne demokrate. Za jesen 

20 nel prehodne dobe je \' najnovejšem ('asu opisalJanko Pleterski. Prva odločite\' 
Slovencev za Jugoslavijo. Ljubljana 1974. 
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1924 kot .. terminus post quem non .. smo se odločili zato, ker je prvi 
uravnovešeni državni proračun za proračunsko leto 1923-1924 po
kazal prav v letu 1924 svoje pozitivne vplive, ker so dalje rezultati 
tako imenova ne deflacijske politike razbili vse, kar je bilo zaradi 
poprevratne inflacijske improvizacije slabo utemeljeno, ker je bila 
končno žetev poleti in v jeseni 1924 odlična in je to zelo povoljno 
vpliva lo na zunanjetrgovinsko bilanco Kraljevine Srbov, Hrvatov in 
Slovencev. 
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I. poglavie 

Vojno gospodarstvo v avstrijski polovici monarhije 

Sodobni avstrijski gospodarski zgodovinarji trdijo, da je narodno 
gospodarstvo habsburške monarhije zar-ddi stanja na Balkanu leta 
1913 utrpelo veliko škodo in da se je do takrat dvigajoča se kon
junkturna krivulja upognila. 2I Obrestna mera je upadala, proizvod
nja in poraba železa sta stagnirali. Zunanja trgovina je pokazala 
vzvratno tendenco; tem pojavom sta sled ila povečana brezposel
nost in krajŠi delovni čas. 

Izbruh svetovne vojne je krizo seveda zaostril. Kapital je pričel 
bežati, industrijske vrednote so vse bolj spreminjali v gotovino ali 
tudi v potrošno blago, mnogo naročil so stornirali, obrati so se us
tavljali drug za drugim, delavce so priče li odpuščati. Statistika potr
juje, da so zaradi pomanjkanja prodaje, denarja in kreditov že leta 
1914 začasno odpustili 212.000 delavcev in zaprli vrata prek 15.000 
obratov, v glavnem majhnih. Zaradi vojnega stanja so sledili vojaški 
vpokliCi, ki pa so prizadeli predvsem kvalificirane delavce. Vojna je 
sprožila proces, ki ga imenujemo vk ljučevanje obratov v oboro
ževalno gospodarstvo. Ukrepi vlade niso mogli biti več daljnosežni, 
ampak $0 se omejili na reševanje problemov ad hoc; razglasili so 
moratorije , zaprli borzo, ustvarili umetna pomagala za kreditni pro
met, ustanavijali so urade za dobavo surovin in življenjskih potreb
ščin. Vlada je hočeš nočeš birokratizirala velik del gospodarskega 
življenja v državi. 

Ti zgodovinarji trdijO, da se je prav kmalu pokazalo, da gospo
darstvo na noben način ni bilo pripravljeno na vojno. Očitno so vsi 
računali , da bo kratka. Ker se to ni uresničilo in ko se je na temelju 
stvarnih vojaških operacij kmalu pokazala potreba total ne vojne, je 
močno porasel pomen celovite oskrbe; to je pripeljalo do tega , da 
so Ogrsko še bolj kot prej obravnavali kot -žitnico monarhije~ . Ta se 
je svojega pomena zavedala in ga dobro izkoristila sebi v prid. 

Gospodarska politika je dobila prav vse znake tipičnega vojnega 
gospodarstva. Potreba vojske po hrani, obleki, oborožitvi , strelivu, 
zdravilih in podobnem je rasla iz dneva v dan, obratno pa so se 
pričeli krčiti obroki za civilno prebivalstvo. Takoj po izbruhu vojne 

11 Oie H:th.shllrger J\'lonarchie 1848--191H. \,lie n 1974 . .str. 59--64 . 
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so vse obrate, pomembne za vojno gospodarstvo, predvsem lO
varne za izdelavo orožja in streliva, podredili vojnemu pravu in 
večino podjet ij priredili za potrebe totalne vojne. 

Urejanje poljedelstva je bilo neprimerno težje, preobrazba je 
uspela tu le nepopolno. Pomanjkanje delovne sile zaradi vpoklicev 
so pri nizki s topnji mehanizacije v poljedelstvu le težko nado
meščali . He ktarski donosi in proizvodnja mleka sta često padla za 
več kOl polovico. Tudi tržišče delovne si le je bolj in bolj zahtevalo 
racionalizacijo, kajti ženska delovna sila in vojn i ujetniki nikakor 
niso mogli izravnati deficita, ki je nastal zaradi izpada strokovno 
izurjenih s il. 

Industrijsko proizvodnjo so tudi v habsburški monarhiji kontin
genrirali. Na teme lju poslednje izravnaine kvote med obema de
loma države so dobave določ ili tako, da je na avstrijsko industrijo 
odpadlo 65,5 % dobav, na ogrsko industrijo pa 34,5 % do bav. 

Seveda je dolga vrsla problemov nasta la zato, ker so bile cen
tralne sile izrinjene s svetovnega tržišča. Izpad surovin so mogli 
samo v prav skromnem obsegu nadomestiti z zasedbo sovra žnih 
ozemelj. Pri naraščajoči pičlosti sredstev je bilo vse bolj aklualno 
pač vpraša nje, kako vzpostaviti solidno organizacijo. Že leta 1912 
so uveljavljali pravne pridržke s tako imenovanim zakonom o voj
nih dajatvah . Cesa rska odredba z dne 10. oktobra 1914 je ustva rila 
okvirne pogoje za poob lastitev vlade, da ukrene vse potrebno za 
oskrbo prebivalstva in za pomoč gospodarslvu . Zakon o pooblasti
lvi iz julija 1917, ki se je nanašal na voj no gospodarstvo, je končno 
dal državni upravi v roke vse vzvode za vzpostavitev diktature nad 
gospodarstvom, ki je bila dejansko izdelana po vidikih planskega 
gospodarstva. V zadnji fazi vojne so bili prisiljeni, da so s strumno 
organizacijo zajeli vse rezerve in pomožne vire in sprejeli radikalne 
ukrepe za racioniranje. 

Po nemškem vzorcu je nastala dolga vrsta samoupravnih central 
za posamezne pot reb ne dobrine: leta 19 14 Centra la za življenjske 
potrebščine, krmo in bombaž, Centrala za volno in metale, leta 
1915 Zavod za promet z žitom v vojnem času , dokler ni bilo na 
koncu vojne končno prek 90 raznih central. Zato ni prav n ič čudno , 

da je po koncu vojne v novembru 1918 ostalo brez dela na Dunaju, 
- če naj verjamemo očiviclcu Slove ncu - okrog 80.000 uradnikov. 

Te institucije so v začetku vodili za obe polovici države skupno, 
vendar so na zahtevo Ogrske razdelili kompetence tako, da sta 
vzporedno obstajali po ena avstrijska in ogrska centrala . Tudi v tem 
primeru se je uveljavil ogrski sepa ralizem, ko je Ogrska sploh izko
ristila stiske prve svetovne vojne za radi posebnega položaja kot 
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dežele z agrarnimi presežki za (O, da bi dosegla za bodoči čas večje 
priznanje lastne državnosti. Translitvanska vlada se sicer ni zapirala 
pred nujnost jo glede oskrbovanja Avstrije, vendar je grofa Tiszo 
vodila pri pogajanjih z avstrijskim ministrskim predsednikom 
Sturgkhom naslednja maksima: .Življenjske pogoje ogrske nacio
nalne države je treba upoštevati , ker so prav ti tudi pogoji za po
ložaj monarhije kot velesile.· S tem je zastopal podoben nadzor kot 
grof Julius Andrassy v sedemdesetih letih 19. stoletja. Tu se je uve
ljavilo različno državnopravno pojmovanje Ogrov, ki je bilo v nas
protju s pojmovanjem avstrijske državne uprave o ideji skupne 
države. Gospodarsko in politično odtujevanje obeh delov habs
burške monarhije se je med vojno pospešilo do te mere, da sta se 
končno posluževali obe polovici daljnosežne avtonomne gospo
darske politike. Ogrsko pravno pojmovanje tega postopka je bilo 
vseskozi legitimno, čeprav ni bilo v prid skupnim zadevam. Izredni 
pogoji vojnega gospodarstva so spremenili tudi posamezne po
stavke v medsebojni trgovinski bilanci. Tu moremo ugotoviti pre
obrat v trendu, ker je bila Avstrija do Ogrske pasivna. To potrjuje 
pomen Ogrske kot žitnice za celotno monarhijo, medtem ko je 
medsebojni promet z industrijskimi dobrinami skoraj popolnoma 
zastal. 

Poleg omenjenih surovinskih in prehranjevalnih central je po
menila ustanova, ustanovljena leta 1916 in leta 1917 pooblaščena 
za izklju čni promet s tujimi plačilnimi sredstvi , namreč Devizna 
centrala, pomemben sestavni del avstrijskega vojnega gospodar
stva. Veliko težje je bilo, koordinirati ukrepe posameznih že ome
njenih central. Komire za vojno gospodarstvo v c. kr. vojnem 
ministrstvu. ki so ga vzpostavil i leta 1916, se je lotil te naloge le 
nepopolno, tako da je trgovinsko ministrstvo dalo šele z utemelji
tvijo Generalnega komisariata za vojno gospodarstvo in za pre
hodno gospodarsIvo v marcu 1917 vojnemu gospodarstvu nujno 
institucionalno nadgradnjo. Državno upravo je podpirala in dopol
njevala vrsta gospodarskih zvez, razvrščenih po branžah, dalje z mi
nislrskimi odredbami oblikovanih javnih reles , ki so imela značaj 
prisilnosti in so obsegala podjetja. zaposlena s predelavo določene 
surovine ali Z izdelavo določenega blaga. Ta telesa naj bi sveto
vala oblastem. izpelj3b pa naj bi rudi določene upravne naloge. 
ki so jih mogli prenesti po potrebi s pomočjo ukrepa n1inistrstva 
za trgovino. Državni vladni komisar je kontroliral poslovanje. ki pa 
se ~via facti ~ ni razširjalo na blagovne in denarne posle, Samo
upravljanje gospodarskih zvez se je zložno spopolnjevalo prav do 
konca vojne. 
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Financiranje vojaških izdatkov je le v neznatni meri potekalo 
prek povečanja državnih dohodkov. Sicer so direktni in indirektni 
davki nominalno porasli, tudi so vpeljali posebne davke (davek na 
vojni dobiček), vendar pa so zaradi hitrega razvrednotenja denarja 
državni dohodki realno močno zaostajali. Zato so stroške krili iz
ključno s pomočjo posojil in s tiskanjem bankovcev. Porast obtoka 
bankovcev od 2,19 milijarde kron na 31,48 milijarde kron v štirih le
tih in pol , - namreč od 25. junija 1914 do 31. oktobra 1918, - ter za
dolževanje države v emisijski banki sta pojava, ki sta potekala vzpo
redno, medtem ko je osem vojnih posojil skupaj v višini 35,129 
milijarde vojnih kron ali 9,265 milijarde predvojnih kron pomenilo 
le prenos kupne moči na državo. Cenijo, da so po kupni moči iz 
leta 1913 znašali vojaški stroški skupaj 22,4 milijarde kron, od česar 

je prišlo na Avstrijo 14,4 milijarde kron. 
Vzporedno z organizacijskimi in finančnotehničnimi operacijami 

za zboljšanje preskrbe in za kritje stroškov so tekli posegi material
nega pomena, ki so omejevali prosti promet z dobrinami , na primer 
spremembe carinskih določb, prepoved uvoza in izvoza , urejanje 
izdelave in transpolla dobrin z vrsto prohibitivnih posegov, obvez
nosti glede oskrbovanja določenih odjemalcev, vpeljava Živilskih 
kaIt in racioniranja, ukinitev določenih pogodb , prisila ponudbe, 
zaplemba, določitev najvišjih cen in mezd. Zagrozili so navijalcem 
cen, tihotapcem in črnoborZijanom z drakonskimi kaznimi, toda 
prav uveljavitev teh predpisov je bilo zelo težko kontrolirati. 

Omeniti moramo še zunanjepolitično organizacijsko delo, ki se 
ga je lotil habsburški vOjnogospodarski sistem. Šlo je namreč za ca
rinsko in trgovinsko-politično zbliževanje z nemškim zaveznikom. 
Že od samega začetka vojne so gospodarske zveze in tudi stranke 
namreč to misel stalno obravnavale. Knjiga Friedricha Naumanna z 
naslovom Mitteleuropa je v splošnem uživala veliko popularnost in 
javno mnenje je spodbodlo tudi dunajsko vlado, da se je opri je la te 
misli. Za cilj so pri tem imeli stopitev obeh rajhov v gospodarsko 
enoto, manj radikalne rešitve so Ciljale na carinsko zvezo z oboje
stranskimi preferenčnimi carinami. Razlike glede oblike in vsebine 
gospodarske zveze so se povečale v teku leta 191 6. V pogajanjih 
komisij na Dunaju in v Budirnpešti pa se je pokazalo, da ni možno 
doseč i takega dogovora, v katerega bi privolili rako Avstrijci kot 
Madžari. Le-ti se namreč niso močno navduševali za dunajsko vi
denje problema. Končno je prišlo julija 1918 v Salzburgu do po
gajanj, kjer se je izkristalizirala kot skupna rešitev tale maksimalno 
sproščena formula: Za vse blago deloma obOjestranska carinska 
prostost , deloma enostranska carinska prostost; vmesne carine (za 
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nemško blago v habsburški monarhiji oziroma za to blago v 
Nemčiji) naj bi bile enake razliki zunanjih carin, torej carin nasproti 
tretjih držav. Na tej osnovi naj bi prišlo do končnoveljavne pogodbe 
glede gospodarskega približevanja habsburške monarhije k nem
škemu rajhu. Pogajanja so sklenili 11. oktobra 1918. Do realizacije 
dalekosežne gospodarskopolitične pogodbe ni prišlo, ker sta nekaj 
tednov pozneje propadla oba rajha. Vsekakor je tujina pozorno 
spremljala obOjestransko dogovarjanje; odmev te pozornosti je bilo 
slišati že leta 1919 in pozneje, ko je bilo obema državama, sedaj že 
republikama, prepovedano politično in gospodarsko zbliževanje v 
smislu salzburške pogodbe. 

Vojno gospodarstvo ogrske polovice države 

Izbruh prve svetovne vojne je v začetku povzročil tudi vogrski 
polovici monarhije velike motnje v gospodarskem življenju, kajti 
niti ta polovica ni bila niti malo pripravljena na zahteve moderne 
vojne ." Po prvih mesecih so se pokazali uvodni znaki preobraža nja 
gospodarstva: v panogah, ki niso imele zveze z oboroževalno in
dustrijo, je nekaj zaradi blokade antantnih sil nekaj zarad i nara
ščajočega pomanjkanja delovne sile proizvodnja pričela nazado
vati. V panogah pa , kot so železarska, strojna in kemična industrija , 
je prišlo do velike vojne konjunkture. Po nekaterih računih je po
trošil vojni erar na Ogrskem okoli 200 milijonov kron. Preureditev 
tovarne vagonov v Rasbu , utemeljitev livnice topov v železarni 
Dusgyof, nadaljnji razmah različnih tovarn municije itd ., vse to je 
spadalo v militaristični program. Dobave vojaškega materiala so 
znašale v teku vojne letno povprečno 1) milijarde kron , kar je -
računano po indeksu predvojnega časa - ustreza lo 1,15 milijarde 
kron. To je bila približno tretjina ogrske industrijske proizvodnje iz 
leta 191 3. Z ozirom na to, da je industrijska proizvodnja - posebno 
v drugi polovici vojne - nazadova la , bi mogla vrednost vojnih do
bav v nekaterih vojnih letih doseč i ali preseči polovico predvojne 
proizvodnje. Tak obseg že sam po sebi dokaZUje, kako zelo se je 
spremenila funkCija države v gospodarskem Življenju. 

Poleg pridobivanja bakra, mangana in ci na so pričeli v vojnih 
letih na Ogrskem tudi s pridobivanjem boksita. V industrijskih ve
jah, ki so bile vprežene v oboroževanje, se je število delavcev v 
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splošnem dvignilo za 30% do 40%, medtem ko je v industriji, če je 
gledamo v celoti, to število nazadovalo za okoli 12 odstotkov. 

Eden izmed odločilnih dejavnikov v gospodarskih težavah je 
bila izredno velika izguba ljudi in temu sledeče veliko pomanjkanje 
delovne sile tako v poljedelstvu kot v industriji. Mirnodobno stanje 
c. kr. armade je znašalo 450.000 mož, leta 1916 je stalo pod orožjem 
4,900.000 mož, leta 1917 že 5,100.000 mož. Ogrska je prispevala 
46,6 % vojakov skupne armade, kar pomeni, da je ta del monarhije 
vpoklical skoraj 2,500.000 mož pod orožje. Na ta način so več kot 
e no tretjino za delo sposobnega moškega prebivalstva izločili iz de
lovnega procesa. V prvi polovici vojne je skupna armada imela več 
kot milijon padlih, okrog poldrug milijon vojnih ujetn ikov in skoraj 
dva milijona ranjenih . Zaradi tega so v zadnjih letih vojne mobilizi
rali že skoraj tri če1I1ine za vojno sposobnega moškega prebi
valstva. v monarhiji okrog 8 milijonov, od tega na Ogrskem okrog 
3,5 milijonov. 

Delovne sile je pričelo najprej primanjkovati v rudarstvu. Leta 
1914 je sicer vladala v številnih panogah industrije celo brezposel
nost, a v rudarstvu se je zaradi vpoklicev zmanjšalo število delavcev 
že za 2500. Leta 1915 je z ozirom na čas pred vojno že primanjko
valo petino de lovne s ile. V drugih panogah industrije je bilo stanje 
naravnost katastrofalno. V gradbeništvu se je z ozirom na leto 1913 
število delavcev zmanjšalo za 68%, v lesni industriji je leta 1917 bilo 
51 % manj delavcev, v tekstiini in oblačiini industriji 36 % manj de
lavcev, vtiska rstvu 31 % manj delavcev. Zato so zaposlili 60.000 
tako imenovanih vojnih delavcev, torej za vojaško službo nespo
sobn ih moških, dalje 30.000 vojnih ujetnikov, delež zaposlenih 
žensk pa se je povečal od 22,8 % v letu 1913 na 28,2% v letu 1917. 
Zaradi vseh teh ukrepov se je skupno število zaposlenih tovar
niških delavcev zmanjšalo do leta 1917 le za okoli 12,6 odstotkov. 

Pomanjkanje delovne si le je poljedelstvo prizadelo še znatno 
bolj kot pa industrijo. V teku vojne so vpoklicali več kot 2,500.000 
kmetov, kar je pomenilo približno polovico v poljedelstvu zapo
slene moške delovne sile. Vojska je pobrala tudi konje in že v jeseni 
1915 je bilo za 30 do 40% manj konj kot pred voj no. Padlo je se
veda tudi štev ilo rogate živine. Kolikor je že bilo poljedelskih stro
jev, so večinoma sta li bodisi zaradi pomanjkanja bencina bodisi ker 
ni bilo več mogoče dobiti nadomestnih delov. Površina neobdela
nih polj se je večalil , dela nil polju so izvajali pomanjkljivo. Logična 
posledica je bila , da $0 se vse bolj manjšali donosi žita. Donos žita 
je bil leta 191 8 manjši Zil 40% glede na leto 1913, donos koruze za 
polovico, krompirja za 38 %, sladkorne pese za 55 %. Za prebival-
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stvO, ki se ni moglo samo preskrbovati, je leta] 9] 8 znašala kvota 
na posameznega človeka 2]0 gramov, pred vojno pa 384 gramov. 
Zmanjšanje kvote je bilo znatno tudi pri krompirju in maščobah. 

Zaradi zmanjšanja v storilnosti dela se je najprej zmanjšala pro
izvodnja premoga, potem železove rude in tako dalje. Vojna je stala 
ogrsko polovico države več kot 32 milijard kron, računajoč po 
tekočih cenah, ali nekako] 8 milijard predvojnih kron, kar je zna
šalo približno 43,3% celotnega ogrskega narodnega premoženja. 

Finančna politika habsburške monarhije 
v vojnem času 

Finančnogospodarski razvoj prve svetovne vojne je kazal v mnogih 
pogledih veliko sorodnost z deficitno periodo pred letom ]868." 
Tako ono kot to dobo je karakterizirala pritegnitev valutne politike 
k financiranju nenavadno povečane finančne potrebe. Ta finančna 
potreba je po izkazu državnega proračuna za leto ]917-]918 dose
gla obseg okroglo 24 milijard kron in s tem bila približno šestkrat 
večja kot izdatki v zadnjem mirnem letu pred svetovno vojno. 

Pota, po katerih je šlo financiranje vojne, so bila v Avstriji ista kOL 
v drugih vojskujočih se državah. Izjema je bila Anglija. Ukrepi za 
kritje stalno naraščajOČih zahtev vojske so bili zelo enostavni: ve
čanje davkov, najemanje kreditov na kapitalnem tržišču s pomočjo 
kar tekoče serije vojnih posojil, vse večje zadolževanje v banki 
novčanic. 

Često so ljudje očitali vOjnofinančni politiki tako nemške kot 
habsburške države, da sta obe vse preveč zanemarjali instrument 
davčnih dohodkov in da sta se zanašali samo nel udobna posojila 
emisijske banke. Pred tem očirkom so se v Nemčiji branili s tem. cia 
je rajh imel od svoje utemeljitve dalje izredno malošteviIna finanč
nopolititna polnomočja. in sicer tudi kar sc tiče povečanja svojih 
cI::tvčnih dohodkov. V habsburški monarhiji resda ni bila državna 
oblast tako zelo podrejena lem utcsnitvam, vendar je kljub vsemu 
le odlašab s prilagajanjem davkov vojaškim zahtevam. Za tako 
obotavljanje je 1110rcia bilo odločilno takrat splo.~no razširjeno mne
nje, da bo vojna kratka , ne gre pa pri tcm prezreti tudi vpliva 
notranjepolitičnih napetosti v monarhiji ; nihče ni tvegal povečati 

notranjih nasprotij s privijanjem davčnega vijaka. 

11 Op. ClI. str. 101-104 
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Prvi davčni ukrepi so dobili veljavo sredi leta 191 5 z zvišanjem 
davka na žganje in s ponovnim zvišanjem konec omenjenega leta. 
V težnji , da bi davčno zajeli tudi naraščajoče vojne dobičke, so 
določili pristo jbino za poslovne pogodbe, ki so se nanašale na kritje 
vojaških potreb. Povišali so tudi še druge pristojbine. Šele v letu 
1916, ko so že pričeli dvomiti v zmago, so se res odločilno lotili 
Vključevanja davčne politike v službo financiranja vojne. Temu cilju 
je služila vrsta ukrepov, ki so jih uvajali od aprila 1916 do januarja 
1917. Na primer: ponovno povišanje davka na žganje, davek na 
vojne dobičke, ki je šel za tem, da zajame vedno večje donose pri
dobitnih družb vobče, dviganje cen tobačnih izdelkov, sledili so 
pribitki k direktnim davkom, tem splošno uvajanje kolkovin, pri
stojbin in podobno. 

Vsi davčnopolitični ukrepi so kazali tendenco , vzeti v zakup bre
mena, ki so si jih mogli v miru komaj predstavljati . Toda vse to ni 
zadostovalo za kritje ogromnih stroškov vojne. Zato so se morali 
zopet oprijeti sredstev, ki so bila temeljito znana še iz dobe deficita, 
to se pravi, poseg v samo valuto s pomočjo kreditov pri emisijski 
banki. Postopek, ki so ga pri tem izvajali , je bil izredno podoben ti
stemu , ki so ga uporabili tudi Nemci. Že mobilizacijo v letu 1914 so 
krili v obeh rajhih samo s kreditnimi operacijami. Računali so, da 
bodo v prvih tre h mesecih potrebovali 2,5 milijard kron , kar je bilo 
približno 74 % državnih potreb v poslednjem mirnem letu 1913. V 
p Ivih vojnih dneh je država najprej nastopila pri emisijski banki s 
pomočjo posebnega bančnega konzorcija, pozneje je pa šla kar po 
direktni poti. Banka je dala habsburški monarhiji posojilo v višini 
dve h milijard kron; od te vsote je odpadlo na avstrijsko polovico 
države 1,272 milijard kron ali 63,6%. V tem primeru je šlo za tako 
imenovani lombardni kredit, torej za posoj ilo, ki je bi lo krito z za
sravnim pogojem. Funkcijo zastavnih pologo\' so opravile 5-od
stotne državne zadolžnice, ki bi se iztekle leta 1917. To so bili 
potemtakem s rednjeročni papirji. Operacija se je razlikovala od 
nemškega postopka le v tehničnem postopku, kajti v Nemčiji je na
ka znice državne blagajne prevzela kar Reichsbanka sama. Učinek 
je bil praktično isti. Določitev roka za povračilo posojila se je poka
zala kot ovira , ki jo je kazalo v bodoče odstraniti in se ne vezati na 
rok. V jeseni 1914, ko so plvi kredit že izčrpali, so enostavno vpe
ljali predložitev državnih menic v diskontiranje emisijski banki. Tak 
način kreditiranja je poveza l dva elementa, ki sta bila za državo zdo 
ugodna, namreč nižje obrestovanje z daljšim rokom. Vrača nje se je 
raztegnilo na desetletje 1918-1927. Omenjeni različni krediti banke 
za novča nice so količino denarja tako poveča li , da je v nasprotju s 
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pIvimi vojnimi tedni sedaj država upala, da bo dobila posojilo kar 
na ka pita 1 nem tržišču. PIVO posojilo te vrste so razpisali v noven1-
bru 1914; prineslo je izkupiček okrog 2,2 milijarde kron. Tudi tu je 
šlo za srednjeročne kredite, katerih plačilo so predvideli za leto 
1920. V naslednjih vojnih letih so enostavno prešli ustavno pravne 
pomisleke, saj so nasprotovali dolgoročnemu zadoiževanju; pod 
streho so spravili kar osem posojil. Njihov skupni izkupiček je 
znašal okrog 33 milijard kron. 

Torej so že v plven1 vojnem letu premaknili finačnopolitično 
kretnico. Leta 1915 sta finančni ministrstvi obeh polovic države 
podpisali z nacionalno banko dogovor, ki je na novo uredil neka
tere tehnične podrobnosti in odstranil poslednje meje za zadolževa
nje države, istočasno pa potrdil načelo, da se ne sme izdati noben 
državni papirnati denar. To načelo je glede na finančno politično in 
valutnopolitično situacijo države moglo pren10titi samo široko jav
nost, ne pa tudi dobrih poznavalcev takih in podobnih problemov. 
Poslednje vojno leto je vpeljalo novost, to je "Kassenscheine" ali 
blagajniške listke. Bili so kratkoročni papirji in so jih vpeljali kot 
dodatek k vojnim posojilom. 

Tako v Nemčiji kot v Avstriji sta dosegli razmajanost financ in 
razrušenje denarne vrednosti svoj višek šele po vojni. Vsekakor je 
bila situacija prav ob koncu vojne tako brezupna, da je upravičena 
domneva, da bi se monarhija mogla rešiti le še s pomočjo drastične 
valutne reforme po vzorcu državnega bankrota iz leta 1811. 

Posebnost vojnih razmer v Srbiji 

Srbija je kot samostojna država imela svojega 1110narha, vJado, par
lament, vojsko itd. , pa seveda tudi svoje narodno gospodarstvo in 
gospodarsko politiko , svojo Narodno banko, carinsko in davčno 
službo, itd. Zaradi tega je imela določeno državno in državniško 
tradicijo, valutne in finančne izkušnje, s tem pa prednosti, ki jih 
ostale pokrajine v bodoči jugoslavij i niso imele. To je dajalo Srbiji 
občutek prednosti in večje veljave na področju državotvornosti. 

Upravni odbor Narodne banke kraljevine Srbije se je konstituiral 
v marcu 1884. 2

-1 Poudariti 1110ramo dejstvo, ki je bilo sicer značilno 
za vse narodne banke drugod po svetu, da je bila to privilegirana 
privatna ustanova v obliki delniške družbe z močnim nadzorstvom 
države nad njenim delom. Besede smo poudarili zato, da bi še po-

1, Narodna hanka 1884-1934. Beograd 1934. str. 15.s1. 
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sebej opozorili na dejstvo, da je bila to banka, ki je teme ljila na 
kapitalisti čnih pridobitnih načelih , ne pa na primer na zadnlžnih, 
državnolastniški h ali siceršnjih .nekapitalističnih . principih delova
nja. Tudi po prevratu , ko je bilo njeno delo precej širše, je poslovala 
po istih načelih, torej kapilalističnih , kar pomeni - gledano iz dru
gega zornega kota - da se družbeni sistem ni menjal in da je toza
devno vse ostalo pri starem. 

Ves čas vojne s Turki leta 1912 so bile tako gospodarske razmere 
kot tudi državne finance v Srbiji zelo stabilne . Zmede skorajda ni 
bilo. Na zbonl delničarjev Narodne banke v marcu 1913 se je 
poročilo za leto 1912 g lasilo takole: .V preteklem letu smo vam s 
tega mesta povedali , da so ekonomske in finančne razmere v državi 
pokazale veliko stabilnost ter da sta hodili ekonomsko in finančno 
življenje v državi po utrjeni poti. Drago nam je, ker se je v tem letu, 
ki bo ostalo najpomembnejše leto v zgodovini srbskega naroda , do
kazalo, da so bili tako narodno gospodarstvo kot državne finance 
na zdravi osnovi. Prav tako se je v tej vojni pokazala ekonomsko
finančna moč srbske države. Obe zmagi, zmaga srbske vojske ter 
srbskih državnih in privatnih financ, sta ustvarili Srbiji tako ime v 
tujem svetu, da smemo biti ponosni nanj. Brez ozira na to, kdaj bo 
konec vojne in podpisan mir, moremo bili zadovoljni s tem, kar je 
bilo do sedaj, ker smo vojaško in finančno zmagali; obe zmagi sta 
pokazali našim prijateljem, da je Srbija močan faktor na Balkanu in 
v Evropi, faktor, s katerim se mora računati in ki se ga ne sme več 
zanemarjati, kot je bilo do pred kratkim; našim sovražnikom je 
treba dokazati, da je Srbija država, ki jo morajo spoštovati .• 

A v letu 1913 je gospodarstvo zgubilo tisti polet, ki je prevladova l 
še dve leli prej v vseh panogah. Leta 1913 se je država ponovno za
dolžila pri Narodni banki. Ob koncu tega leta je skupaj dolgovala 
Narodni banki skoraj 15 milijonov dinarjev. Stanje, ki so ga ustvarile 
balkanske vojne, so finančno zlahka likvidirali , k čemur je veliko 
pripomoglo tudi S-odstotno posojilo v višini 250 milijonov din, ki 
so ga oktobra 191 3 najeli v tujini. 

Srbski vladni in gospodarski sistem sta se v glavnem zadrževa la 
na ozemljU lastne države do skrajnih meja možnosti, [o je, do jeseni 
] 9] 5, ko so sovražniki koncentrično napadli kraljevino. V te me
sece datira nekaj za bodočnost odločilnih predpiSOV. Tako je srbska 
vlada sprejela v Kragujevcu 17. avgusta 1915 zakon o postopku z 
lastnino državljanov tistih držav, ki so bile v vojni s kraljevino 
SrbijO. Pravilnik za izvedbo rega zakona so sprejeli dva dni pozneje 
v Nišu. Pravilnik je določal, da se bo 111oralo vse premoženje 
sovražnikovih državljanov popisati in postaviti pod državno nad-
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zorstvo. Podjetja bodo smela poslovati še naprej pod nadzorstvom 
skrbnika, vsi dohodki pa, ki ne bodo potrebni za obratovanje, bodo 
deponirani pri državnem fondu. 25 

Končno je srbska vlada sprejela 18. oktobra 1916 v Solunu 
sklepe pariške ekonomske konference, kjer so se zavezniki spora
zumeli o skupnih ekonomskih ukrepih za vojno in njej sledeče pre
hodno obdobje . Prepovedali so vsako trgovino s sovražniki in 
uvedli sekvester nad premoženjem, dalje so tudi sklenili solidarnost 
in medsebojno pomoč držav zaveznic pri obnovi opustošenih po
krajin. 

Ob koncu novembra je srbska vojska v celoti zapustila teritorij 
svoje države. Tako je dejansko prenehala za določen čas obstajati 
vsaj formalno -normalna gospodarska neodvisnost-o Vlada in drugi 
upravni organi so se v glavnem namestili na Krfu, na ozemlju kra
ljevine Srbije pa je sovražnik vzpostavil svoj vojaški gospodarski 
sistem. Moramo dodati, da se je Narodna banka že prej umaknila 
iz države. 

Po končanih balkanskih vojnah oziroma - točneje rečeno - z za
četkom leta 1914 so nastale za Narodno banko velike težave glede 
zajamčenja sredstev za kreditiranje gospodarstva. Od leta 1913 na
prej je bilo treba skrbeti za zadostne količine denarja v novo osvoje
nih južnih predelih kraljevine; dotakratni že tako in tako nezadostni 
bančni kontingent je bilo treba hitro povečati. Že v pIvih mesecih 
leta 1914 so ta kontingent i zčrpali v celoti. 

Glede jlospodarske aktivnosti je bila pIva polovica leta 1914 zelo 
ugodna. Zetev je dobro kazala, slive prav tako, stanje živine in dru
gih glavnih srbskih izvoznih aniklov je obljubljalo, da bo jesenski 
izvoz močnejši kot prejšnja leta. Poleg tega je bil državni proračun 
uravnotežen, zbiranje dohodkov je potekalo brez težav in prd VO

časno, tako da država niti ni izkoristila vseh začasnih kreditov pri 
Narodni banki. Posebno skrb sta tedaj banka in država posvetili 
normaliziranju in napredku gospodarstva komaj osvobojene južne 
Srbije. 

Julija 1914 se je Narodna banka preselila v Kruševac, uprava pa v 
Niš. V poznem poletju 1915 se je banka preselila v Skoplje in potem 
v Solun, nato še v Bitolo. Končno je odšla iz Solu na v Marseille. 
Spomladi 1916 je bila tu pIva seja uprave. Med vojno je srbska 
vlada najemala posojila v frankih in dolarjih. Septembra 1918 so ar
made prebile solunsko fronto , novembra 1918 pa je uprava banke 
prišla v Beograd in januarja 1919 je bilo poslopje v prestolnici uspo-

H Op. cit .. .str. 52.'11. 
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sobljeno za funkcioniranje. Banka sama je šla po kopnem in iz Mar
seilla prispela v Beograd sredi februarja 1919. Po štirih letih in pol 
je ta bila spet na svojem prvotnem mestu. 26 

Če so slovenski politiki in gospodarstveniki avgusta 1918 dobro 
poznali stanje v monarhiji, zlasti v njeni avstrijski polovici, znatno 
l11anj seveda vogrski polovici, pa istočasno ne moremo trditi , da so 
vsaj v obrisih poznali usodo srbske Narodne banke, srbski zakon o 
carini, zakon o postopku z lastnino sovražnih državljanov in po
dobne pomembnosti." Morda so te zadeve poznali člani Jugoslo
vanskega odbora v Londonu in še kdo v domovini, potem pa je bil 
krog posvečencev zaključen. Morda se je kdo vprašal, kaj bo z imo
vino Slovencev in Hrvatov, ki so bili do prvih dni novembra 1918 
fom1alno po državljanstvu pripadniki države, ki je bila sovražna 
Srbiji. Jasno je, da so srbski politiki gledali problem iz svojega zor
nega kota , hrvatski in s lovenski pa iz svojega kota . Niti krfska de
klaracija niti drugi medvojni dokumenti ne govore o reševanju 
narodnogospodarskih problemov in šele iz mnogo poznejših doku
mentov in dejstev vobče vidimo, da je slovensko in hrvatsko gospo
darstvo resnično moralo plačati Srbiji svojo nekdanjo državljansko 
pripadnost." Iz istih dokumentov tudi razberemo, da se je zdelo to 
srbskemu gospodarstvu popolnoma logično, da se pa drugi strani 
to ni zdelo tako zelo logično . Mnogo dejstev govori za to, da ze
dinjenja 1. decembra 1918 ni diktiralo spontano in tradicionalno 
politično prijateljstvo in velika gospodarska povezanost južnoslo
vanskih narodov skozi desetletja, pač pa veliko bolj misel, da je to 
"najboljši~ razplet dane situacije. Pritisk zaveznikov, bližnja mirovna 
pogajanja, obnašanje Italije, mednarodni sloves Srbije in druga dej
stva so vpliva la na to, da ni prišlo do zedinjenja precej pozneje ali v 
drugačni obliki.29 

X, op. <:il.. str. 84 sl. . 93 sI. 

.r V \'irih . ki .s mo jih pregledali . ni nobenega namiga. ki hi do\'olje\·aJ.sklep:lli. da 
je Narodni -,,\'el \' Ljuhljani kOl celota podrobneje poznal razmere \' t:lkralni kra
lje\'ini Srbiji. so znaki. ki dm'o\jujejo lakšna pred\'ide\';mja za ožji krog ljudi. na 
primer za dr. Antona Korošca, dr. Gregorja Žerjava, dr. Milka Brezigarja in po
dohno. 

!~ Josip i\insetizh, Pomjn;l d:l\'č na zakonodaja in gospodar.';I\,() \' Sloveniji /S lo
\'enci \' deselletju, SIr. 574-596/, - Stališt'a političnih strank do da\'t'ne in si
ceršnje gospodarske politike podaja dr. Melita Pin::c, Progr.llni polilit'nih st rank 
in stalistik] \'ulite\' l Op, cit .. st r. 357-3731. 

_'J ferdo ČlIlinm'k'. Jllgosbdja izmedjll dva rata I. , str. 75-119,139-190, 
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II. poglavie 

Narodni svet in njegovi odseki 

Ne trdimo, da dogajanja v mesecih od poletja 1918 do - na primer
pomladi 1919 ne poznamo, trdimo le, da ga še ne poznamo dovolj 
nadrobno. Pri tej trditvi imamo seveda prvenstveno pred očmi tako 
razvoj ekonomsko politične misli kot razvoj gospodarske prakse. V 
Narodnem svetu in njegovih organih so se izkristalizirala in fiksirala 
nekatera gospodarskopolitična načela, ki so postala vodilo za ak
cijo v poznejših mesecih. Kje je začetek teh idej, kje, v kakšnih 
okoliščinah in v čigavi glavi, - seveda v družbeno opredeljeni glavi, 
- moramo iskati izvor teh idej, je pa praktično toliko kot nemogoče 
čisto natančno določiti. Morda moramo jedro idej iskati v letu 1848, 
morda tudi v poznejših desetletjih, ni pa izključeno , da sežejo celo 
v čas pred letom 1848. 

Mi moramo tu pričeti enostavno z Narodnim svetom in z ugoto
vi tvijo, da se je v njem oziroma v njegovem okriljU koncentriral go
spodarskopolitični program za bodočnost, in to spoznanje imeti 
kot izhod no točko za našo razpravo. 

Zanimivo je, da v zborniku Slovenci v desetletju 1918-1928, ki je 
v znatni meri posvečen dogajanju od avgusta 1918 dalje, ne naj
demo specialnega teksta o razvoju gospodarskopolitične misli v 
Narodnem svetu in v njegovih posebnih organih, čeprav so raz
prave pisali večidel člani Na rodnega sveta ali vsaj njemu blizu 
stoječi akterji.30 

Značilnost znanih posvetova nj, ki so potekala v Ljubljani 16. in 
17. avgusta 1918, je bila osredotočena v naslednjih treh točkah: 

a) Sposobnost mlade in šibke slovenske buržoazije, da iz svoje 
sredine konstituira Narodni svet, ki naj narod vodi na avtonomni 
podlagi k združitvi z drugimi avstroogrskimi Jugoslov<:lni v »Državo 
S. Il. S" 

b) Odločenost Narodnega sveta, da bo ustanovil odseke, ki 
bodo povsem konkretno reševali vse probleme v perspektivi, naka
zani v prvi točki. 

lU Arhiv S]m'enij l!. Ljubljana / AS/, fond Narodni S\'l!L \' Ljubljani. Pond ohsega ret 
fas<.:ik!c)\": citiramo le lka najpomemhnejša : Fase. 2 Predsed.st\·o. r:lSe. 3 Spisi od
sekov. Gospodar.skopolitični el:.ihnrati so \. rase 3. ()\'oj Gospodarski odsek. 
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c) Hotenje Narodnega sveta, da uresniči tesnejšo povezavo s Čehi 
in Poljaki že na posvetovanjih in da jih v bodočnosti samo še razvija." 

Vsako od treh točk moramo analizirati podrobneje. 
K prvi bi pri pomnili , da so se 16. avgusta 1918 zbrali v Ljubljani v 

posvetovalnici mestnega magistrata odposlanci, ki so jih imenovale 
naslednje politične stranke in politična društva: Vseslovenska ljudska 
stranka, Jugoslovanska demokratska stranka, Jugoslovanska socijalno 
demokratska stranka Cta sicer ni poslala svojih delegatov na zbor že 
kot člane Narodnega sveta, a je - najbrž že v teku posvetovanja -
sklenila, da se bo delovanja Narodnega sveta vendarle udeleževalo), 
Tržaško politično društvo Edinost, Politično in gospodarsko društvo 
za Istro, Katoliško politično društvo za Slovence na Koroškem. 

Dalmacija fonnalno ni pristopila k ljubljanskemu Narodnemu svetu 
zaradi prevelike prometne oddaljenosti in zato zaradi nerednega pri
hajanja na sejo, vendar pa so sklenili , da bodo nekateri delegati vseeno 
redno prihajali k posvetovanju Narodnega sveta v Ljubljani. 

Kriterij za sklicanje odposlancev, izmed katerih naj se izvoli Na
rodni svet, je zelo preprost in za takratne čase edino realen: vseh 
šest legalnih političnih stra nk in društev (politično neorganiziranih 
skupin državljanov in članov revolucionarnih ilegalnih enot niso 
vabil i) naj si po medsebojni jakostni lestvici in vplivu v slovenski 
družbi razdeli delo in funkCije v tem elitnem korpusu. Ta jakostna 
lestvica je nakazana že v vrstnem redu naštevanja strank in društev. 

Da bomo povsem konkretno spoznali družbeno strukturo Narod
nega sveta, bomo člane Narodnega sveta navedli po imenih in 
priimkih, jim dodal i poklic in kraj bivališča in morebitne druge ka
rakteristike. Vrsta bo primerno dolga, toda ne moremo mimo nje 
zato, ker bomo videli, da so se mnogi izmed članov Narodnega 
sveta pozneje živahno udeleževali v gospodarskem in siceršnjem 
podjetniškem svetu v Sloveniji in JugoslaViji. Povezava med obema 
aktivnostma, med delom za rehabilitacijo Narodnega sveta v avgustu 
1918 in med poznejšo profeSionalno aktivnostjo v gospodarstvu , ni 
seveda nobeno naključje. 

Najprej torej k ~ podrobnostim.! Kot čl ani Narodnega sveta v Ljub
ljani , razvrščeni po abecednem redu , so zapisani:3l 

\1 AS. Narodni s\·et \' Ljuhljani. (ase. 2 Predsed!'t\·o. 
IJ Vir kot \. op. 2. St!zn<!m ni do kraja dognan. kt:r navaja ponekod le imen:.J in 

priimke ali edo le priimke. Pripadnost k političnim stranka m itna S;Jmo seznam 
za Narodni svet \' rv[ariboru oziroma zapisnik () njegO\"e m ustanO\"nem zhoru z 
dne 26. septembra 19 18. Kmečka stranka je dala VersIO\"ška. Hohnjeea. Ko\";:\
čiča. ŽeJ-lOta. Sla\·ič:.l . Pušenjaka. Lukmana. Vračk;!. Flo l1ančiča; vs i osta li čla ni 
so pripadali Jugoslovanski demokraL"kl stranki. 
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Izjemoma je na prvem mestu predsednik: dr. Anton Korošec, 
državni poslanec, Ljubljana-Dunaj; dr. A. Božič, odvetnik, Celje; 
dr. Janko Brejc, tu, Ljubljana; dr. Milko Brezigar; Josip Breznik, 
profesor, Ljubljana; dr. [zidor Cankar, glavni urednik Slovenca, 
Ljubljana; dr. Franc Černe , tajnik Mestne hranilnice ljubljanske, 
Ljubljana; 

dr. Josip Debevc, profesor, Ljubljana ; "Dolinar, revizor državne 
železnice, Ljubljana; 

dr. Otto Fettich-Frankheim, odvetnik, Ljubljana; dr. Slavko For
nazarič , odvetniški kandidat v pisarni dr. Tominška, Ljubljana; Josip 
Gostinčar, Ljubljana; Miroslav Gregorka , Ljubljana; Janez Hafner, 
poštni nadkontrolor, Ljubljana; [van Hribar, ravnate lj banke Slavija , 
Ljubljana; dr. Fran Ileši č, Ljub ljana; dr. Josip Jerič, odvetniški kandi
dat v pisarni dr. Furlana, Ljubljana; dr. "Jevšček , konCipist državne 
železnice, Ljubljana; dr. Fran Jež, odvetniški kandidat v pisarni 
dr. Jura Adlešiča , Ljubljana; Ivan Jovan, ravnate lj Žitnega zavoda, 
Ljubljana ; Andrej Kalan, kanonik, Ljubljana; [van Kejžar, ravnatelj 
skladišča Balkan, Ljubljana ; dr. Janko Kersnik, ravnatelj Kmetske 
posojilnice, Ljubljana; dr. Fran Kimovec, kanonik, Ljub~ana; Anton 
Kralj, Zadružna zveza, Ljubljana; Franc Krambergar, Zitni zavod, 
Ljubljana; dr. Albert Kramer, glavni urednik Slovenskega naroda, 
Ljubljana ; dr. Va lentin Krisper, odvetn ik , Ljubljana; Anton Kristan, 
ravnatelj, Ljubljana; dr. Kržan"; dr. Vekoslav Kukovec, odvetnik, tre
nutno c. kr. stotnik, Lebring; "Lah, inženir Kmetijskega društva, 
Ljubljana; Evgen Legat, ravnatelj Zadružne zveze, Ljubljana; dr. Mi
lan Lemež, odvetnik , Ljubljana ; dr. Lenart"; dr. Janko Leskovec, 
Škofja Loka , nato Ljubljana ; Janko Lesničar, tajnik Zadru žne zveze v 
Celju , Celje; Alojz Lilleg, veletrgovec, Ljubljana ; dr. Dragotin 
Lončar, profesor, [drija; Alojz Markež, ekonom Škofovih zavodov, 
Št.Vid nad Ljubljano; 

[van Mazovec, profesor, Ljubljana; dr. Jakob Mohorič, tajnik Za
družne zveze, Ljubljana ; Fran Muri , tajnik Žitnega zavoda, Ljub
ljana ; dr. Vbdimi r Murnik , tajnik Trgovske in obIlne zbornice, 
Ljubljana ; dr. Fran Novak, odvetnik, Ljubljana ; [van Ogrin. posest
nik , Ljubljana ; dr. Janko Olip , Ljubljana; dr. Danilo Majaron , odvet
nik, Ljubljana; Albin Pečar, ravnatelj Zveze slovenskih zadrug, 
Ljubljana ; dr. Pavel Pestotnik , profesor, Ljubljana; Josip Petejan, 
urednik Napreja , Ljubljana; Lovro Petovar, poštar; Ivanjkovci; 
J. Pirc, generalni ravnate lj Kmetijske družbe , Ljubljana; Josip vitez 
Po-gačnik , državni poslanec itd., Podnartj dr. Lovro Pogačnik, 

državni poslanec, Ljubljana; Alojz Potokar, poštni nadoficial glavne 
pošte, Ljubljana; Avgust Praprotnik, ravnatelj Jadranske banke, 
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Ljubljana; Ivan Pregelj, železniški kontrolor, Ljubljana; Svitoslav 
Premrou , ravnatelj, Gorica, potem Ljubljana; Albin Prepeluh, sodni 
oficial, Ljubljana; dr. Matevž Pretner, odvetnik, Trst; dr. Vladimir 
Ravnihar, državni poslanec, Ljubljana; 'Ravnikar; Bogumil Remec, 
profesor, Ljubljana; 

dr. Otokar Rybar, Trst; Adolf Ribnikar, nadzornik, Ljubljana; Vla
dimir Remec, inženir Zavoda za pospeševanje obIti, Ljubljana; 
Janko Sirnik, poštni kontrolor, Ljubljana; 

Ignac Šega, načelnik železniške kurilnice, Ljubljana; Fran pI. 
Šuklje, profesor, dvorni svetnik v pokoju, Novo mesto; dr. Ivan 
Tavčar, župan ljubljansk i, Ljubljana; Alojz Tavčar, inženir Kmetijske 
družbe, Ljubljana; Franc TeItenik, nadrevident Južne železnice, 
Ljubljana; Rihard Tomažič'; dr. Karel Triller, odvetnik, namestnik 
deželnega glavarja, Ljubljana; Alojz VItovec, urednik Slovenca, 
Ljubljana; Josip VItovec, nadkontrolor glavne pošte, Ljubljana; An
ton Wolf, poštni nadkontrolor, Ljubljana; Fran Zabret, tajnik SLS, 
Katoliška tiskarna, Ljubljana; dr. Janez Zore, profesor, Ljubljana; 
dr. Fran Zupanc, odvetnik, Ljubljana; dr. Gregor Žerjav; dr. Josip 
Puntar, profesor, Ljubljana. 

Člani pokrajinskega odseka Narodnega sveta v Mariboru so po
stali: 

dr. Karel Verstovšek, profesor, državni poslanec itd., Maribor; 
dr. Fran Rosina, odvetnik, Maribor; Franc Voglar, profesor, Maribor; 
dr. Fran Kovačič, profesor bogoslovja, Maribor; dr. Josip Hohnjec, 
profesor bogoslovja, Maribor; Franjo Žebot, urednik, Maribor; 
dr. Matija Slavič, profesor bogoslovja, Maribor; dr. Fran Lukman, 
profesor bogoslovja, Maribor; Evald Vračko, župnik, Šentilj; Jakob 
Florjančič, župan, Šmiklavž pod Mariborom; Hren*, učitelj, Muta pri 
Vuzenici; Jožef Smel1nik, ravnatelj posojilnice, Celje; Viktor Kuko
vec, posestnik paromlina, Ljutomer; Zadravec. 

Člani pokrajinskega odseka Narodnega sveta v Gorici: 
dr. Karel Podgornik, odvetnik, Gorica; dr. Anton Brecelj, prima

rij, Gorica; dr. Peter Medvešček , odvetnik) Gorica; Svitoslav Pre
mf OLI , ravnatelj Goriške zveze, Gorica; 

dr. Franc Gaberšček , odvetnik, Gorica; Avgust Kozman, urad
nik; dr. Alojzij Franko, odvetnik; Anton Štrekelj, ravnatelj Kmetijske 
šole; Ivan Mermolja , posestnik, Vrtojba; 

Ciril Yuga, kurat v bolnici Usmiljenih bratov; dr. Ivo Novak, od
vetnik, Gorica. 

Torej je bilo od 109 navedenih članov kar 29 visokih uradnikov 
(skoraj 27 %), dalje 27 odvetnikov (25 %), potem 17 profesorjev (ok. 
16%), nato 12 ravnateljev (11 %) , končno pet urednikov, itd. 
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Iz dejstva, da so posvetovanja trajala dva dni in da so že prvega 
dne imenovali Narodni svet, sledi, da na zborovanju ni bilo niti po
litičnih nasprotij niti družbenih konfliktov, da so torej priprave pote
kale dokaj hitro in složno. Po konstituiranju Narodnega sveta je 
njegov predsednik dr. Anton Korošec orisal svetovni položaj in raz
vil vodilne ideje, ki so privedle do ustanovitve Narodnega sveta, ter 
se pri tem skliceval na samoodločbo naroda , češ da nam bo ta prin
cip spet vrnil vse državne pravice, ki jih je užival slovenski narod do 
smlti kralja Sama, in bo omogočil združitev troimenega naroda Slo
vencev, Hrvatov in Srbov v močno veliko državo jugoslavijo. Vse
bine tega stavka ne smemo prezreti: predsednik se je skliceval na 
historično pravo, na dvo izvorno pravico samoodločbe (sovjetsko
rusko in ameriško) in na združitev Slovencev, Hrvatov in Srbov v 
močno veliko jugoslavijo, kar je formuliral tako široko oz. tako di
plomatsko, da gre lahko za habsburške Slovence, Hrvate in Srbe, 
lahko pa za res poznejšo jugoslavijo, ki figurira tu le kot .država., ne 
pa kot republika ali monarhija. Menimo, da gre pri terminu ,troimeni 
narod' za .volk., za ljudstvo, ki ga sestavljajo tri nacionalne skupno
sti . Tako razumemo tudi naslednji Koroščev stavek, ki ga tudi sicer 
zaradi ponlembnosti citiramo v celoti in originalno: »Narod} ki hoče 
bili nositelj države, ki hoče prevzeti in izvrševati državne pravice v 
blagor ljudstva, mora zbrati vse državnotvome moči v enoto. 
Stral1ke morajo izločiti la vprašal1ja iz svojega delokroga lerjih pre
puslili Narodnemu svetu. Da bode slovenski narod pripravljen 1W 

oni zgodovinski trenulek, ko prevzame vse pravice il1 dolžnosli sa
moslojne države skupno s HIVa'" in Srbi, sije izbral Narodni svel. S 
lem dnevoll1, tj z 18. cwgusloll1 1918 je posIavljen temelj za uslva
n'lev svobodne države. S lem zgodovinskim dnevom 51110 slopili v 
dntžbo svelovnih svobodnih narodov kot enakovreden član.· 

Analiza tega stavka nam pove, da je predsednik Narodnega sveta 
gradil svojo aktivnost na pojmu »5uvereniteta naroda« (Nat ion); to 
dokaZUjejO besede ,nositelj države' in dalje "prevzeti in izvrševati 
državne pravice~ . Ta narod, torej slovenski narod, naj zbere v enoto 
(= v Narodni svet) vse državotvorne moči. Zaradi konkretnega hi
sroričnega razvoja pa je mogla biti v danem momentu, to je vsaj v 
avgustu 1918 , samo nacionalno radikalno opredeljena in razredno 
močna in osveščena buržoazija nosilec državotvorne volje in akcije. 
Politične stranke naj bi se za čas ustvarjanja države Slovencev, Hr
vatov in Srbov odrekle strankarski politiki in dale svojo elito v nad
strankarski korpus, ne pa seveda v nad razredni , brezrazredni 
korpus, ker družbena stvarnost česa takega ne pozna. Predsednik 
Narod nega sveta bi seveda lahko tudi rekel : -Elita naroda. ki hoče 
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biti nositeijica države, ki hoče prevzeti in izvrševati državne pravice 
v blagor ljudstva, mora zbrati vse državQ[vorne moči v enoto.~ In 
kot sodobnik oktobrske revolucije bi mogel - če že ni drugače prek 
študij te problematike prišel do jasnih spoznanj - reči tudi: "Razred, 
ki hoče biti nositel; države, ki hoče prevzeti in izvrševati državne 
pravice v blagor ljudstva, mora zbrati vse državotvorne moči v 
enoto.· Raje se je poslužil tenninologije, ki je bila zaradi vzgoje in 
historične danosti bližja vsem, ki so rušili habsburško monarhijo. 
Ne moremo trditi, da slovenski delavski razred družbeno ni bil 
osveščen, toda manjkal mu je bistveno pomemben element v 
takratni stvarnosti: ni lnogel zbrati državotvornih moči v enoto. 
Buržoazija pa je to že mogla in zato je postala historično dana no
silka slovenske in s tem jugoslovanske državotvornosti. 

Pri drugi točki (b) velja dodati, da so na ustanovni seji Narod
nega sveta določili, da bo v njegov delokrog spadalo zlasti: delo za 
zedinjenje jugoslovanskega naroda v samostojno državo; smotrno 
delo za popolno ravnopravnost slovenskega jezika v šolah, uradih 
in vsem javnem življenju; obramba in pospeševanje skupn ih kultur
nih zadev; obramba in gojitev skupnih gospodarskih intere
sov ter zavest gospodarske osamosvojitve (podčrtal J. Š.); 
reprezentanca naroda in pospeševanje narodnih koristi na zunaj 
dogovorno s parlamentarno delegacijo. To so bile programske 
točke Narod nega sveta kot celote. 

Za lažje uresničenje naštetih programskih točk so izvolili tudi na
slednje odseke: 

- organizacijski odsek: pomaga naj predsedstvu pri organizaciji 
posebnih nalog in naj izdela načrt za preureditev skupne narodne 
organizacije v spora zumu s strankami. 

- ustavno-upravni odsek, ukvarjal se bo s temelji bodoče ustave 
in uprave ter narodnega prava za prihodnjo dobo. Zapisano je da
lje, da morajo biti nositelji javnih pravic in dolžnosti vsi sloji naroda 
in da se je treba postaviti na svoje noge ter si iz lastnega ustvariti 
tako ustavo, da bo v popolnem skladju z naravo slovenskega na
roda. Tudi upravo bo treba reformirati ter jo prilagodili demo
kratičnim načelom jugoslovanske ustave. 

- odsek za propagando; ta naj prek tiska in drugih občil širi 
jasne nazore o ci ljih Narodnega sveta. 

- odsek za varstvo slovenskih interesov pred obstoječo admini
stracijo; bori naj se za enakopravnost slovenskega jezika, za nastav
ljanje domačih uradnikov na slovenskem ozemlju in vodi naj 
evidenco vseh uradnikov, sposobnih za določene stroke. 
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- odsek za gospodarsko koncentracijo (~ gospodarski odsek), 
ta naj evidentira vse gospodarske sile slovenskega naroda, zbere 
naj jih v močne centrale in jih pripravlja, da bodo čim bolje prestale 
vojno krizo. Zaradi velikega obsega tega področja naj si ta odsek 
osnuje pododseke, na primer pododsek za narodno prehrano 
(aprovizacijo), ki naj oskrbuje kraje, kjer je pomanjkanje živil, s po
trebno hrano bodisi iz lastnih zalog bodisi iz presežkov sosednjih 
jugoslovanskih in ev. tudi severnoslovanskih dežel, dalje še podod
sek za obnovo Primorske. Sklenili so, da naj se gospodarski odsek 
ukvarja tudi z vsemi vprašanji tkim. prehodnega gospodarstva, na 
primer z vprašanjem, kako se bo izpeljala nacionalizacija slovenske 
zemlje, industrije, obrti in trgovine. Nadalje bo treba pretresati 
vprašanje naložbe denarja, in sicer na tak način, da se bo v primeru 
velikega finančnega preobrata čim bolje rešila njegova vrednost (na 
primer sprostitev blokiranega denarnega premoženja, se pravi za
menjava slabih vrednostnih papirjev za dobre vrednostne papirje 
ali za blago, ki bo obdržalo sedanjo vrednost tudi v primeru pre
obrata). Odseku so nakazali še nalogo, da se ukvarja z vprašanjem 
notranje vrednosti avstro-ogrskega denarja , z razmerjem tega de
narja do tuje valute ter o možnosti prehoda od sedanjega razvred
notenega avstrijskega denarja k zdravi valuti. Prav tako moramo 
podčltati, da so gospodarskemu odseku sugerirali, naj ustvari po
goje za ožjo koncentracijo slovenskega zadružništva, hranilnic in 
drugih denarnih zavodov, naj dalje študira vlogo, ki jo bo imelo slo
vensko gospodarstvo v Jugoslaviji v odnosu do srbsko-hrvaškega 
gospodarstva, končno naj reši vprašanje preskrbe živil, surovin, in
dustrijskih produktov in drugih manjkajočih potrebščin za ome
njeni prehodni čas. Ugotovili so, da bo mogel Narodni svet opraviti 
te res velike naloge le, če se bodo politiki posvetovali o vseh teh 
problemih z ljudmi, ki imajo pomembne vloge v praktičnem gospo
darstvu, in da jih je treba reševati v dogovoru z njimi. 

- odsek za tujski promet ali tkim. 'Jugopromet"; skrbi naj za or
ganizacijo in upravo tujskega prometa , železniških, avtomobilskih 
in ladijskih zvez, za pospeševanje trgovskih in prometnih zvez itd. 

- pokrajinski odseki za Trst, Istro, Goriško, Koroško in Maribor 
in ev. pododsek za Prekmurce naj skrbijo za ugotovitev pretenzij 
glede slovenskih meja, kar naj se izpelje z revizijo službeneg~1 štetja, 
z zbiranjem raznih dokaza,· o slovenskosti omenjenih okrajev, itd. 

- odsek za obnovo Goriške (odstavek je prečttan). 

- finančni odsek; skrbel bo za pokritje izdatkov Narodnega 
sveta. 
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Takoj so se konstituirali odseki. Predsedstvo so predstavljali: 
dr. Anton Korošec (namestnik prelat Kalan) , Franc Smodej, urednik 
·Mira· v Celovcu (namestnik prof. Remec), dr. Djuro Červar, odvet
nik iz Voloske (namestnik dr. Poščič) , dr. Albert Kramer, dr. josip 
jerič, dr. Lovro Pogačnik , Ivan Hribar, Ivan Kejžar, dr. josip Vilfan, 
advokat v Trstu. 

V finančni odsek so prišli: predsednik Ivan Hribar, podpredsed
nik Evgen Legat, blagajnik Iva Kejžar, Lovro Petovar, Alojzij Lilleg, 
Albin Pečar, prof. Bogomil Remec, Svitoslav Premrou , Avgust Pra
protnik , dr. janko Kersnik . 

Zadružna koncentraCija: Pod to točko so navedli samo nasled
njih pet zvez: Zadružna zveza v Ljubljani, Zadružna zveza v CeljU, 
Zveza slovenskih zadrug v Ljubljani, Goriška zveza gospodarskih 
zadrug v Gorici, Gospodarska zveza za Istro v Voloski. 

Odsek za gospodarsko koncentracijo ali gospodarski odsek so 
reprezentirali: predsednik prof. Bogomil Remec, podpredsednik 
Anton Kristan, tajnik Albin Pečar, člani Alojz Markež, dr. Franc jež, 
josip Gostinčar, dr. jakob Mohorič, Ivan Hribar, Adolf Ribnikar, 
dr. Kare l Triller, dr. Milko Breziger, Avgust Praprotnik , Fran pI. 
Šuk lje, dr. Ivan Tavčar, dr. Fran Novak, dr. Franc Kramberger, 
Franc Muri, inž. Vladimir Remec, Gustav Pirc, dr. janko Olip, Anton 
Kralj, Miroslav Gregorka, janko jovan, dr. Danilo Majaron, inž. Lah, 
inž. Alojz Tavčar, Janko Lesničar, dr. A. Božič, neki drug seznam 
navaja še imena in priimke: dr. Vladimir Murnik, dr. Černe, 
dr. Dežman, dr. Vinko GregoriČ , Albin Prepeluh. 

Administrativni odsek je združeval 19 ljudi : dr. Vladimir Ravni
har, Ivan Kejžar, prof.Josip Breznik, dr. Pavel Pestotnik, dr. Franc 
Novak, Franc Te11inek , Slavko Ravnihar, prof. Ivan Mazovec, dr. jo
sip jerič , dr. Franc Keržan, dr. Janko Berce, dr. Oton Papež, Vladi
mir Breskvar, Andrej Rape , inž. Mihor, prof.JOSip Goga\a, prof. An
ton jug, Ivan Hribar, dr. Franc Jež. 

Ustavnopravni odsek: dr. Lovro Pogačnik , dr. Jakob Mohorič , 

dr. Franc Jež, dr. Vekoslav Kukovec, Fran pI. Šuklje, dr. Franc Zu
panc, dr. Albert Kramer, dr. Milko BreZigar, dr. Gregor Žerjav, 
dr. Danilo Majaron, dr. i'vlilan Lemež, dr. Vladimir Ravnihar, 
dr. Otokar Rybar, Adolf Ribnikar, dr. Franc Novak. 

Organizacijski odsek: dr. Josip Debevc, dr. Vladimir Ravnihar, 
dr. Gregor Žerjav, dr. josip Puntar, dr. Pavel Pestotnik, dr. Albert 
Kramer. 

Demobilizacijski odsek (rubrika ni izpolnjena s priimki). 
Odsek za propagando: dr. Albert Krame r, dr. Izidor Cankar, 

dr. Fran Kimovec, Albin Prepe luh, dr. janko Leskovec, dr. Fran 
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Ilešič, Andrej Kalan, Franc Zabret, Adolf Ribnikar, dr. Dragotin 
Lončar, dr. Janez Zore, dr. Josip Puntar, Josip Petejan, dr. Franc Jež, 
Alojz Vrtovec, dr. Leopold Lenart, dr. Gregor Žerjav, eden izmed 
urednikov lista Edinost (najbrž ga Edinost ni delegirala kljub rezer
viranemu mestu), 

Odsek za tujski promet oz. -Jugopromet-: Ivan Kejžar, dr. Franc 
Jež, Lovro Petovar, Fran pI. Šuk lje, Miroslav Gregorin , dr. Valentin 
Krisper, Rihard Tomažič, dr. Lovro Pogačnik , dr. Matevž Pretnar. 

Končno so postavili še dva pododseka, aprovizacijskega in za 
obnovo. Aprovizacijski pododsek so sestavljali Adolf Ribnikar, An
ton Kristan, Josip Palme, Alojz Kocmur, Fran Jeran, Alojz Markež, 
Ivan Volk, Janko Jovan , dr. Ivan Tavčar, dr. Karel Triller, Ivan 
Jelačin ml., Franc Muri, J. Bukovic, dr. Jakob Mohorič; k sejam so 
vabili še prof. Ren1Ca. Pododsek za obnovo pa so sestavljali Svito
slav Premrou , dr. AlOjZ Fernazarič, Bogomil Remec, dr. Janko Olip. 
Kot geslo so postavili tudi -Pokrajinski odsek Trst-, a rubrike niso 
spopolnili s priimki. 

Takoj opazimo, da so postali člani odsekov ljudje, ki jih na čelu 
objavljeni seznam še nima. To lahko lolmačimo na več načinov, na 
primer tako, da je strah pred represalijami od strani c. kr. birokraCije 
spričo položaja monarhije popušča l , ali pa tako, da so ljudje vsak 
dan bolj čutil i vpliv Narodnega sveta, torej nekakšne narodne obla
sti, in so se mu radi podrejali, končno tudi tako, da so slutili , kako 
odseki posta jajo zarodek bodočega narodnega uradništva in torej 
plvi temelj zanesljive službe. Kakor koli že, ugled in delokrog Na
rodnega sveta sta se širila in krepila. 

K delu posameznih odsekov so do sedaj še ne ugotovljeni piSCi 
dodali sugestije in navodila , ki naj bi pojasnila delo nekaterih č la

nov. Za nas je pomembno, da so pri gospodarskem odseku ome
njali carino. Pisec je dodal, da si morajo biti na jasnem, kateri 
carinski ustroj je najprimernejši za slovensko gospodarstvo. Dalje je 
treba postaviti načela, po katerih naj se dolOČijO carinske postavke 
za posamezne skupine blaga. Zato bi se bilo treba obrniti k Čehom 
in Poljakom, da bodo Slovenci uskladili domačo carinsko politiko z 
njihovo. Dalje bo treba skleniti ugodne trgovske pogodbe s tujino, 
ki bo nudila vse potrebne surovine in kupovala slovenske pro
dukte. Pri tem bo treba paziti na prevelik pritisk madžarskega in 
nemškega izvoza, ker bi mogla ovirati nastanek slovenske nacio
nalne industrije. Treba bo namreč ustavili nemško ekspanzijo proti 
vzhodu. Tembolj bo treba iskati trgovske in sploh gospodarske 
stike s Čehi in Poljaki . V to smer naj se giblje tudi slovenska želez
niška politika. Glede železniškega vprašanja je treba paziti na to, da 
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bodo v prehodni dobi domača transportna sredstva urejena in da 
bo ostalo doma dovolj transpoltnih sredstev. Glede valute (pisec 
uporablja besedo "kov,,) velja načelo, da bo treba določiti valuto za 
jugoslavijo in njeno relacija do avstrijske krone in do tuje valute 
sploh. Gre torej tudi za kurz, po katerem se bo plačevala avstrijska 
krona, velja izbrati sredstva, s katerimi se bo preprečevala poplava 
slovenskih dežel z avstrijskimi kronami, fiksirati pa je treba tudi 
načelo, po katerem se bo določal kurz, veljaven za stare dolgove, ki 
so stipulirani v avstrijski kroni, bodo pa plačevanj v novi valuti. 
Težiti je treba k temu, da bi Slovenci delovali enotno, složno s Čehi 
in Poljaki. Posebno naj bi se skrbelo za to, da bi imele vse tri države 
enako valuto. Pisec je na kratko omenil tudi pomorsko plovbo in 
pristanišča, češ da je treba ugotoviti stališče, ki naj ga zavzameta 
Trst in Reka do svetovne trgovine in do tujih pristanišč. Dognati bo 
treba tona že domače mornarice in način, kako jo povečati, seveda 
tudi razmerje do tuje mornarice. 

Zdi se nam potrebno, da izmed nadaljnjih predlogov poudarimo 
prav poslednjega. Govori namreč o tem, kako je še vedno velik del 
slovenske zemlje v rokah tujih veleposestnikov, in o tem, da sta ve
lika industrija in trgovina skoraj docela v tUjih rokah, konča pa s 
stavkom: "Da postanemo samostojen narod tudi v gospodarskem 
azilU, bo treba to pre1TlOŽel~je nacionalizirati.« 

Pri tretji točki (c) je dodati, da so se posvetovanj v Ljubljani v 
dneh 16. in 17. avgusta 1918 udeležili tudi zastopniki Čehov in Po
ljakov (imen in priimkov niso navedli). Za deveto uro dopoldne 
dne 17. avgusta so predvideli sklepno sejo Narodnega sveta, za pol 
enajsto uro pa zaupno posvetovanje s Čehi in Poljaki , ki se je nada
ljevalo tudi popoldne. Zaupnega posvetovanja so se udeležili (ali 
so jih vsaj predvideli za udeležbo): dr. Izidor Cankar, Remec, Brejc, 
Brecelj, Smodej, dr. Pogačnik, Korošec, Smodlaka, Laginja , Vilfan , 
Hribar, Kramer, Kukovec, Mohorič. Jugoslovanska stran je pripra
vila za obravnavo program (avtor Korošec ?), ki je obsegal tri točke: 

- naloge in oblika češko-poljsko-jugoslovanskega sistema dr
žav, ki naj garantira skupne interese pri obrambi in gospodarskem 
napredku, 

- kako naj se že med vojno povzdignejo duhovne in gospodJr
ske vezi med aliiranimi nacijami. Skupno stališče do valutnega 
vprašanja, do avstrijskega državnega gospodarstva in do prehod
nega gospodarstva; 

- splošni pretres taktičnih smernic v vseh zastopanih telesih, ki 
so na voljo, glede naše zunanje politike in politike do drugih ~lV
stro-ogrskih nacij. 
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Direktna ,predzgodovina' tega posvetovanja ni bila prav dolga. 
Uvod k omenjenim trem točkam pravi, da je treba našo (~ češko, 
poljsko in jugoslovansko) državno misel nezadržno izgrajevati. Da 
bi akcijo navzven razširili, navznotraj med narodom pa še poglobili, 
morajo solidarnost, ki je bila proglašena pri gledaliških slovesnostih 
v Pragi, namreč solidarnost zatiranih nacij, po korakih pozitivno iz
delati. Obrambna in kljubovalna zveza med Čehi in Jugoslovani se 
je izkazala kot nenavadno plodna tako med temi narodi kot tudi v 
dunajski parlamentarni politiki ter v zunanji politiki. S tem da se 
bodo zvezi priključili še Poljaki, se bo povečala moč osvobodilne 
ideje pri vseh treh aliiranih nacijah. Zato je treba delovati v tej pers
pektivi še naprej. 

Eden izmed slovensk ih referatov, ki je bil ob tej priložnosti pre
bran (avtor je najbrž Ivan Hribar), ima naslov .Državnopravna 
zveza med češkoslovaško-poljsko in jugoslovansko državo- in se 
pričenja takole:" -Velikej bodočnosti gremo nasproti. Prorokovali so 
nam./o pesniki, pl1pravljali jo politiki, katel1" obzorje je bilo večje 
ko ono, ki ga daje razgled z dunaJskega Štejla. Danes je o tej 
bodočnosti prepl1čCln vsakdo. ki l1i udenlen s slepoto.- Po avtorje
vem mnenju je nujno potrebno, da so vse tri države ozemeljsko 
zvezane: Čehi in Poljaki imajo tako že skupno mejo, Jugoslavija pa 
naj bi bila povezana s češko državo po koridorju od Donave do 
Mure, ki bi bil širok več kilometrov. Ta trodržavna zveza bi morala 
rešiti naslednje kardinaine točke: vojaškoobrambno zvezo; imeti 
ca rinsko politiko v smislu največje medsebojne ugodnosti, tudi za
radi obrambe pred izvozom iz Nemčije, cia se bodo mogle razvijati 
nacionalne indust.rije; uresničiti takšno železniško politiko, da se bo 
trazveza z njo čim bolj okrepila; to načelo velja tudi za rečni in po
morski promet; trozveza naj bi imela enoten denarni -kov", pri 
čemer bi smela vsaka država imenovali denar po svoje, in enotno 
načelo za emisijo fuodiranega in nefundiranega denarja; enotnost 
naj bi se vpeljala tudi pri merah in utežeh, pri poštni in brzojavni 
konvenciji in pri zakonodaji glede varstva delavcev (n l1e glede /a
cega varstva delavceu. ki hodo odgoutl1.1a/e modernim socUalnil11 
l1aZOrOI11 ~), glede trgovskega prava. glede izumov in patentov , 
glede ustanavlj~lnja denarnih zavodov, glede zadružništva - in tako 
dalje. Ta zožena panslo\"ansbl [razveza naj bi ustanovila za vse 
stroke, zlasti pa za fimlt1čne zadeve. takšne skupne organizaCije, s 
katerimi se bodo mogle vlade in parlamenti vseh treh zvezn ih držav 

i.i Vir kot \" opombi 2. T ipkopis ni podpisan Po konceptu in stilu g:1 pripisujemo 
[v:.mu Hriharju . Narodni svet in njegovi odseki so.se često zatekli h konspiraciji. 
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posvetovati. Take organizacije bi bile na primer centrale bank, za
varovalnic in zadrug. 

Potem so se prisotni seznanili še z absolutno stvarnim poročilom 
o narodno-gospodarski vzajemnosti Poljakov, Čehoslovakov in Ju
goslovanov. Poročilo pravi, da so med vojno najbolj aktualna tako 
imenovana vojnogospodarska vprašanja, ta so aprovizacija, demo
bilizacija , obnova opustošenih krajev, itd. Glede aprovizacije se 
morajo zateči k samopomoči. -Narodni sveti na Slovenskem morajo 
dobiti oddelke za aprovizacijo in se morajo povezati z bratskimi na
rodi in se z njimi dogovarjati glede preskrbe. Živila se vozijo iz 
plod nih slovanskih krajev večinoma v nemške kraje, toda sedaj 
mora prodreti načelo, da se aprovizacija preusmeri v oskrbovanje 
pasivnih slovanskih krajev, zlasti Primorja in Dalmacije. 

Ustanovila se je avstrijska glavna centrala za stvarno demobiliza
cijo. Namen ji je bil , da prodaja privatnikom tisti vojaški material, 
ki ne bo armadi nič več potreben (orodje, stroji in podobno). 
Poročevalec je opozarjal, naj organizacije zavzeto sodelujejo pri 
stvarni demobilizaciji, da ne bi bili slovenski poljedelci in obrtniki 
pri omenjeni .razprodaji. prikrajšani, če jih bodo oskrbeli prekup
čevalci , se bodo ti obogatili. Zato bodo Jugoslovani ustanovili na 
Dunaju informaCijsko centralo. Želi se, da češke in poljske organi
zacije ter njihova narodna zastopstva podpirajo tako svojo kot jugo
slovansko centralo in podobne ustanove in si vzajemno pomagajo. 

Glede obnove pokrajin, ki so opustošene, moramo, - nadaljuje 
poročevalec, - delati na tem, da država še pred zaključkom vojne 
poskrbi , kolikor more, za vzpostavitev normalnega stanja. Tudi 
sami želimo stopiti v zvezo s paralelnimi organizacijami v Galiciji, 
naše skupne interese moramo pri vladi skupno zastopati , podpirati 
drug drugega tudi z infonnacijami; ker nam Jugoslovanom manj
kajo surovine, glavnice, strokovnjaki, želimo vse to dobiti od brat
skih narodov, zlasti od Čehov, ki jih vojna ni tako hudo prizadela .-

Gospodarske misli zaključuje poročevalec takole: -Kakor hitro 
bo pri vseh treh narodih Isc. pri Čehih , Poljakih in Jugoslovanihl 
gospodarska koncentracija zadostno napredovala, naj bi odločilni 
gospodarski činitelji ustvarili vzajemno organizacijo, ki bi osre
dOločila vse gospodarske sile. Naši narodni sveti pa bi morali že se
daj na splošno gledati, da naše premoženje po skupnih navodilih 
rešimo , kolikor se ga še rešiti da v tenl splošnem propadu. V tem 
pogledu bo potrebna tudi večja koncentracija slovanskega zadn.lž
ništva, ki ima v Splošni zvezi poljedelskih zadrug že sedaj razne 
konkretne naloge; koncentracija bo potrebna tudi pri novo se 
snujoči državni zadmžni central i. Sploh bo treba na podlagi skup-
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nih študij zavzeti stališče do avstrijskega državnega gospodarstva in 
do valutnega vprašanja. 

Želimo, da se iz zveze nenemških agrarcev v dunajskem parla
mentu razvije krepka stanovska organizacija, ki bo kmetijstvo naših 
treh narodov branila pred nasiljem. Želeli bi, da pride tudi do po
dobne organizacije konsumentov, zlasti delavstva. 

Že med vojno moralno v večji meri razširiti znanje o slovanskih 
gospodarskih ozemljih; glede tega bi se moralo naše strokovno časo
pisje reformirati. Pozdravljamo začetke vzajemnega delovanja v po
dročju tujskega prometa in gostinstva; želimo da se vse to razvije v 
krepko organizacijo, ki nas bo po vojni obvarovala pred tujo invazijo. 

Dobro moramo proučiti vprašanje izvoza in uvoza v tujino v pr
vih letih po vojni in to tudi s stališča ravnovesja bodoče valute; zato 
je treba glede teh vprašanj medsebojno spopolnjevati in krepiti vsa 
tri naša gospodarska področja. 

Skupni eksekutivi, ki naj nastane pri vseh treh zavezanih naro
dih, naročamo, da začne skupne akcije glede aprovizacije, glede 
stvarne demobilizacije, glede obnove opustošenih ozemelj, glede 
koncentracije gospodarskih zavodov, glede skupnega stališča do 
državnega gospodarstva in valutnega vprašanja, glede potrebnih 
korakov za rešitev našega narodnega premoženja, glede prehod
nega gospodarstva in kasnejše koncentracije ter medsebojne spo
polnitve gospodarskih sil vseh treh narodov. Vse tri parlamentarne 
delegacije naj na vso moč podpirajo skupne gospodarske težnje.-

Poročevalec je potem govoril o kulturni povezavi, o poznavanju 
bratskih jezikov, o knjigotrštvu, o gledališču 1 glasbi itd. , kar vse naj 
se razvija po skupnem načrtu in v smislu medsebojnega zbliževanja 
navedenih treh narodov. Določene programske točke so odseki , 
predvsem gospodarski odsek, ponovili in še bolj podrobno obde
lali. O tem bomo govorili pozneje . 

V zgornjih vrsticah opazimo močno željO po tem, naj bi Čehi do
volili, da bi se Slovenci in tudi /bodoča/ država SHS krepko naslo
nili na njihovo gospodarsko moč . Dotok pomoči naj bi omogočil 
koridor skozi Prekmurje in Gradiščansko vse do Bratislave. Toda ta 
koridor bi po drugi strani imel tudi še ta smisel 11ahko bi to bil 
sploh glavni smisel/, da bi ločil direktno zvezo med germanskim in 
madžarskim gospodarskim in siceršnjim imperializmom. Misel kori
dorja je zagovarjal zlasti Ivan Hribar, zdi pa se , da je pri tem naletel 
pri prisotnih na določeno skepso ali vsaj zadržanost. 
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Iz dela predsedstva Narodnega sveta 

Zamisli in smernice, ki so prišle na dan na ljubljanskem posveto
vanju, imajo seveda močan pečat idealiziranja. Vzrokov za to je 
seveda več: ideja o zedinjeni Sloveniji na osnovi samoodločbe na
rodov v situaciji, kakršna je bila I londonski pakt, vrsta poskusov o 
vnaprejšnjem fiksiranju Drave kot meje itd.!, ni stala na granitni os
novi; državotvornost praktično ni imela tradicije / "'" s kra(jem Sa
mom 51no zgubili svojo lastno državo .. . ~/; nobena politična stranka 
se ni mogla pohvaliti , da zajema vse Slovence; pomanjkanje lastne 
vojske, - itd. Spričo razkrajanja habsburške moharhije je določen 
idealizem glede nacionalne osamosvojitve - seveda v smislu nacio
nalno-buržoazne demokracije, kar je bila takrat v srednji Evropi naj
otipljivejša realnost - imel stvarno možnost za obstoj, toda program 
za delo in konkretni načlt za njegovo izpeljavo sta se šele ustva~ala 
in sta se zato morala upogibati in se prilagajati raznim trenutnim 
pritiskom. Čas od avgusta 1918 dalje pa je hitro tekel in bati se je 
bilo, da bo delo spričo hitrega razpleta nja dogodkov ostalo pravi 
torzo. Toda program je bil tu in delo je vsaj v glavnem potekalo po 
smernicah, ki so se izoblikovale na ljubljanskem posvetovanju. 

Najprej naj na kratko označimo tisto delo predsedstva Narod
nega sveta, ki mu moremo na kratko reči -podrOČje gospodarske 
problematike~. Saj so se vendar vsi zavedali, da ne more biti svo
bodnega slovenskega naroda brez svojega lastnega gospodarstva, 
brez svojega lastnega delavskega razreda , brez svojih lastnih ban
kirjev in podobno. 

Prva seja predsedstva je bila 29. avgusta 1918 - nikakor ne na
ključno - v posvetovalnici Zadružne zveze v Ljubljani ." Med dru
gim so govorili tudi o preskrbi in o težavah, ki so v zvezi z njo. 
Tedaj je Ivan Hribar nenadoma opozoril na to, da so Nemci ustano
vili družbo Holzexplostationsgesellschaft na Pohorju , ki naj jih 
oskrbuje z drvmi in z lesom sploh; slovenski trgovci (40 po številu) 
pa da so odgovorili tako, da so se odloč ili tu ustanoviti gozdno 
družbo z omejeno zavezo, ki bi imela glavnico za 4,000.000 kron . 

Na naslednji seji predsedstva dne 7. septembra 1918 so sicer res 
govorili O Trstu kot pri sta nišču in mestu , nad katerim bo imela su
vereniteto Jugoslavija , Italijani pa najširšo avtonomijo, toda spričo 
londonskega pakta je bil ta predsedstveni oficialni minimum v ne-

l o Vir km \' opombi 2. Narodni sn:! in losi njegovi organi niso akct:ntirali s[rank,lr
ske pripadnosti svoj ih članov. vendar se jasno \·idi. da je SL'i le imela \' pre
cejšnji meri vajeti \' SHljih rokah . 
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kem smislu fiktiven , niti najmanj pa ni bila takšna programska točka 
naslednje seje dne 26. oktobm 1918, namreč problem aprovizacije v 
Sloveniji. Zedinili so se, da je treba zadrževati izvoz živil iz sloven
skih krajev, da pa bo tu mogel delovati Narodni svet le nekako po 
ovinkih, ker je bilo vodstvo aprovizacije in ves njen sistem v rokah 
deželne c. kr. birokracije. Ko so pretehtali vse možnosti, so mogli 
biti že naslednjega dne konkretnejši; predsedstvo je opozorilo ce
lotni Narodni svet, naj takoj aktivira centralni prehranjevalni urad, 
ki bo skrbel za vso prehrano in preskrbo. Z besedo preskrba so mi
slili dobavo vŽigalic, petroleja, bencina , mazil za stroje in motorje, 
itd. Položaj habsburške monarhije se je namreč že tako poslabšal in 
ugled Narodnega veca v Zagrebu je tako močno narasel, da se je 
ljubljansko predsedstvo Narodnega sveta že moglo lotiti sestave 
manifesta , kjer je izjavilo, da prevzema prehrano in preskrbo Kranj
ske, / slovenske/ Štajerske, Trsta , Istre in Goriške v svoje roke kot 
eksekutivna oblast Narodnega veca v Zagrebu. Predsedstvo je skle
nilo, poslati županom in župnikom oklic, kjer je pojasnilo pomen 
prejemnega urada in pozivalo ljudstvo, da se ukloni naredbam tega 
urada in mu takoj odda določeni kontingent žita in krompirja. 
Računali so namreč, da znaša na Slovenskem mesečna potrošnja 
100 vagonov krompirja , 6G-75 vagonov moke ter 2 vagona masti. 
Mast je bila zelo cenjeno tihotapsko blago in Kejžar je opozoril (25. 
oktobra) na to, da kljub vsem odlokom mast še vedno vtihotapljajo 
v velikih množinah na sever, in sicer na dokaj enostaven način: v 
krajih seve rno, vzhodno ali zahodno do Zidanega mosta dobe tiho
tapei izvoznico za južne kraje, vendar pa potem v Zidanem mostu 
mast preložijo v vagone vlaka, ki vozi na sever, torej v Avstrijo. Za
radi tega opozorila je seja predlagala, naj bi izvoznice izdajalo Na
rodno vece, in sicer samo Gospodarski zvezi, Vojni zvezi, 
aprovizaciji, tvrdki Balkan v Ljubljani oziroma v Trstu, potem pa 
nobeni firmi več. Ko je nato predlagal prof. Vesenjak , da bo treba 
(udi na slovenskem Štajerskem opozori ti ljudi , naj ne dajejo živine 
za vojaštvo, so sklenili, naj oclide tja , zlasti pa v Savinjsko dolino, in 
naj povsod opozarja zaupnike na problem prehrane." 

Predsedstvo Narodnega sveta je tiste dni takoj stopilo v stik tudi 
zNarodnim vyborom in Narodnim vecem glede zagotovitve moke, 
sladkorja, soli itd. Prišlo je tudi na misel , naj gresta v Trst na tam
kajšnji prehranjevalni odbor dva uradnika, ki naj ga nadzira\Ns~o-

"~,.,~ ';. 

H Opozarjali so tudi premogm·nike. naj ne izvažajo \. Gl<ldec in , '~~emški\~t. 
Avstrije: gI. kratko zaheležko: ·Z<lhuko\'IGI - ,·ozijo premo.': \' cl-a(L~re- ~ 
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liko, da ta ne bo rekviriral na slovenskem Štajerskem. Predsedstvo 
se je tudi odločilo, da postavi pri železnici in drugih transportnih 
sredstvih svoje zaupnike, ki naj bi preprečevali izvoz iz slovenskih 
krajev. Postajenačelnikom v Krškem, Sevnici, Rajhenburgu in dru
god so sporočili, da se ve, kako uspeva tihotapstvo hrane v nemške 
predele. Če ne bodo prenehali tolerirati tega pojava, jih bodo dole
tele sankcije. Šlo je še dalje; zahtevalo je, da južna železnica takoj 
aktivira v Ljubljani svoje ravnateljstvo 1 uprava državne železnice v 
Trstu pa naj bi premestila v LjUbljano svoj posebni prometni odde
lek. Predsedstvo je dalje sklenilo, da bo dr. Lajnšic prevzel vodstvo 
prehranjevalnega komisariata, prisednika pa bosta dr. Kukovec in 
dr. Anton Jerovšek. Komisariat naj bi se imenoval Prehranjevalni 
urad Narodnega veca. 

Naslednja seja je bila 28. oktobra 1918 in tu je dr. Izidor Cankar 
izjavil, naj se predsedstvo obrne na ljudi , ki so dolžni dajati živež; 
ljudem bodo sporočili, da bo Narodni svet prevzel aprovizacijo in 
da zato ni treba dunajski vladi nič več dajati hrane. Po obravnava
nju aprovizacijskega problema še iz drugih zornih kotov so se odlo
čili , da če do naslednjega dne (to je, od vključno 29. oktobra) ne 
dobi predsedstvo v svo je roke deželne aprovizacije, bo objavilo lju
dem sklic, naj sedanji organizaciji ne dajejo več hrane. Enote, ki so 
bile zadolžene za preskrbo, so bile pravzaprav tri: Deželni urad je 
vodil dr. Senekovič, Žitni zavod jovan, aprovizacija je bila v rokah 
Ivana Je la čina mlajšega. Ker so bili odgovorni deželnemu predsed
niku grafu Attemsu in nad njimi ni imel Narodni svet seveda 
nobene kompetence, ji h je hotel obvladati z legalnimi sredstvi, rad i
kalnih ali revolucionarnih se je izogibal. 

Ker 28. oktobra 1918 Narodni svet še ni dobil v svoje roke apro
vizacije, so naslednjega dne odšli dr. Pogačn ik, dr. jerič in Kejžar k 
Attemsu in mu sporočili, da prevzema Narodni sver aprovizacijo v 
svoje roke. Istega dne se je predsedstvo dogovorilo s Paulom, da ne 
sme priti na slovenskem Štajerskem do nobene rekvizicije brez do
voljenja Narodnega sveta. 

Narodna vlada za slove nski del države SHS, ki se je konstituirala 
zadnjega oktobra , je gospodarske reso re razdelila takole: poljede l
stvo prelatu Andreju Kalanu, prehrano dr. Ivanu Tavčarju , finance 
dr. Vekoslavu KLikovcu , trgovino in industrijo dr. Karlu Trillerju , 
Obl1 in javna dela inž. Vladimirju Remcu , promet dr. Pavlu Pes tot
niku. Trenutno sta imela še največ dela Tavčar in Pestotnik. 

Ko se je sredi januarja 1919 zbrala v Parizu mirovna konferenca, 
je Narodni svet poslal dr. Vodopivcu v Ljubljani elaborate narod
nogospodarskega odseka pri Narod nem svetu , ki jih je izdelal stro-

48 



kovni referent tega odseka dr. Leskovec in so se nanašali na 
slovenska industrijska podjetja. Prosili so Vodopivca, naj jih odpravi 
s prvim kuritjem v Pariz dr. Milku Brezigatju .36 Dopis je sicer brez 
datuma , pa (udi sicer še nismo našli Leskovčevih elaboratov, tako 
da še ne vemo, kako je v njih obravnaval slovenska industrijska 
podjetja. 

Leskovčeve elaborate bo treba najti in preštudirati, sicer so se
stavni del gospodarsko-političnega programa Narodnega sveta, to
rej spadajo k tkim. izhodiščnim točkam za teoretično in praktično 
delo o področju slovenske nacionalne ekonomije. 

Iz dela ustavnopravnega odseka 

Ta odsek Narodnega sveta je prvič sejal 17. septembra 1918 v na
slednji zasedbi: Korošec, Šuklje, Majaron, Željav, Mohorič, Zupa
nec, Jež. Morda je bilo prisotnih več, a jih zapisnik ne citira. Najprej 
je poročal Korošec o svojem pogovoru s Hussa rekom glede spre
membe ustave, potem pa prešel na pomembnejša temo, to je, na 
skrb za prehodno dobo. Fronta se bo premaknila in možnost nere
dov bo prav velika. "Razen tega - je dodal predsednik Narodnega 
sveta - se moramo pripravi/ati za ustavo nove države." Predlagal je, 
da bi si razdelili referate in preštudirali, kako je v Švici, Italiji, Fran
ciji, Angliji, Rusiji. Nadalje se bo treba pogovoriti O bodoči upravi ." 

Te misli je poprijelo in nadaljevalo še nekaj prisotnih, če ne kar 
vsi. Majaron je menil , da bo treba prav v tej prehodni dobi ustvariti 
novo ustavno in upravno podlago . .. Ako se držimo majniške dekla
racije, so -,tudlji oh-'irni.· S (o pripombo je izzval k debati tudi 
Korošca. ·Ko je nastal k1fski pakt, - je rekel le-ta, - se je začelo go
voriti O list raju jugoslovalJske dlŽave.. Deklaracija /1alll l1i dalCi 
jasnega okvira. V majniški deklara[~p rli rečeno, da ne slI1ejo hiti 

\(, Po podatkih ,. \"irih / prim. or. 21 je Brezigarja spre jel Narodni sn~·t že dne 17. 
a\'gust:1 191H \ ' služho kOl tajnika: hil je (()fej izvrstno poučen o \'sem delu . ludi 
o zakulLsn ih zade\'ah ,. N~U"()dnelll s\·etu. Tudi sker je pisal gosp()(.brskopo
hlične 1~IZpra\'e \' ;.J\·slrij:-.kl.! revije še v času h:lb:-.btlrške monarhije. - Or. Janko 
Le:-.km·ec je hil rojen 25. aprila 18H4 \. Školli Loki in je služho pri Narodnem 
:-'\'elLl n;I~\Opil 5. no\"C.~mbr:l 1911{ kot poroče\'alec: po poklicu je bil. en<lko kOl 
Brezigar. odvetniški kandidat. 

.r AS. N'arod ni svet \. Ljllhlj~lI1i. rase. 3 Spisi odsek()\·. ovoj LJsta\'nn-upw\'ni otlSI.!k. 
- O Rusiji. tedaj st:\'eda že boljševiški. je beseda te l..:!a \·ečkrat. Vendar ne odklo
nilno. \'edno le .~t ll d ijs ko . Ni šlo .seveda samo za geslo o s:ll11oodlo\."'hi narndO\". 
alllpak za široki \'pli\' nO\'e dcb\"sko-kmečke dada\'ine. za široki '"pii\" tudi na 
sl(l\"t~nske ljudske množice. 
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v naši državi tudi Jugoslovani Inajbrž: tudi d1'Ugi Jugoslovani!. 
Majniška deklaracija zavzema glede krone apeino stališče. Zaradi 
tega se ni treba nadalje ozirali na deklaracijo. pač pa na ustavoJu
goslaviie.. Treba je razmišliati o vprašanjlI, ali naj bo jederahzem 
ali centralizem in nadalje bo treba razpravllati o avtol1omiii. )8 
Ideja o avtonomiji je sploh bila gonilna sila v delu tega odseka. 

Ko je tekla beseda o upravi, je Šuklje razvil svoj splošno odobra
vani referat o tem vprašanju. Kar se tiče ustave, je menil, da bo naj
prej treba vedeti za obseg Jugoslavije, koga vse bo vsebova la 
država. Zato je sedaj težko določiti ustavo; namignil je, da se bodo 
lahko poslužili šablo ne. -Upravaje mnogo bolj važna. je poudaril. 
Treba bo rejormirati upravo in ohranili, kar je dobro. Avstrijska 
uprava je sila počasna in draga il1 ludi ni poštena. VJugoslavifi 
potrebujemo ceneno, preprosto upravo. Uprava se mora, je pribil, -
naslal~jati na avtonomUo. Vendar ta av(onom~ia ne sme iti lako 
daleč kot na Angleškem. VJugoslaviji ne sme uprava biti enotna. 
Potem je razvil svoj načrt uprave. 

Slovenija in Istra naj bi bili prva enota, Banovina , Medžil1lu~e in 
Banat druga enota, Bosna , Hercegovina in Dalmacija tretja enota, 
.. eventualno druge dežele. pa četJ1a enota. 

Na čelo deželi ali c itirani enoti bi Šuklje postavil deželnega gla
varja (prestolnico Ljubljana, Zagreb, Sarajevo), ki bi ga imenovala 
centra lna vlada. Poleg tega bi funkcionirali še deželni zbori, obsta
jala pa bi tudi vlada. Pod deželno vlado bi spadala okrožja: Kranj
ska, Štajerska, Koroška in Istra. OkrOŽjU bi načeloval okrožni 
g lavar. Njegov urad bi sestavljali pol / imenovani'/ uradniki, pol od 
ljudstva izvoljeni uradniki . Okrožja bi imela samo normativno ob
last, ne pa tudi legislativne. Šuklje bi vzpostavil še politične okraje, 
ki bi ne bili tako majhni kot okrajne sodnije. Tudi tu naj bi bili za
stopnik i ljudstva. Glede volilne pravice pa: pri okrajnih svetih bi 
morali biti stanovi primerno zastopani. Sicer naj velja splošna in 
enaka volilna pravica. Okrajni sveti naj bi imeli konsultativno in 
od ločilno moč. 

Občine so z majhnimi izjemami šibke. ker so jim na ramena na
valili preveč bremen . Zato bi Šuklje vpeljal glavne obči ne in tako
imenovane podobčinc. Politični okraj naj bi prevzel agende glavne 
občine, podobčine naj bi zgolj upravlja le premoženje. 

~ Dr Anton Korošec je \' lem (asu že dobro pozna! srbsko politiko: ta odsek jt.: se
jal, ' času prebijanja solunskI.! fronte in morda jc Koro.~ec že preddde\';d razplet. 
Tudi Šukljetm' referat o upra\'j naj hi bil donesek k obrambi a\"lnnomijc pred 
hedaj komaj še \'oja;;:ko napn.:d u jočlml ce nlra!ist ičnUll konceptolll o državi 
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Obstajati bi moralo tudi upravno sod išče, legislativa pa bi pripa
dala centralnemu parlamentu. Monopolizirati bi bilo treba trgovska 
! prometna sredstva'!, železnice, paroplovbo in plovbo po zraku. 
Glede financ bi bilo treba že naprej določiti , kaj pripada deželi kot 
deželne finance in državi kot državne finance. Nedvomno skupne 
bi bile zunanje zadeve in deželna obramba. 

V teku živahne debate je dr. Mohorič dodal , da je vsekakor treba 
preštudirati tudi druge uprave, na primer angleško in rusko. Dalje, 
da jc treba vzbuditi tudi pri ljudstvu zanimanje za ta vprašanja, da se 
dvigne politična atmosfera. Predlagal je, naj bi bil Šukljetov naČl1 
podlaga za diskusijo. Dr. Pogačnik je bil za to, da se Šukljetov 
e kspoze objavi, da pa naj se povežejo z dr. Žolgerjem in 
dr. Pitamicem. Majaron je bil tudi za publiciranje, češ tako ustva
rimo nekak vzorec tudi za druge dežele. Poročilo o avtonomiji naj 
se vzame na znanje kot svoje, naj se ga publicira in nato prične z di
skUSijO. Dr. Je ri č je menil, da glede ustave ne morejo biti brez tujih 
vzorcev; potrebujejo namreč demokratično podlago, ker parlamen
tarizem pri nas še ni razvit. Treba pa bo, da bo prišla do veljave 
ljudska volja. Objava Šukljetovega referata, je dodal Žerjav, bo Hr
vatom in Srbom velika usluga; zlasti na !-I!vaškem bo odziv na ta 
načrt zelo ugoden. Z njim bomo oborožili proticentralistična strem
ljenja. Objaviti čim prej, je za ključil Žerjav. 

Iz dela te komisije se dokaj jasno razbere, da pričakujejo takšno 
Jugoslavijo, o kakršni so govorili na Krfu. To se pravi , državo Z 

močnim srbskim vplivom, ki pa bo v ostalem temeljila na načelih 
buržoazne demokracije in privatnega lastništva proizvajalnih sred
stev. Sicer je res, da so govorili o potrebi , da se preštudira tudi nova 
ustava Sovjetske Rusije, da so tu in drugod vel iko govorili O delav
stvu in o njegovi vključitvi v politično življenje, o pritegnitvi ljudstva 
k upravi in podobno, toda izrazito revolucionarnih ali vsaj poudar
jeno radikalnih misli ustavnoupravni odsek ni gojil. Omejeval se je 
na obrambo avtonomije, vsaj načelnih razprav o ustavi ozi roma O 

vplivu ml izoblikovanje bodoče ustave se pa ni loteval. Nekateri so 
celo mislili , da bo zadoščalo , če se bo adaptirala kater~l tuja na
predna ustava , seveda prirnerna za Jugoslova ne. 

Šukljetov oris uprave je zan imiv iz dveh razlogov. Prvič , hotel je 
obdržati termi ne, ki so bili Slovencem blizu in dobro znani , anjih 
vsebino istočasno primerno ll1odernizir<:.ui. Drugič , kor profesor 
zgodovine in izkušen politik ( povrh vsega še dvorni svetnik) je po
kaz;,1i dobršno mero nasilnosti: klasični Hrvatski z banom na čelu in 
MedŽimurju bi pripojil srbski oziroma mešani Banat, klasično Bo
sno in Hercegovino bi povečal z Dalmacija. Sicer je res, da v tistih 
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septembrskih dneh leta 1918 nihče ni točno vedel, kaj si bo vzela 
[talija, kolikšna bo jugoslovanska Koroška in kaj bo z ogrskimi Slo
venci, na katere nekateri sploh niso računali, toda če se že daje 
idealna skica uprave, potem ni treba nasilno spajati pokrajin, ki so 
že do sedaj in bi tudi v bodoče kazale šibko koheZijsko silo. Če so 
se vsaj Hrvati (kamor spadajo tudi Dalmatinci) seznanili s Šuklje
tovo skico, so jo gotovo zavrnili. Seveda je že naprej obstajala boja
zen pred srbskim centralizmom in absolutizmom (Žerjavov namig), 
toda Šukljetova skica je bila za tak boj dokaj zarjavelo orožje. 

Prav lepo pa se vidi, kako je na dnu vseh misli čvrsto stala ideja o 
avtonomiji Slovencev, ideja o politični in tudi dokajšnji gospodarski 
avtonomiji. S pomladjo in poletjem 1919 so se pa že pojavljali vse 
ostrejši konfliktj med centralizmom in avtonomijo, dokler ni 
končno - vsaj formalno, vsaj »na zu nah torej pravno - centralizem 
izpeljal svoj koncept pojmovanja države. 

Delovanje gospodarskega odseka 

Ta odsek se je še pod okriljem Narodnega sveta sestal na prvo sejo 
7. septembra 1918. Sejo je pričel predsednik Narodnega sveta 
dr. Anton Korošec in govorilo nalogah gospodarskega odseka. Na
štel je njegove konkretne naloge in predlagal referente.'" 

Prvi referent je poročal o tendencah v svetovnem gospodarstvu s 
posebnim ozirom na avstrijske in jugoslovanske gospodarske raz
mere. Poudaril je, da bo morala nova država SHS obvarovati valuto. 
Papirnati denar bo morala Jugoslavija podpreti s kreditom, to se 
pravi, z blagom, premogom, lesom itd. Kriza bo neposredno po 
vojni zanesljivo prišla. Vprašanje se glasi, koliko bodo trpeli sloven
ski denarni zavodi, če se bodo dunajske banke nenadoma zama
jale. Vedeti je treba, da so tako Slovenci kot drugi Jugoslovani 
podpisali sorazmerno veliko vojnega posojila, v teh papirjih so 
naloženi zlasti pupilarni denarji. Zato je smiselno, da ljudje naložijo 
vojna posojila v občinska posojila ali v druge dobro naložene pa
pirje. Smiselno je, dobiti v svoje roke čim več zemljiške posesti. Da 
je v Trstu mnogo hiš naprodaj, je znano. Po deželi bi se morale us
tanoviti posredovalnice za nakup nepremičnin , ·vendar bi moralo 
biti tako nakupovanje več ali manj tajno. Priporočati je treba naku-

.N AS. Narodni S\·el \' Ljubljani. fase. 3. Spisi odsekm·. O\'oj Gospodarski odsek. 
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povanje delnic na primer čeških družb pa tudi slovenske delnice 
nekaj veljajo, na primer tiste pivovarne, premogovnikov, tekstilne 
industri je, sladkornih tova rn. Kmetje naj si nabavijo orodje, na 
dražbah pa kupijo konje. 

Treba je poskrbeti za obnovo Primorske, kajti na Goriškem je 
vse v neredu. Tu delujeta za obnovo Zadružna zveza in Gospodar
ska zveza . Do septembra sta se pobrigali za kmetijsko kulturno ob
novo. Akcijo je vod ila Gospodarska zveza, o kateri so trdili , da v 
tem delu ne i šče nobenega dobička. Obrtna centrala za obnovo Pri
morske je za šolo dobila naročil za približno 700.000 kron. AkCija 
poteka nadstrankarsko. Zamislili so si ustanovitev centrd lne banke, 
ki pri svojem delu tudi ne bo iskala lastnega dobička, mogoče pa je, 
da se bo angažirala v določenem podjetju . Ustanovila sta se Župan
ska zveza in Osrednji odbor na Dunaju, ta dva korpusa pa naj bi 
skupa j z .Ljubljansko posredovalnico .. osnova la v Gorici v smislu 
obnovitvene akcije tkim .• Ljudsko tajništvo·, ki bi dajalo sloven
skemu življu vse vrste infon11acij, zlasti bi mu pomagala pisati 
prošnje za posojila pri .vojnokreditnem zavodu., da lje sestavljala 
terjatve glede odškodni ne za vojne dajatve, koncipirati cenitvene 
vloge glede vojne škode in podobno. 

Obstajalo je šest obnovitvenih organizacij : za kmetijsko kulturno 
obnovo, Obrtna centrala v Ljubljani (za stavbno obnovo), Organi
zacija za obrtno obnovo Goriške (bolj v programu kot pa v nastaja
nju) , Centralna banka za obnovo Goriške, Županska zveza v Gorici 
(predstavnik slovenski h avtonomnih zastopov), Osrednji odbor na 
Dunaju (posredovanje za htev glede obnove). Akcija je tekla tudi 
glede udeležbe pri snujoč i se .Kriegshandelsgesellschaft m. b. H.· 
zaradi demobilizacijskega postopka. 

Misel, da se bo osnovala avtonomna slovenska aprovizacijska 
centrala , ki ji naj vlada izroč i svoje uradne organizacije za preskrbo, 
je naletela na dober sprejem. Da bi nakupili kolikor je mogoče ve
liko živil v Sloveniji, na Hrvaškem in drugod za potrebe Primorske 
in slovenskega dela vslva na Koroškem, so nameravali v Ljubljani 
ustanovit i kot nekakšno agenturo pravo nakupna posredovalnico \' 
primerni pravni obliki. Da bi se nakupljena živila pravilno razdelje
vala, so s\'etov~l li, n~lj bi na Goriškem sklicali s pomočjo Županske 
zveze vse interesente, ki bi se oskrbovali prek Ljubljane , ne pa prek 
Furlanije , ker bi la Goričanom škodovalo. Za Trst naj bi se osnovala 
nadstrankarska slovenska organizacija ad hoc, ki naj bi razdeljevala 
med potrebnejše slovensko prebivalstvo lista živila, ki bi jih do
bavila ljubljanska o rganizaCija. Glede Istre pa so se še iskale infor
maci je pri slovenskem zastopstvll v aprovizacijski deželni komisiji, 
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kako bi mogla ljubljanska organizacija prehraniti zlasti severoza
hodno Istro. Glede slovenskega delavstva na Koroškem je bilo 
rečeno, naj se tiste politične stranke, ki imajo t3m svoje posebne 
slovenske delavske organizacije, oziroma nekatere še utemeljujejo, 
same dogovore o načinu organizacije, ki bi prevzela razdeljevanje 
živil med slovenske delavce. 

Izrečena je bila tudi sugestija, naj bi gospodarski odsek izvolil 
štiri pododseke, od katerih naj bi prvi študira l ustanovitev prožne 
organizacije za nakup nepremičnin, zlasti po mestih; dnlgi bi se 
ukvarjal z nasveti zavodom in posameznikom, da bi papirnati denar 
in slabe vrednostne papirje zamenjali za boljše vrednote, tretji bi 
poskrbel za primeren pouk o teh vprašanjih, četrt i bi preučeval 
koncentracijo zadružništva in drugih denarnih zavodov v kon
kretno Zadružno banko. 

Zvedelo se je, da se bo Istra oskrbovala direktno iz Hrvaške, kajti 
le-ta da je pripravljena dati Dalmaciji 2000 vagonov žita, Istri 1000 
vagonov žita, toda samo s pogojem, da bi jo oprostili od kontin
genta, ki ga je bila obveza na dajati Avstriji oziroma vojni upravi. V 
ta namen so tekli določeni pogovori na Dunaju. Zagreb je imel za 
osnovo pogovorov misel, da jc treba čim več obdržati doma. Vsi so 
vedeli, da bo Budimpešta preprečevala vse pošiljke ven iz Hrvaške. 
Da se bi Hrvati rešili pritiska stradajočega Dunaja in da pri tem ne bi 
dražili Madžarov, so privolili v tihotapljenje. Hoteli so namreč usta
noviti odbor, ki bi nakupoval blago, to je, - kot pravi član ljubljan
skega gospodarskega odseka - "ki bo vodil kriumčarenje •. 

Vedeli so, da iz slovenskih krajev ne bodo mogli dobiti kaj prida 
hrane, zato naj bi Hrvaška fungirala kot žitnica. Predlagali so , naj 
bi se ljubljanska organizacija naslonila na "Aprovijo". Ljubljančani 

so šli tudi za ten\ da bi se razveljavil sklep Paula. Friess ji je di
rektno ukazal, da mora Trst dobiti več hrane kot Istra, ker se je bal 
izgredov. 

Končno so izvolili v gospodarski odsek prof. Rcmca kot pred
sednika , Kristami kot podpredsednika , Pečarja kot tajnika , kot 
člane pa Mmkeša, dr. ]ehl. Gostinčarja , dr. Mohoriča , Hribarja, Rib
nikarja , dr. Trillerja , dr. Brezigarja in Praprotnika. 

Morda je prof. Remec kot predsednik referiral o nalogah gospo
darskega odseka, mord~1 pa dr. Brezigar. Avtorja ni mogoče identi
ficirati. Vsekakor so izvajanja zelo instruktivna. Govornik je vztrajal , 
da je treba ljudi navajati na to. da bodo denarno premoženje 
naložili v vrcdnosti, ki bodo preboicie krizo. V ta namen naj se vodi 
evidenca papirnatega denarja , ki kroži v slovenskem prostoru, in 
vrednostnih papirjev, ki so last Slovencev. Ustvari naj se pa tudi 

54 



organizacija) ki naj osredotoči slovenske sile za sistematično delo v 
smeri nacionaliziranja premoženja Cn. pr. nakup zemljišč, posebno 
gozdov) tovarn, ird.). 

Potem so se prisotni ukva~ali s problemi, ki so se jim v tistem tre
nutku zdeli zelo pomembni. Na primer z državnim dolgom. Pred 
vojno je imela samo avstrijska polovica monarhije okroglo 12 mili
jard kron državnega dolga in samo za obresti je letno plačevala 
približno 500 milijonov kron. Izdatke za armado je država le delno 
krila s posojili. Do sredine leta 1918 je bilo že osem vojnih posojil v 
skupnem znesku okroglo 35 milijard kron. Razen tega si je država 
sposodil~l pri Avstro-ogrski banki na menice in zakladnice nekako 
19 milijard K ter pri drugih bankah kar 9 milijard; veliko je dolgovala 
še raznim podjeljem doma in v tujini. Od avgusta 1914 do sredine 
1918 so znašali tisti državni izdatki, ki niso bili pokriti s tekočimi do
hodki, približno 59 milijard kron. Če bo trajala vojna do konca leta 
1918, bodo narasli, tako so vsi računali, vojni nepokriti izdatki naj
manj še za osem milijard kron. Na ta način bodo znašali dolgovi 
avstrijske polovice skupno 79 milijard (tu je vštetih tudi tistih 12 mili
jard izpred vojne). Torej bi potrebovala Avstrija za plačevanje obresti 
ter za primerno amortizacijo v celem 5 milijard K na leto. 

Potemtakem - so ugotovili - je prva in res velika naloga gospo
darskega odseka ta, da se ukvarja z valutnim vprašanjem. Avstrijski 
denar je bil ob koncu poletja 1918 najslabŠi denar na svetu. Samo 
rublji, ki sta jih izdala Kerenski in Lenin , so bili manj vredni. Celo 
papirnati denar podjann!jene Romunije je noti ra! za 15-25% več 
kot avstrijska krona. Do sedaj je vrgla Avstro-ogrska banka v pro
met prek 25 milijard kron. Normalni promet pred vojno je znašal 
komaj desetino tega. Ker je v trezoru te banke zlata in srebra komaj 
za 300 milijonov kron, so bankovci kriti komaj z 1,2 %; pred vojno 
je kritje znašalo normalno prek 50 odstotkov. 

Slovenski Narodni svet je vedel , cia bo mogel le prav malo vpli
vati na končno rešitev avstrijskega valutnega vprašanja. Pač pa bi 
mogle slovenske gospodarske organizacije, - če bi se združile v 
enoto) - šc v okviru habsburške monarhije urediti trgovske, fi
nančne in druge gospodarske posle tako, da bo ljudstvo trpelo 
manjšo škodo. kot bi jo v primeru. če se ne organizira takšna osred
nja gospodarska organizacija pravočasno. Vedeti je namreč treba, 
da je poleti 1918 krožijo v slovenskem prostoru za več kot milijardo 
kron papirnatega denarja, čeprav bi bilo 500--600 milijonov kron 
več kot dovolj. Znano je bilo , da je pred začetkom vojne bilo na 
Slovenskem v prometu komaj sto milijonov kron, pa se kljub remu 
niso pojavljale nobene težave in motnje . 
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Naslednja seja gospodarskega odseka je bila 18. septembra 1918. 
Tu so govorili predvsem o koncentraciji zadrug, o ustanovitvi Za
družne banke ter o demobilizacijski akciji. Sklenili so ustanoviti 
lastno demobilizacijsko pisarno na Dunaju, ki naj skrbi za to, da bo 
del demobilizacijskega blaga, ki bo prišel v razprodajO, odkupljen 
za slovenske potrebe. Glede zadružne koncentracije so po daljši 
debati ugotovili, da je praktično nemogoče, voditi vse zadruge iz 
enega samega centra, čeprav bi se vodile izključno in samo z go
spodarskega stališča (predlog dr. Korošca oziroma vodstva Za
družne zveze v Ljubljani). Smiselneje je, da se opusti ideja o 
radikalni rešitvi v obliki zadružne centrale in namesto tega organi
zira zadružni svet S primernim pravilnikom (predlog dr. Tavčarja). 
Zato so sklenili, da se ustanovi zadružni svet in pa posebna Za
družna banka; zadn..lžni svet naj zadruge vseh vrst usmerja v ne
kakšen skupni cilj, kot ga terja prevratna situacija, Zadružna banka 
naj skrbi za pozitivno finančno poslovanje navedenih zadrug. 
Zavrnili so dva predloga, od katerih je prvi sugeriral utemeljitev 
enotnega zadllJžnega glasila, drugi pa zastopstvo vseh strank v za
drugah, ki se bodo še ustanovile. 

Šele mesec dni po tej seji, dne 15. oktobra 1918, je osem gospo
darskih organizacij, in sicer Kmetijska družba za Kranjsko, Trgov
ska in obrtna zbornica za Kranjsko, Zadružna zveza v Ljubljani, 
Zveza slovenskih zadrug v Ljubljani, Ljubljanska podružnica Ja
dranske banke, Ljubljanska kreditna banka, Obrtna centrala v Ljub
ljani za obnovo Goriške d. z o. z. v Ljubljani , Gospodarska zveza d. 
z o. z. v Ljubljani, podpisalo polnomočje dr. Benu Sabothyju, tre
nutno aktivnemu stotniku na Dunaju, da sme v imenu vseh osmih 
partnerjev nabavljati blago, ki bo o priliki stvarne demobilizacije 
dano na voljo civilnemu prometu. Koncept polnomočja je vseboval 
še Zadružna zvezo v Celju, goriško Zvezo gospodarskih zadJl.Jg v 
Gorici, Gospodarsko zvezo za Istro v Pulju in Zvezo občinskih za
stopov v Gorici, vendar so vse to prečItali, ker je monarhija še 
živela in je dr. Beno Sabothy (po prevratu advokat v Kranju) smel 
zastopati le organizacije, ki so imele sedež na Kranjskem, to je, v 
Ljubljani. Prav tako so iz teksta čltali besede, ki so prišle v koncept 
zavoljO vseslovenske perspektive Costa lo je: ki zastopajo "die 
breilesten wirtschajilichen Kreise des Landes Krain ff , črtali pa na
daljnji tekst "des slovenischen Gebietes der MarkgrctJ.'chaji GO/z, 
Gradisea und VOl? Unlersteiermark.,,). 

Pri vprašanju obrtništva pred gospodarskim odsekom lahko iz 
obrobne opazke sklepamo, da je ali prebral v tem odseku ali pa -
in to vsekakor - poslal spomenico Blaž Zupanec, ki sicer ni govoril 
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v imenu jugoslovanskega obrtništva, pač pa le o pomenu obrtništva 
na Slovenskem (brez Koroške).'" Dokazoval je, da deluje, - bolje 
rečeno, da je delovalo ob začetku prve svetovne vojne, - na sloven
skem ozemlju s Trstom, a brez Koroške, okoli 50.000 obrtnikov. V 
poslednjih 15 letih (torej od preloma stoletja dalje) je postalo slo
vensko obrtno gibanje nekoliko bolj živahno, vendar se vidi, da se 
za obrtništvo nihče ne zanima v tisti meri , kot bi to zaslužilo. Zupa
nec toži: ~Osam(jeni smo, narodni krogi nas pust~jo samega sebi, 
mi nimamo na celem jugoslovanskem (ozemlju) v deželnem ali 
državnem zboru suqjega zC/stopnika, mi nimamo višjih šol, da bi 
zmogli naš obrtni naraščaj izobrazili, ne toliko potrebnega stro
kovnega glasila, ne stanovskega kapitala, ne toliko posredovalnic 
in ne stanovskih organizacij; potom katerih bi obrt.1i stan krepčili. 
Razven obligatnih obrt nih zadrug so zgrajene vse naše irlStitucije 
I1C/ prostovoljni podlagi. Od vajeniških nadaljevalnih šol do pod
pomih skladov za ostarele obrtnike imajo vsi zavodi značaj prosto
voljnosti, ali najboljši tak zavod do tega časa ne more p.iti do 
zaželjene moči na podlagi prostovoljnosti, da bode vzl!išena 
stClnovs/..?a časI lo l1arekala. Slanovska zavednost mommo lJ obrt
ni~~kih vrstah izcimiti, če bomo posamezniku in široki masi kc~f 
koristili. Že v prehodnem času iz vojne na mir (spis je avtor ver
jetno sestavil v oktobru) bo potreboval rokodelski in maiatrgovski 
stan vsestranske pomoči, in posebno pozornost od strani vodite/iev 
slovenskega naroda. Če p.'imel.1amo stanja iz vojne se vrniv"ih slo
jev, bo vsakdo uvidel: državno injavno uradni,'tvo bo nCl>'lo svoja 
vama mesta, kmetijstvo svojo obdelovanja potrebno zem/io, delav
stvo vsestransko obilo dela ob najvišjih piačah, samo rokodelec in 
mali trgovec bosta našla zaprta vrata svojih obrt nil, obratov, in če 
jih bomo odprli - bodo le-ti prazni. Pomanjkanle orodja, surovin, 
kapitaia, od,emaicev itd. bodo naš stcm v zeio težaven položel! poti
snili, in če bo lj tem času preroda slovenska javnost našemu SIOjll 
v začetku spisa pravi avtor namreč: Važ nost tega sred}~iega ah 
l11e§čanskega sloja v gospodarskem in političnem ozirll je tako, da 
bi mogli vsako gibanje v teh vrstah podčrtC/ti il1 tako pritegl1iti po
zornost vsejaunosti - torej na,..,'::emu slqju priskočila na pomoč, bo v 
lem n{f.~/a IlIdi hvaležen Ilarodni steber .... in nekaj vrstic pozneje 
č isto konkretno pravi : ... 111 če bodo vodstvo l1arodC/. /zC/ obl'll1ištvo 
se! Zani111C{ioča inleligenca in s~irši naš narod z de.ial~jem pokazali 
zanilJ1clI~ie in pomoč slovenskemu obrtniku, bode zaveden in 

0<' srOmeniCI jt.! risana \. težko Tnumlji\·em jeziku. Citat v narekovaju smo rOpr:l 
vili. 
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hvaležen obrtnik kot srednji stan storil svojo slovensko dolžnost. V 
dosego teh ciljev stavim programne želje: Ustanovitev okrajnih in 
deželnih obrtnih odborov terjugoslovanskega obrtnega sveta; usta
novitev slovenskega ob/mega glasila; ustanovitev lastnega tajništva 
in nastanitev potujočega tajnika; ustanovitev ob/1nih domov v 
LIUbIjani, Celju in Trstu; zastopništvo v državnem in deželnem 
zboru; ustanoviteu ohJ1nih denarnih zavodov; uslanouifeu nlOjstr
skih, pomočniških in vajeniških blagajn terpodpomih skladov; us
tanovitev oziroma popolnitev ob/1nega va;e111škega nadaljevalnega 
šolstva; zastopl1is'tvo slovenskega obrtništva v obrtna, zavodih in 
institucijah in ustanovitev obrtnih posredovalnic. Vodstvu jugoslo
vanske dem.!okratske.! stranke stavimo udano prošnjo, 11ai vzame 
poročilo in prog IV 111 na Z/'lal~je ter naj ob vsaki dani priliki sode
luje v uresničitvi naših ciljev., 

Nato dodaja pisec statistiko obnnikov po naslednjem sistemu, 
pri čemer avtor Koroške ni utegnil zajeti v seznam: 

Spodnji Štajer 

Okraj Mojstrov Pomočnikov Vajencev Skupaj 

Celjc mesLO 797 919 335 2051 

Celje okolica 2598 686 515 3799 

Maribor mesto 1335 1771 6Gl 3767 

Maribor okolica 2181 466 539 3186 

Ptuj mesto 995 428 580 2003 

Ptuj okolica 1426 148 226 1800 

Konjice 525 262 74 861 

Ljutomer 857 292 335 1484 

Brežice 1188 161 253 1602 

Slm'enj Gradec 1131 47 1 315 1915 

13035 5604 3831 22468 

Kranjska 

Okraj !'vlojstrov Pomočniko\' Vajence\' Skupaj 

Ljubljana mesto 1376 Tr? --)- / 52 4380 

Ljubljana okol. 737 171 132 1040 
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Kranjska (nadaljevanje) 

O kraj Mojstrov Pomočnikov Vajencev Skupaj 

Postojna 304 183 55 542 

Kočevje 204 61 120 385 

Krško 763 91 180 1034 

Kranj 100 62 32 194 

Litija 139 26 35 200 

Logatec 772 56 147 975 

Radovljica 642 286 50 978 

Novo mesto 427 230 210 867 

Kamnik 1601 157 179 1937 

Črnomelj 601 88 169 858 

7666 3363 2061 13390 

Primorska 

Okraj Nlojstrov Pomočnikov Vaj~ncev Skupaj 

Trst in okolica 3147 877 1 623 12568 

Gorica 111<:;:-,to 422 132 118 672 

Gorica okolica 30 123 34 187 

Monfakone 168 275 6 499 

Sežana 38 20 2 60 

658 540 160 1418 

Summa SlImtnarllITI 24531 18280 6675 49844 

Ker je bila problematika obrtništva v prehodnem času za gospo
darski odsek vprašanje sekundarne vrednosti. se z njo ni ukvarjal. 
ali p~l prav na kratko. J\led spisi ne najdemo namreč nobenega ko
mentarja h gornjemu elaboratu. 

Zadnja seja gospodarskega odseka pred prevratotll je bila 
izredno pomembna, i ZČrpl1<:1 in tudi dolgotrajna. s::lj je trajala ka r 
dva dni , 21. in 22. oktobra 1918. Najprej je poročal prof. Remec o 
delu tega sveta na splošno, potem pa je govoril Hibnikar o doseda
nji aktivnosti aprovizacijskega pododseka. H ribar je k tcm Ll pri-
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pomnil , da je v Sremu še mnogo živeža , da pa so tam nemške čete, 
ki potrošijo veliko hrane, pa tudi hrvaški ban je dal prepe ljati v Dal
macijo več sto vagonov blaga; poskrbeli so za velike zaloge oko li 
Zagreba, vendar so Nemci pričeli to blago odnašati. Hribar je menil , 
da bi se dobilo še dosti blaga, če bi bili na voljo vagoni . Dopolnil ga 
je dr. Triller, češ da trenutno ne more Hrvaška dajati blaga ; to se 
vidi iz tega, da ima ljubljanska občina izvoznico, blaga pa ne dobi. 
Jovan je priznal, da jim je vlada nakazala žito le iz Češke; zatrdil je, 
da bo v štirinajstih dneh katastrofa, če si ne bomo sami pomagali. 
Na pripombo, da se objavi sklic na župane, naj zbirajo živež, ter da 
naj se glede hrane obrnejo na Narodno vece, je odgovoril dr. Tav
čar, da mislijo nakupovati po deželi in na Hrvaškem te r nabirati po 
slovenskih občinah. Jova n je pribil, da je treba pohiteti , ker potroši 
Kranjska sedem vagonov moke venem samem samcatem dnevu! 
Ribnikar je prišel na dan z misl ijo, da ustanovijo veliko pisarno, ki 
naj razprede svoje niti po vsej deželi, da bo aprovizacija začela 
funkcionirati takoj , ko bo gospodarski odsek prevzel vodstvo; le-ta 
bi moral tudi izgotoviti načn postav za prehodno dobo . Kot ta pred
log so sprejeli tudi predloge, naj se Narodni svet ob rne tako na 
Narodno vece kot na bana pa tudi na Narodni vybor glede apro
vizacije, zanemariti ne kaže isti zadevi seveda niti županov niti 
župnikov. Kot navodilo so sprejeli sugestijo, naj ne dajo nič prehra
njevatnega blaga nemškim in madžarskim vojakom ter nemškim 
nakupovalcem. Poudarili so, kako Narodni svet pričakuje od ljub
ljanske občine, da prevzame aprovizacijsko organizacijo za vso Slo
venijo, dr. Korošec pa naj b i v tujini preskrbel vse potrebno za 
aprovizacijo Slovenije. 

Ko so ta problem ko likor toliko pregledali in ga za silo rešili , je 
dr. Mohorič poročal o zadružni koncentraciji . Razgovarjat se je s taj
nikom Zadružne zveze v Celju, vendar bo celjsko mne nje pojasnil 
kar tajnik sam , medtem ko je Goriška zveza sporočila , da se je poja
vila nova struja, ki zahteva, naj se ne ustanovi samo slovenska 
zveza, temveč enostavno jugoslovanska zadružna zveza. 

Pri razgovoru o dcmobilizaciji in o demobilizacijskem materialu 
so se kar hitro zedinili, naj bi se dr. Korošec takoj zače l pogajati z 
antanto o vojaškem materialu , ki je ostal na fronti, izposloval naj bi, 
da bi ta materi"ll ostal v slovenskih krajih. 

Pač pa je prof. Remec sprožil zelo aktualno vprašanje, namreč O 

množici brezposelnih delavcev, ki bodo tu, ko bo proglašena de
mobilizaCija. Sk leniti so organizirati poseben odsek za demobili
zaci ja; k rešitvi delavskega problenl~1 naj bi pritegnili delavske 
organizacije in te naj ustanove poseben delavski odsek; mestn i 
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vojaški odsek naj ustanovi posredovalnico dela za brezposelne de
lavce in vsak podjetnik naj bi že sedaj naznanil, koliko delavcev in 
kakšne kategorije delavcev bo potreboval. Na pripombo, naj se 
ustanovi zdravniški svet, ki bo skrbel za zdravila in za ambulante, je 
odvrnil prof. Remec, da bo Slovenska ljudska stranka predlagala, 
naj se ustanovi odsek za socialno skrbstvo. 

Proti koncu seje so še govorili o vračajočem se vojaštvu, o rav
nanju z njim, o organizaciji transporta. 41 Ekspoze o železniškem prob
lemu je prebral Gregorka. Izjavil je, da slovenski železničarji nimajo 
vpogleda v ves železniški aparat in da niti državna niti Južna želez
nica ne bosta mogli obratovati samo s slovenskim osebjem. »Kajti del 
osebja bo treba dati centrali države SHS, saj je znano, da trpi Trans
lajtanija personalni deficit. Zato se mom v Ljubljani ustanoviti 
železničarska šola, upati pa je tudi treba, da bo dovolj moči prišlo iz 
vojske. Tako bo prometnega osebja še kar dovolj , primanjkovalo pa 
bo tehničnega osebja; glede tega bo treba apelirati na češko pomoč. 
Mogoče nam je tudi am1ada izšolala nekaj moči. Translitvanija nam 
bo delala velike preglavice, kajti pred očmi mommo imeti vso državo 
SHS. Na Hrvaškem bo moral biti hrvaški jezik uradni jezik pri pro
metu. Na vsak način pa bodo morali tu še nekaj časa ostati nemški in 
madžarski železničarji." Gregorka je predlagal ustanovitev podod
seka, ki bi ga sestavljali: dva jurista, dva finančnika in šest železničar
jev; ta naj bi preštudiral vso problematiko, ki je v zvezi s prevzemom 
železnic takOj ob prehodu, pa tudi odredbe in zakoni bi morali že biti 
pripravljeni. Končno so prisotni sklenili ustanoviti prometni odsek 
Narodnega sveta, ki bi ga sestavljala dva jUl'ista, dva finančnika in šest 
železniških, poštnih in brzojavnih strokovnjakov, 

Ta dvodnevna seja gospodarskega odseka je pomembna še zaradi 
tega , ker je tajnik Narodnega sveta dr. Milko Brezigar prebral svoj 
eskpoze o valutnem vprašanju, V njem se je namreč lotil relacije med 
avstrijsko krono in bodočo valuto. Na retorično vpršanje, kakšno va
luto bomo imeli po vojni, si je odgovoril, da - če bomo zdi1Jženi s Sr
bijo - bomo imeli srbski dinar, ki spada v latinsko unijo. In na drugo 
retorično vprašanje , kakšno bo razmelie med novo valuto in staro av
strijsko krono, je sebi in prisotnim odgovoril z daljšim preračunava
njem raznih vsot. Rekel je, da je prišlo v vsej predvojni Avstriji na 
osebo bankovcev za 50 kron , sedaj, tik pred prevratom. pa 560 kron. 
V jugoslovanskih pokrajinah habsburške monarhije je v povprečju 
krožilo pred vojno 380 milijonov kron , sedaj pa kar 4250 milijonov 

,1 Za (o problematiko prim. še Alojz Pregelj. Naše železnice / SIO\'enci \' desetletju 
1918-192!:l. str 597-6131. 
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kron; v ožji Sloveniji nekako srednja količina , manj v Istri, Bosni in 
Hercegovini ter v Dalmaciji, prek sredine na lilvaškem, precej čez to 
v Banatu. Vsekakor manj kot 3500 milijonov kron v teh krajih ni 
krožilo. Če k temu prištejemo še Srbijo in Čmo goro z najmanj 500 
milijoni kron, dosežemo zaokroženo vsoto 4000 milijonov kron. Da
lje je Brezigar izvajal, da je treba prezentirati Avstro-ogrski banki te 
štiri milijarde kron, da jih honorira ali v zlatu ali v blagu. Morda po
skus ne bo uspel, a poskušati je le treba. V p,imeIU, da ne bomo us
peli, moramo računati s tem, da bomo sami prevzeli te bankovce v 
plačilo . Tedaj bodo bankovci, ki jih bo prevzela nova jugoslovanska 
država, predstavljali v bistvu državni dolg. Za odplačevanje obresti in 
amoltizacije bi bila vsaka oseba obremenjena letno z 20 kronami. Do
dal je, da bi s strogo strokovnega stališča ne bilo pravično, da bi se 
honoriral stari avstlijski denar docela z novo valuto. 

Pomisliti je treba, da jc avstrijski denar vreden sedaj največ eno 
šest ino prejšnjega, predvojnega. Cene so najmanj šestkrat večje kot 
pred vojno. V gospodarskem smislu ne bo nihče oškodovan, -ako bo
demo odšlempljali na eno šeslino, 10.le okroglo na 16%.- Če bodo 
cene take kot pred vojno, bi bilo ekonomsko popolnoma upravičeno, 

da bi se sorazmel1lO zvišali odstotki. Ako bi bilo blago na primer 
za 50% dražje kot pred vojno, bi se morala zvišati vrednost demIlja 
za polovico, to je, bi se ga smelo oclštempljati samo na 240/0 
(=16+16/2 = 24). Iz političnofinančnih razlogov pa ne bo mogla nova 
država tolikšne obremenitve prevzeti, zato bo treba odštempljati av
st rijsko valuto na manj kot 24 %, recimo največ 20%, ali še celo 15%. 

V nerazdružijivi zvezi z denarjem so vrednostni papilji. Vojnih 
posojil od Avstrije ne bomo prevzemali ; kdor jih ima, naj sam tcrja 
od Avstrije. Drugače je z državnimi rentami. Če bi nova jugoslovan
ska država prevzela od avstrijskega predvojnega državnega dolga 
sorazmeren del, ki odpade na osebo) bi morali prevzeti 1000 milijO
nov kron, od ogrskega državnega dolga pa 1530 milijonov kron, 
skupaj potemtakem 2530 milijonov kron. Vendar bi bil ta dolg pre
visok za Jugoslavijo. Zato bo treba zahtevati, da prevzamemo samo 
sorazmeren deJ, ki bo pač padel na našo davčno moč: to bi zneslo 
kakšnih 1500 milijonov kron. Drugo naj prevzame Avstrija in naj 
plačuje obresti.-fl Zato bo treba odvrniti vojno posojilo. V ta namen 

,2 Ko smo Ž~ pri ;l\'strijsklh dolgo\·ih. naj jih n:lVede111o: 
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Dolgo\'i do 30. septembra 19lH. 
Vnjna posojila. 
J)ol~o\'i \. tujini . 
l)olgO\<i pri ;l\'striJskenl konzorciju. 
f)olgm'j pri Avstro-ogrski hanki .......... .. . 

oH.943.155.39-4 kron 
35.037.605.300 kron 
.3376.066.180 kron 
7.355.238.590 kron 

23.174.247.324 kron 



naj se obrne Narodni svet v Ljubljani zaupno na vse zavode in na 
oblasti za varuštvo, ki naj sporočijo, kol iko vojnega posojila imajo 
in koliko ga lahko oddajo. Jugoslovanske banke naj se obvežejo, da 
bodo prevzele vse vojno posojilo v komisijsko prodajo. Privatniki 
naj se opozori jo na to akcijo prek časnikov. Papirnati denar je treba 
zavrača ti tako kot vojno posojilo . Objaviti je treba, kateri papirji 
(poleg vojnega posojila) so najbolj dvomljivi . Na primer posojila 
nemških in madžarsk ih občin, zadolžnice nemških in madžarskih 
hipotečnih zavodov, delnice ali zadolžnice nemških in madžarskih 
zavarovalnic. Z lasti je važno, da bo nova država pripravila vse po
trebno, da bo v primeru preobrata takoj odštempljala ves denar, ki 
se bo nahajal na jugoslovanskem ozemlju. 

Menimo, da je bil dr. Milko Brezigar eden izmed najbolj razgle
danih političnih ekonomistov v prevratnih mesecih leta 1918. Sep
tembra ali v prvi polovici oktobra tega leta je izšla iz tiska njegova 
publikacija Osnutek slovenskega narodnega gospodarstva. Ker je 
kn jigo pisal od poletja 1918 dalje, najdemo tam vse glavne misli , ki 
so jih izrekli razni člani Narodnega sveta. Seveda bi bilo zanimivo 
raziskati, koliko so to njegove misli , ki jih je posredoval drugim, ko
liko pa v knjigi le povzema misli drugih in jih le posreduje širšemu 
krogu inteligence s pomočjo svoje knjige. Vsekakor velja njegova 
publikacija kot ptvi narodnogospodarski program Slovencev v pre
hodni dobi iz habsburške narodne države. Prav tako bo treba 
preštudirati še druge gospodarske ekspozeje, ki so jih pisali dr. Les
kovec in drugi. Na Brezigarjev pričujoč i ekspoze opozarjamo zato, 
ker je v njem pokaza l clobršno mero sposobnosti za predvidevanje 
dogodkov. 

Brezigaljev referat je naletel na odobravanje pa tudi na kritiko. 
Dr. Ivan Tavčar je povedal, da ima mnogo pomislekov proti poro
čilu . Predvsem naj pride to vprašanje v roke strokovnjakov. ~Huda 

bo, - je pikro rekel , - če se bodo pečali s tem vprašanjem laiki .
Morda je med te -Ia ike· štel razen sebe tudi Brezigatja' Izvajal je, da 
se ne smejo postaviti na stali šče, da zavrnejo avstrijski denar in poso
jilo. Ne gre, d<t bi plača li latifundiste z vojnim posojilom (s tem je 
branil veleposestnike) . Prevzeti bo treba avstrijski denar in avstrijsko 
vojno posojilo, ki so ga podpisa li Slovenci. Nemci so rekli , da se 
mora porazdeliti vojno posojilo po številu prebivalstva , kar pa je 
nesprejemljivo. Če se prevzame [o vojno posojilo, ga bo treba vzeti 
po premoženju. Velja pa , da se vprašanje glede valute ne sme spra
viti na velik i zvon, kajti - ne da bi dokaza l. le čustvoval je tako - reb
cija 100 : 16 je popolnoma nevzclržna; kar bo relacij pod 100 :80, 
bodo izzvale vel iko krizo . Vedeti je treba, da tič i v avstrijskih ban-
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kovcih jugoslovansko premoženje. Dalje bi morali poskrbeti za to, 
da bi bili vsi bankovci odštempljani venem samem dnevu. V 
splošnem pa nimamo dovolj strokovnjakov, da bi mogli to vprašanje 
rešiti; posvetovati se bo treba S Čehi in Poljaki. Tavčar je predlagal, 
naj bi glede tega vprašali prek Narodnega sveta zagrebško Narodno 
vece in Narodni vybor, prek vybora pa še Poljake. 

To je bil tisti dr. Tavčar, ki je na skupni seji Narodnega sveta in Na
rodne vlade dne 9. novembra 1918 prišel že precej bliže resnice, ko je 
menil, da bodo mogli denamo vprašanje (najbrž valutno vprašanje) 
rešiti edinole s pomočjo Srbije. S tem pa se je nehote približal Brezi
garjevi domnevi.43 Remec se je strinjal s tem, naj bi bili pogovori o va
luti diskretni, Hribar pa je bil mnenja, da smo preslabi, da bi sami 
rešili ta problem. Bil je približno mnenja, da bi morali prevzeti avstrij
ski denar al pari. HIvati trdijo, da je v Jugoslaviji 4000 milijonov papir
natega denalja, vojnega posojila in dlUgih rent pa 2000 milijonov din. 
Papimati denar bomo morali prevzeti al pari, vojno posojilo pa je bilo 
amoralno. Tudi dr. Mohorič je bil mnenja, da bi bilo najbolje, da bi 
denar zamenjali al pari, češ da bo treba gledati na renome Jugoslavije. 
Kajti vprašanje menjave je eminentno socialnega pomena, in paziti 
moramo na to, da ne bodo davčna bremena previsoka. Bolj taktno 
opozicijo proti dr. Brezigaiju je predstavljala izjava dr. Novaka, da bi 
Breziga~evi sklepi napravili na javnost skrajno neugoden vtis. Vedeti 
je treba, da bomo v novo državo prinesli tudi imetje, ne samo moreča 
bremena. Če booo prišla Brezigalieva izvajanja v javnost, se bo poja
vilo v slovenski javnosti močno nasprotovanje Jugoslaviji. Vojnega 
posojila pa vsekakor ne smemo prevzeti. Približno podobno mnenje 
je delil tudi dr. Murnik, češ da bi štempljanje bankovcev napravilo 
slab vtis, velik slab vtis. Potem je izusti! stavek, ki ga je težko spraviti v 
okvir valutne problematike: Antanta bo hotela z nami delati kupčijo 
in ne bo podpirala od.'templjanja. Dodal je, da v Brezigaljevem eks
pozeju manjkajo aktiva , na plimer demobilizacijski predmeti, davki, 
državna lastnina in podobno. -i~ 

I .~ ZJ Ihezigarjev referat glej AS. Narodni svel \. l.juhljani. rase. .J. Srisi o<.bekm·. 
ovoj Gosrodarski odsek T:n'čarjev{) mnenje 11;1 \' AS . Narodni S\'et \' l.Juhljani. 
rase. 2. Predsedstvo: rrilll . zarisnik skurne seje. 

li Žigosanje kron je predstadjalo že po sami \';:llutni logiki rrvi korak k nacionali
zaciji. seveda le k nacionalizaciji banko\'(.:ev oziroma \·:llute. ker bi v primeru 
nežigosanja bila država SHS še dalje del ;I\-strijskega valutnega ohmočja. [)emo
hilizacijski predmeti . davki. premoženje itd. so hili prava kaplja \- ogromnem 
inflacijskem morju. Mnoge debaterje je vodil strah pred zrevoltiranim prebival
s(\'om. ne pa ostra valutna logika. Sicer je pa I107.nej.'ia saintgennaimka mirO\'na 
pogodba itak zahtevala žigosJn[e: tako so nastale jugokrona. če.ška krona itd. 
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Debata je pokazala , da je bil gospodarski oddelek kot sestavni 
del Narodnega sveta oziroma Narodni svet kot celota zelo slabo pri
pravljen na razmišljanja o valutnem problemu po prevratu. Človek 
dobi vtis, kot da nihče od prisotnih ni poznal zgodovine financ, če 
že ne splošne zgodovine, pa vsaj zgodovine avstrijskih financ, in da 
nihče ni vedel, kakšno usodo je skozi vso zgodovino do oktobra 
1918 redno vedno dočakala zaradi inflacije popolnoma ruinirana 
valuta, zlasti pa inflacionirana valuta podirajoče se habsburške 
države. Če je bilo do oktobra 1918 vedno tako, zakaj bi po prevratu 
veljala za krono drugačna pravila, specialno za krono. Zdi se, kot 
da nihče izmed prisotnih ni vedel za državni bankrot v letu 1811 in 
za njegovo sanacijo, nihče ni vedel za usodo avstrijske valute v Ilir
sk ih provincah, - in podobno. Seveda so valutne operacije vedno 
skeleče in vedno je finančno šibki sloj tisti, ki take operacije najteže 
prenaša. Toda brez te operacije ni normalnega gospodarskega živ
ljenja v splošnem. Kje je bilo kritje v zlatu ali v siceršnjih trdnih gos
podarskih dobrinah za milijarde vojnih kron, ki so cirkulirale po 
rušečih se ostankih habsburške monarhije, ali vsaj za stotine milijo
nov kron, ki so cirkulirale po slovenskem ozemlju' Ni bilo kritja in 
nihče ga [udi ni mogel pričarati. Torej je bila valutna operacija 
nujno potrebna in koristna zadeva. Zato se zdi, da so bili dr. Tavčar 
in njemu podobni narodni svetniki na moč zaverovani v staro so
lidno krono iz leta 1913. Niso mogli verjeti, da je krona iz leta 1918 
zgubila toliko svoje vrednosti. Če pa so vedeli in so s to inflacioni
rano krono brez zlatega kritja vseeno računali na relacijo 1: 1, so bili 
ali naivneži ali špeku lanti. Bolj verjetno je, da so špekulirali, saj bi z 
vsiljenjem relacije 1: 1 napravili iz morja brezvrednih kron enako 
veliko morje kvalitetne valute. To se pa v zgodovini valut še ni ni
koli zgodilo. Saj je vendar morala imeti nova zdrava valuta nekje 
neko krilje, realno, ne pa umišljeno kritje. Kot da razen Brezig~lrj~l 
in še nekaterih ni nihče na tO pomislil~ 

Brezigarjeva sposobnost predvidevanja je temeljila na stvarnem 
stanju , na številkah, na materialnem položaju podirajoče se habs
burške palače. In tu je bila velika optimistična slika trenutne in zla
sti poprevratne situacije popolna zabloda . Med drugimi ni razumel 
bi stva Brczigarjevih izvaja nj naslednji diskutant Ribnikar. Skliceval 
se je na to. da je treba ljudem nasvetovati , kaj naj store, in da bi bilo 
najprej potrebno razpravljati O tem, ali so predlogi poročevalcev 
sploh umestni. Bil je prepričan, da je napačno, če bi se stvar prepu
stila samo finančnikom, in nasvetoval je, naj še danes določijo 
načel a, po katerih se naj ravnajo finančniki , in sicer: »treba je iti za 
tem, da bo Jugoslavija bolje plačevala kakor Avstrija; stremeti k 
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temu, da bomo pritegnili naše široke mase, in sicer na ta način, da 
ne bomo preveč obremenili širokih slojev; dokazati bo treba an
tanti, da smo nedolžni pri vojnem posojilu: zagovarjati je treba 
mnenje, naj kar Avstrija plača to, kar je izsilila , na primer pupilarni 
denar: ljudstvo je treba dobro infornlirati." Ivan Hribar ni pozabil 
dodati, da je treba imeti pred očmi davke, ki bodo veljali po vojni, 
in pribil, da je on osebno samo za en davek, namreč davek na 
osebni dohodek. Ljudstvu je treba svetovati, katere papirje naj 
odrine, katere pa nakupuje. 

Ko je bilo izrečenih še nekaj manj pomembnih misli, je dr. Bre
zigar svoja izvajanja repi ici ral, zaključil pa posvetovanje Remec z 
ugotovitvijo, da je posvetovanje imelo namen, izdelati načl1 za Na
rodni svet. Zato so sklenili naslednje: 

1. Gospodarski odsek Narodnega sveta naprosi predsedstvo, da 
sestavi zbor strokovnjakov iz Narodnega sveta in Narodnega veca, 
ki naj po posvetovanju s Čehi in Poljaki izdela načne o valutnem 
vprašanju: k temu zboru strokovnjakov naj se pritegnejo zastopniki 
delavstva: 

2. Narodni svet naj se obrne na uprave denarnih zavodov, da 
nasvetujejo dobro fundirane papirje svojim klientom z namenom 
odrivanja papirnatega denarja; 

3. Naprosili bodo dr. Korošca, da si poišče informaCije glede na
šega denarja: 

4. Vpliva naj se na naše zavode, da dvignejo ves denar in ga 
nalože pri slovenskih zavodih; 

5. Naš kmet naj naloži svoj denar v posojilnice. 

Sklepe so sprejeli, a jih proglasili za tajne. Za javnost naj se ob
javi samo sprejeti sklep, da apelirajo na vse denarne zavode glede 
svojih depozitov o vojnem posojilu in papirnatem denarju. Ni brez 
pomena dodatek, da bodo k prihodnjim sejam klicali dr. Lesničarja 
in dr. Božiča. 

Takoj po seji dne 22. oktobra 1918 so pisali pismo dr. Antonu 
Korošcu in ga prosili, naj o priliki bivanja v tujini izposluje živež. 
Namreč centra le na Dunaju so glede aprovizacije popolnoma od
povedale in zato Kranjska, Istra, Goriška in Trst stojijo pred kata
strofo. Gospodarski odsek je Korošcu zalijeval, da imajo žita še za 
približno 14 dni, največ za mesec dni. Skušali ga bodo dobiti iz 
Hrvaške, vendar ni upati večjih količin, ker mora ta dežela zalagati 
predvsem DalmaCijO ter Bosno in Hercegovino; sploh se je bati, da 
ne bo dovolj transpol1nih sredstev za prevoz živil iz Hrvaške v Slo
venijo. Zato bi bilo smiselno, izposlovati nekaj živeža iz Amerike ali 
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sploh iz antantnih držav. Šlo je za kar velike količine, saj so ugoto
vili, da bi za slovenske pokrajine in za Istro potrebovali za prva dva 
meseca 20.000 ton žita , 1500 ton masti, 2500 ton zmrznjenega mesa. 
Ker se v Ljubljani organizira velika aprovizacijska centrala, ki bo 
funkcionirala za celotno slovensko ozemlje, bi mogla ta centrala 
prevzeti blago. Dalje primanjkuje v Avstriji zdravil vseh vrst, in ker 
se širijo razne bolezni, zlasti španska gripa, bi bilo nujno potrebno 
dobiti najpotrebnejša zdravila. 

Enako se je gospodarski odsek v smislu sklepov seje obrnil na 
Ljubljansko kreditno banko, Jadransko banko v Trstu in njeno po
družnico v Ljubljani, naj odrinejo kolikor mogoče vojnega pOSOjila 
in papirnatega denarja in naj kupujejo vrednostne papirje, saj sedaj 
prodajajo na Dunaju in v Budimpešti vrednostne papirje vseh vrst 
po nizki ceni, tudi industrijske papirje. Te bi bilo vredno kupiti, ker 
bodo po vojni obdržali vsaj delno svojo veljavo. V istem smislu se je 
nekaj dni pozneje obrnil gospodarski odsek sploh na vse slovenske 
denarne zavode. 

Dne 25. oktobra 1918 se je gospodarski svet še enkrat obrnil na 
vse slovenske denarne zavode z istimi pa tudi novimi idejami. Med 
drugim je v okrožnici zapisano tudi tole: 

"V kratkem se bomo ločili od nemškega ozemlja in slovenske po
krajine bodo združene z ostalo!ugoslavijo v posebni državi. 

Narodni svet ne morejamčiti, da bode Jugoslavija mogla izter
Jati od nemških zavodov, posebno od takih, ki leže izven mej 
bodoče JugoslaViJe, naloženi jugoslovanski denar. Kdor pusti de
nar v nemškem zavodu, ravna popolnoma na svojo odgovornost in 
mu preli nevarnost, da pride ob svoJo leliatev. Naša bodoča dlŽava 
ne bojamčila, da bodo nemški zavodi in občine izplačale izdane 
zadolžnice, oziroma da bodo plačevale obresti zadolžnic. 

PozivlJamo lorej vse slovenske zavode in zasebnike, da dvz:gneJo 
svoje vloge iz nemških zavodov ter dajih nalože priJugoslova17Skih 
in da zan1e/~jajo zadolžnice Izem!:rkih zavodov in občin za dobro 
jil17direl11e papule pOdWIl,! inJc1Vnih zavodov v slovenskih krajih, ki 
bodo ludi po uoi"ki ohranili svoJo veljavo. 

Kdor želi natančlwjših pOJclsnil, ne'1 se obme na Narodni svel 
v Ljubljani. 

- B. Remec, l. 1'. " 

Dne 6. novembra 1918 so pri Narodnem svetu obravnavali na
log, ki ga je poslalo Narodno vece iz Zagreba, glede konfiskacije 
premoženja Avstro-ogrske banke. Podrobnosti niso znane, vendar 
je razumljivo, da je šlo za to, da je treba uradno zapleniti vse po-
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družnice navedene banke in jim prepovedati do nadaljnjih navodil 
vsako delo. 

Naslednja seja gospodarskega sveta je mogla biti šele 13. novem
bra 1918. Prisotna je bila vrsta povsem novih oseb; poleg starih so 
sejali: dr. Fran in dr. Ivan Černe, dr. Gregorič, Knez, prof. Remec, 
inž. Remec, Majdič, Praprotnik, dr. Kukovec, dr. Murnik, Pečan ka, 
Ribnikar, Jovan, Rataj, Bogataj, Peruzzi, dr. Kersnik, Ogrin, dr. Ma
jaron, Rašica, dr. Olip, Kocmur, Vrtovec, Muri, dr. Jež , dr. Brezigar 
in zapisnikar dr. Leskovec. Dnevni red je imel tri točke: Poročilo o 
zagrebških rezultatih, Importno vprašanje, Valuta. 

Dr. Brezigar je na kratko poročalovalutnih pogajanjih v Za
grebu. Tu so obravnavali dva predloga glede valute. Dr. ŠVrljuga je 
zastopal mnenje, naj se glede valute obdrži kontinuiteta in naj še 
nadalje izdaja denar Avstrijsko-ogrska banka, Narodno vece pa naj 
ima pri Avstrijsko-ogrski banki kontrolno zastopstvo. Promet naj bi 
se odvijal tako, da bi ta velika centralna banka zalagala svojo po
družnico v Zagrebu, ta pa še druge izpostave. Predlog so sprejeli z 
veliko večino. Manjšinsko mnenje je predlagalo, naj se izdaja lasten 
denar in to nalogo naj opravlja Narodno vece; izdajajo naj se ban
kovci brez imena .. Krona", imajo pa naj isto veljavo. Ta predlog so 
odklonili. Slovenci so glede valute zastopali vsak svoje nazore; 
večina je bila za kontinuiteto, na primer Brezigar pa je glasoval za 
lastni denar (tudi zato, da se prihranijo obresti). V Zagrebu so ve
liko govorili tudi o finančnem položaju pokrajin države SHS, to je, o 
upravnem deficitu. Ugotovili so, da Bosna in Hercegovina nima de
ficita , Dalmacija le malo in bo zdržala do konca leta 1918, Hrvaška 
enako, pač pa ima Slovenija velikanski deficit. Njej so pomoč in 
sredstva obljubili. Za valutno kontinuiteto so se na tej seji izjavili 
dr. Majaron in še mnogi dlUgi, le zelo majhna manjšina je bila proti 
kontinuiteti. Vsi so bili zato, da se s Čehi stopi tesneje v stike in naj 
gre v [a namen posebna delegacija v Prago. 

Valutno vprašanje se je zdelo prisotnim tako zelo pomembno, 
da so mu posvetili kar precej pozornosti. Pečanka in Praprotnik, 
oba ravnatelja bank, sta poudarjala fundacija v~l lute , zato je nesmi
selno, pričenjati debato z deficitom. Finančna situacija na Sloven
skem je sedaj toliko boljša, ker obstajajo vsi davki doma. Treba je 
pomisliti , da ljudje nimajo zaupanja v nefundiran denar. Dr. Gre
gorič je izvajal, da temelji vrednost narodnega premoženja na vred
nosti krone. Zato je treba likvidirati Avstro-ogrsko banko in znižati 
količino bankovcev, ki je v obtoku; na ta način bo njihova vrednost 
porasla. Fideikomise je treba razlastiti in konfiscirati premoženje 
dobičkarjev; s tem bomo plačali dolg. Izdajanje novih bankovcev 
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bo pomenilo toliko kot izdajanje čekov, bonov. V zvezi s temi čeki 
je zagovarjal evropsko enotno valuto. Njegove misli je v nekem 
smislu povzel Rašica. Sicer je vedel, da bo s kontinuiteto zveza na še 
nadaljnja devalvacija, ker je baje Avstro-ogrska banka v tem času 
natisnila za 100 milijonov bankovcev dnevno, vendar je nasproto
va l izdajanju lastnih bankovcev. Navduševal se je za izdajanje 
začasnih bonov v sporazumu s srbsko vlado; stari bankovci naj bi 
služili kot fundacija. 

Dr. Kukovec se je postavil na stališče, da kreditira državo SHS 
pač Narodno vece. Zato je za začasno kontinuiteto (~ pač kolikor 
časa bo Narodno vece še imelo svojo veljavo), in sicer za toliko ko
likor se bo pokazalo nujno potrebno. Navduševal se je za enotno 
valuto, torej za valuto, ki naj velja v vsej Jugoslaviji. Glede pasive je 
pripomnil, da potrebujejo slovenske dežele mesečno 25 milijonov 
kron za preskrbnino, to je, za sprotno poslovanje, in 25 milijonov 
za vojaštvo. Urediti bo treba davčno poslovanje, dalje notranjo sa
mopomoč. Zlasti banke naj bi začasno dale kredit za našo državo. 
Priporočal je notranje posojilo, čeprav ne bi bilo gladko sprejeto. 
Namignil je na to, da so v tujini dosegli sanacijo s pomočjo antante . 

Po krajši nadaljnji debati je dr. Majaron konkretiziral mnenje 
gospodarskega sveta v naslednjih treh točkah: 

1. Obdrži naj se kontinuiteta, toda le za čas najnujnejše potrebe 
in za najkrajša dobo; 

2. Gospodarski svet se pridružuje ukrepu Narodnega veCa glede 
kontrolnega zastopstva pri Avstro-ogrski banki; 

3. Določi naj se termin, v katerem stopi Avstro-ogrska banka v 
stik zNarodnim vecem, ker bo le od tedaj dalje trajala obveznost do 
Avstro-ogrske banke. 

Inž. Remec je preokrenil vso debato s tem, da je priče! motriti 
razmerje med slovenskim Narodnim svetom in Narodno vlado. De
legate, ki naj bi šli na posvet, je imenovalo Narodno vece, kon
kretne gospodarske cilje pa ima narodna vlada, posebno njen 
prehodnogospodarski urad. Zaradi tega je grajal Narodno vece, češ 
da ni stopilo v stik z Narodno vlado, pošilja pa delegate, ki nimajo 
pojma o gospodarskih potrebah. Hribar je podpiral to nerazmeje
nost funkcij s tem, da je trdil, kako je Narodno vece suvereno in ima 
zato pravico odpošiljati delegate; sicer pa so vse delegate izbrali na 
predlog dr. Korošca. Delegati predstavljajo najvišji organ za gospo
darstvo vsega jugoslovanskega ozemlja. Pri tem gre tudi za uvoz iz 
tujine . Splošni načrt je tako že izdelan , in ko se bodo delegati vrnili, 
bo prišlo do posvetovanja Narodne vlade in drugih narodnih za
stopnikov. Dr. Kukovec je povzel, da je finančno vprašanje pač 
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najvažnejše, zlasti še vprašanje, kje naj se vzame posojilo. Obstaja 
namreč nevarnost, da bodo obrati ustavili delo, na primer cinkarna 
v Celju. Dopolnil ga je inž. Remec, da je na cesti že več kot 10.000 
delavcev, nato pa se je vrnil na svojo prvotno temo: Narodno vece 
je bilo tisto, ki je imenovalo Narodno vlado, sedaj pa gre mimo nje 
in kar prek njene glave pošilja delegate v tujino. Zato je zahteval, da 
jih Narodno vece odpokliče. Hribar je pojasnil, da je Narodno vece 
storilo vse to iz perspektive pomoči. Narodno vece bo pomagalo v 
težavah tudi ves ta čas, dokler se ne bodo delegati vrnili iz Švice. 
Sklenilo se je tudi, da se bo kontinuiteta z Avstro-ogrsko banko 
vzdrževala in da se z njo v Zagrebu že dogovarjajo ter da je menda 
Avstro-ogrska banka izjavila, da bo priskočila na pomoč. Pri glaso
vanju so sprejeli fonnulacijo Majaronovih predlogov; pri prvi točki 
so bili trije glasovi proti, ostali dve so sprejeli soglasno. Nadalje so 
sprejeli tudi novi Majaronov predlog, ki se je glaSil: Gospodarski 
svet se strinja s tem, da Narodno vece takoj pošlje delegate v Švico; 
ti naj poizvejo, kaj misli antanta o valuti , o ureditvi vojnega posojila 
in O vprašanju uvoza, zlasti pa glede valute za kritje in o pogojih za 
kritje dolgov, ki bi iz tega nastali. 

Druga točka dnevnega reda je bilo .impol1no vprašanje •. Ribni
kar je predlagal, naj bo uvoz pod kontrolo. Ustvariti bi bilo treba 
uvozno trgovsko organizacijo, blago pa naj bi se doma razdeljevalo 
prek obstOječih organizacij in takoimenovanih organizacij pre
hodne dobe. Za financiranje bi bila potrebna centralna organizacija, 
ki bi jo sestavljale banke, trgovske družbe, sindikati itd. Dobro bi 
bilo prirediti anketo, ki naj bi preštudirala sistem uvoza in bi pripra
vila odredbe, novele in podobno. Hribar se je navduševal za takšne 
organizacije v obsegu vse države SHS, ko bi bila centrala v Zagrebu , 
podružnica pa v Ljubljani. Sicer je pa priporočal prosto trgovino, 
ker bi medsebojna konkurenca zniževala cene. Brezigar je predla
gal , naj bi krog strokovnjakov določil , katero blago potrebujemo 
najnujneje, koliko blaga naj se uvozi in podobno. Dr. Majaron je 
predlagal v ta krog kar Brezigarja samega, ker je to tvarino itak že 
obdeloval. Študije naj nadaljuje v Švici, po povratku naj O vsem tem 
referira. Ideja o prostem uvozu je propadla, sprejeli so idejo o orga
nizaciji, ki naj se UkV31ia z uvozom , s financiranjem le-tega, s trgov
skimi pogodbami itd. 

Tretja točka dnevnega reda je bila posvečena valuti. Peča nka je 
kar takOj v začetku povedal , da sta za ureditev naše valute dani dve 
možnosti : posojilo in kompenzacija. Razvila se je daljša debata, ki pa 
ni pripeljala do nobenega rezultata. Hribar je trdil , da je nemogoče 
rešiti to vprašanje, ker zavisi od antame, če bomo morali prevzeti ne-
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kaj vojnega dolga; Kukovec je dodal, da so Čehi o podobnih proble
mih že govorili, da pa bomo mi kaj konkretnejšega zvedeli iz Švice 
itd. Konkretnejša je bila stvar pri kuponih vojnega posojila. Pover
jeništvo za finančne zadeve je odredilo, da se začasno preneha iz
plačevati kupone vojnega posojila. Pečanka je seveda takoj vprašal, 
če prepoved velja tudi za ljubljansko podružnico Avstro-ogrske 
banke, ki menda še vedno honorira kupone in tudi vojno posojilo 
lombardira po 70% nominala. Prepoved je torej le relativna. Hribar 
je pribil, da se z izplačevanjem kuponov priznava vojno posojilo, kar 
pa se tiče jugoslovanskega notranjega posojila, ni bojazni, da ga 
ljudje ne bi podpisovali. Kukovec je trdil, da je bila odredba fi
nančnega poverjeništva naravna, sicer pa bodo glede tega stopili v 
stik zNarodnim vecem in se dogovarjali tudi z Avstro-ogrsko banko. 
Na Pečankov predlog, naj Narodna vlada ukine odredbo o neiz
plačevanju kuponov, a brez prejudica za bodočnost, je nekdo pri
pomnil, da nova država ne l110re prevzeti nobenega jamstva za 
vojno posojilo in tudi sicer nima zanj nobenega interesa; če bo pro
padlo, bodo zaradi tega oškodovani itak samo kapitalisti." 

IS AS. Narodni .sv~t \' Ljubljani, [ase. 3. spisi Gospodarskega odseka. Res se opazi. 
da so se Slovenci premalo posvelOvali s Čehi. ki so bili glede rešev:mja teh 
problemov daleč naprej 
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III. poglavie 

Habsburška monarhija kot konkurzna masa 

Kmalu po oklicanju Republike Nemška Avstrija so predvideli va
lutno konferenco na Dunaju. To konferenco je res uspelo sklicati in 
je potekala 20. novembra 1918 na Dunaju v ministrstvu za zunanje 
zadeve" Bila je to konferenca poslanikov nacionalnih držav bivše 
avstro-ogrske monarhije. Predsedoval ji je državni sekretar Otto 
Bauer. Tu je najprej sekcijski šef Riedl predlagal v imenu Nemcev, 
naj bi nacionalne države poslale svoje zastopnike v komisijo za 
državne dolgove. Predlog so odklonili. Glede uradnikov so Nemci 
zahtevali, naj tudi druge države plačujejo tujejezične uradnike, če bi 
morala Avstrija plačevati takšne tujejezične uradnike. Dogovorili so 
se, da bodo uradniki prejeli plačo še per 1. december, za 1. januar 
1919 pa še ni preskrbljeno. Predvideva se posebna komiSija, ki naj 
uredi prejemke uradnikov in siceršnja izplačila. 

Glede industrijskih dobav so prišli Nemci na dan s podatkom, da 
imajo nemške firme še neporavnano terjatev do vojaške lJ prave v 
višini milijarde kron. Od tega pride okoli 200 milijonov na tovarne, 
ki $0 zunaj Avstrije. Nemci obravnavajo vojni material kot ročno 
zastavo za to terjatev (torej kot da so zastavili ta material do dolo
čenega roka). Prisotni niso priznali te terjatve in Tusar (ČSR) je 
rezko pripomnil, da niso prišli sem zato, da bodo prisiljeni pogajati 
se samo o pasivi, ampak o aktivi in pasivi skupaj. Premoženje av
stro-ogrske monarhije je treba tretirati kot konkurzno maso, ki jo je 
treba sedaj likvidirati. Če se bo poračuna lo celotno premoženje, po
tem se bodo udeležili vseh komiSij. 

Po tem vprašanju je prišla na vrsto Avstro-ogrska banka. Njen za
stopnik je izjavil , če bo češka država prevzela jamstvo za bankovce ) 
potem m01'a biti zastopana v generalnem svetu. Izjava se je 
nanašala na nekaj starejše govorice na Češkem (pa tudi , - kar 
spomnimo se, - na ozemlju države SHS), da morajo nacionalne 
države poslati svoje zastopnike v vodstvo zaradi kontrole. Vendar 
je Narodni svet v Pragi sklenil, da bo emitiral svoje lastne bankovce . 

. (, AS. Narodni S\'el \" LjublJanL bse. .3. Spisi odsekov. - Zapisnik je pisan nel11.~ko. 
\'endar ima oh robu pripombo s s\'inčniko!11 -Nar. \'ije('e . . kar pomeni. da .so 
problem ohraVna\',11i tudi tu. Na dunajski konferenci je dogovor potekal ,. gb\'
nem na relaciji repuhlik:! Avstrija: ČSR. 
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Zaradi takega razpleta je avstrijski ministrski svet sklenil, da se ne 
bo več udeležil nadaljnje emisije bankovcev in da bo vsekakor pro
testiral, če bodo dali na voljo kateri koli državi nove bankovce. Av
stro-ogrska banka naj dela samo s sredstvi, ki jih ima sedaj na voljo. 
Končno so tudi v tem vprašanju določili glavno načelo, da aktive ne 
smejo ločiti od pasive. Riedl si ni mogel kaj, da ne bi pripomnil, da 
je veliko vojaškega materiala v Galiciji, na Poljskem, v Jugoslaviji, 
Romuniji, in da je treba tudi ta material vračunati v kalkulacije. Na
logo, ugotoviti aktivo in pasivo, bodo izročili posebni finančni ko
misiji, ki naj jo sestavljajo le strokovnjaki. V važnejših zadevah naj si 
priskrbi mnenje sklicanih poslanikov. Komisija naj ima tudi nalogo, 
pripraviti preddela za likvidacijsko komisijo in naj deluje v sklopu 
finančnega ministrstva. V zapisnik vnesena pripomba pravi, da po
slaniki nacionalnih držav imenujejo po enega zastopnika in na
mestnika za to komisijo (namreč za finančno komisijo, ne za 
likVidacijsko); Jugoslovani so si pravico imenovanja pridržali. 

Z ustanovitvijo republike je postala Avstrija samo upravitelj po
slopij vseh centralnih oblasti bivše monarhije, kolikor je ležalo to 
premoženje znotraj republiških meja. Zato so Avstrijci priznali 
nacionalnim državam pravico, da se obrnejo na sekcijskega šefa 
Schul1erja, če kaj potrebujejo iz te mase. Vojaškega materiala ni ho
tela Avstrija razdeliti novim državam po določenem ključu; tudi ni 
bila pripravljena v naravi deliti tega materiala. Pač pa je razdelilni 
načrt predložil Tusar in predvidel delilni ključ. Čeprav so Čehi ob
ljubili, da bodo Dunaj oskrbovali s premogom in živili, niso hoteli 
nič slišati o tem, da bi dobave pojmovali kot kompenzacijo za 
vojaški material. 

Tako razdelilni načrt kot še drugi problemi bi bili predmet nasled
nje konference poslanikov, ki je bila sklicana za 27 . november 1918 
v ministrstvu za zunanje zadeve, medtem ko naj bi bila prva seja fi
nančne komisije že 21. novembra 1918 v Riedlovem uradu. Nimamo 
še vesti o tem, kdo je zastopal državo SHS na tej konferenci poslani
kov, bolje rečeno delegatov, tudi še ne vemo, kdo se je udeleževal 
vseh naslednjih sej , tudi morebitnih sej po 1. decembru 1918, po 
dnevu zedinjenja države SHS, kraljevine Srbije in kraljevine Črne 
gore v kraljevino SHS. Iz s svinčnikom napisane obrobne pripombe 
,Nar. vijece' moremo razbrati, da so na eni izmed njegovih sej govo
rili o tem problemu; le rezultat nam še ni znan. 

Ti bistveno pomembni problemi so postali januarja 1919, ko se 
je že zbrala mirovna konferenca in pričela z delom, še precej bolj 
žgoči. Vso težavnost je dobro opisal v posebnem pismu na naslov 
ministra dr. Kramerja dr. Milko Brezigar: 
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-Kakor Vam je znano, sem bil po namči!u ji'nančnega ministr
stva v valutnem vprašanju na daljšem potovanju. Pretekli teden 
sem se vrnil. 

Denamo vprašanje je za nas še precej neugodno, kakor}e videli 
iz priloženega ekspozeja. Moremo mislili tudi na najneugodnejši 
slučaj, da nam namreč antanla ne bo priznala iz lega naslova ni
kake od§kodnine in da bomo morali prevzeli 10 breme sami na 
sebe, to je, da bomo morali iz svojega plačati avst"jski denar, ki 
kW2ira pri nas. Vrhu tega moramo mislili na to, kako poplačamo 
vojno posojilo, ki je v naših rokah. Zaradi tega gospodarskega 1170-

menta je mogoče, da nastanejo velike komplikacije poliličnega 
značaja med nami, 10 je, pokrajinami bivše monaduje in med 
staro S,·bijo. Ti pomisleki so izraženi v p"logi ,Razme'.7e med Slove
nijo in Srbijo glede rešitve gospodarskih vprašanj'. 

Da se izognemo tej veliki nevarnosti, moramo predvsem po
skušati, ,zsilili iz mirovne konference kolikor je sploh mogoče; 
doseči moramo namreč to, da se obsod~io Nemci in Madžari v 
plačilo raznih odškodnin, katere so navedene v prilogi , Važna go
spodarsk.a vprašanja, katera je treba rešili čimprej'. Da se nam bo 
priznal en ali drugi odškodninski naslov, moramo svojo prošn/o 
dobro podp,·eli. To pa je mogoče le v lem slučaju, da bi izvršila la
kozvana ,likvidačna komisija' na Duna}u svojo nalogo. Ta komi
Sija bi morala ugotOVili državno premoženje bivše monarhije ter 
vrh tega podali substral za druge zahtevke, katere hočemo stavili 
na mirovni konferenci in za k.atere hočemo zahtevati odškodnino 
od Nemcev in Madžarov. 

Omenjena likvidačna komiSija na Dunaju pa ne izvršuje svo
jega posla. To vidite iz priloge ,važna gospodarska vprašan/"' ... ', v 
kateri manjkajo razni podatki. Te podalke zaslanj pričakujem z 
Dunaja in prep"čem sem, dajih ne dobim. 

Kakor OJ11el~jeno, nam ne bo pn'zl1ala mirovna konferenca 
odškodnine 'z navedenih naslovov, ako jih ne bomo dovolj pod
krepili. Naj še enkmt pOL/denjam, da bo naš gospodarski položaj 
kritičen in da ne more priti tudi do političnih komplikacij. ako 
bomo momli iz lastnega urediti valutno in drl/ga gospodarska 
vprašan/", . 

Za sedaj bi bilo nujno potrebno, da se iz vede čimpreje likvida
cUa državnega prell1ožel~ja bivše monarl1Ue, lako da bomo l170gli 
,~e pravočasno stavili svojo peticijo na mirovni konferenci. Ker se
del1"", likvidačna I"omisija 1la Dunaju ni kos svoji nalogi, predla
!Jell11, da se po§(ie nemudoma na Dunaj neki dr. Ivan Slokal ~ ki se 
sedaj I17l/di v Beogradu . Iz Ljubljane.fe odšel pred 3 tedni, da si 
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pOišče v ministrstvu primeme službe. Ta gospod pozna jako dobro 
dunajske in sploh avstrijske pl7like. Po mojem mnenju bi bil kos lej 
veliki nalogi. Najbolje bi bilo, da mu daste nalog, da sodeluje P17 
likvidačni komisfii. Predno pojde na Dunaj, naj se zglasi pn' meni 
ali P17 dr. Željavu radi informacij. 

Smatrajte lo stvar zajako važno in nujno. O vsem tem obveščam 
tudi gospo mi11istra dr. Koroka. 

Prosim obratnega sporočila po kU171jU .• 

Prav tako še v januarju 1919 je domnevno dr. Milko BreZigar pi
sal tudi dr. Antonu Korošcu, da mu v dopolnilo ekspozejev, ki mu 
jih je že poslal, dopolnilno prilaga spis -Razmerje med Slovenijo in 
SrbijO glede rešitve valute, vojnega posoj ila ter vojne odškodnine-o 
Vse to je poslal tudi dr. Kramerju z namenom, da se likvidacija 
državnega premoženja bivše monarhije reši v prid Slovencem, da 
se namreč izognejo veliki gospodarski kalamiteti, ki jim preti. Tudi 
Korošca je obvestil, kako bi bilo dobro, poslati dr. Ivana Slokaria na 
Dunaj z zgoraj označeno nalogo.47 

Razvoj in razkroj oddelka za trgovino in obrt 

Do zloma habsburške monarhije so spadali posli, ki so obravna
vali obrtno, industrijsko in trgovsko delo, v področje političnih ad
ministrativnih oblastev.4H Pri bivši c. kr. deželni vladi v Ljubljani ni 
obstajal še poseben oddelek za trgovino, obrt in industrijo, temveč 
je te posle (npr. izvrševanje obrtnega reda in vseh zakonov ter na
redb, ki so izšli v zvezi z obrtnim zakonom) upravljala deželna 
vlada, ki je le v notranjem poslovanju bila razdeljena na oddelke. V 
obItnem oddelku bivše C. kr. deželne vlade v Ljubljani so se uprav
ljale poleg obItnih , trgovinskih, krošnjarskih in sejemskih zadev 
tudi zadeve socialnega zavarovanja in stavbenega reda, medtem 
ko so se posli glede obrtnega šolstva reševati v drugem oddelku 
deželne vlade. V splošnem je spadalo v delokrog bivše c. kr. 
deželne vlade izvrševanje zakonov in naredb, ki so zbrane v r. delu 
Manzove zbirke zakonov. 

,- AS. Narodni s\"et \" LiuhJjani. Case 3. Spisi odsekov. Za Slokarja prim. moj nekro
log ,. Zgodm·inskem časopisLl X)""V. Ljuhlj:.tna 1971. str. 103-106. 

I~ Prim. ebhor:u dr. Rudolfa l\'iarna v AS. Ministrst\·o za trgovino in industrijo. 
fase 2 / spisi .~L 2902-1 ex 1919/. 
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Ob prevratu , ko se je osnovala Narodna vlada SHS v Ljubljani, so 
organizirali posebno poverjeništvo za trgovino in industrijo. Obrtni 
referat (izvajanje obrtnega reda iz izjemo trgovinski h in industrij
skih zadev) so najprej pridelili poverjeništvu za javna dela; šele po 
imenovanju deželne vlade za Slovenijo so ga priklopili oddelku za 
trgovino in obrt. 

Na osnovi uredbe o organizaciji c. kr. ministrstva za trgovino in 
industrijo je ljubljanski oddelek za trgovino in obrt postopno pre
vzel še naslednje agende: od poveljeništva za javna dela mero
izkustvo, od oddelka za notranje zadeve pa delniške družbe, 
zavaroval nice in regulativne hranilnice, od oddelka za uk in bogo
častje še trgovsko in obnno šolstvo. Poleg tega je oddelek opravljal 
sekvestracijske posle in zadeve o državnih nadzorstvih. 

Za opravljanje obrtnih, industrijskih in trgovinskih upravnih po
slov so pred zlomom avstro-ogrske monarhije obstajale naslednje 
instance: piva (l.) instanca so bila okrajna politična oblastna 
(okrajna glavarstva oziroma politične ekspoziture in mestni magi
Sl1-ati); druga (lI.) instanca je bila dežel na vlada; tretja (lil.) instanca 
je bi lo trgovinsko ministrstvo na Dunaju. V določenih pomembnih 
zadevah, ki jih je navajal zakon, je bila kompetentna v 1. instanci 
c. kr. deželna vlada in v II. instanci c. kr. trgovinsko ministrstvo. Do
voljenja za ustanovitev delniških družb je izdajalo c. kr. notranje mi
nistrstvo. Za zadeve obitnega pospeševanja in obitnega šolstva je 
bilo kompetentno ministrstvo za javna dela , v katerem je obstajala 
posebna ob nna sekcija. Glede pospeševanja obrti so v pokrajinah 
obstajali posebni zavodi za pospeševanje obiti. Meroizkusni uradi 
so bili podrejeni meroizkusnemu nadzornišlvlI in ta v najvišji in
s13nci normalni meroizkusni komisiji na Dunaju. 

Po prevratu se je v smislu naredbe Narodne vlade SHS z dne 11. 
novembra 1918-l~ instančna pot spremenila toliko, da je pover
jeništvo za trgovino in industrijO in pozneje deželnovladni oddelek 
za trgovino in obrt od ločeval v upravnih poslih obrtnega reda v 
zadnji instanci in so se le nadzorstvene pritožbe predlagale mini
strstvu v odločitev. 

Dne 14. novembra 1918 je izšla naredba O prehodni upravi n<1 
ozemlju Narodne vlade SIIS v Ljubljani. Besed ici "prehodna uprava 
p0l11enita, da je v bistvu šlo za improvizacijo, ker je pač sredi no
vembra 1918 že bilo precej jasno, da se pripravlja Jugoslavija, pa 
bodisi kot republika ali kOl monarhija. Toda trenutno so uslužbenci 
še vedno prisegali državi SHS, kot dokazuje rale akt: 

,') Uradni li st Narodne d :tde SHS \. Ljuhljani št. 111 iz leta 1918. 
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.Narodna vlada SHS v Ljubljani. - Poverjenik za trgovino in indu
strijo. - Zapisnik, sestavljen pri povelieništvu za trgovino in indu
strijo Narodne vlade SHS v Ljubljani dne 18. novembra 1918. -
Navzoči podpisani. 

Z dekretom z dne 16. novembra 1918 št. 60 je bil dr. Fran Pavlin 
imenovan za začasnega tajnika pri poverjeništvu za trgovino in in
dustrijo. Imenovani je v roki poverjenika dr. Karla Trillerja storil 
obljubo, kakor sledi: 

Obljubujem, da bom varoval uradno tajnost, da bom vestno IZ
polnjeval svoje dolžnosti in zvesto služil državi S. H. S. 

Na to se zapisnik sklene in podpiše. Dr. Fran Pavlin l. r. - Coram 
me! Dr. K. Triller l. r. .50 

Državnopravni akt z dne 1. decembra 1918 ne kaže v delu go
spodarsko upravnih ustanov, ki jih obravnavamo, še prav nobe
nega vpliva. Narodna vlada SHS v Ljubljani je še naprej delovala 
neodvisno, ker je pač morala zapolniti vrzeli, ki so jo obdajale, 
čakati na Beograd pa ni bilo preveč Opoltuno. V teku nekaj mese
cev odvisnosti od same sebe (od avgusta dalje) se je ideja o avtono
miji le še bolj okrepila. 

Y tem smislu je Upravna komisija objaVila 20. decembra 1918 le 
za interno rabo osnutek glede organizacije oddelka za trgovino in 
obit, tri dni pozneje pa čistopis z naslovom »Načrt...« , po katerem so 
v ta oddelek spadali:" vsi posli, ki so dne 31. oktobra 1918 spadali 
v področje c. kr. trgOVinskega ministrstva in ki niso bili izrecno od
kazani d11Jgemu oddelku ; vsi posli, ki so dne 31. oktobra 1918 spa
dali V področje c. kr. deželnih političnih oblastev, V katerih so bila 
slednja podrejena c. kr. trgOVinskemu ministrstvu in ki niso bili 
izrecno odkazani drugemu oddelku ; vsi posli bivših deželnih odbo
rov (deželnih zborov) v stvareh, ki se nanašajo na trgovino, veleo
brt in p0l110rsko plovstvo; varstvo znamk in vzorcev; sodelovanje 
pri vseh stvareh drugih oddelkov, kolikor se dotikajo delokroga 
oddelka za trgovino in obrt. 

V ta oddelek za trgovino in obrt so torej spadali: personalne in 
disciplinske zadeve uradnikov in uslužbencev; predpriprave za 
sk lepanje državnih pogodb, ki se nanašajo na trgovino in obrt; 
odločanje glede izvoza in uvoza Ci. s. v sporazumu s tistimi oddelki , 
pod katere spada obravnavano blago): sodelovanje pri regulaciji 

SO AS. Ministrstvo za trgovino in industrijO fase. 2. 
S1 Ihidem l ovoj št. 1124!. 
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carin; sodelovanje pri zakonodaji o trgovinskem in meničnem 
pravu ; odločanje v zadevah zasebnih bank in sodelovanje pri zade
vah, ki se nanašajo na javne banke, na trgovske in industrijske 
delniške družbe, na zavarovalnice po zavarovalnem regulativu in 
na družbe z omejeno zavezo; vrhovno vodstvo in nadziranje držav
nih industrijskih podjet ij, ki niso mono polna podjetja ; zadeve, ki se 
nanašajo na borze in na mešetarstvo, vendar le toliko, da se ne 
bo posegal o v območje oddelka za finance; predpisi o javnih 
skladiščih; zakonodajne in upravne zadeve obrtnega reda, kolikor 
se nanašajo na pospeševanje obrti, na obrtne zadruge, na obrtno 
delovno pravo, na varstvo delavcev in na socialno zavarovanje; za
konodajne in upravne zadeve o krošnjarstvu; zadeve glede trgovin
skih in obrtniških zbornic ter sodelovanje pri zadevah trgovinskih 
gremijev; raZSlave veleobrtn iških izdelkov; skrb za dodeljevanje 
javnih dobav domači veleobrti; sodelovanje v stvare h trgovskega 
zastopstva države SHS v tujini ; priprave za sklepanje mednarodnih 
pogodb in dogovorov, ki se tičejo pomorske plovbe , pomorskega 
ribištva in trgovskega prometa po notranjih vodah; predpisi glede 
pomorskih ladij (registracija , zastave, lad ijske listine in podobno); 
predpisi glede pristaniške in obrežne policije; zadeve, ki se na
našajo na koncesijo za paroplovna podjetja; statistika trgovine in 
Obl1i , zbiranje in sestavlja nje poroč i l O trgovini in obrti ter vseh za 
trgovino in obrt važnih stat ist i čnih izkazov in razpredelkov; itd . 

Delo slove nskih oblasti je torej šlo izra zito v smer avtonomije. Ta 
kurz je traja l vse do pomladi 1919, ko je centra lna vlada v Beogradu 
zače l a u resn ičeva ti svoj vsedržavni oziroma bolj centralizirani kon
cept administracije. Tako je na primer prav 3. marca 1919 poslal mi
nister za notranje zadeve Pribičevic predsedstvu deželne vlade v 
ljubljani navod ilo, ki v določen i meri uvaja centralizacijo določenih 
poslov . To Pribičevicevo navodilo je tako instruktivno, da ga objav
ljamo v celoti: s2 

,z l1C1redbo od 14. l10vembm 1918 ŠI. lJ 1. Uradni lisI šl. XI. o 
prehodl1 i upmvi 11C1 ozemlju NClrodne vlClde 5H5 v LjubljClni .le le
dmllCl vlCldCl določilCI. dCI je ZCl vse pod nieno območje ,padCIjoče 
ozemlje /..?Clkor tudi za usa oblas/ua, vse li rade il1 javn.e organe. kar 
jih je u Jem ozem(jll . I1c~jU1'~'>'ja upravna ob/asl in službena instanca. 
Po lej l1aredbi je IlIdi deželna vlClda vodila vso uprC/uo suvereno. 
izuzel11~-':i skujJna upra~':cl1~ja; glede katerih je bila vezema na navo
dila nClrodnegCl veca 5H5 v ZClgrebu. 

Sl Ihidem /spi.s št. 65641. 
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Čim pa je bilo meseca decembra preteklega leta proglašeno uje
dinjenje vseh Jugoslovanov pod žezlom dinastije Karadjordjevicev 
in čim je bilo imenovano PIVO ministrstvo Kraljevine Srbov, Hlva
tav in Slovencev, seje upravni položaj v Sloveniji bistveno spreme
nil. DeželIla vlada v Ljubljani je prenehala bili najvišja upravna 
oblast in službena instanca za Slovenijo in kot taka je nastopila 
centralna vlada v Beogradu. 

Vzlic temu pa je deželna vlada, brez ozira na spremenjeni 
položaj, še vedno izvrševala in še izvršuje vse upravne funkcije v 
isti meri kakor poprej. In ne samo to/ Centralna vlada je bila do 
danes takorekoč v popolnem nez nanju tega, kar se dogaja v uprav
nem pogledu v območju deželne vlade za Slovenijo. 

Iz pojmovni" razlogov je tako raz l11€1je med deželno in cen
tralno vlado 1) bodoče nevzdržljivo in potrebuje takoFnje ureditve. 

Ministrstvo, ob popolnem razumeval1ju sedanjih razmer, l1ika
kOl' ne pušča iz vidika dejstvo, da je začasno popolnoma enotno 
upravijanje, celokupna upravijClllje kraljevine nemogoče, vendar 
pa mora vztrajati, da ima vpogled v poslovanje deželne vlade in s 
tem možnost, da kontrolira njeno delovanje in če treba daje navo
dila, kijih zahtevajo interesi celokupne države. 

ln to tako mora centralna vlada imeli jasen pregled celega 
upravnega uradniškega osebja, zlasti tistega, ki zaseda važl1a 
upravna mesta. 

Z ozirom na navedeno in z ozirom na stališče, ki ga je zavzel 
ministrski sve/, se odreja sledeče: 

1.) Naredbe deželne vlade, izvzemši ,zvn'ill1e naredbe posa
meznih poveljenikou, se ne smejo več izdc~jati brez vednosli ozi
roma odobre/~ja listega ministrstva, v čigar resorl spada list i 
predmet. V vsakem primeril se marCi oSJ7u tel..~ l1aredbe Z vsestransko 
obrazložen im porOČilom p oslali jJristojnemu ministrstvu u pretres 
i17 odobrenje. Ako se predmet I1C11'edbe tiče več ministrstev, .Ie treba 
vposlati omutek tistemu ministrstvu, kije pri tem najbolj zaintere
sirana. Le v primerih hitre in neodložljive potrebe sme deželna 
vlada samostaina izdali l1aredbo, /I1ora pajo skupaj z razglasi/vijo 
jJoslati pristo/nelllll ministl stvll v naknadno odobrenje. 

2.) ilnenova l~ia oziralna l1ajJredov{lJ~ja il7 pre/l1e;čclI~ja držav
nih uslužbencev sme deželna vlada izvršili SClmo v lis/ih primerih. 
v kateuh je bilo po avstrijskih zakonih pustojno pokrajinsko obla
stvo (deželna vlada, vis'je deželno sodišče itd). Vsa imenovanja, 
napredovclI~jCl il1 pre/J1eščcfJ~ja, ki so jih poprej izvr~'::evala l1linistr
stva ali pa krona, se morajo predlOŽili pristojnell1u resor/nemu 
ministru, da jih izvrši ocinosno predloži kron i. Isto ue(ja {udi za 
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upokojitev državnih uslužbencev. Vsako imenovanje, napredova
nje ali premeščanje, ki ga deželna vlada izvrši v okviru svoje pri
stojnosti, jelaviti hkrati pristojnemu ministrstvu. 

3.) Odposlatije treba takoj posameznim ministrstvom natančen 
seznam vseh v njihov reso rt spadajočih d1Žavnih uslužbencev, na
vedši pn' vsakem njegov značaj in čin, kdaj je stopil v službo, kdaj je 
bil zadnjikrat povišan, kakšne mesečne prejemke dobiva in kje je 
nameščen. Tudi.Je t/"eba pri vsakem navesti, ali je že popreJe bil v 
državni službi, odnosno kdaj je bil sprejet in od kod. 

Ministrstvu za notl'anje zadeve je tmba vposlati razen seznam·a 
vseh državnih političnih in policiJskih uslužbencev tudi seznam 
vseh tistih državnih uslužbencev, ki sicer pripada)CJ drugim resor
tom, ki pa so nameščeni pri poveljeništvu za notranje zadeve ozi
roma pri njemu podre/enih upravnih oblaslih. 

4.) Vsaka številka uradnega lista deželne vlade naj se, čim 

izide, redno pošilja vsem ministrstvom, in sicer naj se je ne poš(je 
kakor tfskovino, ker se na ta način lahko na pošti izgubi, ampak v 
zavilku kakor službeno poWjko. Predsedništvo naj izda podreje
nim organom o tem pogledu potrebne ukaze. 

Odredbe glede izda/anja naredb in imenovanja, napredovanja 
ter premeščanJCI državnih uslužbencev stopajo tako v veljavo.> 

Pribičevic' je seveda imel popolnoma prav, ko je zapisal, da je 
centralna vlada takorekoč v popolnem neznanju tega, kar se dogaja 
v Sloveniji. Saj sta morala ministra Korošec in Kramer še konec fe
bruarja 1919 prositi predsedstvo deželne vlade, naj le-to in tudi vsa 
poverjeništva poročajo v Beograd centralni vladi o vseh važnejših 
zadevah, lahko tudi naknadno, da bo centralna vlada .. kolikor to
liko infonnirana". 

Kot vse druge uradne dopise, ki so prihajali iz Beograda in so 
bili pisani v latinici ali cirilici, so tudi ta dopis dali prevesti v slo
venščino, ker ta generacija uslužbencev ni nikdar do takrat imela 
prilike, da komunicira v srbsko-hrvatskem jeziku in ciril ici. Tako v 
Ljubljani kot v drugih glavnih mestih na ozemljU nekdanje države 
SHS so občutili, da Beograd ni pripravljen pogovarjati se s pokrajin
skimi vladami o bodoči upravi in najti pametno kompromisno solu
cijo, ker so bile historične in administrativno tehnične razlike med 
srbijanskimi in prečanskimi pokrajinami bistveno različne. V zvezi s 
Pribičevicevo okrožnico je imela cleželna vlada 15. marca sejo, kjer 
je sklenila, da bo povabila vse neavtonomne (~ centralne državne) 
resorje, da izdelajo predloge oziroma nekakšne pravilnike, po kate
rih bi se deželni vladi zagotovila določena ingerenca v vseh tistih 
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zadevah, ki so spadale v njeno interesno sfero." Deželna vlada s 
tem ni nameravala posegati v območje neavtonomnih resorjev, 
stala pa je v interesu države odločno na stališču, da bodi pokrajin
ska prehodna uprava vsaj v glavnih smereh enotna v tem smislu, da 
si posamezne odredbe avtonomnih in neavtonomnih resorjev ne bi 
nasprotovale. Zato se je deželni vladi zdelo smiselno, da se najde 
oblika skupnega delovanja in ravnanja za vse tiste resorje, ki so po
drejeni direktno centralni vladi. 

Dr. Rudolf Marn , ki je vodil oddelek za trgovino in obIl (oziroma 
kmalu nato za trgovino in industrijo), je odpisal predsedništvu 
deželne vlade, da ne kaže oddelka podredili direktno centralni vladi 
oziroma ministrstvu za trgovino in industrijo, ker spadajo v oddelkov 
delokrog zadeve, ki bi se v najvišji inslanci mogle reševati šele tedaj, 
kadar bodo vsi zakoni v kraljestvu Srbov, Hlvatov in Slovencev 
izenačeni. Do takrat je potrebno, da je oddelek pod predsedstvom 
deželne vlade v tekočih agendah, ki niso posebne važnosti, samo
stojen, v važnejših zadevah odvisen od pritrdila predsedstva, v stva
reh, tičočih se celotnega kraljestva, pa prek predsedstva centralni 
vladi oziroma ministrstvu za trgovino in industrijo. 

Glede tega je Marn stavil naslednje konkretne predloge: 
1. Personal ne zadeve (nastavitve, napredovanja) opravi le pred

sedstvo po predlogu oddelka, kolikor ni predsedstvo odvisno od 
centralne vlade. V ostalem spadajo personalne in disciplinske za
deve v področje oddelka. Osebje Prehodnogospodarskega urada in 
Oddelka za premog je pogodbeno in o njem odloča Upravna komi
sija z vednostjo predsedstva . 

2. Zakonodajne in upravne zadeve obnnega reda, trgovskega 
zakonika, varstva izumov, vzorcev in znamk, zadeve trgovske zbor
nice, trgovskih gremijev in obl1nih zadrug opravlja oddelek samo
stojno v okviru zakonitih predpisov. Važnejše zadeve, ki se tičejo 
nacionalnega ali političnega vprašanja se referirajo predsedstvu (in 
to odločuje - je prečItano). 

3. Državno nadzorstvo nad trgovskimi in industrijskimi podjetji 
oskrbuje in ima v evidenci oddelek. Imenovanje državnih nadzor
nikov in važnejši ukrepi so pridržani predsedstvu. 

4. Korespondenco tega oddelka podpisuje oddelkov načelnik; 
izvzeta je dopisovanje s centralnimi oblastmi v Beogradu, te dopise 
podpisuje predsedstvo. Le v nujnih primerih, ko gre za nevažne in
formacijske zadeve, podpisuje načelnik. 54 

j\ Jbielem / sp is št. 2126/. 
j i IbitJem / spis št. 2183/. 
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To so bila glavna načela, po katerih se je ravnal oddelek oziroma 
naj bi se tudi v bodoče ravnal. "v vseh drugih zadevah, ki spadajo v 
delokrog oddelka za trgovino in obrt, se mora ravnati oddelek po 
še sedaj veljavnih zakonih in predpisih. Vsled tega je naravno, da 
oddelek ne more biti direktno podrejen centralni oblasti v Beo
gradu, ker tam ne poznajo naših zakonov in torej ne morejo 
od ločevati v večini zadev, ki spadajo v ta delokrog,. - nadaljuje 
Marn, in končuje: "Kadar se bodo zakoni izenačili , se bo tudi še 
lahko našla oblika sodelovanja oddelka s predsedstvom. To se pa 
ne bo še tako hitro izvršilo, ker spadajo ravno v ta resor skoro naj
bo lj važni zako ni gospodarskega značaja .• 

Centralizacija poslov je bila seveda neizogibna, šlo je le za to, do 
katere meje naj se avtonomija ohrani oziroma do kam naj se posli 
centralizirajo. Določeno poslovanje gospodarske administracije in 
gospodarske politike je nujno moralo biti centralizirano. Razumljivo 
je, da je slovenska administracija branila svojo avtonomijo, kolikor je 
le mogla in smela. V začetku maja 1919 se je moral dr. Marn kot po
veljenik oddelka za trgovino in obit zglasiti v Beogradu na ministrs
tvu za trgovino in industrijo . Predmet poziva je bil , da se za Slovenijo 
ustanovi oddelek trgovine in industrije, ki bi bil direktno podrejen mi
nistrstvu v Beogradu. Seznanili so ga s tozadevno naredbo, ki je bila 
pozneje objavljena v ·Slu žbeni h novinah·. Rečeno je bilo, da se bo 
oddelek poslej imenoval -Ministrstvo za trgovino in industrijo, odde
lek v Ljubljani". Marn je trdil , da bo, čeprav je direktno podrejen beo
grajskemu ministrstvu za trgovino in industrijo, v vseh važnejših 
zadevah dela l sporazumno s predsedstvom deželne vlade v Ljubljani . 
Glede personalnih zadev so Mama hoteli takoj imenovati za načel
nika oddelka v Ljubljani s povišanjem v Vl. uradniški razred in z na
slovom vladni svetnik. Marn je sugestije odbil z odgovorom, da bo 
sporazumno s predsedstvom deželne vlade kmalu poslal oziroma bo 
predsedstvo deželne vlade kmalu poslalo lOzadevni predlog. 

Kakor imenovanje načelnika , je ministrstvo hotelo, da bi takoj 
tudi drugi uradniki , ki so prideljeni temu oddelku, bili imenovani s 
strani ministrstva oziroma regenta . Tudi lemu je Marn ugovarjal, češ 
da ima oddelek pogodbene uradnike, o katerih se ne ve , če sploh 
hočejo stopiti v državno slu žbo. Glede pogodbenih uradnikov je bil 
minister na sta lišču , da se jih uvrsti v tisti uradnišk i razred. ki 
ustreza njihovi starosti , to je, da se jih vk ljuč i v tisti uradniški razred , 
v katerem so uradniki enake starosti. Na to , da še niso dolgo v 
državni slu žbi, bi se ne ozirali. 

Glede postavitve pod se kvester tistih podjetij , ki so last so
vražnih tujcev, je minister odredil , da se strogo izpolnjuje na to 
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nanašajoči se zakon. Marn je pripomnil, da so na primer nemška 
podjetja delno last taki h Nemcev, ki imajo tu domovinsko pravico. 
Minister je bil mnenja, da se s takimi ne ravna tako strogo, če oblju
bijo zvestobo državi. V takih primerih bi zadostovalo nadzorstvo, 
zlasti nadzorstvo glede nastavljanja uradnikov in varstva lastnine, 
da ga ne izvozijo v tujino. Prav tako ni mogoče strogo izvajati za
kona pri tistih podjetjih , pri katerih je deloma vložen kapital Jugo
slaviji prijateljskih držav, na primer pri Trboveljski premogokopni 
dnlžbi , kjer je veliko francoskega kapitala. 

Ljubljana se je otepala centralizma, ker je menila, da ne temelji 
na ustavi in zakoni h, - ki jih takrat seveda še ni bilo, - da je torej de
kretiran , saj temelji kar na odredbah ali sklepih ministrskega sveta. 
Trdila je, da se je pri ureditvi delokrogov za pove~eništva in od
delke deželne vlade za Slove nijo izvajalo načelo, da naj področja 
posameznih oddelkov vobče odgovarjajo delokrogom bivših av
strijsk ih ministrstev, in to zaradi tega , da se do izenačenja zakonov 
ohrani kontinuiteta javne uprave na slovenskem ozemlju v smislu 
obstOječih zakonitih določb. 

Ljubljana je torej stala na stališču zakonitosti." Ker pa iz objektiv
nih razlogov nihče ni bil sposoben izpeljati nove, res jugoslovanske 
oziroma SHS-zakonodaje, so bile vse odredbe, ki so prihajale iz 
Beograda, nekako "nezakonite", se pravi, niso temeljile na pravno
veljavnih zakonih jugoslovanskega značaja. Bili so le izvajanje sta
rih srbskih zakonov v vsem kraljestvu Srbov, Hrvatov in Slovencev. 
Ljubljana je 19. maja 1919 poudarila , da bi po dotedanji veljavni za
koniti praksi spadale v področje ljubljanskega oddelka ministrstva 
za trgovino in industrijO naslednje zadeve: 

1. Administrativni posli 
a) Personalne in diSCiplinske zadeve nastavljencev tega od

de lka. Imenovanja in napredovanja bi izpeljalo ministrstvo na pred
log oddelčnega načelnika ; 

b) Personalne in diSCiplinske zadeve nastavljencev Urada za 
pospeševanje obiti (cr Centralne uprave za trgovski promet s tujino 
v Beogradu, podružnice v Ljubljani, ki se pod rejajo ljubljanskemu 
oddelku ministrstva za trgovino in industrija; 

c) Nakazovanje službenih prejemkov citiranih uslužbencev prek 
deželne blagajne; 

d) Budžetne zadeve ci!. oddelka in Urada za pospeševanje 
obni. 

:;; O km priča celotnO pregledano gradivo. zato opuščamo nadrohno citiranje. 
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II. Zakonodajne in upravne zadeve 
a) Obrtnega reda in trgovskega zakonika ter predpisov glede 

posredovalnih za zasebne kupčije, krošnjarstva in semnjev; 
b) Varstva iznajdb, znamk in vzorcev; 
c) Zadeve trgovske in obnniške zbornice, trgovskih gremijev in 

obnnih zadrug. 

III. Državno nadzorstvo in uprava imovine trgovskih in indu
strijsk ih podjetij pri državljanih sovražnih držav. Državne nadzor
nike naj bi imenoval oddelčni načelnik z naknadno odobritvijo 
ministrstva. 

IV. Sodelovanje pri preddelih glede ca rinske tarife in mednarod
nih trgOVinskih pogodb. 

V. Nadzorstvo nad poslovanjem ljubljanske podružnice Cen
tralne uprave za trgovinski promet s tujino. Podružnica (prejšnji 
Prehodnogospodarski urad) posluje po izdanem pravilniku , upravo 
pa vodi posebna upravna komisija. 

Ljubljana je nadalje predlagala, naj ostanejo izvzete iz področja 
ciI. oddelka in začasno prideljene naslednjim oddelkom deželne 
vlade te-le zadeve: 

l. Zadeve delniških družb, denarnih in kreditnih zavodov, to je, 
bank in hranilnic ter kreditnih zavodov na zadn..lžni osnovi in za
deve zavarovalnic, ki so resortirale po dosedanjih predpisih pri 
poverjeništvu za notranje zadeve; 

2. Obrtno in trgovsko šolstvo, ki je prideljeno poverjeništvu za 
uk in bogočastje; 

3. Zadeve meroizkustva in izpitne komiSije za parne kotle , kar 
sicer spada k poverjeništvu za javna dela; 

4. Pomoč za vojne poškodovance (delavce in obrtnike), torej 
zadeva, ki pripada poverjenišrvu za socialno skrbstvo. 

Centralizacija je bila še naprej potrebna v finančnem poslovanju. 
Glede financ je [leograd sporoči l 7. februarja 1920 kar kategorično , 

da mora biti princip finančne centralizacije vsekakor izpeljan in da 
mora bili pravica direktnega komuniciranja in odrejanja finančnirn 
organom absolutna. To se pravi, posredni organ - na Hrvaškem na 
primer ban, v Sloveniji predsednik deželne vlade - je bil drugje še 
več ali lllanj kompetenten, v financah pa v celoti izločen. Priprav
ljali so se namreč budželi; v lem trudu - namreč čim prej priti do 
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urejenega poslovanja v obliki državnih proračunov - pa ni smelo 
biti nobenih časovnih in instančnih zavlačevanj. 

Zastanek oziroma umik ministrskega sveta v Beogradu glede 
centralizacije nekaterih sektorjev gospodarstva je bil začasen. Trajal 
je skoraj dve leti. Dne 17. oktobra 1921 je ministrski svet izdal na
redbo, da opravljata posle, ki spadajo v pristojnost ministrstva za 
trgovino in industrijo, oddelek tega ministrstva v Ljubljani (za Slove
nijo) oziroma v Splitu (za Dalmacijo). S tem so ukinili oddelek za 
trgovino in industrijo pokrajinske vlade za Dalmacijo. Oba oddelka 
sta bila odslej naprej seslauna dela (podčrtal J. Š.) centralnega mi
nistrstva za trgovino in industrijo in sta bila odvisna izključno in 
edino od Beograda. Rečeno je bilo, da bosta delovala po zakonih 
ter po ministrovih naredbah in navodilih. Le pri predlogih 
splošnega in personalnega značaja je smel oddelek poprej zahtevati 
mišljenje pokrajinskega namestnika, v Sloveniji torej Ivana Hribarja. 

ln prav Ivan Hribar je napisal in poslal v Beograd svoje mnenje, 
ki razgalja pravno nepopolnost centralističnih tendenc." Najprej se 
je lotil ministrske uredbe z dne 17. oktobra 1921 o oddelkih mini
strstva za trgovino in industrijo. Bil je mnenja, da ta uredba o oddel
kih ministrstva za trgovino in industrijo v Ljubljani in Splitu vsebuje 
določila , ki ne ustrezajo dejstvom. Omenjena uredb? je namreč tr
dila v svojem 2. členu, da je oddelek ministrstva za trgovino in in
dustrijo v Ljubljani sestavni del centralnega ministrstva za trgovino 
in industrijo. Neutemeljena pa sta bila tako ta trditev kot naziv tega 
- po Hribarju še vedno - pokrajinskega oblastva. Takoimenovani 
oddelek ministrstva za trgovino in industrijo v Ljubljani je fungiral 
kot II. instanca državne uprave, medtem ko ministrstvo v Beogradu 
fungira kot lII. instanca. Ljubljanski oddelek torej nikoli ni bil ne
kakšna ekspozitura ministrstva, ekspozitura , ki bi nastopala v 
imenu ministrstva in figurirala kor m. instanca. Nekaj podobnega je 
veljalo tudi za Split, medtem ko je bilo v Hlvaški in Slavoniji ter v 
Bosni in Hercegovini dn..lgače , Tu sta bila oddelka ministrst,'a za 
trgovino in industrijo v resnici III. instanca, ki je opravljala svoje 
posle namesto ministrstev, V smislu naČIta zakona o obči upravi , ki 
ga je predlagala centralna vlada narodni skupščini , bodo posli ljub
ljanskega in splitskega oddelka pač v celoti prešli na velikega 
župana kot organa obče državne administracije II. stopnje in nika
kor ne na ministrstvo. 

Iz teh razlogov bi bilo bolje, če bi se tako imenovani oddelek mi
nistrstva za trgovino in industrijo spojil s pokrajinsko upravo za 510-

o(i AS. Ministrstvo za trgovino in inuustriio. f:.lse. 2 l ovni št. 400/ 
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venijo oziroma Dalmacijo, kajti ljubljanska in splitska pokrajinska 
uprava sta le II. instanca in ne III. ali ministrska instanca; bilo bi le v 
korist enotnemu vodstvu notranje uprave, če bi se, tako kot je to že 
v 1. stopnji, tudi v II. stopnji trgovski in obrtni posli spet odkazali 
pokrajinski upravi kot obči državni administraciji II. stopnje. V pri
meru, da ne bi bilo več mogoče prideliti trgovinskih in obrtnih po
slov pokrajinski upravi zaradi predpisov člena 134, odstavka 2 
ustave, - ki pa najbrž niso veljali za ljubljansko in splitsko drugoin
stančno pokrajinsko upravo, temveč le za ostale tretjeinstančne po
krajinske uprave, - potem naj bi se dal tako imenovanemu oddelku 
za trgovino in industrijo v Ljubljani in Splitu vsaj tak naziv, ki bi 
ustrezal dejanskim razmeram, na primer pokrajinsko oblastvo za 
trgovino in industrijo ali direkcija za trgovino in industrijo. 

Neka vrsta ministrske kompetence pokrajinske uprave za Slove
nijo je obstajala v glavnem edino v tem, da pritožbe zoper njene od
loke pogostokrat niso bile več dopustne in da torej pritožbe zoper 
take odloke niso šle na ministrstvo kot lII. instanco. Umestno bi 
bilo, da bi veljalo to načelo tudi za oddelek ministrstva trgovine in 
industrije. 

Kolikorkrat so morale centralistične tendence zastati zaradi 
splošnega odpora, tolikokrat so potem krenile v nov zamah, dokler 
se ni sredi marca 1924 pojavila v javnosti vest, da bo le prišlo do li
kVidaCije ljubljanskega oddelka beograjskega ministrstva za trgo
vino in industrijo, ki se mora opraviti do 30. aprila 1924. Na to 
težnjo je končno prav rezka reagirala tudi Zveza trgovskih gremijev 
in zadrug v Sloveniji, ki je imela svoj sedež v Ljubljani. Dne 12. 
aprila 1924 je poslaL. ministru za trgovino in industrijo Hinku Kriz-
1l1311U ostro protestno pismo proti centralizaciji, češ da le-ta pomeni 
popolno okrnjenje iniciative ter delovanja velikih županov oziroma 
oblasti v pogledu pospeševanja trgovine in industrije v ljubljanskem 
in mariborskem okrOŽjU , ker se jim ravno v najvaž-nejših predmetih 
in vprašanjih ocivzema vsaka kompetenca. "Citirana odredba -
pravi ljubljanski protest -je izzvala lJ krogih 1'la!Hh stal10vskih orga
nizaCIj, kalerih cenlm/a je podpisa/1a Zveza. ki ,'Iele /1ad 9.000 
trgovcev iz cele Slouel1Ue, ueliko negodouclly"e in se je pri vseh eno
glasno pojavilCl zahteva, da se (a naredba, ki je v o(ividnem na
~proUu z zakonom o samoupravnih ob/aslih. ne izvede, namreč da 
se o priliki likvidac(je oddelka mil1istl:'i/va za trgovil1o in indl/str~io 
v f:jub(jal1i prenese IUI velike župane lj 4ilib(jani in 111ariboru vse 
Clgende, ki jih je do sedaj vrW ICI oddelek, ki illlCl /1ti polju 
p()spe.~'<:eval~ia trgovine in indllstr(je kakor tltdi strokovnega ZCl-
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družništva lel' celokupnega gospoda.skega napredka Slovenije 
izredno velike zasluge .• " 

V Ljubljani so imeli prenos kompetenc iz ljubljanskega oddelka 
na beograjsko ministrstvo tudi tehnično za neizvedljivQ češ da mini
strstvo nima na voljo osebja. Obsežni posli, ki jih je opravljal Ijub
Ijanski oddelek, bi se v Beogradu tudi s pomnoženim aparatom 
ne mogli obvladati. Centrala v Beogradu ni imela uradništva , ki bi 
temeljito poznalo obrtno zakonodajo, odločbe, dosedanjo prakso 
in krajevne razmere, karakteristične v Sloveniji: kompliciranim 
spornim vprašanjem beograjska centrala ne bo kos. Po mnenju 
Zveze naj bi imelo ministrstvo kot vrhovna instanca le nadzor nad 
delovanjem oblasti ter le vrhovno vodstvo, zakonodajo in trgovsko
politične zadeve. 

Vloga, ki sta jo podpisala načelnik Zveze Ivan Jelačin ml. in njen 
tajnik Ivan Mohorič, se je končala takole: .Zato prosimo Vas, gospod 
ministe/; kol dobrega poznavatelja naših gospodarskih interesov, 
da blagovolile ukiniti izvršitev uvodoma navedene naredbe lel' 
odredili, da se vsa dosedanja agenca oddelka minist/Slva Irgovine 
in industnje v Ljubljani prenese na velikega župana v Ljubljani in 
v MaribO/'u.-

Marn sam je kot šef oddelka opozoril beograjsko ministrstvo na 
vrsto pravnih in fonnalnih napak, ker so beograjske oblasti delo
vale v smislu starih srbskih zakonov, starih avstro-ogrskih zakonov, 
po katerih so delovali na primer tudi v Sloveniji, pa niso poznali. 
Svoje pripombe je strnil v naslednjo kritiko: ·Zato je podpisani 
oddelek mnenja, da se obsloječe zakonite kompetence ne morejo 
izpreminja/i SCllno z odločbo ministrskega svela il1 da.fe torej cili
rana odločba glede določanja novih kompetenc nezakonila, Po 
zakonu o obči upravi se mor~jo prenesti na minislrstvo le oni posli 
pokrajinskih uprav, ki po veljavnih zakonskih predpisih spadajo že 
v minisIrsko kompelenco, ki so .fih pa pokrajinske uprave odnosno 
minisl/ski oddelki opravljali v imenu minisl/slva. - Končno bi še 
bilo omenili, da je navedba ·kreditnih in pridobilnih z adrug. pri 
delniških družbah in zcwarovalnicah zgrešena. ker obstOji v Slove
niji poseben zakon o pndobitl1ih in gospodarskih zadrugah. ki 
določa za pravno ve(jC!vI1 0sl ustanovitve zadrug SC//110 vpis u ZCl

družni regislerpri trgovskem sodi~'!čll. in torej za uslanovitev ni po
trebno poleg tega še kako odobrenje d/žaune upl'cwe, - V smislll 
predJ~jih izvc~jcl1~j se ministrstvo l1C1pro§CI. dCi revidira rečeno 11C/
redbo oziroma dCi povzroči, da se izpremeni ci/iraJ1C1 odločba mi-

~- Jhidelll l ovoj .~L 2528/. 
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nistrskega sveta, o čemur nat se blagovoli obvestiti podpisani 
oddelek.-

Končno likvidacijo so zaradi splošnega odpora zavlačevali do 
zadnjega aprila 1925. S 1. majem 1925 sta začela pri obeh velikih 
županih delovati oblastna referata za obrt, industrijo in trgovino?' 
Od pomembnejših funkcij, ki so še preostale velikima županoma, 
naj omenimo nadzorstvo nad trgovsko in obrtno zbornico, nad 
delniškimi družbami, zavarovalnicami, nad podružnicami tujih del
niških in zavarovalnih družb, ki poslujejo v ljubljanski in mariborski 
oblasti. Ministrstvu je bilo pridržano izdajanje dovolil za ustanavlja
nje hranilnic po hranilniškem regulativu in odobritev pravil za te 
hranilnice oziroma spremembe pravil, kar vse je opravljal ljub
ljanski oddelek ministrstva za trgovino in industrijo na podlagi 
pooblastila beograjskega ministrstva z dne 24. junija 1922. Pri 
državnih strokovnih šolah (~ trgovskih in obrtnih šolah) so admini
strativne in disciplinske posle prepustili po teritorialni pristojnosti 
velikemu županu v Ljubljani in Mariboru, strokovno vodstvo in 
nadzorstvo teh šol pa si je pridržalo ministrstvo za trgovino in indu
strijo. Prav isto načelo je obveljala za meroizkusno nadzorništvo v 
Ljubljani in za meroizkusne urade v ljubljanski in mariborski ob
lasti. Nastavljenci urada za pospeševanje obrti v Ljubljani, ekspo
ziture v Celju, kjer so se že doslej opravljali posli obrtno
zadružnega nadzorništva za območje n1ariborske oblasti , so spada Ji 
v službenem, disciplinskem in administrativnem oziru pod velikega 
župana v Mariboru. 

Prehodnogospodarski urad 

Ta llrad ima svojo idejno zamisel venem izmed sklepov gospodar
skega odseka pri Narodnem svetu. Na seji v oktobru 1918 so opo
zorili na to, da bo treba imeti v prevratnem in poprevratnem času 
ustanovo, ki se bo ukvarjala z izvoznimi in uvoznimi posli.)\) Pre
hodnogospodarski urad je legalizirala naredba deželne vlade (prim. 

y: Ihiuem Im'-oj .~l. 410/. 
~') .Jeuro zapisnikov in spism· Upranle komisije Prehodnogosrodarskega urada je 

\. AS. 1'I'!inislrst\·o za trgovino in industrijo. rase. 2. 12 in 19. - Ko so z ukazom z 
dne 15. februaqa 1921 ukinili ministrs\\'o Z<I prehrano in ob nO\"(l drža\·e l usta
novljenn 7. decembra 191H/. ker se je gospodarsko stanje kraljevine SHS že 
dokaj zhnljšalo. je PrehoLinognspodarski urad pretežno zgubil svoj pomen. 
Končno so sploh sredi septembra 1923 že \' celoti izpeljali likvidacijo tega 
urada . 
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Uradni list št. 357). Vodila ga je posebna Upravna komisija. Prehod
nogospodarski urad (interno so ga po kraticah P-G-U imenovali 
kratkomalo kar Pegu) je bil v bistvu pisarna , ki je praktično izvajala 
uvozno in izvozno trgovino po direktivah svojega direktorja, to je, 
Upravne komisije. Sklenili so, da bo Pegu v časnikih objavil kontin
gent različnega blaga in da se bo na vsak način potrudil, da bo prek 
deželne vlade smel poleg večjih dogovorov sklepati tudi manjše 
kompenzacijske pogodbe (o njih več pozneje). Upravna komisija 
se je tedensko sestaja la in odločala, kaj se sme izvažati. 

Ker so bili to predvsem trgovski posli , se bomo tu omejili samo 
na citiranje enega samega primerka za izvozno dovoljenje: 

·Oddelku za trgovino in industriio v Ljubljani. 
Prehranjevalni urad ne ugova/Ja proli ,zvozu .-epe, ki jo hoče 

gospod Anton Unmik v ŠenčU1.iu pn' Kmnju poslati v 7i"sl . 
V Ljubljani, dne 20./ebrua/ja 1919. 
Narod"a vlada SHS v Ljubljani, Prehranjeval"i urad. · 
Podpis neč itljiv. 

Na robu tega vzorca je pripomba s svinčnikom: 20-30 vagonov, 
odjemalca že ima .'" 

Niso pa dajali izvoznih dovoljenj kar v vsakem primeru. Če slo
venskemu gospodarstvu kak trgovski posel ni ustrezal, so ga za
vrnili. Tako je na prime r poverjeništvo za kmetijstvo odgovorilo 
5. februarja 19]9 poverjeništvu za trgovino in industrijo v zvezi z 
nameravanim izvozom od stran i Tovarne za klej v Ljubljani: ~Nak
nadno k lukajšnjemu dopisu se po injorl1laciiah. kijihje lukajšnji 
oddelek danes prejel od dobro obveščelle slm"i, se je lukajšnje 
171ne1~ie o s/uari izvoza 1'1 erazklejene kostne moke v toliko spreme
nilo, da Ile kaže iz dajali lakega izvoznega dOVOlJenja. Tvomica za 
klej Je namreč še dandanes V sta llju predelati kosli V klejno galerio 
in mzklejeni kosini zdrob. Klejne galerle ni mogoče lukaj podelali 
V kle;' pač pa se IvO/nici lahko dovoli izvoz le galerle V Nemško 
Avstl~io. loda le spogojelll. da se od lam dovoli uvoz take 111nožine 
Ideja . kolikor ga naša država po/rebl~ie. Izvoza razklejenega kost
nega z droba pa nikakor Ili dovolili. ke'l/i lega nujIlo pot rebu/emo I! 

svrho predelave v supeljo4c11. Yildije dvomljivo. če bi lIa,'a država 
sploh dobila kaj sllpeljo~jclfa ali kosine moke in kleja iz Nemške 
AvsIrije, če bi enkral bilo lo blago izvoženo. Z ozirom na cene raz
klejeni kOSIm' 1l1Oki oz. kOslneJ17l1 zdrobil se dovoli Ivarnici poui.)'":ek 

(~I AS. Ministrstvo za trgO\'ino in induslrijo. f: lsc. 2. 
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cen v tolikšni meri, kak01' v Nemšl,?i Avstriji in na Češkem, to je od 
55 vinaljeu na 75 vinaJjeu za kostno moko - in 70 vinaljev za 
kostni zdrob za kg. 

Predstojništvo za kmetijstvo. 
Poverjenik dr. Kalan l. r.· 

Upravna komisija za Prehodnogospodarski urad je bila navezana 
v znatni meri na svoje zmogljivosti in sposobnosti. Reševala je med
narodno trgovsko situacijo, kolikor je bilo materialnih možnosti 
(= razpolaganje s surovinami in proizvodi) in osebnih sposobnosti. 
Zato ni nepomembno vedeti, kdo vse je sestavljal upravno komi
sijo, ki je vodila Prehodnogospodarski urad in prek njega avto no
mistično gospodarsko politiko. Predsednik je bil dr. Gregor Žerjav, 
člani pa dr. Rudolf Marn (vodja oddelka za trgovino in industrijO), 
dr. Murnik (vodja Zbornice TOI), dr. Senekovič, inž. Krivanec, indu
strijec Dragotin Hribar, J. Herg, Filip Uratnik, J. Goričnik , inž. Vladi
mir Remec, vodja urada za pospeševanje obrti. Uradniki - navedli 
bomo le nekaj tistih, ki so imeli razne težke in odgovorne funkCije 
ter naloge - so bili Avsenak, dr. Fran Jenko, Edvard Kunst , Robert 
Dekleva , Karel Detela, Emanuel Heine, Ivan Lazar. 

Delo Upravne komisije Peguja bomo zaradi sistematike razdelili 
v pet sektorjev: notranjejugoslovanski, avstrijski, italijanski , češki in 
poljski seklor. Taka sistematična razdelitev nam bo omogočila, da 
bomo dobili pregled nad karakteristikami Pegujeve aktivnosti v 
splošnem, dalje bodo na ta način bolj plastično izstopile posebnosti 
navedenih sektorjev, končno se bodo pokazale tudi pomanjklji
vosti, ki so rezultat šibke organizacije poslovanja, carine in togosti 
vezane trgovine, - kar vse je seveda bila logična posledica improvi
zacije, tako karakteristične za prehodno dobo v vsej srednji Evropi , 
ne samo v Sloveniji in JugoslaViji. 

Najprej notranji jugoslovanski sektor. Tu opazimo že znani raz
voj: od krepitve avtonomnega delovanja do počasnega utesnjeva
nja le-tega V korist neizbežne centralizacije poslov. Prav konec 
februarja 1919, to je 28. februarja, je predsednik Upravne komisije 
obveslil člane, da stoji trgovsko ministrstvo na stališču, da spadala 
uvoz in izvoz v kompctenco centr;-llne vlade, vendar da rninistrstvo 
spoznava potrebo, da preide ta kompetenca za nekaj časa na po
krajinske vlade oziroma odgovorne oddelke. Žerjav je navedel 
točke , na katere se je ministrstvo oprlo: 

1. V tujino se sme izvažati blago le proti kompenzaciji takega 
blaga, ki je pri nas potrebno, ali pa proti dobri valuti; kronska va
luta je izključena. 
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2. Vsaj vsakih 14 dni se mora ministrstvu poročati , kaj se je skle
palo, kaj uvozilo in kaj izvozilo. 

3. Kadar gre za pogodbe od države do države, je za take po
godbe kompetentno le ministrstvo in je za veljavnost na vsak način 
potreben podpis ministra za trgovino. 

4. Večja vprašanja spornega značaja naj se izročijo ministrstvu .ol 

Vendar je bila avtonomija še vedno dovolj krepka , ker ni bila 
centralna vlada v Beogradu niti še sama ne dobro organizirana; vr
zeli je bilo vse polno, pa tudi administriranje v Beogradu iz objek
tivnih in subjektivnih razlogov počasno : iz objektivnih, ker služba 
za pošto, telegraf in telefon, železniški in drugi promet še niso delo
vali v polnem obsegu , iz subjektivnih, ker ni bilo v Beogradu dovolj 
drugih in tudi slovenskih zastopnikov pokrajinskega gospodar
skega življenja, manjkalo je tudi dokaj sposobnih uradnikov vseh 
rangov. Možnosti za samostojno ukrepanje je torej Pegu v Ljubljani 
imel dovolj. Član Upravne komisije Ogrin je še sredi aprila 1919 
omenjal na neki seji vtise, ki jih je dobil v Beogradu, in zlasti pouda
ril , ~~~ k~=n~~~~~in~mm k~=ra~ 
pravljajo o problemih, katere so v Ljubljani reševali in rešili že 
kmalu po novem letu 1919. Enako je poudaril , kako se čuti , da tuje 
sile zelo vplivajo na gospodarsko življenje v JugoslaViji . Ogrin je 
menil, da morajo zaradi vseh reh silnic imeti v Ljubljan i čim širšo 
prostost v gospodarskih zadevah. 

Če ne bi šla konsolidacija v Beogradu počasi, bi Upravna komi
sija ne obravnavala l O. marca 1919 predloga, da je treba organizirati 
v Beogradu svojo lastno trgOVinsko infonnacijsko agenturo . Pegu 
naj bi zavoljo posredovanja med slovenskimi in srbskimi podjetji 
o rga niziral posredovalnico, ki naj bi sploh pospeševala gospodar
ski promet med posameznimi pokrajinami kraljestva SHS. V ta na
men naj bi Pegu sam poiskal zmožno in spretno osebo. Dne 17. 
aprila so sklenil i, da odideta k Centra lni upravi za trgovski promet s 
tujino tajnik Peguja Avsenak in referent Kunst. Prvi začasno , dokler 
ne bi vpeljal Kunsta v poslovanje. 

Dne 15. ma rca je prispe la v Ljubljano brzojavka iz ministrstva za 
trgovino in industrijO, da je ministrski svet pred nekaj dnevi usta
novil pri ministrstvo za trgovino in industrijo Cemralno upravo za 
trgovski promet s tujino. Za načelnika so ji postavili dr. Ivana Slo
karja. Vsa dosedanja dovoljenja za izvoz prek demarkacijske linije 
(mišljena Je demarkaCijska linija proti republiki Avstriji) so proglasili 
za neveljavna. V Beogradu so zahteva li, da se tej Centralni upravi 

M Ibidem. rase. 2 in 12, 
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naknadno prijavi oziroma predloži preJsnJ3 dovoljenja. Nove 
prošnje se bodo sprejemale od 1. aprila dalje. Upravna komisija v 
Ljubljani je na brzojavko reagirala zelo jedko in popolnoma v duhu 
avtonomnosti dosedanje prakse. Najprej so o vsebini brzojavke 
obširno govorili vsi zastopniki posameznih strok, nato so sklenili 
sicer pozdraviti ustanovitev Centralne uprave za trgovski promet s 
tujino, ker bo dajala splošno veljavna navodila za tozadevne po
krajinske urade, vendar pa so takoj tudi pristavili, da se komisiji ne 
zdi smiselno, da bi Centralna uprava dajala dovolilnice za vso 
kraljevino, ampak da se mora pustiti pokrajinsk im vladam določena 
avtonomija. Upravna komisija je naprosila svojo deželno vlado 
za Slovenijo, naj izposluje pri ministrskem svetu dovoljenje, da 
upravna komisija še nadalje izdaja izvozna dovoljenja po principih, 
povedanih na Il. seji Upravne komisije dne 28. februarja. Razlogi za 
to da so zelo tehtni: poštna in železniška uprava ne funkcionirata 
zadostno in to bi zavleklo reševanje prošenj in da tudi v beograjski 
centrali ne bo mogel nastati tako dober aparat, da bi se prošnje 
sproti reševale. Ker je bila slovenska industrija zelo založena s svo
jimi produkti, je izjavljala Upravna komisija , bi prav zaradi omejitve 
izvoza oziroma popolne ukinitve, saj ne bi mogla prodati ali zame
njati v obliki kompenzacije svojega blaga, bila priSiljena ustaviti 
obratovanje; to bi ne pomenilo samo velike katastrofe za industrijO, 
ampak bi tudi veliko število delavstva ostalo brez dela. Upravna 
komisija je dalje zatrjevala, da je Slovenija gospodarsko navezana 
zlasti na Avstrijo, saj ta prek kompenzacije dobavlja Sloveniji tako 
blago, brez katerega sploh ne bi mogli obstati , ustavil pa bi se tudi 
železniški promet in vsi rudniki premoga. Šlo je namreč za raz
lična olja , bencin, surovo železo, eksploziva , zdravila, sol, vžigalice, 
modro galico itd. 

Na predlog ministra za finance (oziroma njegove generalne di
rekcije za carinel je ministrski svet z odlokom z dne 11. marca 1919 
izdal odredbo, ki se tiče trgovski h odnosov s tujino in pa plačevanja 
ca rine. Odredba kulminira v naslednjih točkah: 

1. Z zavezniškimi in prijateljskimi državami , ki so ostale s kralje
vino SHS tudi nadalje v trgovskih odnosih na podlagi medsebojnih 
trgOVinskih dogovorov, poteka trgovina docela prosto in brez ome
jitve; izvzeti so tisti prOizvodi, za katere bi bil izjemoma prepovedan 
izvoz iz posebnih državnih razlogov. 

2. S sovražnimi državami je prepovedan in izključen vsak trgov
ski in osebni promet. Ta prepoved se mora izvajati kar najna
tančneje. Naj pripomnimo, da je ta člen postal velik kamen spotike 
za slovensko deželno vlado in najširše gospodarske kroge. Ni šlo 
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toliko za mednarodnopravno fOlmulacijo Avstrije kot "sovražne 
države", kolikor bolj za to, da je Slovenija bila zaradi konkretnega 
historičnega razvoja gospodarsko še vedno močno navezana rešiti 
ta vprašanja v okvirih pojma "sovražne dežele". Iz protestov, ki so 
sledili, bomo videli, da problem za Ljubljano ni bil tako enostaven, 
kot je bil enostaven za Beograd. 

3. Nevtralnim državam, ki imajo dogovore z Jugoslavijo, se 
načelno dopusti promet v smislu odredb, morajo se pa z ozirom 
na eventualno možnost, da tranzitira prek teh držav sovražni ško 
blago, podvreči posebni proceduri, ki ima namen, da prepreči vsak 
uvoz iz sovražniških držav v jugoslovanske pokrajine in vsak izvoz 
iz teh pokrajin prek njihovega teritorija v sovražne dežele. 

4. Uvoz iz prijateljskih držav, ki pa nimajo z Jugoslavijo dogovo
rov, je brez izjeme podvržen maksimalnim carinskim postavkam 
splošne carinske tarife , kakor tudi proizvodi nevtralnih držav, ki bi 
ne bile v pogodbenih trgovinskih odnosih z jugoslavijo; v tem 
poslednjem primeru naj se uporabi tudi izjemna omejitev, če bi bilo 
to potrebno. 

Na slovenski del Koroške, na Primorsko in Prekmurje se je 
nanašal posebni naslednji odstavek: 

5. Prizna se vsake carine in drugih pristojbin prost uvoz 
domačim proizvodom s teritorija, ki ga naseljujejo Srbi, Hrvati in 
Slovenci, ki pa je še okupirano od kakšne tuje sile, kakor tudi prost 
izvoz s teritorija Jugoslavije, če služi potrebam dežele , ne pa okupa
cijski posadki. 

6. Vsemu blagu, ki bi dohajalo s tega ozemlja, izvira pa iz dežele, 
ki je to ozemlje okupirala, se prepove uvoz in prevoz, bodisi da se 
dovaža neposredno, to je, tranzitno prek tega ozemlja, bodisi da se 
na tem ozemljU razloži in raztovori , predela in odda v svobodni 
promet. 

Blago vseh drugih zavezniških in prijateljskih držav se lahko 
izvaža tudi s tega ozemlja, ako je njegova provenienca dokazana, 
vendar je treba plačati carino, ki je določena pogodbeno in tarifno. 

Sledila sta še dva člena, ki sta šla v prilog držav s posebnim statu
tom, to je Albanije, C:eške in Poljske: 

7. Albaniji se dovoli docela prost dovoz vseh domačih proizvo
dov kmetijstva, živinoreje in gozdarstva brez vsakih carinskih in 
drugih pristojbin, toda tudi brez velikih carinskih formalnosti. 

8. Načelno se prizna Češkoslovaški in Poljski pravica na uvoz v 
naše pokrajine, ki pa je podvržen proceduri splošne tarife, dokler 
se ne bo našla s pomočjo vzajemnega sporazuma podlaga, na ka
teri se bodo uredili trgovski odnosi med nami in njimi . 
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Takoj nato je prispela iz centralnega ministrstva za trgovino in 
industrijo na naslov deželne vlade v Ljubljani brzojavka, kjer se 
sporoča, da se je pri citiranem ministrstvu ustanovila Centralna 
uprava za trgovski promet s tujino. Brzojavka je razveljavila vsa do
sedanja dovoljenja za izvoz prek demarkacijske črte. Prosilci naj se 
naknadno prijavijo Centralni upravi. Izjema je blago, ki je že na 
poti. Prošnje za izvoz v sovražne in nevtralne države je treba naslo
viti na Centralno upravo; ta bo prošnje sprejemala od 1. aprila 1919 
dalje." Naj iz pravil Centralne uprave za trgovski promet s tujino 
citi ramo dva člena, ki sta pomembna za nas: 

Čl. 2: Ta uprava sestoj i iz enega uradnika ministrstva za trgovino 
in industrija kot šefa in iz po enega uradnika ministrstva financ, mi
nistrstva za promet in ministrstva za prehrano. Zastopnik ministr
stva za finance ima nalog, da vamje valutne in carinske interese, 
zastopnik ministrstva za prehrano mora skrbeti , da se pri izvozu ne 
oškodujejo interesi narodne prehrane. Kot podružnice te uprave 
fungira v Ljubljani, Zagrebu, Sarajevu, Splitu po en odsek pokrajin
ske vlade, v Osijeku, Mostarju in Dubrovniku pa po en odbor trgov
ske zbornice pod nadzorstvom državnega komisarja. 

Čl. 3: Naloga te uprave je: 
1. da sklene za prehodni čas z Madžarsko, Nemško Avstrijo, ČRS 

in poljsko republiko dogovore z ozirom na trgovski promet na pod
lagi kompenzacij in rekompenzacij. V teh dogovorih morajo biti do
govorjeni kontingenti vsakega blaga, katerega izvoz se bo dopuščal 
iz kraljestva SHS, kakor tudi enega blaga, katero vsaka zadevna 
država kot rekompenzacijo stavi zainteresiranim osebam kraljestva 
SHS na razpolago z izvoznim dovoljenjem. 

Člen 1 poslovnega pravilnika te centra le pravi: Centra lna uprava 
razdeljuje izvozni kontingent za vsako tujo državo na svoje po
dmžnice glede na vrsto izvoznega blaga oziraje se na prebitek, s 
katerim razpolaga področje vsake podružnice. Enako bo uprava 
razdelila ozi raje se na potrebe posameznih pokrajin kontingent 
uvoženega blaga, v kolikor se pokaže, da je kontrola nad razdeli
tvijo potrebna (npr. premog, sladkor, sol, VŽigalice). 

Trgovska in obt1niška zbornica v Ljubljani je 19. marca 1919 
sporoči l a ministrstvu trgovine in industrije v Beogradu. da se upira 
takšni osrednji upravi za trgovinski promet z inozemstvom, kakršna 
je v naČItu , in pravi, ~da so vsa po pokrcy·il1skih vladah izda11Cl iz
vozna dovoljenja proglašena za nevellauna, da je dalje treba 
osrednji 1Ipravi predlOŽiti pretsnja dovoljenja in bodoče prošnje za 
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izvoz v nepl1jateljske in nevtralne države, končno pa, da se je nak
nadno odredila celo prepoved promela zlasli z Nemško Avsl1ijo. 
Podpisana zbomica smatra za svojo dolžnost, opozoriti mini
strstvo na naravnost katastrC!(alne posledice, ki bi jih imela izvedba 
navedenih odredb. Osnovanje centralne uprave za trgovinski pro
met z inozemstvo", je gotovo potrebno inja podpisana zbornica to
plo pozdravlja. Ako pa bi bilo njeni pristojnosti pridržana sploh vse 
delo, bi bilo to sploh fiZično nemogoče" 

Silna ",nožina prošenj bi ustvmjala velike zamude, prošnje se 
ne bi mogle l'ešili v času, v katerem.Je podjetjem neobhodno treba 
izvršiti dotični izvoz ali uvoz, tuje finne pa ne bi bile več voljne 
izU/šili naročil. Gre za pomožne snovi, ki lahko ustavijo delo, na 
primer železnice, premogokopi, industriJa (se. olja itd.) Ako se 
ustavijo obral železnice in premogokopi, bo na mah stavkala vsa 
naša industrija. Zategadeli se obrača podpisana zbornica z nUjl10 
prošnjo l1a ministrstvo, da blagovoli nemudoma odrediti]. da so 
vsa do sedaj po pokrajinskih vladah izdana dovoljenja veljavna, 
2. da tudi vnaprej pokrajinske vlade izdajajo izvozna il1 uvozna 
dovoljenja, 3. da pIlpada kompetenc; osrednje uprave določitev 
splošnih l1ačel in izdajanje direkliv ter kontrola, praktična izvedba 
pa pokrajinskim vladam.· 

Upravna komisija je dostavila ministrstvu pripombe in mnenja , 
koliko ta pravila ne ustrezajo slovenskim razmeram. K členu 3 so 
pripomnili, da se v točki 1 ozira le na dogovore na podlagi kom
penzacij in rekompenzacij, ne ozira se pa na to, da je mnogo takega 
blaga, za katero ni mogoče doseči kompenzacije, ali le delno kom
penzacijo. -Izvoz lake ga blaga je pa PIl nas neizogibno potreben, 
ker tukaj ni porabe in bi ukinjen je produkCIje imelo hude gospo
darske škode. Poleg lega je pa po večini le Nemška Avsl1'i!a dober 
odjemalec za te predmete. To so npr.: suh.e gobe. vino. slam niki in 
slanmikan'ki izdelki (v Domžalah. na Kranjskem .le bila največja 
slamnikarska induslrija v bivši Avsl1lji), drva za kW1C/vO, oglje. 
žganje, zobat rebci. suha roba, si!arski in žime",ki izdelki, žeblji iz 
Krope, nekateri deželni pridelki. kakor repa in zelje. Imal11a tli di 
nadprodukc;;a karbida. Dalie imamo hmelj, ki se izvaža v Čeha
slovClšl.:~o in za katerega l1ell11 ta noče dati kOll1penzacU." 

Hmeljarsko društvo za SlovenijO s sedežem v Žalcu je namreč 
sporočilo dne 31. marca 1919 Poverjeništvu za trgovino v Ljubljani, da 
so na 39. glavni skupščini 25. marca sprejeli naslednjo resolucijo: '" 

(d Ibidem. fase. 12. 
(.! Ihidem. ra se:. 2. 
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.1. Vlada se poziva, naj ne ovira , ampak pospešuje izvoz hmelja. 
Opusti naj zahtevo po kompenzaciji zanj, ker bi s tem uničila hme
ljarstvo, ker pripada hmelju kot visoko cenjenemu eksportnemu 
blagu važna naloga pri zboljšanju trgovinske bilance. 

2. Vlada naj se glede hmelja in hmeljske kupčije predhodno po
svetuje s Hmeljarsk im društvom za Slovenijo (prej Južnoštaje rsko 
hmeljarsko društvo) , ki deluje že 40 leto . 

Pojasnila: Pred vojno so pridelali 25.000-35.000 metrskih stotov 
(= 2.500-3.500 ton) hme lja v povprečni vrednosti 7-10 milijonov 
kron. Pivovarne v deželah SHS (samo slovenske') so proizvedle 
približno 250.000-300.000 hI piva letno, za kar so pora bile 500-600 
metrskih stotov hmelja, torej približno le 2 % pridelane množine. 
Hmeljarstvo je bilo torej vedno odvisno od ekspol1a . Ker so pa bile 
med vojno meje zaprte, je padla produkcija hmelja na približno 
4.000 metrskih stotov, njegova uporaba v pivovarnah pa tudi vsaj 
za polovico, tako da je še od te znižane produkcije hmelja ostalo za 
izvoz nad 90%. Hmeljska kupčija bivše Avstrije se je osredotočila 
na Češkem. Prek Češke je našel naš hmelj pot na svetovni trg. 
Češka pa je sama na sebi naveza na z vsaj 70% svojega pridelka na 
izvoz. Češka bo torej fors irala izvoz svojega hme lja in zahteva naše 
vlade po kompenzaci ji pri izvozu našega hmelja bi to rej pomenila 
naš izvoz onemogočiti, blago bi ostalo neprodano. 

Pripominjam še, da je hme lj blago, ki se ga ne da hraniti , ker zgubi 
venem letu približno 50% svoje porabne vrednosti za pivovarne. Da
nes leži le v Savinjski dolini nad 1.000 metrskih stotov lanskega pri
delka v vrednosti 1,5 cio 2 milijona kron, navezanega na izvoz. 

Kljub naporom, da bi Jugoslavija razširila krog držav, s katerimi 
bi lrgovala , je bila Avstrija najbrž na prvem mestu , kar se tiče strojne 
opreme in dl1lgega tehničnega blaga. Avstri ja je namreč brez kom
penzacije dovolila izvažati orodje raznih vrst, stroje, su rovo železo, 
stek lo, okove, strojne dele, modno blago itd. 

Zato se nam zdi povsem logično, če je zahtevala ljubljanska 
zborn ica za trgovino in obrt, naj se načelno dovoli, cia sme Slove
nija izvozit i brez kompenzacije ali samo za delno kompenzaci jo, 
kolikor je na enak način prišlo blaga iz Avstrije v Slovenijo ... 

Končno je prosila deželna vlada za Sloven ijo, da se glede 
važnejših zadev na gospodarskem področju poprej zaslišijo pokra
jinske vlade, ki bodo po zasl išanju interesenlOv izrekle svoje mne
nje. Vendar je Centra lna uprava dobivala vse večjo kompetenco. Z 
rnislijo na obrambo avtonomije je odšel v prvi polovici maja 19 19 v 
ministrstvo za trgovino in industrijo dr. Rudolf Marn in dosegel , da 
so odslej na njegovo intervencijo k vsaki kompenzacijski pogodbi, 
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ki so jih sklepali s tujimi državami, pritegnili tudi zastopnika iz Slo
venije. Odslej naprej je bil glede dovoljenj za izvoz in uvoz kompe
tenten Pegu le za blago, ki so ga obsegale pogodbe, trenutno le 
dve, in sicer z Avstrijo z dne 22. marca in s Češkoslovaško repub
liko z dne 30. marca 1919. Za vse druge stvari se je moral Pegu 
obrniti na centralne organe. 

Potek dogodkov je nedvoumno kazal na to, da se centralizacija 
gospodarskih poslov počasi , a vztrajno nadaljuje. Na primer: sredi 
junija je minister za trgovino in industrijo zahteva l, da postane šef 
Peguja državni uradnik oziroma da dok ler Pegujevega šefa ne bo 
Beograd proglasil za državnega uradnika, toliko časa naj Peguju 
n ačeljuje eden izmed uradnikov ljubljanskega oddelka za trgovino 
in obn, ki je že državni uradnik (oddelek je bil namreč podržavljen 
že nekaj tednov prej). Tej zahtevi je Ljubljana ugodila tako, da je za 
nadzornika in odgovornega uradnika podružnice imenovala dr. Ra
taja iz oddelka za trgovino in Obl1. 

Glede imenovanja Pegujevih uradnikov za državne uradnike, to
rej glede podržavljenja teh uradnikov, so v Beogradu sk lenili, da za 
zače tek proglasijo kot državna uradnika samo ravnatelja Težaka in 
tajnika Detelo zato, ker je - prvič - proračun še premajhen in ne 
dopušča številnejših imenovanj, in - drugič - ker je Pegu po mini
strovi izjavi več ali manj provizoričnega značaja in bi ne bilo smi
selno, imenovati kar takoj preveč državn ih uradnikov. S tem je 
postal postopek Beograda jasnejši: prek proglasitve določenih vo
dilnih ljubljanskih funkcionarjev za državne uradnike pronikni!i v 
avtonomijo Slovenije, in z deklariranjem določenih uradov, ki so 
delova li i zk ljučno ali pa že manj avtonomno, za provizorične urade, 
seznanjati forume, da se posli podržavljajo in cel1lralizirajo. 

V drugi polovici junija so tudi že do loč ili , da bodo strankam v 
Sloveniji dovolili izvoz v Italijo, če bodo le-te dale valuto na voljo 
ministrstvu za finance. Ravnatelj Peguja je hotel izposlovati v mi
nistrstvu , da bi vsaj določeni manjŠi del valute dobila deželna vlada 
v Ljubljan i, ni pa mogel doseči ničesa r , ker je medtem izšla na
redba , da se ustanovi v Beogradu devizna centrala. ki bo prevzela 
ves denarni promet S tujino. 

Slovensko-avstrijski gospodarski odnosi 

1'1vi uradni kontakt v obliki svobodnega mednarodnega pogajanja 
med Narodno vlado SHS v Ljubljani in Deželno vlado v Gradcu pri-
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pada prvim dnem novembra 1918-'; Dokument o rezultatu pogajanj 
nosi naslov .Zapis o izidu pogajanj, ki so potekala 7. novembra 
1918 pri štajerski Deželni vladi v Gradcu ... •. S slovenske strani so 
Narodno vlado SHS v Ljubljani oziroma Narodni svet zastopali po
verjenik za finance dr. Vekoslav Kukovec, poverjenik za šolstvo 
dr. Karel Verstovšek in član Narodnega sveta Ivan Kejžar. Avstrijsko 
stran so zastopali Vincenc Muchitaeh, član nacionalnega sveta kot 
zastopnik državnega sveta, kot zastopnika državnega urada za zu
nanje zadeve dr. Viktor \'(/utte in sekcijski svetnik dr. Rudolf pI. Hor
rak , kot zastopnika državnega urada za promet nadinšpektor Adolf 
Penirschke, in železniški komisar dr. Rudolf Scheidl. 

Teh osem ljudi je reševa lo in rešilo probleme, ki so jih v besedilu 
zapisa jedrnato slmili v sedemnajst členov. Prvi člen je obravnaval 
železniški promet. Najprej so železnico proglasili za demilitarizirano, 
to je, o prometnih in tehničnih zadevah so na postajah odločali samo 
železniški organi. S tem so s postaj odstranili vojsko, žandarmerijo ali 
policijo, ki nOll11alno v vojnem času - zlasti seveda vojska - odloča o 
prometu in podobnem, saj gre za vojne transpolte po voznem redu 
ali izven voznega reda. Od sedaj dalje so ostali na postajah unifoll11i
ranci le še za vzdrževanje javnega reda in minI ter discipline. Poga
jalci so v zapisu določili, da se obratujoči vlakovni promet ne ukine. 
To pomeni, da si državi nista sovražni do te mere, ko se prekine vse 
medsebojne zveze, diplomatske, trgovske in druge, v tem primeru 
železniške zveze. Določi li so, da pripada oskrba vsega železniškega 
osebja z družinami vred od vključno Špilja proti jugu jugoslovanski 
vladi, sevemo od Špilja proti sevelu (meja med Špiljem, kjer se je 
pričenja!o avstrijsko območj e, ni določena , velielno pa so še vse 
kretnice s Signali in predsignalom na severni strani postaje spadale v 
slovensko območje) pa nemško-avstrijski vlacli. Dalje se v zapisu 

M AS. Narodni svet \' Ljubljani. fase. 3. Spisi odsekov. - Graški časnik ArheiterwiHe. 
29 . J~g. z dne 9. n{)n~Ll1hm 1918. objavlja leksl dogovora \' celoti z naslovom Das 
wiJlschaftliche Obereinkommen mit Jen SLic!sla\yen - V času pogajanj je nekdo 
iz slovenske delegacije dal neprimerno izjan) () lbdgoni V AS. Narodna dada. 
fa:-.c 4. je najti s .sdnl'nlkolll pisani osnutek točk z na:-.lo\'ol11 Za sejo prelbedst\";l 
NS / - N:J.rodnega sn,::!a!; .1. f)eulschiisterr. Staats<lmter so po provizorični llstavi 
.Treuhandler', ki hranijO za posamezne narodne države one stv:Hi. ki St! V stanh 
'I\'str. minislrS(\'ih hranijo. - Po ,'seh ministrSl\'ill imamo .wojl' uradnike. Ali nt' bi 
kaz:dn ll:h prija\"iti kO! svoje po()bhl.~čence. ki imajo nalogo zhirati in čuvali te 
na~e akte ITako že dda dr. Ko:; \' drž. arhi\·u. dr Škrlj \' jusričnem ministrstvu: 
sn::tnik Padin" ministrstvu Z~l Javna dela/.- II. .Grazer Tagblau' 12. t.m. prinaša 
\·esl. da so odposlanci ljubljanske Narodne vlade pri dogovorih v Gradw izjadli. 
da so Slovenci .desintercsirani' na meSlu Radgoni in nkl.lju Radgona. T o.so Nemci 
z \"t:likull \'eseljem nahili po lepakih. - II . Kaj bo s Koroško? 

99 



obsežno govori o oskrbi in prehrani vračajočega se vojaštva, o čast
nikih itd. 

Problem premoga za železnico so rešili takole: rudniki Trbovlje, 
Hrastnik, Zagorje, Šentjanž, Labin in Šibenik dobavljajo obema vr
stama železnic, Južni in državnim železnicam, premog tako kot do
slej. Premog za lokomotive in gospodinjstva ter tkim. režijski 
premog se bo razpošiljal po ustaljenih normah in za isto območje 
kot v poslovnem letu 1917. Torej nobenih redukcij, šikan, taktizira
nja, zmanjšanja območij. 

Vozni park bodo reparirali v istih delavnicah kot doslej. Kakršno 
koli zadrževanje prometnih sredstev je izključeno in se ga proglaša 
kot protipravnega. Poznejše razdeljevanje vagonov se bo izvedlo 
po določilih mirovne pogodbe. Civilni tovori na progi Zgornji Dra
vograd-Maribor - smer sever in na progi Radgona-Špilje - smer 
sever smejo prosto pasirati. 

Opolnomočenci avstrijske države prosijo opolnomočence ju
goslovanske vlade, da telegrafsko intelvenirajo pri češkoslovaški 
vladi, naj le-ta pošlje ljubljanski železniški direkciji državne železnice 
po možnosti okoli 300 ljudi vlakospremnega osebja in 100 strojevo
dij; enako število sposojenih nemških uslužbencev bo Ljubljana ne
mudoma nakazala obratni direkciji Beljak. Čeprav je ljubljansko 
obratno vodstvo železnic samo zelo potrebovalo železničalie in so 
že avgusta 1918 govorili o tem, da bi si jih sposodili pri Čehih za pre
hodni čas, so morali pristati na povračilo nemških železničarjev be
ljaški direkciji. Čeprav nemški element pri nas ni bil več za želen, je 
šlo v tem primeru za kvalificirane in za tisti mesec leta 1918, ko je 
bilo treba prepeljati polmilijonsko armado vračajočih se vojakov. Ni 
podatkov o tem, da so Čehi kaj pomagali rešiti ta vozel, in tudi ne o 
tem, da je Ljubljana Beljaku nemudoma ustregia, čeprav je tudi ta di
rekCija zelo potrebovala železniško osebje v iste namene - čim prej 
prepeljali vojake s fronte domov. 

Določbe o tovornem prometu so bile naslednje: živila vseh vrst, 
živa in zaklana živina, živalski produkti , goriva, papir, VŽigalice in 
usnjarski proizvodi se smejo prosto prevažati po železniCi; višja sila 
je izjema. Tranzitnih carin in dajatev podpisnici ne bosta računali. 

Dogovor med družbo Južne železnice in mariborskim Narodnim 
svetom, ki je bil sklenjen 3. nove mbra 1918, je postal sestavni elel 
tega graškega zapisa. Drugi č len o patentih, znamkah in vzorcih 
ima samo en stavek: O tem veljajo mednarodni dogovori, ki jih bo
sta upoštevali obe podpisnici zapisa . 

Pristojnost graške zbornice za trgovino in obrt - določa III. člen 
- bo trajala na njenem celotnem dosedanjem področju le elo 1. ja-
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nuarja 1919; isto velja za pobiranje njenega petodstotnega zbor
ničnega davka. 

Z obojestransko pravno pomočjo, z veljavnostjo starih c. kr. za
konov do sklenitve miru v obeh državnih področjih in s polno 
zaščito lastnine in osebe nas seznanja IV. člen, naslednji peti člen 
pa se ukvarja s socialnim zavarovanjem in z veljavnostjo tradicio
nalnih zavarovalnih ustanov najmanj še do sklenitve millJ oziroma 
do naslednje medsebojne sporazumne ureditve. 

Potem so obravnavali hranilnice in v VI. členu so se sporazumeli 
o tem, da veljajo statuti, pravni odnosi in premoženje delujočih hra
nilnic še dalje, in sicer do sklenitve miru; dajatev od njihovega 
čistega dobička v korist štajerskega deželnega ubožnega sklada se 
bo pobirala od čistega dobička, izkazanega ob koncu leta 1918. 

Na denarništvo se nanaša VII. člen, ki ga sestavlja en sam stavek; 
ker je pomemben, ga prevajamo v celoti: "Denarnega prometa med 
Avstro-ogrsko banko in jugoslovanskimi ozemlji ne bo država 
Nemška Avstrija z ničimer ovirala.« Torej je tudi ta člen omogočal 
starim c. kr. kronam in avstrokronam) da so prehaja le mejo po mili 
volji. Nekaj podobnega vsebuje tudi VilI. člen, ki obravnava poštno 
hranilnico in vsebuje prav tako en sam stavek: "Poštno hranil niški 
promet obstaja še dalje ... 

Postanka kratkotrajne slovenske žandalmarije se dotika IX. člen , 

ko pravi , da spadajo v okrajnih glavarstvih, v katerih so v zadnjem 
času prevzeli vodstvo Slovenci) žandarmerijske postaje v svoji uradni 
organizaciji v območje Ljubljane oziroma njene vlade. Cestam in 
vodnim potem, pošti, telegrafu in telefonu Cx. člen) so odmerili sta
vek ) ela se obOjestransko jamči za polno svobodo komuniciranja na 
cestah ) vodah in v ptt prometu ter da je zaščitena tudi pisemska taj
nost. X1. člen se nanaša ml privatnopravne terjatve prebivalcev na 
obeh straneh državnega ozemlja in na zaščito teh terjatev. Dalje so 
se domenili, da se bodo o dohodkih in izdatkih državnega in dežel
nega premoženja pogov~lliali še posebej. Do takrat pa bo veljalo do
sedanje upravno in pravno stanje (XII . člen). Gospodarskopolitične 
ukrepe , ki ovirajo ali otežujejo prosto medsebojno menjavo dobrin ) 
jc treba objaviti v uradnih listih v 48 urah od njihove uveljavitve 
(XIII. člen) . Poslanike računajo namestiti na Dunaju , v Ljubljani in v 
Zagrebu (XIV. člen) , objave v uradnih listih v Ljubljani, Zagrebu in 
na Dunaju (XV. člen), odločitev o mejah med pogodbenima 
državama pa je pridržana mirovnemu kongresu CXVI. člen). 

Zadnji ali "A'VJI. člen je pravzaprav le določba o izvršitvi tega za
pisa. Dogovori prično veljati takOj. Če se ne ratificirajo cio 15. no
vembra 19]8) velja pogodba kot končnoveljavno končana. 
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Videli smo, kako je že pred prevratom pozival Narodni svet v 
Ljubljani in potem Pokrajinski Narodni svet za Štajersko ljudi, naj 
preprečujejo odvažanje živil v Avstrijo. Dokler pa niso vzpostavili 
slovenske narodne oblasti, so bile take zahteve skrajno pomanj
kljive, nekoliko izdatneje se je moglo ukrepati šele po prvih no
vembrskih dneh, ko so se začeli kazati obrisi meddržavne meje, ki 
jo je branilo vojaštvo, urejala ali poskušala urejati določena legalna 
administracija in drugi atributi organizirane države. 

Zato nas niti najmanj ne preseneča dejstvo, nasprotno, bila je le 
logična poteza, da so v pogodbo, ki sta jo sklenila general Rudolf 
Maister, komandant Štajerskega obmejnega poveljstva SHS, in pol
kovnik Rudolf Passy, opolnomočenec Odbora za javno blaginjo in 
vojne komande Gradec, vnesli na gospodarstvo se nanašajoče 
člene.'" Točka 3 je na primer določala, da se za prostor južno od za
sedbene linije generala Maistra izključujejo rekvizicije v korist pre
bivalstva severno od te linije (se. Radgona, itd. proti zahodu do 
Šmohorja v Ziljski dolini). Naslednja, 4. točka ni dovoljevala izvoza 
živil ali siceršnjega živega ali mrtvega materiala prek zasedbene li
nije proti sevelU; enako se ne bo izvozilo prek te linije proti severu 
zaplenjeno ali rekvirirano bivše avstro-ogrsko državno imetje. Zdi 
se nam, da gre v 5. točki za formalnost; jugoslovanske varnostne 
sile nikakor ne bodo ovirale oskrbe z živili tistih sonarodnjakov (v 
tipkopisnem viru ,fUr die Kontinentalen', kar je gotovo lapsus ca
lami; nekdo je z roko nad pisal ,Konstionalen?' kar je umljiveje), ki 
žive južno od zasedbene linije, pa bi jih oskrboval Odbor za javno 
blaginjo. Za formalnost gre za to, ker je Gradcu samemu primanjko
valo živil za svojo deželo. Vsega skupaj ima pogodba 12 točk; od 
teh je 9. točka izjavila, da prično pogodbeni dogovori veljati 30. no
vembra 1918 ob 12. uri opoldne. 

Pegu je zastI'an dobave soli in raznih drugih dobrin kontaktiral 
z Avstrijci že kmalu po novem letu 1919." 

Zapisnik seje Upravne komisije za prehodno gospodarstvo z dne 
7. januarja 1919 pravi, da so s pogodbami 33/SJ-IS, potem 180/ SI-!S 

((, Kopija pogodhe \' AS. Narodni svet \ ' Ljuhljani. fase. 3. :-irisi odsek()\' . ~ Kopije 
pogodhe so poslali na znanje Narodni "bdi in IL vojnemu okrožju \' Ljuhljani 
ter Narodnima sveto ma \" {\'Iarihoru in Celovcu. Pogodho IVertrag. ker je pisana 
samo \" nemškem jeziku! je vpisalo Štajersko obmeJllo vojaško pm'eljstvn SHS v 
Marihoru pod opr. št. 2. za pon::ljnika je podpisan stotnik Ankerst - (~asn ik Ar
heiter\\'ille . Graz. 29. Jgg. Nr 32H. poroča pod datumom l . decemher 191H o tej 
pogodbi in dodaja. da avstrijski .štabni oficir ni imel za to pooblastila. da pa pri 
vsem tem veljava pogodhe ne sme seg,Hi na Koroško . 

(,- AS. lvlinistrst\'o za trgovino in industrijo. fase. 12. 
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in z Gasteinsko (pogodbo?, finno') naročili v Avstriji 320 vagonov 
soli, ki je že plačana ; pol te količine da so plačali že pred več kot 
petimi meseci (sc. torej avgusta ali vsaj septembra 1918). Avstrijski 
Warenverkehrsbiiro pa te soli ne pošlje, ker se izgovarja na po
manjkanje vagonov, lokomotiv in premoga. Ker se je izkazalo, da 
tudi Ljubljana nima na voljo prevoznih sredstev, je treba - tako je 
sklenila komisija - da dunajski urad vrne denar. Po možnosti naj bi 
komisija sol dobavila iz Trsta. 

Na podlagi pogodbe 4/SHS z dne 26. janua~a 1919 je avstrijski 
Kompens izdal dovoljenje za jeseniško železarno, da izvozi iz Av
strije 5.000 kg strojnega ol ja, 5.000 kg vretenskega olja in 700 kg 
vl1i1nega olja, za šoštanjsko firmo Woschnagg & sinovi pa 350 kg 
cil indrovega olja, 150 kg dinamovega o lja in 150 kg Stauffeljeve 
masti, - od kontingenta 10.000 kg mazilnih olj. 

V smislu iste pogodbe je morala finna Voitscher Magnesitwerke 
dobaviti še 30 ton magnezitne opeke, ki je do 3. julija 1919 še ni do
bavila. Pošiljka je bila namenjena za jeseniško železarno. 

Cinkarna v Celju je bila dolžna dobaviti Avstriji 12 vagonov cin
kave pločevine; Kemična tovarna v Hrastniku pet vagonov solne 
kisline, vendar s pogojem, da bo avstrijski Kompens poslal za
dostno količino industrijske soli. 

V splošnem je šlo izpolnjevanje te pogodbe zelo počasi in so v 
nekaj primerih čakali po več mesecev na dobavo. 

Podobna težava je čakala tudi Trboveljsko premogokopno 
družbo. Pri neki firmi je 29. julija 1919 naroči l a 2 motorja po 6 KM, 
štiri motorje po 20 KM in drugo aparaturo za ceno 77.000 kron. Ker 
je češka vlada odbila prošnjo za izvoz, je Goričnik, ki se je tedaj mu
dil poslovno na Dunaju, prosil poslanika Ivana Hribarja v Pragi , naj 
tam posreduje za izdajo izvoznice, in ta je že naslednjega dne 
sporočil, da je češka vlada dovolila izvoz teh za Trbovlje nujno po
trebnih strojev. 

Z dne 26. januarja ter 3. in 4. februa~a 1919 je Pegu sklenil po
godbo zastran dobavljanja soli Slovenij i. Nekako 20. marca je odšel 
na Dunaj dr. Jenko, da realizira pogodbo. Na poti je bilo 80 va
gonov soli proti kOll1penzaciji v fižolu. 

Dne 10. marca 1919 je Upravna komiSija Peguja načelno dovo lila 
izvažanje bukovih drv v Avstrijo na račun pogodbe, o kareri so 
upali , da se bo prav kmalu sk lenila. Tudi dunajski Warenverkehrs
buro se je 24. februarja pismeno obvezal, da bo izvožena drva 
upošteval v prihodnji kompenzacijski pogodbi . Ker je Sloveniji pri
manjkovalo zdravi l. je Pegu sklenil, da se sprejme v prihodnjo kom
penzaci jsko pogodbo ludi večja množina raznih medikamentov. 
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Odlok ministrskega sveta v Beogradu z dne 7. marca, ki ga je 
Ljubljana prejela 15. marca, je proglasil vsa dosedanja dovoljenja za 
izvoz prek demarkacijske linije za neveljavna in vzbudil v Peguju 
pa tudi v drugih vrhovnih uradih v Ljubljani velik odpor. Pegu je 
upravičeno zatrjeval, da je trgovsko zelo navezan na Avstrijo. Nje
govi upravni komisiji se ni zdelo umestno, da bi centralna uprava 
za vso kraljevino glede izvoza in uvoza izdajala satTIa dovolilnice, 
ampak se mora pustiti pokrajinskim vladam oziroma njih uradom 
nekaka avtonomija. Pegujeva upravna komisija je prosila deželno 
vlado za Slovenijo, naj izposluje pri ministrskem svetu dovoljenje, 
da upravna komisija še nadalje izdaja izvozna dovoljenja po princi
pih, ki so jih razglasili na seji upravne komisije dne 28. februarja 
1919. Razlogi za to da so zelo tehtni: nezadostno funkcionira ptt 
služba, železniški promet še ni normaliziran, aparat v Beogradu ni 
ekspeditiven. Industrija v Sloveniji da je dobro založena s proi
zvodi, in če se bo izvoz ukinil tako, kot to zahteva sklep ministr
skega sveta, bo doživela slovenska industrija in z njo vred tudi njen 
delavec pravo katastrofo. Na Avstrijo da je Slovenija zelo navezana 
zato, ker se od tam dobi kot kompenzacija tehnično blago, brez ka
terega slovensko gospodarstvo ne more obstajati; v skrajni konsek
venci da se bo ustavil železniški promet in delo v premogovnikih, 
saj gre za različna olja in maziva, za eksplozive, bencin, surovo 
železo, zdravila, sol, VŽigalice, modro galico in tako dalje. 

Pri Peguju so izvedeli , da ilna bivša osrednja centrala za usnje na 
Dunaju še zelo veliko zalogo usnja. Vprašanju dr. Murnika , ali je 
kraljevina SHS oziroma Slovenija zastopana pri likvidaciji te cen
trale, je sledil sklep, da naj likvidator dr. Ploj tudi glede usnja, 
podobno kot je glede tekstila, stavi ponudbo pri "Vojnem in pre
hodnem gospodarstvu" glede nakupa usnja. 

Proti koncu marca 1919 je dr. Jenko na Dunaju dosegel , da je 
Avstrija pristala na dobavo treh cistern bencina) deset vagonov 
koksa in 20 vagonov grodlJ" , če bo beograjska vlada odobrila ta 
dogovor. V začetku aprila je predsednik upravne komisije 
dr. Gregor Žerjav na seji naznanil, da ga je minister Kramer privatno 
informiral, da vlada ne bo preprečevala kupčij, ki so se sklenile 
pred 1. aprilom 1919, ker je k stari naredbi izšel nov dodatek, ki 
sankcionira omenjene kupčije. Tako bo torej Pegu dal dovoljenja 
na račun predaprilskih poslov; za pogodbe, ki so jih sklenili ali jih 
bodo sklenili po 1. aprilu, pa da je urad že vezan na določbe, skle
njene v Beogradu. 
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Kompenzacijska pogodba Avstrija-Slovenija 

Dogovor med ljubljansko podružnico Centralne uprave za trgovski 
promet s tujino, ki jo je zastopal referent Edo Kunst, in \'(larenver
kehrsblirojem, ki sta ga zastopala Evgen Kopstein ter njegov na
mestnik Franc Steyrer, je bil sklenjen in podpisan na Dunaju 30. 
aprila 1919. Ljubljanska podružnica se je obvezala , da bo dobavi la 
Avstriji naslednja živila:&; 7 vagonov koruzne moke za krmo, 3 va
gone koruznega zdroba za kt1l10, 4 vagone koruze, 4 vagone prvo
vrstne koruzne moke, 2 vagona prvovrstnega koruznega zdroba, 
5 vagonov prvovrstne koruze, 30 vagonov krompiIia, 10 vagonov 
prvovrstnega fižola, 4 vagone leče. 

To količino živil je v Avstriji pravzaprav prevzel Nemško-avstrij
ski žitni zavod v smislu izvršilnega nakazila države za vojno in 
prehodno gospodarstvo z dne 29. januarja 1919. Avstrija pa bi 
dobavi la Sloveniji: jedilno sol (250.000 K), vžigalice (100.000 K), 
modro galico (100.000 K). Na zahtevo bo Avstrija, je določal do
govor, dobavila tudi še: tiskarske barve (50.000 K), galanterij
sko blago (200.000 K), avtomobile (150.000 K), poljedelske stroje 
(200.000 K), rotacijski papir (100.000 K), klobučevino in sita za pa
pirnice cl 00.000 K), elektrotehniški material (50.000 K), zdravila 
(150.000 K), razstreliva (100.000 KJ, ogljikovo kislino (60.000 K). 
Vse skupaj je zneslo za 1,610.000 kron raznovrstnega blaga. 

Dogovorili so se, da bo Žitni zavod prejel živil v višini 1,610.000 
kron. To vsoto bo nakazal Warenverkehrsbtiroju , da pa bo ljubljan
ski podružnici odprl kredit v jugokronah v Ljubljanski kreditni 
banki. Iz tega akreditiva se bodo plačala živila. Sklenili so, da bo ta 
dogovor pričel veljati takOj po ratificiran ju, kar naj se zgodi najpo
zneje do 10. maja 1919. 

Vendar je ministrstvo za trgovino in industrijo 25. maja razvelja
vilo to pogodbo in grozilo S sankcijami, če bi se uresničevala. Pre
poved pa je prišla prepozno, ker Je medtem Žitni zavod že prepeljal 
prek meje pokvarjeno moko na podlagi rumenih izvoznih dovo
ljenj. Glede krompirja pogodba še ni bila izpolnjena , vendar so 
31. maja centralne oblasti dovolile izvoz starega krompirja , sliv, 
sirka in pekmeza in je bila zato prepoved že skoraj brez moči. 

(~ Ibidem. rase. 2. 
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Kompenzacijska pogodba Avstrija-SHS 

To kompenzacijsko pogodbo so že sodobniki citi rali kar na kratko 
kot -pogodbo številka 33/ SHS". Zato bomo to karakteristik o obdr
žali tudi mi. Omenjali jo bomo večkrat, ker je bila za Slovenijo zelo 
pomembna." Avstrijska vlada je kmalu po proglasitvi republike us
tanovila začasne ali prehodne organe za oskrbo države, na primer 
tudi gospodarski urad, ki je imel nalogo kupčevati s tujino v 
praktičnem smislu besede, in pisarno za uvoz živil. Podobno je 
imela kraljevina SHS svoji ministrstvi za prehrano in za obnovo 
države, ki se nista ukvarjali s poslovanjem s tujino. Pod Ininistrstvo 
za trgovino in industrijo pa je spadala nam že znana beograjska 
Centralna uprava za trgovski promet s tujino. 

Nemško-avstrijski urad za promet z blagom in Centralna uprava 
za trgovski promet sta 22. marca 1919 podpisala dogovor, v kate
rem najprej priznavata potrebo o urejeni menjavi blaga med obema 
državama, vendar tako, da se po možnosti gotovinski promet med 
njima izključi , potem, ugotovita, da je proizvodni položaj tak, da 
nastopa kraljevina SHS kot izvoznik živil in drugih naravnih pro
duktov, surovin, pomožnih snovi in polizdelkov, Avstrija pa kot 
izvoznik finalnih proizvodov in posrednik mednarodne trgovine, 
in končno , da bosta podpisnici dogovora uvedli sistem izvoz
nih dovoljenj, ki jih bosta kontrolirala , preverjala in uravnavala 
zastopnika, jugoslovanski na Dunaju , avstrijski v Beogradu . Iz 
kompenzacijskega prometa so izvzeli popravila proizvodov ali se
stavnih delov; v reparaturo poslani predmeti se torej smejo prosto 
uvažati in izvažati, treba je le, da jih reflektanti prijavijo pri dunaj
skem Biroju za promet z blagom IDeutsch-Oesterr. \'(faren ver
kehrsburol oziroma pri beograjski Centralni upravi za trgovinski 
promet s tujino. 

Ker je JugoslaVija v tem času že vpeljala na svojem področju pro
sto trgovino v prav znatnem obsegu, je Centralna uprava izjavila , da 
je vse blago, ki ga pogodba našteva , že dovoljeno nakupovati, ven
dar sa mo pri trgovcih , ki so pooblaščeni za takšno mednarodno 
trgovino. Finančne posle, ki so v zvezi s to kompenzacijsko po
godbo, opravlja na Dunaju \'VarenverkehrsbClro , v Jugoslaviji pa 
začasno .Jadranska banka v Ljubljani. 

Avstrija bo torej izvozila v jugoslavijo določeno blago. To blago 
bo ovrednotila z zneski , za katere bo Jugoslavija dolžna poslati pro
tivrednost v blagu , ki smo ga omenili. Avstrija bo izvozila najn1anj 
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400 vagonov jedilne soli , lahko pa tudi več , vendar le do skupnega 
fakturnega iznosa 3,000.000 kron; dalje na jmanj 75 vagonov živin
ske soli, a skupni faklurni iznos ne sme preseči 230.000 kron; vžiga
lic za največ 3,000.000 kron. Poleg tega se je Avstrija obvezala 
poslati v Jugoslavijo: poljedelskih strojev (5,000.000 K), poljedel
skega orodja (5,000.000 K), kos in srpov (6,000.000 K), pisalnega 
papirja (20,000000 K), obnniškega orodja (5,000.000 K) , rotacijske
ga papirja (5,000.000 K), strojev in orodnih strojev (15,000.000 K), 
železa in železnega blaga (20,000.000 K), drugih kovin in kovinskih 
izdel kov (5,000.000 K), jek la in jeklenega blaga (5,000.000 K), mo
dre galice (7,000.000 K), barv vseh vrst (5,000.000 K), kemičnih 
proizvodov (5,000.000 K), zdravil, semmov in cepiv (1,000.000 K), 
znanstvenih instmmentov (500.000 K), elektrotehničnega mate
riala (4,000000 K) , stekla in steklenih izdelkov (2,000.000 K), pi
sarniške opreme in potrebščin (1,000.000 K) , kuhinjske opreme 
(500.000 K), klobukov (1,000.000 K), rudarskih naprav in orodja 
(10,000.000 K), klobučevine in sit za papirnice (100.000 K), fabrika
tov iz konoplje (5,000.000 K), motoljev vseh vrst (5,000.000 K), 
semen za sladkorno peso (300.000 K), kvasa (300.000 K). 

Od tega skupnega kontingenta blaga iz Avstrije je beograjska 
Centralna uprava za trgovinski promet s tujino dodelila svoji Ijub
lj~tnski podružnici uvozna dovoljenja za naslednje količine našte
tega blaga: poljedelskih strojev (1,000.000 K), poljedelskega orodja 
0,000.000 K), kos in srpov (1,000.000 K), pisarniškega papirja 
(2,000.000 K), rotacijskega papilja (1 ,000.000 K), orodja za obnnike 
(500.000 K), strojev in orodnih strojev (2,000.000 K), železa in 
železnih izdelkov 0 ,500.000 K), kovi n in kovinskih izdelkov 
(600.000 K), jekla in jeklenih izdelkov O ,000.000 K), modre ga
lice Ivsa vrsta prečnanal (1,000.000 K), raznih balv (J,OOO.OOO K), 
kemičnih produktov (1 ,000.000 K), znanstvenih instrumentov 
(60.000 K), elektrotehniškega materiala (500.000 K), kuhinjske opre
me (50.000 K), klobukov (50.000 K), rudniške opreme in orodja 
Ivse prečn .! (3,000.000 K), klobučevine in s it za papirnice 
(100.000 K), ra zn ih motorjev (1,000.000 K), kvasa (150.000 K). 

Jugoslavija se je obvezala, da bo kot protivrednost za našteto po
godbeno blago dobavila Avstriji naslednje dobrine: najmanj 32 va
gonov ješprenja , največ pa za 1,000.000 K: najmanj 25 vagonov 
ovsa , a največ za 1,000.000 K; najmanj 1300 vagonov koruzne 
moke, a največ za 26,000.000 K; najmanj 25 vagonov prosa, a naj
več za 1,000.000 K; najmanj 32 vagonov fižola , a največ za 
2,000.000 K; najmanj 400 vagonov krompilja , a največ za 6,000.000 K; 
najmanj 1000 glav goveje živine za zakol , a največ za 5,000.000 K; 
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najmanj 3000 konj za zakol, a največ za 9,000.000 K; najmanj 65 va
gonov svežega svinjskega mesa, a največ za 16,000.000 K; najmanj 
12 vagonov prekajenega svinjskega mesa, a največ za 4,000.000 K; 
najmanj 13 vagonov svinjske masti, a največ za 4,000.000 K; naj
manj 10 vagonov svinjske slanine, a največ za 3,000.000 K; najmanj 
33 vagonov peru tnine, a največ za 10,000.000 K; najmanj 60 vago
nov jajc, a največ za 10,000.000 K; najmanj 10 vagonov soljenih sar
del, a največ za 1,000.000 K; najmanj 6 vagonov svežih rib, a največ 
za 1,000.000 K; najmanj 2 vagona meda, a največ za 500.000 K; naj
manj 100 vagonov otrobov, a največ za 1,000.000 K. 

Poleg naštet ih količin blaga bo Jugoslavija dobav ila Avstriji še 
naslednje dobrine: za 10,000.000 K zgodnjega soč ivja / tudi zgod
njega krompirja/ ; za 200.000 K oljnih tropin; za 1,000.000 K man
deljnov; za 1,000.000 K fig; za 1,000.000 K rožičev; za 5,000.000 
suhih sliv; za 5,000.000 K češpljevcev; za 2,000.000 K drv; za 
2,000.000 K vi na; za 1,000.000 K slivovke; za 8,000.000 K konoplje 
in konopljenih odpadkov; za 500.000 K bukovi h klad; za 500.000 K 
svinca v blokih; za 1,000.000 K celuloze; za 4,000.000 K strojil nega 
ekstrakta; za 1,000.000 K lesnega oglja; za 2,000.000 K karbida; za 
1,500.000 K svil nih kokonov. 

Ta dogovor so sklenili in podpisali za jugoslavijo sekcijski svet
nik d r. Ivan Slokar, Arsen !l ic, d r.Jovan Brabec, vsi iz Beograda; 
zastopnika Deutschbsterreichisches Warenverkhrsburoja Ernst 
Prinzhorn in direktor Evgen Koppstein ter direktor Deutschbsterr. 
Lebensmitteleinfuhrstelle Aleksander Honaesek, vsi z Dunaja. 

Sloven ija je smela pripraviti iz tega kontingenta za izvoz nasled
nje blago in v naslednjih koli či nah: div za 1,000.000 K; vina za 
500.000 K; svinca v kosih za 500.000 K; celuloze za 1,000.000 K; 
stroj il nega ekstrakta za 500.000 K; karbida za 500.000 K; 200 vago
nov konj; 5 vagonov fižola ; 5 vagonov jajc. Pozneje so naknadno 
odobrili za izvoz več vagonov fižola in več vagonov jajc. 

Treba je bilo izkoristiti vse možnosti, ki so se ponudile, da bi 
Slovenija dobila iz Avstrije nujno potrebne dobrine, ki ji h je stalno 
primanjkova!o,':'o Zato so od časa do časa dovolili tudi privatnim 
firmam, da so kupčevale z Avstrijo na svojo roko. 

Firma I vanjelaČin je že po 1. aprilu sklen ila z Avstrijo pogodbo, 
da bo dobila od nje 20 vagonov vžigalic in 60 vagonov soli za to, da 
bo firma izposlova la prevoz treh vagonov olja z Reke v Avslrijo in 
da bo dala v kompenzacijo 5 vagonov leče , vagon fižola in poldrugi 
vagon pralnega mila. Upravna komisija je menila, da je ta pogodba 

-o IhiJem. [a.se 12. 
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zelo ugodna in glede na to, da ima žitni zavod 5 vagonov leče , ki je 
zelo slaba in skoraj neužitna , zato je ljudje niso kupovali in je ostala 
v zalogi, bodo prosili Centralno upravo v Beogradu , da pogodbo 
odobri . Podobno je tudi finna Ivan Perdan predložila v odobritev 
pogodbo, po kateri bo dobila iz Avstrije 8 vagonov vžigalic, če bo 
tja dobavila 1500 kg masti, vagon koru ze, vagon ovsa in 1500 kg 
prekajenega mesa; tudi v tem primeru so Centralni upravi pri
poročili odobritev pogodbe. 

Zelo vroče je bilo na seji Upravne komisije Peguja dne 10. aprila 
1919. Razpravljali so namreč o pogodbi, ki sta jo 22. marca 191 9 
sklenila avstrijski \XfarenverkehrsbLiro in beograjska Centralna 
uprava . Pogodbo so zelo ostro kritizirali zato, ker v pogodbi niso 
upošteva li potreb Slovenije tako glede blaga, pripravljenega za iz
voz, kot glede blaga, ki sta ga nujno potrebovala tako slovenska in
dustrija kot prebivalstvo v splošnem. Na seji so še posebno glasno 
poudarjali, da Centralna uprava ne sme sklepati pogodb, ne da bi o 
tem poprej zaslišala pokrajinskih vlad oziroma njihovih gospodar
skih resorjev. Pri tem protestu ni šlo zgolj za obrambo avtonomije, 
ampak za to, da se centraliziranemu vodenju gospodarstva, ki se 
poprej z nikomer ne posvetuje o njegovi h gospodarskih potrebah, 
ampak nekako režira pogodbe kar samo od sebe brez točnega zna
nja posa meznih industrijskih potreb , energično pove, da se s tem 
pri zadeva velika mate rialna škoda. 

Beograjskemu ministrstvu za trgovino in industrijO so takoj po
slali poročilo oziroma protest. Ministrstvu oziroma njegovi Cen
tra lni upravi pa je šlo za lO, da se vzpostavijo z Avstrijo kolikor 
rol iko normalni odnosi na ravni dveh držav v obliki meddržavnih 
trgovinskih pogodb. Zato je bilo potrebno spravit i v ta okvi r tud i 
pokraj inske oziroma deželne pogodbe z avstrijsko državo. Zarad i 
tega so bili via facli prizadeti interesi Slovenije. Prav z namenom 
ureditve odnosov je Centralna uprava namerava la poslati na Dunaj 
zastopnika, ki naj bi nadzoroval in pospeševal obojestranske go
spodarske stike in trgovanje z blagom. Ljubljana je v omenjenem 
porOČ i lu zapisala. da je to sicer pravilno, je pa jasno nakazala, naj bi 
bil to Slovenec. Trdila je namreč. da sta v območju deželne vlade za 
Slovenijo industrija in obrt najbolj razvita, češ da je Slovenija tista 
pokrajina v kraljeVini SH S, ki bo določen čas še dominira!a v indu
strijskem področju. Zato da potrebuje največ surovin in te bo preje
mala prav iz Avstrije. Glede raznih strojev za vse panoge industrije 
da je Slovenija popolnoma navezana na Avstrijo, ker je prej v nor
malnem času naročala vse stroje le iz Avstrije, celo tudi iz Nemčije. 

V primeru okvare določenega stroja, kar ni redek pojav, je popra-
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vilo ali nabava nadomestnih strojnih delov možna le tam, kjer je bil 
stroj kupljen. Zato Slovenija še nekaj časa ne bo mogla shajati brez 
gospodarskih zvez z Avstrijo. Princip ekonomske važnosti da je 
Centralna uprava premalo upoštevala in poudarjala, ker so se v po
godbi določile kompenzacije na osnovi vrednosti blaga po ključu 
1: 1, to pa je za kraljevino SHS skrajno neugodno. Živila imajo na
mreč za sedanjo Avstrijo veliko večji gospodarski pomen kot vrsta 
avstrijskega kompenzacijskega blaga za Jugoslavijo in zato bi se 
dalo doseči veliko bolj ugodno razmerje. 

Že 24. aprila 1919 je Upravna komiSija Peguja zvedela, da je po
godba z Avstrijo sprejeta in potrjena. Ker Pegu ni še zvedel, ko
likšen je izvozni in uvozni kontingent za Slovenijo, so zahtevali od 
Centralne uprave, da nemudoma sporoči višino kontingenta. To se 
je zgodilo šele v maju. Pegu je takoj ugotovil, da je ta kontingent v 
nekaterih predmetih za Slovenijo premajhen in da zato zahteva od 
Beograda, da ga poveča. Kontingent bodo objavili v dnevnikih , da 
bodo interesenti lahko prosili za uvoz ali izvoz; kot zadnji dan so 
določili 25. maj. 

Končno so na seji dne 30. junija 1919 prebrali brzojavko Cen
tralne uprave, kako je ministrski svet sklenil, da se za bodoče dovo
ljuje izvoz določenega blaga brez kompenzacije, plača se le taksa in 
polodstotna izvozna pristojbina; to blago je: sirk, vinska drozga, 
zmleti storži, vino, žganje, laneno proso, mandeljni. To so bili sicer 
skromni znaki, da se pričenja trgovanje normalizirati, vendar so le 
bili znaki, da bo najhujša gospodarska depresija premagana in da 
se pravo prehodno obdobje počasi bliža svojemu koncu. 

V splošnem je Avstrija v tem času povpraševala največ po živilih 
in premogu. Pegu je odobril izvoz po svojih kompetencah ; v prvih 
mesecih leta 1919 bolj svobodno, potem v skladu z navodili Cen
tralne uprave oziroma kontingentov. Nekaj detajlov naj ilustrira 
obupne poprevratne prehranjevalne razmere. il 

Dne 4. marca 1919 je smela ljubljanska družba Balkan izvoziti 20 
vagonov fižola proti kompenzaciji 140 vagonov soli od avstrijske 
firme Baderle. Ljubljanski firmi J. Pogačnik so dovolili izvoz 50 va
gonov konstanjevega lesa , če priskrbi kompenzacijo v avstrijskem 
sladkorju. Proti koncu marca je bilo na poti v SlovenijO 80 vagonov 
soli proti kompenzaciJi v fižolu. Elektrarna Fala je potrebova la je
klene plošče za zidavo jeza, ki jih je mogla dobiti le pri avstrijski 
firmi Gebrlider Bohler. Bohlerji so za to zahtevali 15 vagonov pre
moga, češ da so si isto količino premoga sposodili pri neki drugi 

-lIhidem. rase. 18 in 19. 
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avstrijski finni in ji ga morajo vrniti. Neki drug podoben primer pa 
je naletel pri Peguju na gluha ušesa. Železarna Kranjske industrijske 
družbe (KlO) na jesenicah je prosila za prevoz 100 ton premoga v 
svoj obrat Bistrica v Rožu. Prošnjo so ji odklonili Z motivacijol da ni 
jamstva za to, da bo jeseniška železarna res sama porabila premog. 
Nekaj tednov pozneje je sporočila jeseniška železarna, da hoče iz 
Bistrice redno izvažati po 100 ton valjane žice proti temu, da dobi 
za ta podružnični obrat po 100 lon premoga. Prevoz so do preklica 
dovolili s pogojem, da KlO dokaže, da ta izmenjava redno poteka. 
Na ta dogovor so opozorili državnega nadzornika dr. Pavlička. 

Steklarni Abela dediči v Hrastniku so dovolili, da je uvozila iz 
Avstrije 25-30 vagonov zdrobljenega stekla za to , da da dva vagona 
premoga iz lastnega premogovnika na Ii,vaškem. Adolf Himmler iz 
Maribora je smel izvoziti 850 zabojev jajc proti kompenzaciji v 
vŽigalica h in soli. A. Hajdinjak iz Krčevine je smel izvozili 5 vago
nov kostanjevega lesa v Avstrijo proti kompenzaciji v usnju. 

Sredi aprila 1919 sta ljubljansko poverjeništvo za javna dela in 
dunajski Državni urad za javna dela sklenila medsebojno pogodbo, 
da da dunajski urad 6.000 kg dinamita in reksita , če poverjeništvo 
pošlje v St. Lambert 10 vagonov premoga. Neka druga avstrijska 
firma je ponudila vagon modre galice za dva vagona premoga. Fe
liksu Triemerju v Cmureku so dovolili izvoz suhih sliv proti uvozu 
soli. 

Sredi julija 1919 so iz naknadnega kontingenta za vino dodelili 
naslednje količine:" 

jožefu Herzogu v Selnici ob Muri za izvoz 9 hi ; firmi Edvard Si
monč i č, Sv. Miklavž, za izvoz 5 vagonov; firmi Peter Kos, Selnica ob 
Dravi , za izvoz 18 hi; firmi Lovro Petovar, Ivanjkovci, za izvoz 1 va
gon; firmi j osip Sršen, Ljutomer, za izvoz 67 hi ; firmi Jožef Boscio, 
Brežice, za izvoz 5 vagonov; firmi Franc Zemljič, Radenci, za izvoz 
58 hI ; Kmetijski družbi v Ljutomeru za izvoz 7 vagonov. 

Sicer so pa ugotoVili , da je od vinskega kontingenta na voljo še 
22 vagonov za izvoz in cia bodo le-te razdelili pri prihodnjih sejah. 
Že prve dni julija pa se je pokazalo. da se more izvoz vin v Avstrijo 
dovoliti ka r s lcm, da se plača laksa 37,50 kron za hektol iter in iz
vozna pristojbina v znesku pol odslotka od fakturne vrednosti. 
Tako je še eno izvozno blago postalo neodvisno od kontingentira
nja , bilo pa je seveda še vedno vezano na kompenzacijo v blagu, 
ker so domače oblasti zavračale plačilo v avstrokronah , v tuji dobri 
valuti pa avstrijski kupci vina prav gotovo niso plačevali. 

-l ihidem. fase . 19. 
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Slovensko-italijanski gospodarski odnosi 

V Italijo je po prevratu pretežno šel slovenski les, sem je prihajalo 
tekstilno blago, olje, riž in d ruga živila." Že prve dni marca 1919 je 
Upravna komisija ugotovila, da je drv za kurjavo v Sloveniji zelo ve
liko, zato se smejo dati za njih izvoznice, vendar mora biti tretjina 
vrednosti teh dIv na voljo za kompenzacijo. 

V teh istih dneh je ponudil Šutej oziroma finna Faginea iz 
Hrvaške za to, da bi smel tranzitno prepeljati skozi Slovenijo na 
Reko in v Trst večje količine lesa, določene ugodnosti Peguju . Pegu 
je ponudbo sprejel, a omejil količino na 100 vagonov in stavil pogoj, 
da odstopi Šutej valuto deželni vladi, pri čemer mora garantirati kurz 
lira za švicarski frank. Namesto valute bi prišla v poštev tudi kom
penzacija, in sicer v plvi vrsti bombaž. Nasprotno pa je Pegu 17. 
marca prepovedal filmi Deghenghi v Ljubljani izvoz 80 vagonov lesa 
prek Reke v Split z motivacijo, da obstaja nevarnost, da se bodo lega 
lesa polaslili Italijani. Enako niso dovolili Trboveljski premogokopni 
družbi izvoza jamskega lesa v njen labinski premogovnik. 

V istem mesecu, marcu, je smel Josip Oražem iz Ljubljane izvo
zili 7 vagonov zelja proti kompenzaciji v rižu in olju . Tudi firmi 
Croatia , lesni dnJžbi v Zagrebu, so dovolili izvoz 150 vagonov reza
nega lesa na Reko proti temu, da uvozi 5 vagonov olja in da garan
cijo, da je olje poprej v Ljubljani, kot pa se bo dalo dovoljenje za 
izvoz lesa. Kmalu nato je ista Croatia prosila za izvoz 10 vagonov 
oglja proti enaki vrednosti uvoza olja - in je dovoljenje seveda pre
jela. Tudi filma A. Kajfež iz Kočevja je smela izvozi li 30 vagonov 
oglja in 100 vagonov tavolet I bukove al i jelove deskel proli kom
penzaciji v žveplu in bencolu. Dobila je dovoljenje s pogojem, da 
oglje proda za lire. 

Dne 14. aprila je firma Ivan Gorup v Ljubljani obvestila Pegu, da 
namerava kupčevati S Trstom. Urad ni nasprotova l nameri , zahteval 
pa je, da stavi f irma konkretne predloge. Nadalje je s Trstom 
kupčeva l trgovec Iva n Lovšin iz Ribnice. Tja je izvozil 27 vreč Iipo
vega cvetja in 40 kg gob. Kar se tiče gob, jc Cem raina uprava sredi 
aprib 1919 potrdila, da je izvoz gob prost, ker se to b lago pač hitro 
kvari. Gospodarski zvezi je Pegu prav tedaj dovolil , da izvozi v Ita
lijo 8 vagonov zelja proti kompenzaciji v ll1Clnufakturi. Odložili pa 
so spet pobudo firme Dcghenghi v Ljubl jan i za izvoz 80 vagonov 
lesa v Ita lijo proti UVOZll manufaklure, dokler se ne bodo sklepale 
redne pogodbe z Italijo. 
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Sredi aprila se je zvedelo, da so slovenski manufakturisti na de
belo sk lenili z italijanskimi tovarnarji pogodbe za uvoz dobrega ma
nufakturnega blaga v vrednosti okrog 144.000 lir. Plačali bi v lirah 
ali pa v lesll. Upravna komisija je sklenila, da je v načelu za to 
kupčijo, da pa smejo trgovci grosisti imeti pri lem blagu le 10% 
dobička, detajlisti pa največ 20% dobička. Vsak kos blaga se bo 
moral numerirati in se opremiti z originalno ceno. Seznam blag~l S 
cenami se bo moral predložiti vladi, ki bo potem izvajala kontrolo. 
Ko bo blago prispelo, bo Pegu naznanil v časopisih vrsto in ceno 
blaga. Toda že proti koncu aprila so isti manufakturisti ponovno 
vložili pri Peguju prošnjo za uvoz manufaklurnega blaga. Načelno 
so dovolili uvoz, toda le proti kompenzaciji, da izvozijo les v enaki 
fakturni vrednosti in da se uvožena manufaktura podvrže vladni 
kontroli glede prodaje. V lirah se blago ne bo smelo plačati, 

kvečjemu se dovoljuje 50.000 lir odposlancem teh trgovcev v Italijo. 
Blago je prispelo na avtomobilih zelo hitro, kar v tednu dni. Blago 
je oddelek za trgovino in obrt zaplenil, potem pa oprostil zaplembe 
te r ga dal manufakturistom v prodajo pod določenimi cenami in 
državno kontrolo; ta poteka tako, da se numerira vsak kos blaga, 
napišejo se originalne cene blaga in vsak trgovec mora imeli to 
blago v seznamu ter vzorcc s cenami, ki ustrezajo vzorcem in 
cenam, ki so na vpogled pri Peguju. Upravna komisija je končno 
sklenila , da se bo odslej vsako blago, ki bo prispelo brez uvoznega 
dovoljenja, zaplenilo v prid države. 

Komaj je trgovina z Ital ijo stekla , že je - ok rog 12. maja - ministr
ski svet v Beogradu sklenil , da je vsaka trgovina z Italijo prepove
dana. Na pojasnilo Ljubljane, da mora biti promet odpit zaradi 
nujno potrebnega izvoza slovenskega lesa, so v ministrstvu oblju
bili O tem ponovno sklepanje, trenutno PGl naj se prošnje za izvoz 
pošiljajo Centralni upravi. Zato je Upravna komisija sjdenila, da bo 
prosila ministrstvo za trgovino in industrija, naj za zdaj dovoli izvoz 
10.000 vagonov rezanega in stavbnega lesa , 500 vagonov oglja in 
2.000 vagonov dn', da bo poverila za finančne transakcije Jadran
sko banko in da bo pod svojim okriljem ustanovila odsek. ki bo 
imel na voljo tujo valuto v prid slovenskim uvoznikom. V odsek 
bodo poklicali zastopnike gospodarskih korporacij, bank in povcr
jeništv<J za finance. Lira je namreč takrat imela visok kurz. 

Toda prometa niso mogli dolgo zavirati. S posebnim odlokom z 
dne 14. junija je dovolilo ministrstvo za trgovino in industrija izvoz 
2.000 vagonov rezanega lesa v Italijo. Upravna komisija je to kvoto 
razdelila t~lkole: firma .Sava ~ 1004 vagone; Družba lesnih industrij
cev 404 vagone; firm~l "Impexu 300 vagonov; Gospodarska zveza 
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200 vagonov; Obrtna centrala v Ljubljani 50 vagonov; firma Caleari 
& brat, Škofja Loka 20 vagonov; Schrey, Jesenice 10 vagonov; firma 
J. Kopač, Ljubljana 6 vagonov; firma S. \'(!ei5sbacher, Ljubljana 4 va
gone; fim13 Drobnič, Stara vas 2 vagona. 

Dalje poroča, da leži na Reki okoli 8.000 zabojevameriškega pe
troleja, bencina in drugih produktov surovega olja. Od teh 8.000 za
bojev so razdelili na Slovenijo 4000 zabojev in na Zemaljsko vlado v 
Zagrebu enako število. 

Zunaj navedenega slovenskega kontingenta lesa je Pegu dovolil 
zagrebški firmi Croatia izvoz 60 vagonov rezanega lesa na Reko 
proti uvozu dveh vagonov namiznega olja. 

V zadnjih dneh junija 1919 je ministrstvo za trgovino in industrijO 
dovolilo izvoz nadaljnjih 8000 vagonov lesa in 500 vagonov oglja v 
ItalijO. Izvoznic pa Pegu ni smel dati prej, preden se ni stranka zave
zala, da položi 20% kavcije in da da valuto na voljo ministrstvu za 
finance v Beogradu. Ravnatelj Peguja Težak je hotel prek dr. Slo
karja pridobili ugodnost, da bi se vsaj del tiste valute, ki se bo na
brala pri prodaji 10.000 vagonov lesa in 500 vagonov oglja, odstopil 
Deželni vladi v Ljubljani, vendar ni bilo mogoče ničesar doseČi, ker 
je medtem izšla naredba o ustanovitvi devizne centrale. Njej je bilo 
namreč naloženo, da bo prevzela ves denarni promet s tujino. 

Tvrdka »Impex" je prosila, da bi smela izvoziti les ne za valuto, 
kot je lO zahteval odlok, ampak v kompenzaciji za 200 ton jedilnega 
olja španske provenience. Glede tega predloga je Upravna komisija 
Pegu sklenila, da se ta prošnja vloži v ministrstvu za prehrano, ker 
komisija za takšno spremembo ni kompetentna . 

Gospodarske zveze SHS -ČSR 

Dne 30. marca 1919 sta sklenili Kraljevina SHS in Češkoslovaška 
pogodbo, o kateri pa so v Ljubljani menili, da bo njeno uresničeva 

nje skrajno težavno, če že ne popolnoma onemogočeno.'-f Češko
slovaško blago je bilo namreč zaradi občutnih kurznih razlik 
predrago. Zastopnik Praške kreditne banke v Beogradu je na pri
mer ponujal parafin po 7,50 čeških kron za kilogram, kar bi bilo 
približno enako 12,50 jugokronam; to pomeni, da je bila češka 
krona skoraj dvakrat dražja od jugoslovanske krone. 

- , lbielem. 
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Češkega izvoznega in uvoznega kontingenta niso v Jugoslaviji 
razdelili na posamezne podružnice Centralne uprave, temveč je z 
ozirom na problematično praktično vrednost te pogodbe bilo vsaki 
podružnici na prosto dano, da v okviru kontingenta izvozi ali uvozi 
blago. 

S pogodbo si Slovenija ni mogla mnogo pomagati, ker ni mogla 
uvoziti blaga, ki ga je njena industrija nujno potrebovala, na primer 
razna maziIna olja, koks, kovaški premog, plinski premog itd. Žele
zarna na Jesenicah je nujno potrebovala grodelj. Kako spraviti to 
zahtevo v okvir pogodbe s Češkoslovaško' Tu je Slokar priskočil na 
pomoč s sugestijo, naj Ljubljana uporabi klavzulo o "prometu za 
oplemenitenje I požlahtnjenjel blaga •. To je sicer bila klavzula Vere
delungsverkehr v avstrijsko-slovenski pogodbi z dne 30. aprila 
1919, ki določa, da je z namenom obdelovanja raznih surovih ozi
roma polfabrikatov proti vrnitvi fina lnih izdelkov ljubljanska po
družnica Centralne uprave upravičena, da po lastni presoji izdaja 
rumene izvoznice lv to klavzulo je spadal tudi začasni izvoz ple
menske živine z namenom opiemenirve/. Tako bi Jesenice uvozile 
grodelj, izvozile pa gotove izdelke. 

Kompenzacijski dogovor med Centralno upravo in ČSR z dne 
30. marca 1919. Uvoz v jugoslavijo je dovoljeval ·Kontrolni a kom
penzačni urad pro mezinarodni obhod v Praze". Dogovorili so se, 
da bodo Čehi mesečno dali 12.000 ton premoga , koksa najmanj 
4000 ton mesečno, sladkorja 600 vagonov za 3 mesece, VŽigalic 15 
do 20 vagonov mesečno, stekla po možnosti , rotacijskega papirja 
10-15 vagonov mesečno. [Z Jugoslavije sme iti v ČSR: koruze 1500 
vagonov, starega krompirja 400 vagonov, fižola 30 vagonov, jajc 
10,000.000 kosov, sira 10 vagonov, rogate živine 1000 glav, eks
trakta za usnje 200 vagonov, cunj 200 vagonov, železne rude 200 
vagonov. Po možnosti pa še kostanjev les, bukov in hrastov les, 
manganova , bakrova in antimonava ruda. 

Gospodarske zveze Slovenija-Poljska 

Poljsko ministrstvo za obl1 in trgovino ter Deželna vlada za Slove
nijo v Ljubljani sta se dogovorila o menjavi blaga naslednje;') polj
sko ministrstvo za obrt in trgovino bo dobavilo spodaj navedene 
produkte iz mineralnega olja , dežeIna vlada pa poljskemu ministr-

- 'i Ihidem. 
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stvu taninov ekstrakt /ekstrakt iz kostanjevega lesa/v približni vred
nosti produktov iz mineralnega olja. Dobava naj se po možnosti 
izpelje do konca julija 1919. Finančne operacije bosta izvajala še ne 
določena banka v Ljubljani in še ne določena banka v Krakovu. To 
kompenzacijsko pogodbo bosta ratificirala zadevna ministra v 
Varšavi in Beogradu, obe banki pa bosta odprli druga dlugi akredi
tiv v višini 1,000.000 kron. Akreditiv se bo v Ljubljani glasil v jugo
kronah, v Krakovu pa v nežigosan ih kronah, pri čemer ilnata obe 
kroni isto pariteto. Če bo medtem Poljska svoje krone žigosala, bo 
pariteta vseeno ista . 

Dne 4. aprila 1919 sta sklenila Prehodnogospodarski urad v 
Ljubljani , ki ga je zastopal dr. Fran Jenko / Pegu ga je nastavil kot 
referenta v svojo ekspozituro na Dunaju že 28 . februarja 1919/, in 
Department Przemysu Naftowego, seksya III, naslednji dogovor: 
DepaI1ment bo izročil Peguju naslednje naftne derivate, Pegu pa 
taninski ekstrakt do skupne vsote naftnih produktov: 16 cistern lah
kega benCina , 24 cistern težkega bencina, 5 vagonov avtomobil
skega olja, 30 cistern plinskega olja, 5 vagonov vulkanskega olja, 4 
vagone strojnega olja, 2 vagona mazilnega olja, 5 vagonov cilindr
skega olja, 1 vagon Tovotteve tnasti , 1 vagon rafiniranega vazelina, 
3 vagone parafina, 1 vagon olja Ragosenol. 

Kompel1zacijska pogodba SHS-Poljska 

Dne 17. aprila 1919 je beograjska vlada ratificirala osnutek pogodbe 
s Poljaki. Ta pogodba je obsegala tudi zahteve Trboveljske premo
gokopne družbe (1'1'0); tu je bilo določeno, da bo TPD dobila iz 
Poljske 5 cistern svetilnega petroleja, 2 cisterni lahkega bencina, 7 
cistern težkega bencina, 2 cisterni olja za cilindre, 10 cistern pl in
skega olja, 2 cisterni srednje težkega strojnega olja, 2 cisterni lah
kega strojnega olja / skupaj 30 cistern!' Sicer pa bo Jugoslavija kot 
celota dobila: 55 cistern svetilnega petroleja, 10 cistern lahkega 
bencina spec. teže 700/725, 30 cistern težkega bencina spec. teže 
7501760, 5 ciste rn avtomobilskega olja, 30 cistern plinskega olja, 8 
cistern vulkanskega olja - zimski tip , 8 cistern vulkanskega olja -
letni lip, 3 cisterne strojnega olja - viskoznosti 6 pri 50, 12 cistern 
strojnega olja - viskoznosti 41 / 2 pri 50, 12 cistern strojnega olja - vi
skoznosti 3 pri 50, 4 cisterne strojnega olja rafiniranega srednje vr
ste, 12 cistern cilindrskega olja, 3 vagone Staufferjeve masti, 2 
vagona rafinirane vazeline, 3 vagone parafina , 3 vagone parafinskih 
sveč. Za povračilo bo ljubljanska deželna vlada dobavila taninski 
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ekstrakt. Poljska je tudi pristala, da ji jugoslavija pošilja kot kom
penzacijsko blago tudi tobak, živo srebro in karbid. 

Ta pogodba je temeljila na osnutku, ki ga je vlada v Beogradu ra
tificirala 4./17. aprila 1919. Za deželno vlado sta pogodbo podpisala 
J. Avsenek in direktor Trboveljske premogokopne družbe Simon 
Radnei , za poljsko ministrstvo za Obl1 in trgovino pa D6rmann, sek
cijski šef) in Krupsky, ministrski svetnik. Stvarno ali originalno po
godbo je potem naknadno ratificirala tudi Centralna uprava za 
trgovinski promet s tujino , tako da z jugoslovanske strani ni bilo no
benih ovir za uresničevanje; poljska vlada je pa do 3l. maja še ni 
odobrila. 

Slovenija je bila prvi ali vsaj eden izmed največjih potrošnikov po
gonskih sredstev, zlasti bencina. Zaradi počasne dobave ali izo
stanka pogonskih sredstev je bila Slovenija večkrat v teh 
poprevratnih letih tako rekoč na robu katastrofe . Industrija in rudars
tvo sta kar od novega leta 1919 dalje opoza~ala oblast, da bosta pri
siljena ustaviti delo, če pogonska sredstva ne bodo dospela 
pravočasno. Zato so vsi odgovomi ljubljanski uradi /oddelek mini
strstva za trgovino in obrt, podružnica Centralne uprave/ predlagali 
centralnemu ministrstvu za trgovino in industrijo, naj se dovoli Slo
veniji popolna avtonomija glede kompenzacij za bencin. Zahtevo so 
seveda odklonili z motivacijo, da bi biJ to prejudic za podobne zah
teve drugih jugoslovanskih pokrajin, vse to pa ne bi vodiJo v red, 
ampak v nered. Ljubljana je seveda protestirala, češ da noče ustvar
jati nereda, ampak da gre za to, da je deželna vlada "neštetokrat" ur
girala dobavo bencina pri Centralni upravi v Beogradu oziroma pri 
uradu za mineralna olja, vendar brezuspešno, ker v največ primerih 
na telegrame ni dobila nobenega odgovora. Pouda~eno so ponovili 
zgodbo, da so Sloveniji obljubili 30 vagonov bencina, ki je baje us
kladiščen na ladjah; kmalu se je izkazalo, da tam bencina sploh ni 
biJo, ampak da je biJ le bencol. Obveljalo je načelo, da kljub tej ne
ljubi pomoti Slovenija takšne avtonomije nikakor ne more dobiti. 
Centralna uprava bo kar sama preskrbela iz Romunije zadostne 
količine bencina in drugih pogonskih sredstev in razdelila količino 
po določenem ključu. Slovenija da že lako ima pogodbo s Poljaki za 
dobavo bencina in naj si pOlnaga s temi količinami. Seveda je pri ta
kratnem stanju prometa in voznega parka bilo kaj mogoče , da do
bava ne bo pravočasna in da more zaradi tega priti do zastoja v 
proizvodnji. Nihče ne more točno videti posledic, ki bi nastale, če bi 
se ustavilo delo v slovenskih premogovnikih . Ni šlo samo za eko
nomske posledice , ampak tudi za politične in splošno družbene 
reakcije. V Ljubljani so imeli občutek, da se beograjski forumi 
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zanašajo na to, da si bo Slovenija kOl do sedaj tudi v bodoče še na
prej iz zagate pomagala na ta način , da se bo po posredovanju po
slanika Ivana Hribarja v Pragi že še našlo na Češkoslovaškem toliko 
bencina brez kompenzacij, kolikor se ga potrebuje za vzdrževanje 
objektov. 

V dneh 30. in 31. maja so res prišli v Beograd romunski delegati , s 
katerimi se je v imenu Centralne uprave pogajal dr. Ivan Slokar. V 
teh dneh se je zvedelo le to liko, da je Sloka r osebno in brez obvez
nosti le ustno obljubil, da bo poslal v Ljubljano 30 cistern bencina 
takoj, ko bo le-ta prispe l iz Romunije. Zastopnik ljubljanske po
družnice Centralne uprave Ivan Goričnik, ravnatelj Peguja , ki se je v 
Beogradu pogajal za bencin na ministrstvu za trgovino in obIt, je 
i stočasno interveniral v ministrstvu za prehrano in obnovo države 
oziroma v njegovem uradu za mineralno olje, da je potem finna »Da
nica- dobavila Sloveniji pet cistern bencola in izjemoma 5.000 kg 
bencina za premogovnike. Vse dobavne in dovozne posle je takoj 
vzela v svoje roke TPD, ker je bil bencin namenjen njej. 

Po ljaki so se sploh živo zanimali za trgOVinsko menjavo z Jugo
slavijo. Približno junija 1919 so Poljaki odprli na Dunaju poslova l
nico Z naslovom Gospodarska in trgovska misija Poljske republike, 
ki ji je načeloval prav ministrski svetnik Krupaky. Firma je bila 
pooblaščena , da samostojno ravna v vseh agendah, ki so zadeva le 
zgoraj citirano pogodbo med poljsko republiko in deželno vlado v 
Ljubljani glede naftnih derivatov. V ostalem so se Poljaki interesirali 
v p rvi vrsti za izdelke iz konoplje, ki so jih zelo nujno potrebovali. 
Tega blaga je bilo v Jugoslaviji dovolj in Ljubljana je računa la , da se 
bo mogla na tej osnovi skleniti dobra kupČija za potrebni bencin in 
petrolej. Drugo zelo koristno blago je bil tobak. Na Poljskem je 
vladalo občutno pomanjkanje tobaka in tobačnih izdelkov. Za to 
b lago bi se dobila, - je sporočil 3. julija z Dunaja Goričnik , - vsaka 
poljubna kompenzacija iz Poljske. Ti dve vrsti blaga sta bili toliko 
bolj interesantni, ko je dva dni kasneje sporoč ila direkcija Trbovelj
ske premogokopne družbe na Dunaju pod ružn ici ljubljanske Cen
tralne uprave. da sta iz Va ršave prispela na Dunaj dva poljska 
inženilia , ki sta se že le la še dalje pogajati glede novih kompenzacij
skih poslov in sta zato prosila, naj bi iz Ljubljane nemudoma prišel 
na Dunaj kak kompetenten zastopnik citirane podružnice Cen
tralne uprave?' 

-(, lbiclel11. 
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Valutni problem, finančne težave, 
vprašanje Narodne banke 

Ta tri gesla na kratko karakterizirajo tisto osnovo za uspešno ali 
neuspešno delovanje celotnega gospodarskega sistema, mimo 
katere niso mogli iti niti politiki niti politične stranke, še manj pa 
obstoječi družbeni razredi ali tudi vsi sektorji praktičnega gospo
darstva, na primer kmetijstvo, promet, domača in mednarodna tr
govina, industrija z rudarstvom in podobno. Vsa tri gesla so se med 
seboj v praksi tako prepletala, da jih ne obdelujemo posamezno, 
izolirano, ampak jih zajemamo kot neločljiv kompleks vprašanj ." 

Po vrnitvi v domovino je Narodna banka naletela na dvojne 
težave. Prve so izhajale iz pravnega in materialnega stanja same 
banke, druge so izhajale v glavnem iz neurejenih gospodarskih raz
mer v državi. Od težav, ki so izhajale iz pravnega in materialnega 
stanja, so bile glavne; ozka kompetentnost, ki je bila omejena samo 
na ozemlje bivše kraljevine Srbije, in pomanjkanje sredstev za kre
ditne posle širšega obsega. S kreditiranjem gospodarskih poslov in 
beguncev za časa vojne je banka popolnoma izčrpala svojo de
narno rezervo, tako da se je neposredno po povratku v domovino 
postavilo vprašanje njenega denarnega obtoka. Res je sicer po ne
kem zakonu iz leta 1916 dobila novih sredstev za 20 milijonov din, 
toda to je bila prava malenkost. 

Poleg tega je bilo še veliko drugih težav. Na ozemlju prejšnje kr. 
Srbije je sovražnik skoraj popolnoma uničil železniško progo. Po 
štirih mesecih so jo začasno usposobili za najnujnejši promet, ven
dar s tem še ni bila zagotovljena zveza med vsemi pokrajinami nove 
države. Južna Srbija je bila ločena od severne za dlje časa, Beograd 
pa je zaradi porušenega savskega mosta in zaradi pomanjkanja 
rečnih ladij ostal skozi vse leto 1919 brez redne komunikacije s se
vernimi kraji. Na progah nekaterih predelov države skoraj niso 
prevažali blaga, potniški promet pa je bil bolj podoben improviza
ciji. PTf-promet med jugoslaVijo in zahodnoevropskim tržiščem je 
komaj funkcioniral in zaradi tega je bila skoraj povsem izločena tr
govska zveza s tujino . Prevoz blaga prek Soluna po morju ali prek 
naših pristanišč prek morja je bil zelo drag zaradi pretirano viso
kega pomorskega in vojnega zavarovanja . 

Najtežje stanje pa je bilo prav gotovo v poljedelstvu. Čisto opu
stošena polja so zahtevala velike investicije, da bi jih bilo mogoče 

Narodna hanka 1884-1934. Beograd 1934. str. 97-108. - Literature je Yeliko . zla
sti dnevno časopisje je nalJpano .s temi vestmi. 
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obdelati. Po neki oceni iz leta 1919, ki velja kot verjetna, so srb
skemu kmetu odnesli v teku vojne in za časa okupacije premoženja 
za okoli 5 milijard dinarjev, iz poročila o količini žigosan ih kron v 
Srbiji se je pa videlo, da v tej deželi ni bilo več kot 600 milijonov 
kron in 50 milijonov levov. Ko odbijemo vsoto, ki je bila v rokah tr
govcev in nepoljedelcev, niso poljedelci mogli imeti več kot okrog 
50 milijonov kron kot nadomestilo za vso propadlo lastnino. Če k 
temu dodamo še stalno devalvacijo krone, dobimo jasnejšo sliko o 
tem, kako siromašna je bilo ljudstvo in da zato tudi ni bilo spo
sobno, da obnovi gospodarske sile s svojimi lastnimi napori. 

Zaradi neurejenih prometnih zvez in splošnega pomanjkanja živ
ljenjskih potrebščin je bil ves trgovski promet tistega časa omejen, ni 
bil svoboden. Zunanja trgovina je bila zveza na na dovoljenja in je bila 
pod kontrolo Centralne uprave za trgovski promet S tujino. Ta usta
nova je v smislu raznih naredb vlade imela kot dolžnost, da sklepa 
trgovske pogodbe s sosednjimi državami, da kontrolira izvoz in da 
kreira obračunske zavode za uvoženo blago. Tudi notranja trgovina ni 
bila svobodna. Vso oskrbo državljanov z življenjskimi potrebščinami 
so takrat opravljale centrale za preskrbo, to so bile trgovske ustanove, 
ki so jih vodile države ali samoupravne oblasti. Takoj po osvoboditvi 
je imela vsaka administrativna oblast svojo centralo, toda njihovo delo 
glede preskrbovanja prebivalstva ni bilo koordinirano niti ga ni vodila 
ena sama vrhovna institucija. Zato je prišlo do tega, da so imeli neka
teri kraji države hrane v izobiljU, drugi pa so skoraj stradali. Presežka 
hrane niso vozili tja, kamor je bilo potrebno, ampak so ga tihotapili in 
s pomočjo raznih dovoljenj izvažali v Madžarsko in Avstrijo. S sklepom 
ministrskega sk lepa z dne 25. februalja 1919 so te centrale ukinili in 
vpeljali svobodno trgovino, ki pa ni bila kos oskrbi države, mimo kon
trole ministrstva za prehrano in obnovo države je ta trgovina prešla v 
velike špekulacije, nekaj zalO, ker ni bilo dovolj hrane, nekaj zato, ker 
so jo pokupili posamezni trgovci. 

K poslabšanju gospodarskih razmer je precej pripomoglo popol
noma paralizirana domače b.,lnkirslvo. V času okupacije Srbije in 
južne Srbije ni dovolil sovražnik dela niti enemu srbskemu denar
nemu zavociu, a leta 1919 se jc stanje bančnih zavodov poslabšalo 
zaradi valutnega problema in splošnega 1110ratorija. Tudi listi dolž
nik i. ki so mogli urediti svoje obveznosti , so se oboIavljali to storiti , 
ker so čaka l i povoljno rešitev kronskeg~l vprašanja. Denarni zavodi 
v Srbiji niso mogli začeti z delom, ker so imeli kreditne težave . Ak
tiva jim je bila zamrznjena in zaradi mora torija je niso mogli realizi
rati. Zavodi niso bili sposobni, izpolnili svoje obveznosti do države, 
kaj šele dajati nove kredite svoj i klienteli. Denarni zavodi severnih 
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predelov jim niso mogli pomagati kljub obiljU kron , nekaj zato, ker 
niso poznali razmer v Srbiji, nekaj zaradi negotovosti, kako bodo 
regulirali valutno vprašanje. Poleg tega so seveda imeli svoje te
žave. Takoj po osvoboditvi so mrzlično navalili nanje vlagatelji. Ta 
naval so tamkajšnje pokrajinske vlade s težavo razbijale. Naval je 
nastal delno zaradi nerešenega valutnega vprašanja, povečale so ga 
ludi potrebe trgovine in strah pred notranjimi nemiri , ki so bili real
nost v sosednjih državah. V Sloveniji kot pokrajini z mnogimi ljud
skimi posojilnicami je bila situacija nekoliko bolj mirna, čeprav so 
tudi tu zelo potrebovali kredite. 

Kreditnih zvez z zahodno Evropo sploh ni bilo. Velike zahod
noevropske banke so sicer hotele sodelovati z Jugoslavijo, vendar 
niso uspeva le dobiti točnih informacij o svojih komitentih, ker jugo
slovanske banke niso bile sposobne funkcionirati kot njihOVi kores
pondenti. Zaradi takšnih okoliščin niso mogle biti urejene niti 
državne finance. Ker ministrstvo za finance ni moglo s pomočjo 
davka ali kakšnih drugih dajatev dobiti za državo potrebnih fi
nančnih sredstev, je takOj po osvoboditvi razpisalo notranje poso
jilo. Ker niso mogli računati na uničeno gospodarstvo Srbije in 
južne Srbije, so apelirali samo na denarne zavode severnih krajev, 
naj podpišejo začasno posojilo v državi v višini 200 milijonov kron 
na osnovi 4-odstotn ih blagajniških bonov s šestmesečnim rokom, 
ki naj bi bili v celoti izplačani 3. novembra 1919. Na ža lost je vpis 
bonov preprečeval prevelik naval vlagateljev konec leta 1918 in v 
začetku 1919, tako da so se resno bali , da denarni zavodi ne bodo 
mogli vplačati bonov, ki so jih vpisali. Toda stanje državnih finance 
se ni popravilo ni ti v letu 1919, o čemer je jasno priča l predlog pro
računa za leto 1919/ 1920. V tem predlogu , ki so ga pozneje vzeli 
kot osnovo za izračun proračunskih dvanajstin , so predvidevali 
izdatke na 1.646 milijonov din , dohodke na 814 milijonov din, torej 
z odpnim deficitom 832 milijonov din. Deficit so opraVičevali s 
potrebo vzpostavljanja prometnih zvez, reguliranja valute, obnovo 
države, zaščite vojnih sirot, s skrbjo za invalide, z izvajanjem ag
rarne reforme, z zajamčenjem zdravljenja sestradanega in izmu
čenega prebivalstva - itd. 

Narodna banka ni mogla mnogo prispevati k ublažitvi gospodar
skih razmer. Od povratka v I3eograd pa skozi vse leto 1919 je dal" 
gospodarstvu okrog 15 milijonov novih kreditov, k'Jr seveda ni 
zadoščalo za noben večj i gospodarski posel. I3anka je veliko bolj 
pomagala državi. Zadolžitev države v letu 1919 je pokazala velike 
razmere. Ker so konec leta 1918 prenehali z akrediti ranjem pri tujih 
emisijskih ustanovah, se je naglo povečala nepokrita menjava. 
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Banka je državi seveda vedno postavljala vprašanje pokritja de
nalja . Obtok je dne 31. januarja 1920 znašal prek 636 milijonov din, 
pokritja pa je bilo le za nekako 389 milijonov din, nepokritih je 
ostalo okrog 247 milijonov din . 

Vprašanja menjave kron vlada ni hotela rešiti sama. Hotela je po
prej zvedeti za mnenje najpomembnejših predstavnikov gospodar
stva, da ne bi enostransko odločala o ustanovi, ki naj bi istočasno 

služila gospodarstvu in njej sami. Posebno ji je bilo do tega, da bi 
zvedela za mne nje gospodarstvenikov iz severnih krajev, ker so bili 
ti kraji najmočneje za interesirani pri rešitvi kronskega vprašanja. Na 
raznih konferencah, ki so potekale v prvi polovici 1919. leta, se je 
severno gospodarstvo enodušno izjavilo v korist podaljšanju kom
petenc Narodne banke kraljevine Srbije s preoblikovanjem v Na
rodno banko kraljevine Srbov, Hrvatov in Slovencev. Vsekakor 
najvažnejša od vseh konfe renc je bila konfe renca Zveze denarnih 
zavodov kraljevine SHS , ki je bila v Zagrebu aprila 1919. Pozne je je 
tudi vlada sprejela gledanje gospodarstvenikov. Tedanji minister za 
trgovino in industrijo dr. VOjislav Veljkov ic je v svojem ekspozeju v 
Narod ni skupščini sredi ju lija 1919 rekel med drugim tudi tole: .Niti 
za trenutek ni bi/o dvoma, da se mora banka za novčanice uteme
ljiti pri svojem delu in ustroju na splošnih prinCIpih, ki jih je osvojil 
kulturni svet za le vrste bank. Čeprav se nalagajo banki že po pri
rodi njene funkcije naloge, katerih rešitev ali neizvršitev tangira 
celotno gospodarsko življenje, smo ostali verni nazoru, daje najbo
lje. da bode banka za novčanice privama ustanova na delniški 
osnovi, ki naj ima izključno pravico izda/tinja bankovcev, ki naj 
državi garantira samo pravico do kontrole nad bančnim poslova
n/em il1 do deleža pri dobičku . Ker je Srbija imela novčanično 
banko, osnovano na teh načelih, in je s svojim dosedanjim delom 
uživala splošno zaupal1je, je bila nekako pmdestlnirana kot os
nova za utemeljitev novčanične banke za kraljevino Sf-Is. razume 
se. s pogoji novo nastale sitllacije ln potrebe. Ta solucija se nam fe 
zdela toliko bolj upravičena. ker fe Narodna banka kraljevine 
SrbiW predstavljala v Srbiji bančno z aledje celotnemu gospodar
skemu živ(jel~ju: ker so U oblokl{ I~jene novčanice. ki se morejo vzeti 
iz prometa le postopoma, ln končno z aradi odnosov med banko in 
državo. ki so take narave, da se državni depoji z lata in pov
praševal~fa po računu začasne /J7e1~jave morejo korislno uporabili 
kot osnova za nove em isUe denclI.ia.N 

Po prevratu je sp lošna zmeda v va lutnih odnosih o nemogočila 

funkcioni ranje zlate veljave, za bankovce pa, s katerimi bi z~lmenjali 
krone, je bil predviden prisilni tečaj za čas , ko bi se razmere še ne 
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ustalile. Da bi ublažili takratne variacije v tečaju valute, so predvide
vali ustanovitev devizne centrale) ki bi jo upravljala nova emisijska 
banka. Pogovori v to smer med državo in Narodno banko kralje
vine Srbije so potekali v aprilu in maju 1919. Sporazumeli so se, 
vendar je vlada osvojila projekt šele konec 1919. 

Zbor delničarjev je bil 4. janualja 1920 in je predlog sprejel. Za
kon o Narodni banki je bil potrjen 26. janualja 1920 in že 1. fe
bruatja 1920 je banka prevzela delo na povečanem teritoriju in z 
imenom ~Narodna banka kraljevine Srbov, Hrvatov in Slovencev~. 
Bančni statuti so bili sprejeti Il. junija 1922. V zakonu iz leta 1920 
prvič naletimo na od redbo, da Narodna banka opravlja za državo 
blagajniško službo. 

Ko so v teku 1919 potekali pogovori s predstavniki gospodarstva 
severnih predelov o novi emisijski ustanovi, so vladnim predstavni
kom dokazovali, da bi pri vplačilu glavnice morali računati tudi o 
severnih predelih pri udeležbi. Glede delnic je bilo določeno, da se 
glase na ime, toda ne na ime lujih državljanov. [zjema je bila samo 
ta, da je del delnic za časa kraljevine Srbije bil v tUjih rokah; ta del 
naj bi še naprej ostal v teh rokah, z izjemo tistih državljanov, ki jim 
je posebni zakon odvzel te pravice. Dne 4. oktobra 1920 je izšel 
razpis za vpis novih delnic. Do 29. decembra 1920 so vpisali komaj 
2266 delnic, od tega v Beogradu 579 in drugje 1687 delnic. Odziv je 
bil torej zelo s lab. Do konca leta in še malo čez je bilo od 40.000 no
vih delnic vpisanih 4421 delnic, od tega v mejah Srbije 1033 delnic, 
v Sloveniji 1195 delnic, v Hlvatski 800, v Bosni in Hercegovini 940 
delnic; nevpisanih je ostalo 35.579 delnic. 

Dne 31. decembra 1920 je potekel rok za podpisovanje delnic, ki 
jih je na novo izdala Narodna banka kraljevine SHS, in že dne 3. ja
nualja 1921 je sporoč ila njena podružnica v Ljubljani , da so podpisali:'8 
Jadranska banka, Ljubljana 750, Kreditni zavod za trg. in industrijo, 
Ljubljana 150, Ljubljanska kreditna banka, Ljubljana 100. Kranjska hra
nilnic" , Ljubljana 100, Peter Kozina, Ljubljana 20, Mestna hranilnica 
ljubljanska 15, Kranjska deželna banka, Ljubljana 10. Ivan Knez, Ljub
ljana 10, Dragotin Hribar, Ljubljana 10, Mestna hranilnica, Kranj 5, Ro
ben Holimann, Ljubljana 5, Ljudska posojilnica v Ljubljani 5, dr. .JeOlej 
Demšar, Ljubljana 5, dr. Emil Watzke, Celje 5 in Avgust Praprotnik, 
Ljubljana 5 delnic, skupno torej 1195 delnic. 

Podružnica Narodne banke v Mariboru pa je sporočila 13. janu
atja 1921 , da so sprejeli naslednja vplačila: Mariborska eskomptna 

-Il AS. l'vlini:-; trstvo za trgovino in indll~lrijo. rase 3. 
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banka za 10, Tihomir S. Miloševič, Maribor za 1 in Posojilnica v Ma
riboru za 5 delnic. 

Po spremembi nekaterih določil so vpis ponovili 3. maja 1921. 
Večjega rezultata ni bilo, saj so do konca leta vpisali komaj 11.735 
delnic. Šele z začetkom leta 1922, zlasti v februarju, je bil vpis živah
nejši. Zato je banka sklenila, da se od 2. marca dalje ne sprejemajo 
novi vpisi. Tega dne zvečer je bilo vpisanih 9.304 delnic več kot 
40.000, Zato so izpeljali majhno redukcijo števila tistih, ki so vpisali 
2. marca. Novih 40.000 delnic je vpisalo 725 delničarjev. Največ v 
beograjski centrali /416-29.462/ , potem v Zagrebu / 33-5970/ in 
v Ljubljani / 47-2251/7' 

Pred vojno je Narodna banka kr. Srbije imela samo dve filiali, v 
Skopiju in Bitoiju , pa še ti dve nista bili dovolj dobro organizirani. 
Prevzem filial Avstro-ogrske narodne banke so pričeli v prvi polo
vici 1921. Definitivno je bilta posel rešen konec junija 1931. Treba 
je bilo izplačati upnike teh filial , posojila , aktivo in pasivo itd . Šlo je 
počasi, ker niso bile urejene vse knjige in drugi materiali. Uradni 
prevzem filiale in odpiranje je bilo v glavnem izvršeno leta 1920, in 
sicer v Ljubljani 15. julija , v Mariboru pa 23. julija 1920.'" 

Z eskonliranjem menic je prva pričela miala v Mariboru, in sicer 
9. avgusta 1920, poslednja pa filiala v Splitu, in sicer 25. avgusta 

""') Sicer pa je hil razpored takle: 

Beograd 416 delničarjev 29462 delnic 
Niš 18 200 
Skopje 5 31 
Zagreb 33 5.970 
Ljubljana 47 2.251 
l\<1aribor 5 66 
Sarajevo 54 R61 
l3anja Luka 64 280 
Novi Sad 12 312 
Subotica 7 70 
P: lnčt!vo 21 99 
Zemun 12 62 
Veliki Bečkerek 2 20 
Varaždin 5 15 
Vršac 10 60 
i\lostar 4 31 
Osijek 10 210 

725 delničarje\ " 40.000 ddnic 
5H3 fizičnih oseb je vpisalo 13.230 delnic. 142 den;Hnih Z:IVOU(}\' in drugih pra\'
nih oseh pa 26.770 tJelnic 
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1921 . Ta poslednj i datum velja s stališča Narodne banke kot stvarno 
končano prevzemanje filial bivše Avstro-ogrske narodne banke. 
Likvidacija aktive in pasive je potekala pozneje kot vzporedni posel 
tako pri filialah kot v centrali. 

Filialo v Nišu so odprli 16. aprila 1921, 7. novembra 1922 pa na 
Cetinju. Filiala v Šabcu je pričela delati 26. oktobra 1922. Zemunska 
je bila ukinjena kot odvečna 31. oktobra 1923, bitoljska pa odpr1a 
28. januarja 1924. 

Ena izmed največjih ovir pri povojni obnovi je bila različnost 
denarnih sredstev, ki so krožila po Jugoslaviji. Tu so krožiti dinarji , 
avstrijske krone, črnogorski perperji, bolgarski levi in nemške 
marke. Največ je seveda bilo avstrokron. Na Dunaju in v Budim
pešti so jih tiskali še naprej in jih razpečeva li po jugoslaviji. Treba 
jih je bilo vzeti iz prometa , toda nihče ni vedel, kolikšna je njihova 
vrednost. Nerešeno kronsko vprašanje je seveda povečevalo 

težave. To vprašanje je b ilo zelo pomembno. Tako zelo, da je mini
strstvo za finance že konec leta 1918 zahtevalo od ministrskega 
sveta , da se problem nujno reši. 

Po koncu vojne je bila velika negotovost glede tega, kako se bo 
rešil problem kron. Ni se vedelo za položaj krone, ker Avstro-ogrska 
narodna banka v vsem vojnem času ni objavlja la svojega stanja niti ni 
bilo občnih zborov delničarjev. Za pravo vrednost krone so zvedeli 
tik pred koncem vojne na občnem zboru dne 8. februarja ] 9 ]8. Iz teh 
računov so prvič videli , da je obtok dena~a porasel od 2.493 milijO
nov v začetku 1914 na 18.439 milijonov kron v letu 1917 in da je os
nova padla v istem času od 1.562 na 38 1 mi lijonov kron. Zelo se je 
povečalo s tem, da je inflaci ja po občnem zbom še naraščala in da je 
decembra 1918 obtok znašal več kot 35,5 milijard, kmalu nato celo 
52 milijard kron. To bi bil seveda čisto avstrijski in ogrski problem, če 
ne bi te krone cirkulirale tudi po jugoslovanskem ozemlju. S tem so 
izgubljale vrednost tudi ~jugokrone". Denar so še kar naprej tiskali 
na Dunaju in v Budimpešti in ga v toku vsega leta 1918 in 19]9 
razpečevali po Jugoslaviji. Prvi ukrep jc bil, da je finančni minister 
'l2. decembra 1918 prepoveda l uvoz kronskih bankovcev prck 1.000 
kron. Dne 25. decembra so odredili žigosanje kron. Žigosanje jc bilo 
končano 31. janua'ja 1919, tedaj so ugotOVili, da kroži po Jugoslaviji 

.... . Drugje po .l ugo:-!a\·iji rKI: \ ·;H<lždin 19. jul ija. Nm·i Sad 22 . julija. O:-.ijck 23. julija. 
Zag reb 24 . julija. Sa ra je\"(l 7. avgu~la. Veliki lkC:k{;:rek 9. aq;::lI~l'.l. Suhotica 9. '\I . ~ 

gusta. I\ l ostar lo. a\",!~Llqa. Vr.~ac 19. a\·gust;J. llanj: l Luka 26. a\·gu~ta. Pančevo 
1 septemhr~1. Zemun 4. oktohr.1 192.0. \. Splitu pa 1. januarja 192.1 . 
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5.323 milijonov kron. Po uradni statistiki so v posameznih pokrajinah 
žigosali krone, kot sledi: 

Hrvaška in Slavonija 1.949,000.000 kron 

Banat in Bačka 1.669,000.000 kron 

Slovenija 803,000.000 kron 

Bosna in Hercegovina 512,000.000 kron 

Srbija 421,000.000 kron 

jugoslovanski del Dalmacije 163,000.000 kron 

Črna gora 6,000.000 kron 

Skupaj 5.323,000.000 kron 

Žigosa li so: finančne , policijske in občinske oblasti, delno vojaške 
ustanove, celo žandannerijske postaje. Žigi so bili raznih barv, udar
jeni na raznih mestih, v raznih jezikih, tudi tujih, in v raznih veliko
stih. Falzificirati ni bilo težko in tudi ni bilo falzificiranje tako redko. 
Zato so predpisali lepljenje posebnih znamkic na pravilno žigosane 
bankovce po 1000, 100, 50 in 20 kron ; i stočasno so po vzgledu ČSR 
odtegnili 20% od vsakega bankovca . Na teh 20% so izdajali prizna
nico, ki so jih pozneje sprejemali kot plačilo za dolžni davek. Marki
ranje so začeli 26. novembra 1919, končali pa so 11. januarja 1920. 
Skupna vsOla markiranih kron je znašala 5.686,606.730, kar pomeni 
za 363,606.730 kron več kot ob žigosanju. To pomeni, če ne raču
namo bankovcev po 10, 2 in 1 krono, da se je za toliko povečal 
obtok kron ali z vdorom iz tujine ali pa s fa!zificiranjem žigov . 

Mnenj o tem, kako naj se krona menja, je bilo veliko. Nekateri so 
zahtevali, da se krone proglase kot neveljavne, drugi skrajneži pa , 
da se menja ali pari z novo jugokrono, ki naj se šele ustvari. Vsi pa 
so se strinjali s tem, da je treba te krone umakniti iz obtoka. Brez 
ozira na 10 so morali krone potegniti iz obtoka že glede na č len 206 
sO:l imgermainske mirovne pogodbe, ki jc poleg žigosanja kot prvega 
ukrepa odrejal, da morajo vse države, v katerih je krožila kron
ska valuta, račumljoč [u tudi Avstrijo in Madža rsko, v 12 mesecih 
po tem, ko prične veljati mirovna pogodba, zamenjati žigosa ne 
krone "za svojo lastno novo mo neto po pogojih, ki jih bodo same 
ustvarile~. 

Z namero, da se vzamejo krone iz prometa, sta bila v zvezi dva 
problema: prvič, kritje za novi denar, dnJgič, emisi jska banka za 
novi denar. Če naj bi namreč krone vzela iz prometa ne država, pač 
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pa emisijska banka , potem bi se moralo poprej rešiti vprašanje emi
sijskega zavoda za vso državo, prav tako pa tudi vprašanje osnove 
za nove bankovce. Razumljivo je, da se je vprašanje, postavljeno s 
tem v zvezi, glasilo takole: katera emisijska ustanova naj bi to bila , 
ali Narodna banka kraljevine Srbije z razširjeno kompetenco ali 
neka povsem nova emisijska ustanova. 

Samo po sebi se je pojavilo vprašanje: S čim zamenjati krone? Ko 
se je februarja 1919 vrnila iz Marseilla v domovino Privilegirana na
rodna banka kraljevine Srbije, so krone že bile žigosa ne in vpra
šanje njihove zamenjave za državne bankovce v principu že rešeno. 
Ministrstvo za finance jih je že naročilo v Parizu, Pragi in Zagrebu. 
Ko $0 govorili o ustvaritvi nove emisijske ustanove, zlasti pa po od
loku, da se z reorganizacijo Privilegirane narodne banke kraljevine 
Srbije ustvari nova emisijska ustanova za vso državo, so prišli do 
sklepa, da je smiselneje izpeljati izločitev in zamenjavo kron z ban
kovci te nove centralne banke. Za tako rešitev kronskega vprašanja 
je bilo mnogo razlogov. Predvsem je bila ta banka edina emisijska 
ustanova na jugoslovanskih tleh, imela je na voljo znatno metaino 
in devizno pokritje, imela je 35-letne izkušnje v valutnih problemih 
in je končno imela na voljo sposobno uradništvo in celotni bančni 
aparat. Brž ko je bilo to vprašanje rešeno v tem smislu , se je poja
vilo novo vprašanje, vprašanje odnosa pri zamenjavi kron za ban
kovce Narodne banke. Dolgo časa je prevladovala domneva, da bo 
zamenjava izpeljana al pari. Vprašanje relacije se je pojavilo zato, 
ke r so bili bankovci Narodne banke po internacionalnem tečaju in 
po pokritju , tudi po zaupanju v sami državi , čvrstejši od markiranih 
kron. Na dan 31. janualja 1920, oziroma tistega dne, ko se je pre
tvorila Narodna banka kraljevine Srbije v Narodno banko kralje
vine SHS, je obtok njenih bankovcev znašal 711 ,448.444 dinarjev, 
skupna osnova pa je znašala 442,520.700 din, tako da so bili dinar
sk i bankovci pokriti z 62 ,20 %. Že zaradi tega dejstva niso mogli 
sprejeti al pari kurza. Po daljši obravnavi o razmerju dinarja in 
krone, so se odločili, da je najboljše merilo relaCija njunih borznih 
tečajev. Končno se je borzni kurz ustavil na relaciji 4 krone za 1 di
nar in tu ostal dlje časa nespremenjen. Pri tej relaCiji je tudi ostalo. S 
tem pa lastniki kron niso bili zadovoljni, ker so menili , da je vred
nost krone naspro[i dinarju večja. Relacijo 4: 1 sta osvojila tako 
vlada kot parlame nt. Da se ljudje ne bi motili , so na že tiskane ban
kovce dodatno natisnili še štirikratni iznos v kronah.sl 

~! Narodna hanka \BR4-1934. Beograd 1934. str. 110-115. 131-135. 
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Na osnovi zamenjave kron se je obtok dinarskih bankovcev 
povečal skupaj za 1.277,4 27.121 dinar. Tolikšno povečanje obtoka 
je imelo za posledico, da je porasla zadolžitev države pri banki, 
zmanjšanje odstotka v pokritju bankovcev, posledično oslabitev 
dotedanje dinarske vrednosti. Dne l. februarja 1920 so objavili defi
nitivni umik kron in s tem se je končala velika debata gospodarskih 
krogov in vseh faktorjev državne ekonomske politike. 

Zamenjava perperjev, levov in mark še zdaleč ni bila tak težak 
problem kot pa zamenjava kron. Bilo jih je namreč sorazmerno 
malo. Perperje so zamenjali al pari do vsote pet tisoč din , prek te 
vsote pa v relacij i 1: 2. Konec leta 1921 se je končalo delo za unifi
kacijo valute v Jugoslaviji. Sta ri srbski dinarji so še krožili, kjer bi 
bila njihova zamenjava gola formalnost. Toda od 1. janualia 1923 so 
se vsi računi poravnavali le v dinarjih nove banke; kron in drugih 
enote ni bilo več. 

Čeprav je morala banka velik del SVOjih sredstev odvajati za 
državo, je vseeno imela možnosti , da odgovori potrebam gospo
darstva , ker je razen izrednega kontingenta bankovcev imela tudi 
svoj redni kontingent. Bančni posli so naraščali . Konec leta 1919 je 
banka terjala po eskontu 40,2 milijona din , po lombardu 4,3 mili
jone, skupaj torej 44,5 milijonov. Konec leta 1920 so njene terjatve 
narasle na 266,9 milijonov. Izvoz je znašal leta 1920 komaj 1.300 mi
lijonov, uvoz pa kar 3.457 milijonov. Toda leta 1921 je povpraševa
nje po denarju naraslo. Konec leta 1921 je imela banka terjatev za 
597,9 milijonov din. 

V teku leta 1922 so se posojila večala in v aprilu so znašala blizu 
900 milijonov din. Vtem pa je začel tečaj dinarja naglo nihati in 
banka je postala previdna. Prešla je na sistem restrikcij: zmanjšala je 
kredite, prešla na sU'ožjo cenzura menic in revizijo kreditov pri 
vseh tistih, ki se niso ukvarjali z zdravim gospodarskim poslom 
(špekulacije in podobno). Ti restriktivni ukrepi niso dali pričakova 
nih rezultatov. Zaradi neuravnoteženosti proračuna in nerešenega 
vprašanja davkov je finančna situacija poslabšala gospodarski po
ložaj v državi. Prav v tcm Času se je pojavil~l potreba kreditiranja 
izvoza. Zaradi tega so konec septembra terjatve Narodne b~lnke 
narasle na 1.436 milijonov dinarjev /menična posojila/ oziroma z 
lombardnimi skupaj na 1.526 milijonov din. Ta vsota je pomenila 
skrajno mejo bančnih zakonskih sredstev, in ker dalje niso smeli iti 
- še posebej zaradi padca dinarskega tečaj,j - so se morali lotiti revi 
zije ce lotne kreditne politike. To pa ni bilo tako enostavno. Resno 
so se bali , da bo revizija kreditne politike izzvala veliko število 
stečajev. Situacijo je zakomplicirala tudi z~lh(eva članov Sindikaw 
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denarnih zavodov, ki ji je bilo treba na vsak način zadovoljiti, da se 
namreč razpiše 7-odstotno investicijsko posojilo na osnovi izred
nega lombardnega posojila v višini najmanj 100 milijonov din. Zato 
je Narodna banka ustavila nova eskomptna posojila, ponovno /že 
drugič/ zmanjšala vse kredite za 10 %, pričenši s l. januarjem 1923, 
in eskontiranje menic za že odobrene kredite podaljšala oziroma 
podaljševala v novih mejah. 

Po ukinitvi carinskih on1ejitev, ki so leta 1922 ovirale izvozno tr
govino, je postal izvoz v prvih mesecih leta 1923 izredno močan , 

povpraševanje po kreditih pa pretirano živo. Ta aktivnost je bila 
tako velika in obeti na dobiček tako izjemni, da so tuji kapitalisti 
začeli tudi sami umikati svoje vloge iz naših bank in jih nalagati v 
izvozne artikle. Hitro dViganje. vlog je hudo prizadelo naše denarne 
zavode, ki so poleg velikih vsot domačih vlog, i zročenih na naslov 
varčevanja, plasirali v razna gospodarska podjetja tudi ves denar, 
vložen iz tujine. Zlo ne bi bilo tako veliko, če ne bi poleg tega pr
vega navala na banke sledi l dmgi še večji naval na denarne zavode 
v d rugi polovici leta 1923, ki je pripeljal celotno bančništvo , po
sebno še bančništvo severnih krajev, v kritični položaj. Iz bojazni 
pred splošno nelikvidnost jo, ki je bila sicer vezana na naglo po
pravljanje dinarja , so v začetku septembra pričeli dvigati iz zagreb
ških in ljubljanskih bank svoje vloge celo tisti vlagatelji, ki pri 
plvem navalu na banke niso izgubili prisotnosti duha. Iskanje kre
ditov pri Narodni banki je poveča la tudi okoliščina, da je bila renta
bilnost poslov za polovico manjša od rentabilnosti pred letom dni 
ali pred dvema letoma. 

Urejenejša valutna situacija je onemogočala nadaljnjo špekula
cijo pri vrednosti clinarj ~l, a zaradi neremabilnosti poslov in velikega 
zamrzovanja aktive so 1110rali postati vsi novi krediti v bistvu sana
Cijski kred iti . Ko je neka komisija bančn ih časnikov obiskala se
verne kraje, da bi poizvedela za vzroke te hitre bančne in kreditne 
krize, so se zagrebški in ljubljanski bankirji pri toževali nad neza
upanjem v denarne zavode, na vpis 7-odstotnega investicijskega 
posojila, ki je izvleklo iz ljudi kar velike vsote denarja, na splošno 
draginjo, na obveznost bank. da zgradijo za svoje uslužbence sta
novanja itd. Vendar je bila komisija mnenja , da je pravi vzrok krize 
v neracionalni porabi kredita in v plasiranjll kratkoročnih sredstev v 
dolgoročne posle. 

Da bi vsi jasno spoznali sra lišče N~lrodne banke ob tem najno
vejšem in velikem povpraševanju po kreditih , je pospešeno šla v 
smer, ki se je bolj in bolj uveljavljala, krenila je v smer krepitve di
narja. Ta polit ika je v znatni meri pomagala gospodarstvu, ki je lO 
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pomoč takrat res potrebovalo, na ta način , da mu je dala cenene 
kredite za več kot milijardo dinarjev. Še naprej pa v to smer ni 
mogla iti , ne da bi škodovala valuti, ki je sploh osnova celotnega 
narodnega gospodarstva. Odločitev Narodne banke glede kredi
tiranja se je morala sedaj ob najnovejšem razvoju / zahteva po kre
pitvi dinarja'! podrediti valutnim ciljem. 

V bilanci per 31. januar 1920, ki kaže bančno stanje tik pred tem, 
ko je pričela delati kot Narodna banka kraljevine SHS, se vidi, da je 
osnova banke znašala v metalu in v povpraševanju tujih korespon
dentov kar 442,5 milijonov, celotni obtok pa 711,5 milijonov din. Že 
na koncu J 920 se je obtok povzpel na 3.344 milijonov, od tega je 
banka pustila v obtok 266 milijonov za svoj račun, ostalo pa je šlo 
na račun države. Zaradi tega je skupno in devizno pokritje vseh 
bankovcev padlo v letu 1920 na 12,9%, ne da bi tu računali okrepi
tev osnove v obliki zaloge državnih domen, katerih vrednost so 
ocenil i na 2.569 milijonov din. 

Konec leta 1921 se je obtok bankovcev povečal na 4.688 milijo
nov dinarjev. Če od te vsote odštejemo dolg države kot izredni kon
tingent v višini 4.418 milijonov, potem je za račun banke v breme 
rednega kontingenta bilo dano v obtok vsega 207 milijonov din. 
Ker je skupna osnova znašala 401 milijon din, bi mogel redni kon
tingent znašati 1.203 milijone dinarjev, to je , trikrat več od osnove. 
Razlika med to poslednjo številko in vsoto, ki je že bila dana v ob
tok v breme rednega kontingenta, je torej znašala 933 milijonov di
narjev; prav ta vsota je predstavljala tako imenovano novčanično 
rezervo I rezerva bankovcev/, ki jo je banka še mogla pustiti vob
tok. Na osnovi te rezeIve je banka prvič v letu 1922 pričela dodelje
vati kredite v večji meri , zaradi česar se je povprečni obtok povzpel 
za 925 milijonov dinarjev v primeri s preteklim letom. Tako je 
eskom porasel za 702 milijona dinarjev, lombard za 39, obveznosti 
po raznih računih za 387 milijonov dinarjev. Splošno rečeno je leto 
1922 prineslo veliko živahnost v bančnih poslih , in v njej kažejo 
nagli skok vse bančne pozicije razen osnove / podlagal. 

Osnova ali podlaga je izračunavana po zlati dinarski pariteti, to 
je, en švicarski frank za en dinar, dolar po pet dinarjev, angleški 
funt po 25 dinarjev. Ostale nove devize so zaračunavali po en di
nar, če jim je bila vrednost prek 1 dinarja, in po klIl-zni vrednosti, če 
je bila manj kot en dinar. Ta način obračunavanja podlage so 
obdržali največ zaradi bilanciranja depoja po začasni zamenjavi. 
Strogo rečeno, ni ustrezal stvarnosti, ker se pri takem obračunava
nju, to je, vnašajoč v bilanco pod enako vrednostjo tako zlati kot 
papirnati dinar, ni upoštevala depresiacija denarja. Toda kljub vsej 

130 



svoji nerealnosti je bilo takšno računanje za banko koristno: z ene 
strani je zavirala večanje obLOka in branilo denarni promet pred 
pretirano inflacijo, ki bi se katastrofalno razširila, če bi banka poleg 
emitiranja za račun države emitirala še bankovce za svoj račun po 
valorizira ni osnovi, Z druge strani je omogočilo ustvariti znatno re
zervo v podlagi, ki so jo 1931 ob stabilizaciji koristno uporabili . 

To je bil razlog, da so hitro izčrpali redni bančni kontingent ban
kovcev in da je bila banka že 1923 prisiljena, da je prenehala dode
ljevati nove kredite gospodarstvu. Redni kontingent se je mogel 
povečevati samo s krepitvijo bančne podlage na osnovi priliva no
vih sredstev. Takšne krepitve osnove pa takrat niso mogli lahko iz
vesti zaradi likVidacije političnih akredit ivov, ki so bili sestavljeni iz 
nelikvidnih državnih povpraševanj proti bivšim zavezn ikom in ki 
so se skozi začasni obtok, menjavo, vrinili v podlago. V času 1923-
1930 so ta povpraševanja sneli z dnevnega reda in namesto njih 
vnesli v podlago trgovske devize po konvencionalnem kurzu , ki jih 
je Narodna banka kupovala na tržišču sporazumno z ministrstvom 
financ. Pri tem je važno, da vemo, kako od zlata, ki sta ga dobili 
država / 14 mil ijonov/ in Narodna banka / 10 milijonov/ iz likvidacij
ske mase Avstro-ogrske narodne banke, ter od deviz, izvirajočih iz 
S-odstotnega dolarskega posojila / Blair/ , ni moglo nič pronikniti v 
podlago, ker so vse potrošili za intervencije z namenom, da se 
obdrži dinarski kurz. Vsa omenjena dejstva so prispevala k temu, 
da je svobodni bančni kontingent skozi vseh devet let / 1922- 1930/ 
neznatno variiral in največkrat znašal okoli 1.500 milijonov dinar
jev. Odmeljenost tega kontingenta vidimo tudi v tem, da je razvoj 
celotnega denarnega obtoka od 1922 dalje - ko se je d'-Lava nehala 
zadolževati pri Narodni banki - nehal kazati velike spremembe. Leta 
1922 je obtok znašal 5.039 milijonov dinaJjev, lela 1930 pa komaj 
5.396 milijonov dinarjev. Ker so obstOječa posojila in državni dolg
dva faktorja, ki sta do ] 923 imela največjo vlogo pri širjenju skup
nega obtoka - v vsem tem času ostali skoraj na istem nivoju, so se 
variacije v obtoku javljale skoraj izključno v zvezi z devizno ~~o 
Narodne banke, ki se je v tem času razvila kar v zaključe~lsY~. ~t 

;- J 1 c 

~ mZI e 
e " 

Spremembe v vrednosti dinarja in valutni ~'TJ!1J."~ 

V času od 1919 do 1925 je tečaj dinarja kazal znatne variacije. Od 
premirja 11. novembra 1918 pa vse do 31. marca 1919 je njegov 
tečaj v Švici nep ri čakov('lI1o padal. V tem času je največ znašal 8,50, 
najmanj pa 3,50 švicarskega franka. Popravil se je šele sredi decem-
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bra 1919 na 5,50 švicarskih frankov. Na nizek tečaj dinarja so vpli
vali rdzlični razlogi, na primer: politična negotovost v tem času in 
pojav dinarskih vsot, ki so jih za časa vojne kupili Švicarji in jih takoj 
po vojni ponudili naprodaj; zaradi ogromnega uvoza najrazlič

nejšega blaga na dinarsko področje se je pojavila velika ponudba 
dinarja iz države navzven, toda tujina ni v isti meri povpraševala po 
dinarju. Isti razlog je izzival v začetku tudi relativno visoko tečajnost 
jugoslovanske krone na beograjski borzi, ker so s kronskega pod
ročja uvozili mnogo blaga v izčrpano dinarsko področje . Istočasno 
so oblasti prepovedale izvažanje poljedelskih produktov v strahu, 
da bi jugoslovansko prebivalstvo ne stradalo. Prav v tem času pa je 
bilo v srednji Evropi ogromno povpraševanje po agrarnih proizvo
dih. Zlasti Avstrija in Poljska sta povpraševali po naših agrarnih 
proizvodih in zato je povprečni mesečni dinarski kurz skočil na 23 
švicarskih frankov takoj, ko so izvoz v mesecu juniju 1920 sprostili. 
Vendar je bil ta nagli skok kratkotrajen in tendenca padanja dinarja, 
ki jo je pospešila še inflacija v državi, je trajala vse do januarja 1923, 
ko je dinar s svojim tečajem 3,50 švicarskega franka ponovno 
dožive! svojo najnižjo mednarodno vrednost. Od tega časa se spet 
pojavlja obdobje dinarske krepitve; ta perioda ni izpolnjena samo z 
zboljšanjem naravnih pogojev, ampak tudi z nizom sistelnatičnih 
ukrepov, ki so šli za tem, da se obdrži zdrava valuta. 

Deviznopo!itične ukrepe sta v tem razdobju skupno izvajala mi
nistrstvo za finance in Narodna banka. Sodelovanje na tem po
dročju je bilo tako intimno, da je bilo skoraj nemogoče razlikovati 
iniciative in izvajanja pri večini ukrepov glede nacionalne valutne 
politike. Narodna banka je imela skoraj vedno vlogo svetovalca in 
tehničnega izvajalca največjega dela valutnih predpisov, ki so jih 
sprejemali. Vloga Narodne banke je v valutni politiki rasla z vsakim 
dnem in je v tem področju hitro postala glavni faktor. 

Z deviznopo!itičnimi ukrepi so šli za tem, da se s kontrolo mini
strstva za finance in Narodne banke nad deviznim tržiščem v državi 
zajamči dinarski vrednosti čim stabilnejši razvoj. S temi predpisi so 
hoteli onemogočiti špekulacijo z dinarjem doma in v tujini , po
sebno pa so hoteli preprečiti beg kapitala. Zato je sčasoma prišlo 
do tega, da se je pri Narodni banki sčasoma izdelal komplelni 
sistem central izacije devizno-valutnih poslov. 

Glavni principi deviznih predpisov so bili zapisani v pravilniku 
o reguliranju prometa z devizami in valutami v letu 1922. Predpisi so 
bili zelo strogi in so preprečevali špekulacijo. Dokler je trajala infla
cija, to je, do 1923, so bili administrativni ukrepi ilu zorni , ko pa je 
inflacija prenehala, torej po letu 1923, pa je postal devizni režim 
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mnogo uČinkovitejši. V tem času se je pričelo konsolidirano državno 
življenje, uravnovešeni proračuni na bazi rednih in stalnih dohod
kov, izenačenih zunanjetrgovinskih odnosov, pričela se je faza, ko 
so tuji kapitali - pač že v atmosferi političnega in gospodarskega 
zaupanja v jugoslavijo - počasi pričeli iskati plasma v novi kraljevini. 

Devizne politike niso izvajali samo s predpisi, ampak tudi z ma
terialnimi sredstvi. Pretežni del materialnih sredstev je v začetku da
jalo ministrstvo za finance, prek katerega so opravljali ne samo 
intervencije na deviznem trgu, ampak tudi nabavljali tuja plačilna 
sredstva za zunanja plačila države. Za intervencijo pri poprdvljanju 
dinarskega kurza so potrošili razna inozemska povpraševanja 
države, 24 milijonov kron v zlatu iz likvidacije Avstro-ogrske na
rodne banke, čisti iznos prve tranše Blairovega posojila iz leta 1922. 
Toda te intervencijske prodaje so bile uspešne, le dokler so trajale, 
ko pa so prenehale, se je tečaj tujih deviz začel ponovno dVigati. Če 
pomislimo, da so te prodaje potekale vzporedno z inflacijo in v 
času velikih potreb po devizah, ki so se pojavljale zaradi obnove 
države po vojni, zaradi nacionaliziranja tujih podjetij, odkupa tujih 
dobrin, zaradi ustanavljanja državnih in privatnih podjetij, vzpo
stavljanja nove nacionalne industrije itd. , potem je lahko pojasniti 
stvarni neuspeh intelvencijskih prodaj. Toda učinek takih prodaj je 
paraliziral tudi nakup deviz na svobodnem tržišču od strani ministr
stva za finance za državna plačila v tujini. Opravljane občasno, po 
stanju gotovine v blagajni, so izposravljale državne nabave deviz 
državo samo materialni škodi zaradi prakticiranja naglo povečanih 
tečajev, ampak so tudi v velik i meri pripomogle k podražitvi deviz v 
državi, ker so nekajkrat prišle iznenada in na ta način potencirale že 
tako veliko iskanje deviz od strani privatnikov in podjetij. 

Julija 1921 sta Narodna banka in ministrstvo za finance podpisala 
dogovor O komisionu za devizne posle. Z njim je banka prevzela 
nase dolžnost, da bo opravlj 'lia vse posle v zvezi z zbiranjem deviz 
na račun države glede plačil v inozemstvu in da bo opravljala vsa 
plačila v tujini po nalogih , ki jih bo dobivala od ministrstva za fi
nance. Dogovor je kmalu pokaza l vso pozitivnost , ker je omogočil 
državi , da nabavlja inozemska plačilna sredstva racionalnejše in 
skozi vse leto enakomerno. Banka je namreč nabavlja la devize za 
državo v trenwku, ki je bil najpovoljnejši za tržišče, s čimer je pri
spevala tudi k mirnejši tendenci na borzah , pa tudi državnim finan
cam in samemu dinarju. Neposredno po podpisu dogovora je 
Narodna banka kupila za državo deviz za 274 milijonov, prodala pa 
jih je državi za 246 milijonov. Kmalu Je devizno-valutni posel postal 
po prometu največji in glavni posel Narodne banke. Rezultat dogo-
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vora je dalje bil tudi ta , da je v zelo kratkem času uspelo preprečiti , 

da bi državne potrebe po devizah postale ovira za devizni promet 
za gospodarstvo. Trajna koristnost tega dogovora pa je bila v tem, 
da so z njim dali idejno osnovo za ustvaritev devizne zaloge pri Na
rodni banki, to je, rezerve v devizah, ki je imela pomembno vlogo 
pri poznejšem konsolidiranju tako zunanje kot notranje vrednosti 
dinarja. Rekli smo namreč že, da je tečaj dinarja padel v Švici v 
začetku leta 1923 na najnižji nivo. Notranja vrednost dinarja, to je, 
njegova kupna moč v državi, je bila v tem času znatno večja. Zato 
so se resno bali, da bo padec vrednosti v tujini pretresel tudi nje
govo notranjo vrednost. Ker je bil padec tečaja v Švici nerealen, 
niso smeli dovoliti, da vpliva na nivo cen v Jugoslaviji; to bi namreč 
imelo za posledico ponovno kvarjenje ravnotežja v državnih do
hodkih in izdatkih, ravnotežja, ki so ga dosegli prvikrat v budžetu 
za leto 1923/ 1924, dalje ponovne deficite in inflacijo. To bi vrglo 
državo v novo periodo finančne neurejenosti. Draginjo so torej mo
rali na vsak način preprečiti , kar pa so mogli narediti samo pod po
gojem, da po eni strani ustavijo val nihanja cen v državi, po drugi 
strani pa dVignejo dinarski tečaj v tujini. 

Krepitev dinarja v jugoslaviji je podprla Narodna banka najprej z 
restrikcijo kreditov v novembru 1923. Za to so se odločili zato, ker 
bi bila obrestna mera preblago sredstvo prav zaradi velike dispari
tete med tržno in bančno obrestno mero !bančna je bila načelno 
vedno nižjal in zaradi nerednih razmer. Tega ukrepa velik del zain
teresiranih krogov ni takOj pravilno dojel; banki so očitali s stališča 
kreditne politike hude napake. Toda restrikcijo kreditov je izpeljala 
Na rodna banka prvenstveno s sta lišča valutne politike in ji je cilj bil 
le ta, da prisili gospodarstvo k likVidaCiji nerealnih poslov , ki so se 
razširili v dobi inflaCije, da dalje vrne likvidnost plasma jev, da vrne 
zaupanje v dinar in da konča lahkomiselno razsipanje denarja , kar 
je tudi bilo precej razširjeno. Rezultat je izpolnil vsa pričakovanja: 
dosegli so likvidnost, skakanje cen so zaustavili, zaupanje v dinar 
se je vrnilo. Glavna korist pa je bila ta, da so omogočili z restrikcijo 
obdržati budžetno ravnotežje in odstraniti strah pred inflacijo , strah, 
ki je veelno upravičen , kadar se približa možnost, da se pon.lši 
budžetno ravnotežje. 

Notranja vrednost dinarja je bila s tem rešena , izpeljati so morali 
le še krepitev dinarja v tujini. Ta problem je spadal v območje de
vizne politike, ki jo je - kot smo rekli - odrejala ministrstvo za 
finance, izvajala pa Narodna banka. Ministrstvo za finance se je 
odločilo za "krepitev po etapah", ta politika je dobila oporo v de
vizn i zalogi, ustvalleni s pomočjo kupovanja deviz za državo. Tako 
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se je kurz dinarja dvigal od začetka februarja 1923 pa vse do avgu
sta 1925. leta. V dve h letih in pol se je kurz dvignil od 5,12 na 9,17 
švicarskih frankov za 100 dinarjev. Toda S sLa lišča notranjega nivoja 
cen in trgovinske bilance pa moramo reči, da je dvig dinarskega 
tečaja izzval nove težave. Medtem ko je dinarska vrednost vse bolj 
popuščala zaradi inflacije v Jugoslaviji in padanja tečaja v tujini, so 
pa cene skakale in se zaustavile šele v letu 1923 zaradi znane re
strikcije kreditov od strani Narodne banke. Od tega leta naprej je 
bilo potrebno, da vzporedno s krepitvijo dinarskega tečaja v tujini 
začno popuščati tudi cene, da bi obvarovali izvoz pred valutnimi 
težavami. Seveda pa potrebna pocenitev ni mogla iti vzporedno s 
krepitvijo tečaja. Ker je v začetku padel dinar na tujih borzah ne
upravičeno nizko, se ni popravek njegovega tečaja čutil, vse dokler 
ni prešel popravek neke določene meje. Reakcija glede krepitve va
lute na jugoslovanski izvoz se ni takoj občutila (udi zaradi izredno 
ugodnega leta 1924, ko je bila žetev v jugoslaviji odlična, skoraj po
vsod po svetu pa slaba. Cene agrarnih proizvodov so v tem letu 
precej poskočile, ta skok cen na svetovnem tržišču pa je zadoščal 
za kompenzacijo porasta dinarskega tečaja in za ublažitev njego
vega učinka za izvoz. Toda naslednji skok dinarja v začetku leta 
1925 je bil veliko bolj občutljiv. Nekateri naši artikli, predvsem 
najvažnejši jugoslovanski izvozni anikel - les - so zgubili sposob
nost konkuriranja na tujih tržiščih , ker so se podražili do te mere, da 
je bil njihov izvoz skoraj onemogočen. Politika .krepitve dinarja po 
etapah-, ki je pritegnila špekulante a la hausse in hitro dvignila di
nar v višino, je končno jzzvala neugodne posledice. To je bil trenu
tek , ko so spoznali, da dinar, ki stalno skače v viŠi no, prav gotovo 
ni nič manjše zlo od dinarja, ki stalno pada: za gospodarstvo je naj

. boljša tista valuta, ki je stabilizirana na določenem tečaju. Res je, da 
mnoge devize v tem času niso imele določenega tečaja in da so 
spremembe v vrednosti dinarja prihajale tudi s te strani, toda brez 
ozira na vzroke teh sprememb je bito treba odstraniti variacije v 
vrednosti dinarja; če se že v celoti to ni moglo odstraniti, je bilo pa 
dobro, storiti vse) da bi dinarski tečaj vsaj ne rasel več. Da bi pre
prečila špekulacijo, je Narodna banka v sporazumu z ministrstvom 
za finance pričela kupovati na borzi vse presežke deviz, ki so s svo
bodnim (rgovanjem vplivali na skok dinarja. Narodna banka je 
pričela ponujati dinar in to ji je omogočilo, da paralizira škodljivi 
učinek špekulacij. Avgusta 1925 je banka sprejela formalno od
ločbo in jo prezentirala ministrstvu za finance, kjer je zahtevala , da 
se nadaljuje dosedanje delo z devizami , s ciljem, da bi se z na
kupom in prodajo deviz in z inrervencijo preprečile pretirane in 
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nevarne fluktuacije vrednosti dinarja na denarnem tržišču, da bi s 
tem dosegli stabilizacijo dinarja. S tem mnenjem Narodne banke o 
potrebi stalne dinarske vrednosti so inavgurirali period o faktične 
stabilizacije, ki je trajala polnih šest let, dokler niso zakonsko stabili
zirali dinarja. 

Za realizacijo te nove politike so seveda morali zajamčiti sred
stva, kar pa ni bilo lahko delo. Po uredbi o reguliranju prometa z 
devizami in valutami z dne 31. decembra 1922 je odkupovala de
vize iz izvozniških tretjin in borznih presežkov Narodna banka z 
lastnimi sredstvi oziroma z bankovci iz svojega svobodnega kontin
genta. S pomočjo tega odkupa so ustvarili v letu 1923 deviznih re
zerv za 216 milijonov dinarjev, s čimer so največkrat intelvenirali na 
švicarskih tržiščih v Ženevi in Zi.irichu. Kolikor za takšne posle ni 
zadoščal bankin svobodni kontingent, so za to pritegnili k poslu še 
dodatne kontingente, to je, državne bankovce. 

Periodo faktične stabiliziranosti dinarja računamo od avgusta 
1925 do 28. junija 1931. V vsem tem času je imel dinar isto pariteto 
do ene izmed najsolidnejših svetovnih zlatih deviz, do švicarskega 
franka. Ta pariteta je znašala 9,12 do 9,13 švicarskih frankov za 100 
d inarjev. Dinar je bil tako stabilen, da je manj variral kot kakšna 
druga zlata valuta. V vsem tem času se je skupni plačilni promet s 
tujino odvijal čisto normalno in brez motenj.8l 

Dinarska vrednost je bila legalizirana na bazi 0,0265 grama čistega 
zlata ali na pariteti 0,0912778 ŠVicarskega franka za en dinar. Slo
venski člani upravnega odbora so bili: dr. Ivan Tavčar 1922, dr. Karel 
Triller 1923-1926, Ivan jelačin ml. 1927 in dalje, Dragotin Hribar 1931 
in dalje. Slovenska člana nadzornega odbora Narodne banke sta bila: 
dr. Vekoslav Kukovec 1920, Dragotin Hribar 1922-1930. 

Ko obravnavamo delo Narodne banke, moramo vedeti, da je ta 
zavod moral po mnogoletnih vojnah takorekoč v trenutku zadovo
lji ti potrebe razdejanega gospodarstva na povečanem geografskem 
področju , dalje je moral kreditirati državo v času njenega organizi
ranja , poleg tega je moral prevzeti rešitev težkega problema, na
mreč unifikacije demllia z zan1enjavo kronskih bankovcev. Vsa ta 
opravila je Narodna banka opravila s popolnim uspehom, toda zato 
je morala od svojega skupnega obtoka dali državi kot stalno poso
jilo skoraj 3/4 lega obtoka, ne cla bi smela upati , da bo te 3/ 4 hitro 
realizirala in uporabila za opravljanje svoje naloge na denarnem 
tržišču. V takem položajU in s preostalo 1/ 4 obtoka ni mogla imeti 
banka takšnega vpliva, kakršnega so imele na denarno tržišče emi-

!I~ Ihidem. str. 141-155. 
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sijske banke v mnogih drugih državah. Trajno stanje, v kakršnem je 
bila banka po letu 1920, je najlepše podala izjava Narodne banke v 
letu 1922: .Ce bi bila kriza trenutna, bi jo hitro pozdravili, toda 
kriza je bila stalna in veliko vprašanje je bilo, s kakšnim zdravi
lom zdravili krizo. Izdajcmje novih bankovcev ni moglo bili brez 
spremembe zakona in tudi če bi predpostavljali, da bi se zakon 
spremenil, bi nastalo vpra.5anje, če bi z novo izdajo bankovcev od
praVili krizo, morda bijo ,'e bolj povečali, ker krize ni izzvalo po
manjkanje obrat nega kapitala, ampak imobiliziranje obratnih 
sredstev, ki jih je imelo naše gospodarstvo na voljo. Vsaka izdaja 
novih bankovcev bi šla v brezno imobiliziranja, povečani obtok pa 
bi še boli p,itimil na padec vrednosti našega dinalja. Povečanje 
diskonll1e mere, kar prakticirajo v takih pn:merih v svetu, ne bi 
dalo nobenih rezultatov; posebno zaradi tega, kel" vlada velika dis
pCIIlteta med mero NCII-odne banke in privatne diskontne mere. PO
trebno bi bilo ali dvigniti bankino mero na stopnja plivatne 
diskont ne mere pa tudi nad njo, da bi dosegli učinek. Banka česa 
takega ni mogla storiti iz razlogov, ki so popolnoma jasni in ki jih 
tu ni treba navajati, . 

Z drugimi besedami se pravi , da je bila velika ovira v tem, da 
banka ni mogla ustvariti novih sredstev. Vendar ne moremo zani
kati pomena bankine intervencije s pomočjo restrikcije oziroma li
beralnega odobravanja kreditov. Leta 1923 je z restrikcijo kreditov 
uspela dovolj opomniti celotno gospodarstvo in s tem povoljno 
vplivati na zoževanje skupnega volumna kreditov v državi. Zame
njava libe ralne in restriktivne kreditne politike je pri banki zame
njala prejšnjo trditev, naj bi v diskontni politiki vpeljali sprejemljive 
ob restne mere. To, da je banka ostala pri 6-odstotni obrestni meri, 
je bilo njen vzvod, da vpliva na zmanjševanje pretiranega zanima
nja na tržišču. Edino s obrestno mero na tem nivoju se je mogla 
Narodna banka boriti proti visokim obrestim v državi. S tako opre
delitvijo do denarnega tržišča in prek njega do celotnega narod
nega gospodarstva je bilo vodstvu Narodne banke popo lnoma 
jasno, da ne more postati banka bank ali pa reeskontno za ledje 
privarnih bank. Naloga njene kreditne politike je bila že napre j 
opredeljena po sa mi prirod; stvari , po zakonskih predpisih in po 
okoli šči nah , v kakršn ih so potekale pri nas razmere na denarnem 
trž i šču. 

Glavna značilnos t poprevratnega stališča Narodne banke glede 
visok ih tržnih obresti je bila v tem, da je iskala načine , da bi se 
obresti zmanjšale s spora zumnim delom vseh faktOliev na denar
nem trž išču. Banka je seveda vedela , da je kredil predmet ponudbe 
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in povpraševanja, ki mu istočasno okrepljujejo ceno, vedela pa je 
seveda tudi , da morejo denarni zavodi po svoji strani mnogokaj sto
riti v tem oziru , oziroma da se z njihovim sporazumom z Narodno 
banko lahko paralizirajo škodljivi učinki na pravilno uporabo za
kona o ponudbi in povpraševanju po denarju. 

Ptvi poskus Narodne banke, da se zmanjša privatna obrestna 
mera , pripada letu 1922. Takrat je apelirala na denarne zavode, naj 
posamezno ali pa skupno pristopijo k akciji Narodne banke proti 
visokim obrestim. Temu apelu se večina denarnih zavodov ni od
zvala, kar so tolmačili Z zelo neurejenimi razmerami na denarnem 
tržišču tega časa. Leta 1922 so se vojne posledice že precej ubla žile 
in prirodno bogastvo so vse bolj izkoriščali. Tisto malo industrije, ki 
je vojna ni prizadela, je pričelo povečevati svojo kapaciteto, v novih 
pokrajinah pa je šel razvoj hitro naprej. Poslovna mrzlica se je vse 
bolj širila in povzročila , da so se s poslovnimi špekulacijami pričeli 
ukvarjati tudi tisti ljudje, ki sicer nanje prej niti niso misli li . Zar-"di 
hitrega padca dinarskega tečaja je nastal pravi beg pred domačo 
valuto in podjetja so se snovala brez velike potrebe. Posebno po
slednji vzrok , ki ga je spremljalo verovanje širokih množic, da bo 
dinar vse bolj padal in da se bo v kratkem pokazal ogromni ažio do 
zlata, je ohrabril posameznike, da so uporabili tuja sredstva ozi
roma so se vse bolj zadoiževali . Povečano povpraševanje po kredi
tih je hitro dvignilo oziroma dvigalo obrestno mero, tako da je v 
letu 1922 često dosegla tudi 30%. V takšni Situaciji se denarni za
vodi niso hoteli odzvati apelu Narodne banke. Ker je Narodna 
banka spoznala, da ne more računati na sodelovanje z denarnimi 
zavodi glede tega vprašanja, se je v začetku 1923 odločila za eno
stransko rešitev in sprejela nekaj sklepov, ki jasno karakterizirajo 
njene nazore o vzrokih za visoke obresti in o sredstvih, s pomočjo 
katerih naj se obrestna mera zniža . 

Sredi leta 1923 je Na rodna banka skleni la, da bodo vsi tisti , ki ne 
pristanejo na sporazumevanje, zgubili kredite pri njej. Banka je mi
slila, da so 12-odstotne obresti z dodatkom 0,5 % provizije mesečno 

zadostne, za vloge pa zadoščajO maksimalne obresti 10 %. Kot 
skrajni rok sporazuma je bil določen november 1924. Denarni za
vodi so odločno reagirali in načelno pristali na akcijo Narodne 
banke. Denarnim zavodom so priporočili, da se do 10. februarja 
1925 sporazumejo o višini obresti in da pošljejo delegate na prvo 
konferenco o tem problemu, ki naj bi bila spomladi 1925. 

Delegati so trdili, da so vzroki visokih obresti naslednji: 
l . Na višino obrestne mere v veliki meri vplivajo visoka državna 

in samoupravna bremena. Bremena so pri vseh zavodih v državi 
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znašala 1925. leta 78,6% od bruto dohodka, bankam pa je ostajal 
dobiček v skromni višini 21,4%. Na ta način so delničarji dobili ko
maj 9% na vp lačani kapital. Po nekem računu so znašali državni 
dohodki od denarnih zavodov leta 1925 kar 130 milijonov dinarjev, 
od česar je odpadlo samo na Beograd okoli 25 milijonov; 

2. Neugodno stanje v gospodarstvu ustvarja veliko tveganje pri 
poslih, zaradi česar se za kritje morebitnih izgub morajo ustvariti 
znmne reze Ive; 

3. Visoke režije nastajajo zaradi visokih plač uradnikov, te pa so 
visoke zaradi velike draginje; 

4. Na drago delo denarnih zavodov vpliva počasnost administra
tivnih in sodnih oblasti. Plvi razlog je bil najmočnejŠi in pozneje so 
hranilne vloge res oprostili vseh davkov in dajatev. 

Kmdifiranje gospoda/siva pod režimom /aktične stabilizacije 

Bančniška kriza v letu 1923 je pomenila gospodarski problem, ki ga 
ni bilo mogoče rešiti brez že inavgurirane politike krepitve in sta
biliziranja dinarja . Bankirji , ki so od Narodne banke zahtevali nove 
kred ite, so dokazovali potrebo po tem, da se izogibajo inflacijske po
litike, vendar pa odstranjevanja inflacije ni treba tolmačiti kot pre
nehanje z nadaljnjimi puščanji bankovcev v obtok. Denalja je po 
njihovi oceni bilo takrat malo v prometu. Posebno so vztrajali na tem, 
naj Narodna banka v jesenski kampanji začasno poviša obtok ban
kovcev zaradi kupovanja surovin za industrijo za okoli 500 milijO
nov dinarjev, da pa za to vsoto služijo kot osnova / podlaga/ 
trgovske rimese izvoznikav z žirom bank s pogojem, da se jih od
kupi v začetku pomladi prihodnjega leta . Obresti iz tega kontin
genta ne bi smele, po njihovem mnenju , iti v korist Narodne banke, 
ampak v korist države, obrestno mero specialno za citirano vsoto 
pa naj bi soglasno odredi la banka in ministrstvo za finance. Dalje so 
za htevali . naj se Na rodna banka pooblasti za lomba rdiranje tuje va
lute po dnevnih tečajih , vendar s superkritjem v menicah. Minister 
in banka sta bila mne nja, da to ni politika obdl-ianja stabi lnega di
narja. Oba sta menila, da je bankarska kriza v večjem delu rezultat 
kri ze v drugih državahI če že ne svetovne krize. Nobena od držav, 
ki so takrat čutile bančniška-industrijsko krizo, ni niti pomislila na 
to, da bi krizo reševa la z inflacijo, to pa , kar so zahtevali bankirji , ni 
po ministrovem mnenju bilo nič drugega kot inflacija. Specia lno 
Narod na banka je bila prepričana , da je kriza v Jugoslaviji nastopila 
tudi zaradi dela tistih I ki so napačno vodili posle. Snovanje velikih 
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industrijskih podjetij je bilo v zvezi z bežanjem od dina~a, ker so jih 
ustva~ali tako rekoč s silo in brez zadostnega razloga in kapitala. 
Nov kontingent 500 milijonov din bi vsekakor slabo vplival na 
vrednost dina~a. Banka je zato morala zniževati kredite. Glede tega 
ie važen komunike Narodne banke z dne 7. novembra 1923: 
.Glavni upravni odbol' Narodne banke je po zadostnem pretresu 
glede vprašania krize kredita, ki jo sedai občutimo, spoznal, da 
krize ni izzvalo pomanjkanje bankovcev, pač pa napačna upo
raba kreditov; potemtakem zdravilo za knzo ne more biti pove
čanie bančnega obtoka. ampak zdrav!ienie vzmkov, ki so Izzvali 
krizo. Na1'odna banka meni, da ni tl'eha v nobenem. prinzeru 
povečati obtoka, da bi prišli do kreditov, ampak da je o'eba ostali 
ph sedanjem načinu ,zdaiania bankovcev.· Po l. januarju 1923 
niso kreditov dajali polni dve leti. Šele v letu 1925 so začeli dajati 
nove in povečevati že dodeljene kredite, kar je omogočila relativna 
stabilizacija dinalja in povečanje metalne osnove skupaj zdeviznim 
prilivom. 

Skupni dolg države pri Narodni banki je po odbitku pokrite 
začasne menjave znašal konec le ta 1921 kar 4.084 milijonov din. 
Od tedaj dalje se je dolg neprestano manjšal. Obrestna mera Na
rodne banke je ves čas od 1920 do 1930 znašala 6%, na svobodnem 
tržišču pa opazimo tri periode: od 1920 do 1922 se je sukala med 7 
in 12%, od 1922 do 1925 je znašala največ, od 20 do 30% pa tudi 
več, od 1925 dalje je znašala od 10 do 14 %. Banki so očitali, da je 
pri razporedu svojih kreditov posebno favorizirala filiale v jugo
vzhodnih krajih , čeprav ti kraji ne pomenijo najmočnejših finančnih 
središč države. Toda kritika ni računala z dejstvom o specialni misiji 
Narodne banke v jugoslovanskem gospodarstvu. Vendar moramo 
pri razdeljevanju kreditov po središčih imeti v mislih dejstvo, da 
razlike v kreditih ni ustvarjala Narodna banka S3ma. Razliko so us
tvarjale gospodarske razmere in različne potrebe v raznih delih 
države. To dokaZUjejO dejstva: od skupnega števila prošenj za kre
dit v času 1925- 1929 je bilo 65,6 % prošenj iz Srbije inJužne Srbije, 
5,5 % iz Hrvaške, 10,7% iz BiH, 6,8 % iz Vojvodine , 5,4% iz Slove
nije, 1,6 % iz Dalmacije in 4,4 % iz Črne gore. Severozahodno banč
ništvo je skoraj stalno imelo več sredstev za kreditiranje gospoda
rstva kot pa bančništvo v jugovzhodnih denarnih središčih. Severo
zahodni centri so dobili sredstva iz hranilnih vlog in tekočih 

računov ter so bila skoraj vedno za blizu trikrat večja od sredstev te 
vrste na jugovzhodnem tržišču. Pri vsem tem je bilo severozahodno 
banč-ništvo v veliko večji meri vezano na tržišča srednje Evrope in 
je imelo na voljo znatne vsote vlog tujih denarnih zavodov, in ker je 
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bila obrestna mera pri takih posojilih največkrat izpod mere pri Na
rodni banki, je povsem razumljivo, da niso severozahodni denarni 
centri nikdar tako živahno povpraševali po bančnih kreditih kot 
drugi centri v Jugoslaviji. Gospodarske razmere jugovzhodnih in 
severozahodnih predelov so se razlikovale že od prevrata dalje in 
zaradi tega se je tudi gospodarstvo različno okoriščalo s krediti emi
sijske ustanove. Šele v krizi od 1931 dalje je banka močneje podprla 
severozahodne denarne zavode.H3 

~ Ibidem, Slr. 159-171. 
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IV. poglavie 

Gospodarske razmere v srednji Evropi po vojni 

Vsekakor se moramo na kratko seznaniti z zunanjimi okoliščinami , 
ki so vplivale na jugoslovansko in s tem tudi na slovensko indu
strijo. Ni namreč bilo mogoče urediti nekaterih problemov, dokler 
se ni Evropa, zlasti srednja Evropa, konsolidirala, se otresla popre
vratnega kaosa , in prešla na sistem urejenih mednarodnih trgovin
skih pogodb. 

Zahodne sile, ki so vložile veliko kapitala v industrijo habsbur
ške monarhije, niso bile naklonjene dokončni gospodarski ločitvi 
nekaterih njenih delov. Menile so, da bo ločitev pripeljala do tega , 
da bodo nove države pospeševale industrializacijo na škodo svoje 
dosedanje agrarne strukture. Posledica takega razvoja bo, da bodo 
nastale odvečne kapacitete v državah, ki so že po tradiciji imele 
močno razvito industrijo. Pred voj no teh odvečnih kapacitet ni bilo, 
ker so razvitejše države normalno oskrbovale poljedelske predele 
habsburške monarhije. Ker so se sedaj le-ti osamosvojili, je novi 
položaj pomenil izgubo investiranega kapitala . Kako naj britanski 
in francoski investitorji uveljavijo svoje zahteve spričo dejstva , da so 
se razl ike med razvitimi in nerazvitimi novimi državami po prevratu 
povečale? Pred vojno je bilo normalno , da so razvite industrijske 
države pospeševale libera lizacijo trgovine. Tako so si namreč zago
tovile tržišča za svoje lastne proizvode. Sedaj pa tradicionalne sred
njeevropske gospodarske strukture, na kakršno so bile prilagojene 
investicije zahodnoevropskih industrijskih potenc, ni bilo več: ker 
je preživela svoj namen,*' 

Ozemlje habsburške monarhije so si razdelile Avstrija in Madžar
ska. ki so ju imenova li ~držav i naslednici~, ter Češkoslovaška, Ro
munija, Jugosbl vija: Poljska in It,liija , ki so jih imenovali »odcepljene 
dežele,. Njihovo ozemlje je bilo znatno večje kot ozemlje nekdanje 
habsburške monarhije , saj je vk ljučevalo ozemlja , ki so bila pred 
vojno pod suverenostjo It alije, Črne gore, Srbije in Romunije, in tiste 

,.: . TOLlssaint Il nče";I!'. The Portorož Conference: A pJ ea for iiheraliz<ltion of trade 
in tile {)anuhian Area IThe F1 oric\:L State University Sla\'ic Papers. Vol. 1. 1%7/. 
sir. 19-34. 
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dele nove povojne Poljske, ki so bil i prej pod okupacijo carske Ru
sije in cesarske Nemčije. 

liberalizacija trgovine, kot so si jo po prvi svetovni vojni za
miši ja le zahodnoevropske industrijske države, bi zajela vsa ta ozem
lja in bi s tem okrepila pozicije investiranega fiksnega kapitala. 

Zaradi pomanjkanja hrane in velike brezposelnosti so dali zavez
niki in nekatere nevtra lne države Avstriji kredite, in sicer v prvih 
dveh povojnih letih skupaj 100 milijonov dolarjev. Kljub temu so 
se gospodarske razmere v državi slabšale tako rekoč iz meseca v 
mesec. 

S lem da je razbila habsburško monarhijo, je antanta ustvarila -
vsaj kar se Avstri je t i če - nezavidljiv torzo, kajti komisija za repara
cije, k i je prevzela dejansko vlado te nove majhne republike , je 
spoznala, da s kredit i za prehrano nikakor ne bo mogla obno
viti njenega gospodarstva. Priče la je iskati pomoč predvsem v 
Združenih državah Amerike, toda ta velesila je kategorično izjavila, 
da ne bo metala denarja v evropski kaos. Ker se Avstrija ni smela 
priključiti Nemčiji in ker se podonavska konfederacija ni mogla us
tvariti proti volji novih držav, je bila komisija pred alternativo, da 
obnovi Avstrija z ogromnimi stroški ali pa da jo vsaj nekoliko zaščiti 

pred popolnim propadom s pomočjo sosedov. V pozni jeseni 1920 
se je komisija za repa racije obrnila k ministrom češkoslovaške re
publike in se z njimi pogovarjala v tem smislu , toda Vidnega rezu l
tata ni bilo . Tudi češki rudarji so odklonili sugestijo, da bi nadurno 
delali za Avstrijo, Nato je eden izmed čl a nov komisije za reparaCije 
prejel pooblastilo, da se sme v Zgornji ŠleZiji pogajati s tamkajšnjo 
komisijo za premog. Nato je komiSija za repa raCije predhlg::lla, da bi 
sklicali gospod.lrsko in finančno konferenco v Br~ltislavi , kjer bi 
razpravljali o predlogih bruseljske konference. Bruseljska konfe
renca je namreč soglasno sprejela naslednja dva pred loga: 

] . Države, ki so se ustanovile al i ra zši rile kot rezu ltat vojne, naj 
takoj vzpostavijo polno in prijateljsko sodelovanje in naj poskrbe za 
neomejeno menjavo dobrin. da se ne bi poslabšala osnovna enot
nost evropskega gospodarskega življenja s postavljanjem umet nih 
gospoda rsk ih ovir: 

2, Vsa ka drž~lva naj teži k postopni \'zpostavitvi takšne trgo\'ske 
svobode, kakršna je bila pred vojno in ki naj vključuje odrravo 
umetnih restrikcij in diskriminacij \' ceni pri zunanji trgo\'in i. 

Predloženi dnevni red za bratislavsko konferenco je imel šest 
točk , kjer je bil govor o sistemu uvoznih in izvoznih prepo,'edi , o 
sistemu ra zličnih cen za domače in tuje tržišče, o izboljšan ju fi
nančnih odnosov, o možnosti hitrejšega prevoza blaga, O poštnih. 
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telefonskih in telegrafskih zvezah. Pobuda za konferenco je izšla iz 
Anglije in ZDA. Zlasti te so že dlje časa zahtevale kot pogoj za do
delitev novih kreditov to, da novo ustanovljene srednjeevropske 
države opustijo svojo, po mnenju ZDA nesmiselno politiko izola
cije; namesto destruktivne politike naj osnujejo skupno gospodar
sko področje svobodne trgovine. Odpor proti takim sugestijam je 
izšel zlasti iz Češkoslovaške republike, kjer so bili mnenja Izlasti zu
nanji minister Benešl, da je treba končati igro z idejami o federaciji. 
Udeležbo na bratislavski konferenci so odpovedali tudi Madžari. 

Še pred pomladjo 1921 so Anglo-Amerikance zamenjali Francozi 
kot protagonisti srednjeevropske gospodarske konference. Za svo
jega predstavnika na konferenci , ki naj bi se sedaj sestala v Por
torožu, so imenovali viceadmirala Fatouja, vnetega zagovornika 
Podonavske konfederacije. Istočasno se je v to diplomacijo vklju
čila tudi Italija s tem, da je poskušala prevzeti vodilno vlogo pri ure
janju gospodarskih in političnih odnosov med državami nasledni
cami. Pohitela je in sklicala gospodarsko konferenco v Rimu. V 
času od 6. aprila do 15. junija 1921 so na široko govorili o tem, da je 
treba izpolniti tiste določbe saintgermainske in trianonske po
godbe, ki terjajo, naj se nekatera vprašanja regulirajo z mednarod
nimi konvencijami. Italija je upala, da bo s pomočjo te konference 
dosegla položaj pobudnice glede razpletanja širših gospodarskih 
problemov v srednji Evropi. Toda razen sprejema nekaterih predlo
gov o konvencijah , na katere so pristale nove srednjeevropske 
države, se ni zgodilo nič bistveno pomembnega. 

Toda PatoLI v tem času ni miroval. V srednji Evropi je poskušal 
doriiti široko podporo za francoski program, ki je obsegal pet točk , 
šesto pa so dodali na željo britanske vlade in je ta v njej diplomat
sko formulirala predlog za liberalizacijo trgovine. Dnevni red za 
pOItoroško konferenco je v prvi točki predlagal obravnavanje kom
penzacijskih sporazumov med državami naslednicami glede izme
njavanja hrane, premoga, rud itd. , v drugi naj bi govoriH o olajšanju 
poštnega. telefonskega in telegrafskega prometa med imenovanimi 
državami, v tretji o sporazumih glede hitrejšega prevoza ljudi in 
blaga. v čettti o podobnem prevozu prek tretje države: pe{ ~l točka 

dnevnega reda je zadevala sporazurne o cirkulaciji železniškega 
voznega parka in o njegovem popravilu, o posojanju lokomotiv in 
vagonov s pristankom bogatejših držav tistim državam, ki le-teh ni
m~ljo dovolj itd.; šesta točka naj bi preučila možnost sklepanja spo
razumov v primerih, ko bi bilo treba odstraniti ovire, pojavljajoče se 
v obstoječem sistemu dovotienj oziroma prepovedi pri uvozu ali 
izvozu nekaterih kategorij artiklov ali blaga sploh. 
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Kot se je prej Italija navduševala za rimsko konferenco, tako je 
sedaj zavlačeva la ssk licanjem pOltoroške konference. Končno se je 
ta le sestala in zasedala od 10. oktobra do 21. novembra 1921. 00-
potovalo je vseh sedem držav naslednic, ker so bile za konferenco 
direktno zainteresirane, Francija in Anglija sta poslali svetovalce, 
ZDA pa opazovalce. Konferiranje se je omejevalo na gospodarske 
probleme. Razen italijanskega neuspelega poskusa, da bi njihova 
država nastopila tudi kot predstavnik Reke in bi razširila sklepe 
konference še nanjo, ni bilo razpravljanj O političnih vprašanjih. 

Konferenca je izglasovala 18 protokolov, sporazumov, priporo
čil in pogodb ter eno deklaracijo. Prvi protokol se je nanašal na 
olajševanje trgovskih menjav, od ostalih sedemnajst jih je osem ure
jalo vprašanje ptt slu žbe, nadaljnjih osem problematiko želez
niškega prometa, en sa n"'! pa vprašanje potnih listov in vizumov. 
Zelo veliko se je govorilo O razdelitvi voznega parka avstro-ogrskih 
železnic, saj je štel 250.000 tovornih vagonov, 33.000 potniških, prt
Ijažnih, službenih in poštnih vagonov ter okoli 12.000 lokomotiv. 
Do poltoroške konference je dunajska komisija za razdelitev voz
nega parka dodelila posameznim državam naslednicam komaj 
40.000 tovornih vagonov in 3.000 lokomotiv. Preostalega dela vozil 
niso mogli uporabljati v mednarodnem prometu, ker še niso do
končno rešili lastninskega statusa. Razumljivo je, da je hotela vsaka 
država izvleči zase čim več ugodnosti, prenos lastninskih pravic pa 
ni potekal hitro in enostavno. Ena izmed protokolarnih solucij je 
terjala , naj se vozni park označi z znaki države, ki jim je del parka 
že pripadel , da pa bo dokončna razdelitev šele sledila . Tako naj od 
1. januarja 1922 dalje obravnavajo vozni park v mednarodnem pro
metu kot legalno pripadajoč tist i državi , katere znake nosi. 

Ostale pOl1oroške solucije so obravnavale privatne vagone, va
gone privatnih železnic ter vagone posameznih družb. Države so 
zajamčile druga drugi največje mogoče sodelovanje pri popravilu 
voznega parka. Omenimo naj še , da je konvencija o olajšavi pre
voza potnikov in njihove pl11jage ter [Dvora sploh govorila tucli O 

graditvi pomembnih obmejn ih postaj, ra zpravljala o carinskem po
stopku. o železniških zvezah in o ekspeditu mednarodnega to\·ora. 
Konferenca je forsirala pristop k bernski konvenciji, posebno spre
jem tistih njenih določb , ki govore o odgovornosti železnic za pre
voz blaga. 

Portorošk<.l konferenca ni sprejela klavzule o politiki železniških 
tarif, kar sta predlagali Italija in Avstrija: zlasti močno opozicijo sta 
predstavljali Jugoshlvija in Romunija. Laže je šlo s sporazumi o 
pošti. Ti so predvidevali znatno znižanje poštnih tarif med državami 
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naslednicami in sprostitev mednarodnih pošiljk in denarnih nakazil 
na jugoslavijo in Romunijo. Na konferenci so celo določ ili datum za 
vzpostavitev nOllnalnega poslovanja telegrafskih in telefonskih 
zvez. Da bi se zmanjšali tranzitni stroški, sta se Italija in Avstrija spo
razumeli, da bosta v letu 1922 položili kabel, ki bo vzpostavil di
rektno telegrafsko zvezo na relaciji Trst-Gradec in Trst-Praga ter 
direktno telefonsko zvezo Trst-Dunaj via Treviso. S tem sta se ime
novani dve državi izognili jugoslovanskemu ozemlju. Kljub temu 
sta se Avstrija in Jugoslavija še posebej sporazumeli, da bosta takoj 
dali absolutno prednost telefonski zvezi Trst-Praga, Trst-Dunaj, 
Trst-Gradec l in v obratnih smereh/; to naj velja za vse pogovore na 
poštnih uradih na relaciji za Prago, Gradec in Ljubljano oziroma na 
relaCiji teh mest proti Trstu. 

PoItoroška konferenca je razpravljala tudi o trgovinskih odnosih. 
Toda zamišljena konvencija o tem se je spremenila v protokol, ki so 
ga predložili vsem zainteresiranim parlamentom v ratifikacijo. Pro
tokol je zahlevaiukinirev vseh uvoznih in izvoznih prepovedi med 
državami naslednicami in za to določil datum 1. julij 1922; predlagal 
je sklepanje trgovinskih pogodb, temelječih na svobodni trgovini. 

V zvezi s lem pred logom moramo omenili, da so mirovne po
godbe vsebovale kar precej od redb o trgovinski politiki poraženih 
sil in nekaterih novo ustanovl jenih držav. Najpomembnejša je bila 
zahteva, da nudijo premaganci Nemčija, Avstrija, Madžarska in Bol
garija brezpogojni enostranski tretman najbolj privilegiranega na
roda vsem zavezniškim in pridruženim držav<:lm, in sicer Nemčija 
za dobo pet let, ostale tri za dobo treh lel. Edina izjema je bil prefe
rencialni tarifni tretman, katerega bi lahko nudile Češkos!ovaška, 
A vSlrija in Madžarska druga drugi za dobo pel let, o čemer sta go
vorila člen 222 sainlgennainske pogodbe in č len 205 trianonske po
godbe. Te tri države pa omenjene odredbe niso izkoristile in tako je 
propadla osnovna namera, da bi jo razširili na vse d ržave nasled
nice. Ni dokazov o tem. da so v POltorožu razpravljali o tako ime
novani klavzuli držav naslednic. Razširitev citi rane klavzule ml vse 
drža,'c naslednice bi bila [udi sicer brez pravne veljave , saj konfe
renca ni bila za to pooblaščena. 

Kmalu potem. ko se je konferenca v Portorožu končala. so se 
pojavili prvi dvomi o tem. da bi bilo mogoče uresničiti njene reso
lucije. Maja 1922: je na evropski gospodarski konferenci v Genovi 
iZja"ila Jugoslavija. da so sporazumi neizvedljivi in da je treba skle
niti nO,'e sporazume, ki naj obseg<ljo vso Evropo, ne 5(11110 države 
naslednice. Temu mnenju se je pridružib tudi Poljska. Zarad i neiz
vedljivost i niso države podpisnice pOl1oroške konference nikoli 
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ratificirale njenih resolucij. Uresničile so le določila, ki so se 
nanašala na transp01t, pošto, telegraf in te lefon ter na potne liste. 
Transportna komisija na genovski konferenci je z zadovoljstvom 
sprejela na znanje podpis portoroških sporazumov, ki so uravnavali 
mednarodni železniški promet. Sicer pa trgovinske politike por
toroš ke konference ni nihče usvojil. V Genovi so predloge o libe
ralizaciji trgovine zamenjali z manj ambicioznim programom: 
dovoljevali so omejitev uvoza s carinskimi dajatvami; priporočali so 
obnovo trgovinskih odnosov na osnovi trgovinskih pogodb tako 
po sistemu recipročnosti kot po sistemu klavzule o najbolj privilegi
ranem narodu .SS 

Po te m kratkem pregledu najpomembnejših mednarodnih dogo
vorov, ki so potekali v najkritičnejših poprevratnih letih in so imeli 
bolj ali manj iluzoren trend vzpostavitve srednjeevropske gospodar
ske enote, se moramo z nekaj odstavki dotakniti še konkretnega 
gospodarskega, - s tem seveda tudi industrijskega, - razvoja v tistih 
srednjeevropskih državah, s katerimi je Jugoslavija pričela navezo
vati redne gospodarske stike potem, ko se je stabiliziral denar, urav
novesil proračun, ko je dobra letina v letu 1924 omogočila novi kra
ljevini primeren nastop na mednarodnem gospodarskem področju. 

Nekaj prvih let po koncu vojne ni zemlja v Evropi dovolj 
donaša la , vladalo je pomanjkanje surovin in življenjskih potrebščin, 
ker se je moč zemlje izčrpala. Ta namreč vrsto let ni bila obdelo
vana in gnojena tako, kot bi morala biti. Orodje je dotrajalo, fizično 
in psihično so bili izčrpani tudi poljedelci. Konjunktura v tetih 
1919-1920-1921 je bila obetavna za tiste, ki so imeli presežke. Kjer 
je temu stanju dajala oporo še inflaCija, tam se je zdelo, da konjuk
tura traja dlje časa, vse do začetka deflacije. Tisti, ki niso imeli na 
voljo takšnih presežkov, to pa so bile vse države Zahodne Evrope 
razen .Jugoslavije, so čutili povojno gospodarsko krizo kot .. krizo 
pomanjkanja surovin in Življenjskih potrebščin" Organizirali so an
kete, mednarodne ankete in konference zaradi okrepitve čim bolj 
zadovoljivega načina razdelitve surovin in življenjskih potrebščin , 
da bi zadovoljili VS~lj materialno bazo kapitalističnega gospodar
jenja. ko že niso mogli \Tniti n~l stare položaje njegovih psihičnih 
pogojev z enostavnim konfe riranjem. 

Štiri do pet let pozne je, prav leta 1923 , so ugotOVil i v najpomem
bnejših gospodarstvih zahodne in srednje Evrope nagel preokret: 
proizvajaine sile so obnovili tako, da so z intenziviranjem agrokul
lure dosegli predvojno donosnost, delno so jo celo presegli. Razen 

N; Op. cil. str. 22. 
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Sovjetske Rusije so dosegle vse države predvojni nivo proizvodnje , 
vendar ~kriza~ oziroma depresija ni prešla, ker še niso dosegli rav
novesja med proizvodnjo in potrošnjo. Obnovila se je proizvajaIna 
sposobnost glede surovin in življenjskih potrebščin, ni pa se dovolj 
povečala potrošna sposobnost nadaljnjih predelovalnih vej gospo
darstva, predvsem pa se ni dovolj povečala potrošna sposobnost 
širokih slojev. Tako je povojna »gospodarska kriza- prišla v fazo, ki 
je trajala vsaj še leta 1929, namreč v fazo, ki jo imenujemo ·kriza 
plasiranja proizvodov~ po sprejemljivih cenah. 

Že za leto 1925 je ugotovila svetovna gospodarska konferenca 
porast proizvodnje surovin in življenjskih potrebščin za 16-18% v 
primeri S predvojnim stanjem, čeprav se je število prebivalcev 
pomnožilo samo za 5%, trgovinski volumen - to je mednarodni pro
met dobrin - preračunan v predvojne vrednosti) pa je že leta 1926 
presegel predvojnega za 10 % /namreč skupaj na vsem svetu!' V 
Evropi z Rusijo vred ni dosegel predvojnega nivoja za 10%, v Evropi 
brez Rusije pa je bil za 5 % pod predvojnim nivojem. I stočasno je 
delež Evrope v svetovni trgovini padel od 59% v letu 191 3 na 48% 
leta 1926. Še večje so bile izgube Evrope na svetovnemlrgu kapitala. 
Dolžniško-upniške relacije med Evropo in novim svetom, posebno 
Združenimi državami Amerike, so se bistveno spremenile. Zato je 
močno padel življenjski standard množic srednje, južne in vzhodne 
Evrope, s težavo pa se je vzdrževal na določenem nivoju v Nemčiji , 

delno v Avstriji , Madžarski, Italiji , kar je zasluga izdatnih kreditov iz 
Amerike. 

Najgloblje spremembe v političnem in gospodarskem življenju je 
doživela poleg Rusije le še srednja Evropa. Ta se je dolgo izgraje
vala kot gospodarski, posebno trgovinskopo!itični sistem na osnovi 
trajne zveze l'\emčije, Avstro-Ogrske in Italije. Ta sistem je delno za
jel tudi Švico, ne samo zarad i vkleščenosti med Nemčijo in Italijo, 
ampak tudi zato. ker je bila ta majhna država gospodarsko močno 
r,]z\"i[a in diferencirana in je zato več ali manj skladno dopolnjevala 
srednjeevropski sistem menjave dobrin na temelju dolgoročnih tr
govinski h pogodb. V lem prostoru se je po koncu vojne ustO:lnovilo 
več držav. Tudi Avstrijo - zreducir~lI1o na osmino nekdanjega carin
skega ozemlja - moramo tako zaradi novih političnih kot tudi gos
pocl:uskih konceptov obr;;l\·navati kot novo drža\"l1o tvorbo. 
Odločbe mirovnih pogodb so iz osnove menjale tako gospodarski 
položaj kot razvojne možnosti Nemčije, a srednjeevropska gravita
cija Italije se je povečala s pridobitvijo Trsta in Reke. 

Pripomniti moramo, da te osnovne politične spremembe niso že 
kar takoj po vojni in kar neposredno določa le gospodarskih in še 
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posebej trgovinskopolitičnih teženj v srednji Evropi. Cilje in metode 
povojne gospodarske politike, posebno prometne in zlasti zunanje
trgovinske politike so determinirali predvsem valutni kaos ter na
pori, da se vzpostavijo stabilni denarni sistemi . 

Neposredno po koncu vojne so skoraj vse države nadaljevale 
politiko takšne preskrbe, kakršna se je izoblikovala v času vojne 
tako v vojskujočih se kO[ tudi v nevtralnih držav~lil Evrope. Načelno 
so prepovedali vsak izvoz življenjskih potrebščin in surovin in 
samo izjemoma so dajali dovoljenja za izvoz, in to povečini na te
melju kompenzacijskih poslov. V času splošnega pomanjkanja živ
ljenjskih potrebščin in lakote po dobrinah in istočasnega bega od 
papirnih va lut se je razvijala neposredna zamenjava dobrin ; Evropa 
se je vračala k trampi primitivnih stopenj gospodarstva. Dezorgani
zacija prometa je potencirala "zaprtost- gospodarskih področij in s 
tem poudarila značaj izjemnosti mednarodnih blagovnih transakcij. 
Uvoz iz držav z relativno stabilnimi valutami se je omejeval zaradi 
zaščite lastne valute. Občasno se je prepovedal uvoz luksuznega 
blaga oziroma se je omejeval s plačevanjem posebnih luksuznih ca
rinskih taks. V dilemi med zaščito valute in zaščito domačih proiz
vaja lnih sil pred takoimenovanim valutnim dumpingom I zaradi 
tega oteževanje uvoza iz valutno šibkejših področij! niso prešli iz 
t rampe na svobodni promet , pač pa so se oprijemali kont ingentira
nja izvozno-uvoznih poslov. Odredbe mirovnih pogodb so one
mogoča le Nemčij i in Avstriji , da bi pred letom 1925 pristopili k 
izvajanju sistenlatične trgovinske politike kot instrumenta aktivne 
narodnogospodarske politike, ker so jima pogodbe vsili le obvez
nost enostranskega maksimalnega pooblasti la aliiranih in asocira
nih držav za dobo petih let. Fiskalni interesi so učinkovali v smeri 
povečanja izvoznih in uvoznih carin, inflacionistično spodbujena 
podjetnost in potrošniška moč pa sta ustvarjali nova .. domača pod
jetja~. posebno v industriji, denarništvu in trgovini. 

Pred prvo sveto\"110 \'ojno je \. NemČiji delež industrije stalno ra
sel. in to v sorazmerju s poraslom prebivalstva. I stočasno je padala 
kvota izseljevanja in rasla kvota priseljevanja. tako da je predvojml 
Nemčija bila ena izmed tistih evropskih držav, ki je ne samo 
obdržala v svojih mejah ves svoj n~lravni prirastek. <lmrak je (u 
našla svojo zaposlitev velika množica tUjih clela\"cev. n'l primer leta 
1913 preko 750.000 in leta 1926 le še 185.000. V predvojni zunanje
trgovinski politiki Nemčije so naredila globoke zareze leta 1879, 
1890 in 1902 s svojimi carinskimi tarifami in sistemi trgovinskih po
godb n;,l osnovi teh tarif. Osem let po zecl injenju je Nemčija pod 
Bismarckom odločno zavzehl protekcionistično smer. in to v smislu 
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relativno blage solidaristične zaščite tako za industrijo kot za agrar 
/ .solidarnost železa in rži.!. Na začetku vladanja Viljema Il. pod 
kanclerjem Ca privijem se je premaknilo težišče zaščite k industriji , 
ker sta čezoceanska in ruska konkurenca in z njo povzročena kriza 
agrara iz konca sedemdesetih in v osemdesetih letih pričeli 

popuščati. Caprivi je v interesu krepitve izvoza industrijsk ih izdel
kov ublažil agrarni protekcionizem. Po desetih letih je modifici,oli 
Bi.ilow tarifo toliko, da je popustil v zaščiti industrije, češ da je že 
dovolj krepka tudi za ostrejšo konkurenco in v teŽjih pogojih, po
sebno v Rusiji, na Balkanu, Avstro-Ogrski, Švici , Italiji. 

Ko se je Nemčij a leta 1924 pripravljala, da bo pričela voditi ak
tivno trgovinsko politiko, - in sicer od 10. januarja 1925 v smislu 
č lena 267 versajskega mira , - se je marsikaj od Bi.ilowove tarife 
spremenilo tako v svetu kot v Nemčiji sami. 

Predvsem naslednje: za časa vojne, ki je učinkovala kot protek
cionizem v državah s povprečnim prometom in izmenjavo dobrin, 
in po njej se je izpeljala forsirana industrializacija kolonialnega 
sveta . Povsod $0 režiji za tem, da izvažajo namesto surovin prede
lano blago: namesto živine in mesa konzerve, namesto žita moko, 
namesto rude surovi baker in tako dalje . .Japonska, Indija, Kanada , 
Avstralija , Južnoafriška unija, Brazilija , - vse te države so pričele hi
tro razvijati svojo industrijO I taka metalna kot teksti lno, usnjarsko, 
papirna, prehranjevalno!. Celo v okoreli Kitajski je uspelo v tem 
času utemeljiti sodobno kapita!istično industrijo. Vse to je oteževala 
položaj evropske izvozne in polp redelovalne industrije. 

Sam po sebi bi bil proces industrializacije -novih· potrošniških 
držav normalen pojav, če se ne bi izvajal tako fors irano in če ne bi 
tako močno, skoraj na mah deloval po desetletni prekinitvi sve
tovne trgovine. K temu moramo prišteti še to, da so v vseh teh 
novih državah , lahko pa rečemo v vseh državah , vzporedno z indu
stri a liz~lC ijo okrepili ozi roma povišali carinske zašč itne stopnje. 

Sprememba \' st rukturi s\'erovnega gospodarstva je vplivala se
veda tudi na Nemčijo. Poleg rega je ta država sama doživljala velike 
spremembe. predvsem gospodarske. Z izgubljeno vojno je zgubila 
znaten del svoje suro\'inske ba ze. K [emu prišlcjmo še istočasno 
podražitev mnogih \'ažnih suro\'in v svetovnem gospodarstvu . na 
primer kavčuk~ l . bakra. nafle, v prehrani podražitcv kavc in podob
nih ~1I1iklov. Plačilna bilanca f\emčije je bila prilisnjena še z mno
gimi drugimi izgub'lmi. zlasti še z repar~lCijsk imi obvezami. V takem 
položaju je vrednost naCionalnega agrara zelo porasla tudi v očeh 
politikov. ne sa mo ekonomistov. Medvojne in neposredno povojne 
izkušnje glede pomanjkanja prehr~lne po en i str,lni in moč kmetov 
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v boju proti komunizmu po drugi strani so skrbi za obstoj in inten
ziviranje agrarne proizvodnje dale eno izmed pivih mest v nemški 
gospodarski politiki. S tem so tudi sami industriji hoteli zajamči ti 

močnejše notranje tržišče in oslabiti industrijsko odvisnost od 
svetovnotržnih konjunktur. Po koncu vojne je stala Nemčija pred 
dejstvom, naj bi 23 % agrarnega prebivalstva preživljalo ostalih 40 % 
industrijskega prebivalstva, Iz prirodnih razlogov je morala Nemčija 

letno uvoziti za okoli 5 milijard mark surovin in življenjskih 
potrebščin (n . pr. kavo, čaj , tobak , južno sadje itd.!. Skratka, prek 
200 milijonov prebivalcev v Nemčiji bo lahko živelo le , če se bo 
njen industrijski izvoz tako razvijal, da bodo lahko z njim kupovali 
nujne življenjske potrebščine. To pa se bo dogajalo samo takrat, ko 
bo dovolj narasla kupna moč potrošnikov nemških industrijskih 
izdelkov, Delno so bile to tiste države, ki so uvoz nemških indu
strijskih izdelkov mogle plačati v glavnem z izvozom agrarnih pro
izvodov. V takšnem položaju so bile zlasti Poljska, Madžarska in 
Jugoslavija. 

Temu so se upirali nemški agrarci , čeprav je bilo jasno, da se 
kriza v agranl industrijskih držav ne more blažiti s trajnim iz
ključevanjem konkurence agrarnih držav, ampak le s korigiranjem 
odnosov med cenami agrarnih in industrijskih proizvodov oziroma 
s krepi tvijo kupne moči industrijskega življa. To pa je spet pogo
jeno tudi z intenziviranjem industrijskega eksporta, Intenzivnost 
poljedelstva je vezana na prosperiteto industrijskega oziroma mest
nega prebivalstva, Po vojni teh zvez in pogo jenosti česlO niso 
videli, ker jih je ovijalo v meglo tako imenovano "posojeno blagosta
nje~, Toda priliv kapitala iz Amerike ni bil sta len in veče n, poleg 
tega so že dospeli roki za plačanje anuitet.*' 

Povojna Avstrija je bila preostala osmina nekdanje monarhije z 
dunajskim industrijskim in trgovskim centrom, ki se je desetletja 
razvijal za potrebe velikega gospodarskega prostora s prek 50 mi
lijoni prebiva lcev in z industrijskimi , agrarnimi in su rovinskimi 
predeli, Avstriji so ostale dunajskel in zgo rnještajerska ter srednješta
jersk~l industrija , dalje industrija za potrebe železnic in vojska nek
danje velike monarhi je, Izgubi la pa je premogovne bazene: tkaln ice 
za porabo njenega precliva, izvire in rafinerije nafte: izgubila je su
rovine, volno in usnje, konopl jo in lan , Zaradi emancipacije novih 

s(, Naša sro!ino-trgm'inska rO[i!ikl . [ZH:št:li o Konferendji Komor;l za TrgO\' inu, 
lndustriju i Zan:l(S[\'O Kr:t1 je\'ine Srh:!. I-In ':lta i Slnn:n:1Gl - održan()i LI (bne 26, i 
27, maja 1929, godim: li l\'onml Sadu, Nm'j Sad 1929, Referat lIni \ ', r rof. dr. 
['dirka Kosit', .. gener:t1n ega sekrel:lrja Ko more \' Nm'e m Sadu z n:ls[o\'{H)l -So
dohne smeri Zllnanjelrgo\'inske polilike \ ' :-irednji Evropi-, str. 31-35 leir.!. 
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nacionalnih bank, ki so prevzele vodstvo nove nacionalne indu
strije in velike trgov ine, je Dunaj veliko izgubil glede svojega 
posredoval nega značaja na trž išču dena~a in blaga. Izhod iz obup
nega položaja so videli v povečanju gospodarskega področja bodisi 
z vzpostavitvijo srednjeevropske oziroma donavske gospodarske 
/carinske/ federacije bodisi s priključitvijo rajhu. Ko ni bilo ne s 
prvim ne z drugim nič, si je avstrijsko gospodarstvo pomagalo tako, 
da se je del industrije preselil v nova področja, del se je lotil finalizi
ranja polproizvodov, pospešeno so pričeli graditi hidroelektrarno, 
da bi reducirali velik uvoz premoga in koksa / Ietno okrog 5 milijo
nov toni, razvila se je tudi elektrokemična industrija. 

Mirovna pogodba v St. Gem1ainu je računala s tem) da bo 
Avstrija gospodarski torzo; zato je v členu 222 dopuščala , da se 
Avstrija, Češka in Madžarska tesneje povežejo za prvih pet let v 
trgovinskopolitično skupnost na temelju preferencialnih carinsko
tarifnih sporazumov. Vendar nista niti Češka niti Madžarska kazali 
zanimanja za imenovano ožjo skupnost, poleg tega je še polom 
avstrijske valute prav v teh prvih letih napravil vsa k poskus stabili
ziranja in sistemiziranja mednarodnih gospodarskih odnosov čisto 
iluzoren . 

Avstrija je, podobno kot Nemčija , izravnavala svojo plačilno bi
lanco s prodajo delnic in obligacij - to rej z odtokom kapitala - ter s 
posojili. Poleg tega pa tudi z dobičkom pri podjetj ih v tujini in s tuj
skim prometom v alpskih krajih in na Dunaju. Tu so tujci poleg 
bivanja plačevali luksuzno konfekcijo, usnjeno, lesno in kovinsko 
galanteri jo, bižuterijo/ parfumcrijo itd .l'I':' 

Od vseh držav naslednic je edina Češkoslovaška v sorazmerno 
kratkem času prebrodila težave reorganiziranja in stab ili ziranja na
rodnega gospodarstva in državnih financ. To je zmogla ne samo po 
zaslugi delavnosti in varčnosti svojega prebivalstva /65 % Čehov in 
Slovakov, 240/0 Nemcev/. pač pa predvsem po zaslugi dejstv~l , da je 
bilo na Češkem srce bivše avstrijske industrije: tekstilne, sladkorne, 
pivovarniške. metalne, s{ rojne t steklarske in porcelanske. Češko
slovaška im,1 dovolj premoga in gozdov, poljedelstvo p<1 je precej 
intenzivno in mnogostr;'lnsko. r.bdžari so bili v bivši monarhiji po
lilično najaktivnejši, gospodarsko pa so bili najproduktivnejši prebi
valci Češke. Ti so imeli izgrajeno svoje bančn ištvo že pred prvo 
svetovno vojno. Zar~ld i teh dveh elementov je Češkoslovaška edina 
od drža\' srednje Evrope sorazmerno hitro dosegla aktivnost svoje 
trgovinske in plačilne bilance. Pri vsem tem je treba pripomniti. cia 

" Ihidem. str. 35-.3H. 
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so bili znatni deli njene industrije, na primer predvsem tekstilne , v 
rokah Dunajčanov, ki so bili po letu 1918 seveda tujci. 

Agrarni in industrijski element v Češkoslovaški sta v boljšem so
razmerju kot pa v Nemčiji, saj je v agraru zaposlenih 39,5 % prebi
valcev, v industriji in obIti 33,8%, v trgovini in prometu pa 10,7%. 

Prvih nekaj let po prevratu je gospodarska politika Češko
slovaške kazala dokaj več avtoritativno-regulativnih tendenc kot pa 
druge države v srednji Evropi. Za uvoz večjega števila altiklov je ve
ljalo načelo obveznosti glede iskanja dovoljenja; za nekaj drugih 
altiklov so bila potrebna izvozna dovoljenja. Trgovinske tarifne 
spremembe je ČSR sprejemala od leta 1924 dalje, vendar na soraz
merno kratke roke in s kratkoročno pravico odpovedi. Od leta 1926 
so poostrili politiko zaščite domačega agrara. 

V določeni meri je Madžarska šla skozi iste spremembe kot Av
strija, saj je bila tudi ona izločena iz enotnega velikega področja, v 
katerem je njena agrarna proizvodnja uživala zagotovljeno prodajo 
in dobre pogoje za razvijanje posebno agrarne industrije , na primer 
mlinske, špiritne, pivovarske, sladkorne , konopljene. Z zakonom iz 
leta 1907 je madžarska država forsirala razvoj tudi še drugih indu
strij, in to s pomočjo subvencij, davčnih in železniškotarifnih ugod
nosti. Posebno lepo se je razvila industrija poljedelskih strojev in 
železnih konstrukcij. Vojna je tudi na Madžarskem nekoliko pospe
šila industrializacijo Ideino za potrebe armade, delno za nadomesti
tev odpadnih uvoznih al1iklov/. Z izgubo Slovaške in Erdelja je iz
gubila Madžarska veliko gozdno in rudno bogastvo, pa tudi tržišča 
za mnoge industrijske proizvode. Tako je postala aglomeracija Bu
dimpešte neproporcionaina v primeri z ostalo državo , čeprav manj 
kot Dunaj v primeri z ostalo Avstrijo. Mlinarska industrija in vino
gradništvo sta bila nesorazmerno velika za precej zmanjšano no
tranje tržišče , popolnoma pa je manjkalo lesa, medtem ko je 
primanjkljaj v premogu in vodnih močeh bil znatno občutnejši po 
vojni kot pred njo. 

Država je bila pretežno agrarna, saj je od agrara živelo 55 % pre
bivalcev, v industriji in obiti 21 %. v trgovini in prometu 9.5%. Po 
vojni se je posebno razvila tekstilna industrija : bombažna in vol
nena. Lera 1920 je imela Madžarska 4.000 stare v in 30.000 vreten v 
bombažni industriji , lew 1926 pa že 11.000 statev in 168.000 vreten. 
Prav tako šele po \·ojni je država razvila industrija elektrotehničnih 
strojev. aparatov in potrebščin. 

Pasivnost trgovinske bilance so delno povzročili uvozi investicij. 
instalacij in gradbenega materiala , ro se pravi posojila v tujini. Poso
jila so izravnal<t obveze iz pasivne trgovinske bibnce. Priliv posojil 
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je bil posebno občuten od leta 1924 dalje, torej od trenutka , ko so 
se uredile državne fina nce. K temu je pripo mogel še priliv tujih 
efektov I lO je, od madžarskih podjetij v Vojvodini, Slovaški in 
Erdelju/, prihrankov izseljencev in saldo tranzitnega prometa. 

Kot velika sila je imela Italija svojo posebno fi zionomijo, in to 
tako v geografskem kot v političnem in ekono mskem smislu. Imela 
je okoli 40 milijonov prebivalcev s sorazmerno nizkim standardom 
in velikim prirastkom prebivalstva I letno 800.000 Ijudi/, sorazmerja 
pa so bila: 50% v agraru in ribolovu, 32% v industriji , 6% v trgovini 
- in la brez lastne surovinske baze, la je, brez premoga , železne 
I1Jde, bombaža, volne, kavčuka itd. Trgovinska bilanca Italije je bila 
skoraj zdržema pasivna za okoli 25 %. V plačilni bilanci so zapolnje
vali praznine tujsk i promet, prihranki izseljencev, zaslužki trgovske 
mornarice. Volumen uvoza je bil šestkrat večj i od volumna izvoza. 
Po vrednosti je uvozila Italija največ surovin, to je premog, bombaž, 
volno, jura, staro železo, surove kože, kavčuk , živl jen jske po
trebščine I pšenico, kavo, govedo, ribe/, izvaža la pa je končne iz
delke, na primer bombažne in svilene tkanine, volnene tkanine, 
konopljene in jutne tkanine, klobuke, stroje in aparate, posebno 
motorje in avtomobile, marmor, južno sadje, riž, olje. Zarad i veli
kega uvoza pšenice so pričeli Italijan i z veli ko Hbataglio par il 
grano". Razen Italije ni bilo nobene tako velike države s sorazmerno 
razvito industrijo. ki b i b ila tako zd o odvisna od uvoza su rovin in 
življenjskih potrebščin. Industrializacija države je znatno pospeši la 
vojna / industrija železn iškega materiala , avtomobilov, volnenih tk a
nin, usnja. lesa/ in razvoj v to smer se je po vojn i še dalje favorizira l. 
Pred Italijo je stala bolj kot pred drugimi državami Evrope alterna
tiva , ali izva7..ati industrijsko blago in obdrž.ati ljudi doma, ali pa 
izvažati ljud i. Pred vojno je šlo okrog 500.000 Italijanov letno prek 
oceana. po vojni pa samo 100.000, in to pretežno v .Južno Ameriko . 

Trgovinska politika Italije je b ila pred vojno blago protekcion i
st ična v okvi ru srednjeevropskega trgovinskeg<-t pogodbenega si
stema. Tarifa iz let.t ]92 '1. no\'elirana 1926 , je pomenila zna tno 
poveč.tnjc z;:Jšč i te oziroma GlI'inske naklade Ipo\'prečno do 100 010, 
v nekaterih pozi cija h. na primer žito. sladkor. aparati, kemikalije. 
mnogo \'ečl , Ko lonialna ekspanzij~1 Il<ll iji ni p ri nesla pomemb
nejŠih trži šč, saj je od uvoza odpadlo m,tnj kOl 1 % n<-l Eritrejo. 
Lib ijo. Somalijo. od izvoza pa manj kot 2 odstotka.'" 

~ lhidem. ~ll'. 4H-51. 
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Carinska politika Kraljevine SHS 

V srednji in jugovzhodni Evropi je trgovina praktično prenehala z 
začetkom svetovne vojne. Mednarodno trgovino so zamenjala 
medvladna pogajanja po prevratu , tedaj ko so nove države komaj 
dobro zaživele. Leta 1920 je uvedba sistema dovoljenj zamenjala 
dosedanjo prakso splošne prepovedi izvoza in uvoza. Nekatere 
prepovedi so sicer ostale, vendar se je sredi dvajsetih let počasi 
vzpostavil režim, ki je bil podoben nerestriktivni trgovini. Takšna 
politika pa še vseeno ni pomenila, da se je vzpostavilo tisto nor
malno stanje v trgovinskih odnosih, ki je bilo karakteristično za 
predvojno stopnjo svobodne trgovine. Vzporedno z ukinjanjem re
strikcij je teklo delo glede določanja in uvajanja tarif, ki so bile več 
ali manj podobne prepovedim. Do tu razvoj ni bil nasproten duhu 
genovskih razgovorov. Vendar pa moramo poudariti, da toliko pri
poročano znižanje tarif s pomočjo pogajanj ni sledilo besedam, ali 
pa je bilo znižanje dokaj neznatno. 

Začasne rešitve tarifnih pogodb v začetku dvajsetih let, ki so te
meljile na preoblikovanih tarifnih sistemih raznih predvojnih držav, 
so zamenjali v večini držav novi tarifni zakoni. Tarifa iz lela 1924 je 
dala ROIl1Uniji najvišji zaščitni sistem v vseh podonavskih državah. 
Leta 1925 so uvedli zakone s sorazmerno visokimi tarifami najprej 
na Madžarskem in kmalu nato v JugoslaViji. Avstrijske tarife so se vi
soko dvignile iz Icta 1926, ko so se prekinila pogajanja o preferen
cialnem sporazumu med Avstrijo in Češkoslovaško, in to za rad i 
vztrajanja Italije, da želi sodelovati v vsakem sporazumu, ki se 
sklene. Po tcm dogodku je Češkoslovaška še naprej uporabljala 
staro avstro-ogrsko tarifo, ki jo je kombinirala s sistemom množite
Ijev zaradi razvrednotenja denarja. Toda specifičnost se je skrivala v 
tem, da so množitelji prekoračili relacijo med zlatimi in papirnatimi 
kronami ter da jih niso znižali niti po stabilizaciji krone. Tako je do
bila Češkoslovaška višjo ca rinsko zaščito v primeri s tisto, ki jo je 
ščitila za časa habsbu rške monarhije. V letih 1925 in 1926 so tarifno 
strukturo spopolnili z uvedbo višjih dajatev na kmetijsko proizvod
njo. Skupno so na ta ml či n češkos lovaške maksimalne carinske 
tarife dosegle dvojni iznos bivših avstro-ogrskih tarif. 

Vzrokov za ro. da so uvaja li nove tarife. je bilo več. Eden pogla
vitnih je bil. da je v agrarnih državah posta la industria lizacija še nuj
nejŠi družbeni in gospodarski cilj, kot pa je bila pred vojno. Od 
druge polovice 19. stoletja ch.llje so imele te države sta lno znaten 
presežek kmečkega prebivalstva. Glavni tok tega je bi l usmerjen 
predvsem prek Atlantika v Novi svet, po sverovni vojni pa so ga 
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zelo utesnile nove restrikcije o priselitvi zlasti v ZDA. Torej je lahko 
samo industrija v državah naslednicah posrkala nezaposlene v 
kmetijstvu. Ker pa je bilo treba industrijO šele zgraditi, je bila carin
ska zaščita nujni logični ukrep. V mnogih primerih pa je postala 
zaščita splošna prav zato, ker so bili naČIti za industrializacija tod 
precej brez ostre lastne podobe, neizraZiti, amorfni. 

Protekcionistično gibanje dvajsetih let se ni omejevala samo na 
podonavske države. V zahodnih industrijskih državah, zlasti v 
Nemčij i in Angliji, so ta rife spodbujale kmeti jstvo in industrijo po
trošnega blaga. Kajti te drž;lve so že dosegle tisto stopnjo gospodar
skega razvoja, ko dobi velik del njihovega izvoza obliko kapita lnih 
dobrin, torej tisto obliko trgovine, ki je posebno občutljiva za gospo
darske f1uktuacije. Prav s preusmeritvijo produktivnih dejavnosti v 
kmetijstvo in v industrijo potrošnega blaga so se ciklične f1uktuacije 
zmanjšale. V Združenih državah Amerike so poveča li tari fe leta 1921 
in 1922, a nekaj let pozneje $0 napovedali novo veliko zvišanje tari f. 
Za to navajajo dva razloga: pIvič, domnevo oziroma Sll lll, da je prav 
uvozna trgovina element nemira in depresije; drugič, prepričanje o 
tem, da gospodarska izolaCija deluje blagodejno. 

Če se vrnemo v srednjo Evropo po prevratu , moramo ugotoviti, 
da so posledice trgovskih ovir med svetovno vojno močno vplivale 
na prestrukturiranje proizvodnje v državah naslednicah. V poljedel
skih državah, torej tudi v Jugoslaviji , se je industrija sicer okrepila , 
toda poljedelstvo je stagnirala. Temu nasproti pa sta v tradicional
nih industrijskih državah narasli kmetijska prOizvodnja in produk
tivnost. Delno se je pojavila tudi migracija industrije iz industrijskih 
držav v poljedelske države, konkretno na primer iz Češkoslov~lške 
v Jugoslavijo. 

Kakšna je , konkretno. bila jugoslovanska carinska politika in 
kako se je raZvijala:' Ker je mora la carina funkcionirati kar od dneva 
zedinjenja dalje, da tako rečemo, je bilo najpraktičneje, da so kar 
staro srbsko politiko s tarifami vred r~lzširili na vso novo kraljevino. 
To še toliko bolj. ker srbska carinska politika niti ni bila tako zasta
rela. kot so nekateri mislili. Sevecla je preteklo nekaj mesecev. 
preden je \·se carinsko delo steklo. Steč i pa je mor.lio, saj je bila 
carina znaten vir dohodkov za kraljevino SI-IS.''!') 

Srbska carinska tarifa iz leta 1904 je bila izdelana rod vidikom 
zaščite gospoci<-lrst\'a in poci \·iclikom \·zgajanja zaščite države n,IS
ploh. Izglasovali so jo sogblsno brez sprememb v srbski skupšči ni 

." ~;L\·k' ,\ /. ~liIl\"()i. Inciu:-'lrij;L i carinska clri!"a. Beograd 1929 I lir.1 - in hrvaška 
iZll:iia. Zagreh 1930. sIr. "5 sI. 
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leta 1904, veljati pa je pričel a z začetkom leta 1906. Ker so se razgo
vori Z Avstro-ogrsko razbili , je 1908 dobila minimalne postavke, ki 
pa so b ile dovolj močne , da so zaščitile industrijo in obrt v kraljevini 
Srbiji. Ta tarifa s svojimi maksimalnimi carinami je bila odlično 
sredstvo za carinsko vojno z Avstroogrsko. Do leta 1912 je pokazala 
zelo lepe rezultate. Balkanske vojne so prekinile njeno učinkovi 

tost. Nada ljeva la pa se je spet v začetku leta ]919, a že v kraljevini 
Srbov, Hrvatov in Slovencev. Tarifa je z majhnimi izjemami za
kdoščala za novo državo. To je bilo zato, ker je tarifa ščitila s svo
jimi postavkami industri jo, ki jo je mislila k raljev ina Srbija utemeljiti 
v bližnji prihodnosti, sedaj, po prevratu , pa je b ila ta industrija tako
rekoč čez noč že tu. Ko so razpisali anketo O dveh točkah, prvič, o 
tehnični razdelitv i so vsi iZjavljali, da zadošča v celoti, drugič, o po
stavkah carine, so pripominja Ji , da so zadostne a li nekaj manjše za
radi velike podraŽitve blaga po vojni. Izjema , ko ta rifa ni zadoščala, 

je bila samo tam, samo pri tistem blagu , kjer so Srbi mislili , da ne 
bodo v teku deset let te industrije utemeljili , na primer industrije 
kavčuka , strojev, velike železarske industrije. V drugi polovici leta 
1921 so v tekst vnesli te majhne spremembe in carino poviša li . Na 
ta način je ve lja la carinska tarifa iz kraljevine Srbije precej nespre
menjena skoraj dvajset let , torej vse do junija 1925. Slaba stran je 
bila v tem, da pri sprejemu te tarife ministrstvo za finance ni 
plačevalo stva rnega ažia; tarifa je namreč temeljila na tako imeno
van i zlati osnovi. Ministrstvo za finance je plačevalo polov ičn i ali 
dvetreljinski ažio, nikoli pa polnega aži ~l. ~) 

Srbska ta rifa je v kraljevini SHS odlično vpl ivala na razvoj gospo· 
darstva v d ržavi. Dobro so jo sprejeli {udi za radi tega , da je imela 
svoj komentar carinske tarife in imenik blaga. Zaradi tega so se hi
tro znašli v tarifi mnogi uradniki. 

Politika nove poprevratne tarife je v osnovi bila ista kot politika 
stare srbske tarife , saj jc hotela izpolniti gospodarske, državnoo· 
br~lmbne , fiskalne in \'alutne zahteve. Fiskalne zahteve so bilc zelo 
velike , saj so izračunali. da je letna zahteva okoli 2 milijardi dinm
jev. Vsota je bila vel ika ZalO. ker je bilo v poprevrarni Jugoslav iji 
težko "peljati direktne davke . 

Industrija kraljevine SI IS ni uživala od države takšnih olajša\·. 
kakršne je na primer uživala industrija kraljevine Srbije. Celo ob· 
stoječe ugodnosti. ki jih je daJal za kon predvojne Srbije, je ukinil 
projekt nove carinske tarife. Ukinili so splošne ugodnosti , ki so ob
stajale po prevratu cio novega ca rinskega zakona. ko je industrij ~1 

.,.., Ibidem. SlI'. 22 s!. 
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mogla uvoziti vse surovine in polfabrikate, potrebne za delo in pri 
delu . Po tem so na vse to plača li ca rino. Industrija ni bila po letu 
1925 oproščena davkov in ni imela posebnih ugodnosti v prometu. 
Ni prejemala subvencij, kot so jih posamezne industrije prejemale v 
kraljev ini Srbiji. Njeno edino obrambno sredstvo pred tujino je os
tala samo carinska tarifa. Le-ta je skrbela za vsako industrijo posebej 
s tem, da jo je oprostila ca rine ali pa določila nizko carino na suro
vine za industrijo in nekaj večjo za polproizvode, ki se jih obdela v 
kraljevini SHS. Večjo carino so do loča li za izdelane proizvode , da bi 
industrija ne podlegla tuji konkurenci. Posebno so pazili na relacijo 
med carinami, plačanimi za surovine in pol proizvode, ter carinami , 
plačanimi za izdelane pro izvode. Ta relacija je bila v korist jugoslo
vanske industrije in obiti tudi takrat, kadar se carina zniža pri poga
jan jih za izdelane proizvode. 

V stari srbski ca rinski ta rifi se je delila industrija po kriteriju po
trebnosti za obrambo države, torej ali predeluje domače surovine in 
polproizvode, ali predeluje tuje surovine in polproizvode. Carinska 
politika kraljevine SHS je prevzela od stare srbske carinske politike 
princip visokih carin v sektorju agrarne industrije in v sektOrju indu
strije, ki je predelova la domače surovine. Tako je veljala 300-od
stolna carina na alkohol , vino, pivo, žganje, alkoholne pijače; 20 do 
100 % carine se je plačeva la od vrednosti sadnih sokov. mesa, sla
nine, izdelkov iz mesa in slanine, od predelanih rib, predelanega 
lesa, moke, o lja, raznih konserv sadja, zelenjave in mesa, sira, 
masla, bonbonov i td . Na proizvode, ki so se proizvajali tudi iz jugo
slovansk ih surovin , na primer na cement, mavec, zemeljske in mi
neralne barve, mt žvepleno in solno kislino, na železno ga lico: ml 
izdelke iz kamna, stekla in keramike, je znaš~l la ca rina 5~100 od
stotkov. Eksplozivi in surovine za proizvodnjo eksplozivav, orožje, 
mUllicija , kovinska industrija , prometna sredstva so bili ocarinjeni z 
20--40 % od vrednosti. Teksti lna industrija , ki je predejovala tuje su
rov ine Ib ombaž, juto. umetno s\·i[o/ in delno domače surovine , na 
primer volno , je bila ocarinjena z 10-30% od vrednosti. torej prav 
toliko kot usnja rska industrija. Spet z višjimi odstotki sta bili OGlri

njeni kemična tehnična industrija in kozmetična industrija, namreč 
od 50-100%. Metalna industrija. ki jo je morala kraljevina .Jugosla
vija llstvariti iz obrambnih razlogov in zato, da je predelovala 
domače surovine. je bil'l zaščitena z 20-50 % od vrednosti. Indu
strija stro jev pa je imela n ižjo zaščito. le S- iS-odstotno, ker je bila 
ekonomsko zelo pomembna in potrebna. Računal i so namreč s 
rem, da bo zarad i nizke carine kmalu zrasla domača industrija in 
tudi sicer je bila potrebml d ržavnoobrambnim interesom; obveljala 
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je načelo , da naj se do nadaljnjega že obstoječa domača industrija 
strojev subvencion ira in drugače podpira. 

Prva svetovna vojna je pokazala, da je eden izmed glavnih fak
[OIiev pri obrambi države lastna domača tovrstna industrija. V to 
sfero so spadale: tisti del kemične industrije, ki je proizvajal eks
plozive, kisline, glicerine, celulozo, benzol in podobno; industrija 
hladnega orožja, o rodja , prometnih sredstev, municije itd.; indu
strija tekočih goriv; industrija zdravil in sanitemega materiala; del 
teksti lne industrije, del usnjarske industrije, proizvodnja koksa, 
kavčuka itd. V sklo p industrije, pomembne za obrambo države, je 
spadala tudi železarska in jeklarska industrija , proizvodnja in pre
delava bakra, legur in cinka. V interesu razvoja domačih rudnikov 
železa in proizvodnje domačega surovega železa je bilo treba 
povišati ca rine na železo; bilo je namreč nujno potrebno, da bi ju
goslovanske tovarne mogle vzdržati močno konkurenco tujih na
cionalnih in mednarodnih kal1elov za železo in jeklo. S tem da so 
bile carine na izdelke iz železa velike in za del tuje industrije težko 
znosne, so tvorei ca rinskih tarif ne samo ščit ili domačo industrijo, 
ampak močno koristili tudi fiskalni politiki države." 

Po prvi svetovni vojni so se vsi proizvodi podražili. V primeri z 
letom 1913 je bilo blago v Evropi leta 1925 za 125% dražje. Vzrokov 
za podražitev je bilo več: povpraševanje po blagu je dvigalo cene, 
podražil se je prevoz, povečali so se režijski stroški, zvišali so se 
davki, zvišale so se delavske mezde. Leta 1913 je znašala cena 
železa v šibikah 12,75 zlatih kron, deset let pozneje, torej leta 1923, 
pa 19 zlatih kron; leta 1925 se je dvignila celo na 22 zlatih kron. Pre
prost račun nam pove, da je bilo železo leta 1923 dražje za okoli 
150 % in 1925 za okoli 170% g lede na posled nje mirno leto pred 
prvo svetovno vojno. Tekstil je bil še draŽji: leta 1925 mu je bi," 
cena višja za 190% v primerjavi z letom 1913. Jugoslovanska popre
vratna Glrina na tekstilno blago je znašala le 10-30% od vrednosti 
blaga , pač pa je režija poskočila cio 100% glede na ceno blaga. 
Odjemalci so često dolžili carino, cia je kriva za rako visoke cene 
tekstila. a analiza stroškov je kazala na to, da so vzroki drugje. Pri 
tekstilu je bilo vprašanje akutno zato. ker je obsegalo tretjino vsega 
jugoslovanskega uvoza v poprevr"l(nih letih prav tekstilno blago. 

Draginja je imela svoj izvor v podražitvi življenjskih potrebščin , 

preračunanih v zlato. Ekonomisti so trdili, cia je podražitev življenj
skih potrebščin povečala blaginjo kmetov in tako omogočita, da so 
se ti pričeli razdolževati. Vsi so up~lli. d,,1 bo podražitev trajala toliko 

')1 lhi<.lelll . .str. ) 1 sI, 
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časa, dokler ne bo Sovjetska zveza navezala normalnih trgovinskih 
odnosov z Evropo, tudi z jugoslavijo. Ker pa ruskega žita ni bilo, je 
draginja trajala še naprej. 

Jugoslova nska državna administracija je določila, da bo 20% ali 
1/ 5 dohodkov od carine šla za šolstvo, za dvig domače vojne indu
strije, za obnovo prometa in za organizacijo sil, ki vzdržujejo red in 
mir v državi. Od preostalih odstotkov je bil večji del namenjen urav
novešanju trgovskih, finančnih in valutn ih problemov. 

Vpliv carine na trgovinsko bilanco je v tem, da se more z dvigom 
carin preprečit i določen odstotek uvoza blaga in s tem zmanjšati 
količina denarja. V kraljevini SHS je bilo to potrebno zato, ker se je 
na ta način potrOŠila manjša vsota za nakup tujega blaga, po
sledično pa je to koristilo trgovinski bilanci. To je bilo potrebno 
zato, ker je že tako in tako šlo mnogo denarja v tujino: zaslužki tuj
cev /strokovnjakov in delavcev/ in tujega kapitala v trgovini, pol je
delstvu in industriji, privatna in službena potovanja Jugoslovanov v 
tujino itd. To je vse neugodno vplivalo na našo trgovinsko bilanco; 
cen ili so, da je bilo tega odtoka po prevratu za okoli 1 milijardo 
dinarjev. 

Izvozna carinska tarifa ima podoben ugoden vpliv na trgovinsko 
bilanco. Jugoslovanske izvozne carine datirajo v začetek leta 1919. 
Takrat je še manjkalo življenjskih potrebščin in surovin, pri vsem 
tem pa so Srbi te'iali, da je treba njihovo deželo čimprej obnoviti. 
Potreba je bila povsem umljiva in ji ni nihče nasprotoval. Kakšen je 
bil vpliv carine na to dogajanje? Po prevratu ni najprej nihče imel 
točnega pregleda nad tem, kolikšna je zaloga hrane v .Jugoslaviji. Ta
kratni dirigenti trgovinske politike so se takoj odločili, da se ne do
voli izvoz hrane, za katero so se intenzivno potegovali Avstrijci in 
Čehi. Prepoved je bila začasna. ko pa so bile info.macije o zalogi 
hrane in o izgledih nove želve popolnejše, so prešli na sistem indivi
dualnih dovoljenj, nato pa na precej n0l111alni sistem reguliranj<:l iz
voza s pomočJo carin. Konec letJ 1919 in začetek leta 1920 so l' 
Jugoslavij i trpeli veliko pomanjkanje industrijskega blaga, zlast i in
dustrijskih izdelkov, ki so bili potrebni našcmu gradbenišlvu. obnovi 
Srbije in poljedelstvu. S tem lllomentom je postala izvozml prepoved 
predIllel trgovinskih pogajanj. Dol.cJer je tr<ljalo veliko pomanjkanje 
življenjskih potrebščin v Avstriji in Češki, so izvozno carino plačcvali 
kupci v [eh dveh državah. Ko sta se ra pričeli obe tržišči polniti in se 
je možnost pbsiranj<1 jugoslova nskega blaga pričela krčiti, so \. 
določeni vLšini plačevali carine že tudi naši proizvajalci, dokler niso 
\. letu 1925 sploh sallli plačeva li vse izvozne carine. To je pomenilo 
za državo enak dohodek kot prej, ko so vso carino plačali tuji kupci, 
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za tiste jugoslovanske pokrajine pa , ki morajo uvažati prehranje
valne altikle, je to pomenilo pocenitev blaga, specialno za Srbijo po
cenitev nakupa živine za obnovo živinoreje. Omenjeno cenejše 
oskrbovanje pokrajin, ki so jim kratko rekli »pasivni kraji", izrazito 
pripada letom 1923, 1924, 1925. To je koristilo zlasti pasivnim po
trošniškim pokrajinam, na primer Sloveniji in Dalmaciji , ter slojem, 
ki so jih imenovali potrošniška družba. Z obnovitvijo živinoreje so v 
Srbiji zaključili leta 1923. Zaradi velikega odpora proizvajalcev živ
ljenjskih potrebščin do izvoznih cen so v glavnem le-te ukinili, 
obdržali so jih le še za izvoz peljadi, jajc, suhih sliv, vendar so bile 
precej znižane. Ministrstvo za finance je dolgo časa odlagala ukini
tev oziroma znižanje carin, ker je zagovaljalo svoj fiskalni interes, 
češ, poljedelci že tako plačujejo nizke davke in je prav, da to rekom
penzirajo s plačevanjem fiskalnih izvoznih carin. 

Rekli smo, da je bil jugoslovanski trgovinskopolitični položaj 
nadvse povoljen leta 1919 prav zaradi velikega povpraševanja tu
jine po jugoslovanskih življenjskih potrebščinah. Nato je pričela po
stajati situacija slabša in slabša. Vsi pa so se bali , tudi Jugoslavija, da 
bo prišla na svetovno tržišče tudi Sovjetska zveza. V tem primeru bi 
Jugoslavija ne bila več konkurenčna v Srednji Evropi. V že citiranih 
letih pa je dominirala, ker tudi nesovjelska svetovml konkurenca ni 
mogla v letih 1919-1921 hitro prodreti v Srednjo Evropo zaradi po
manjkanja pomorskih prevoznih sredstev in podraŽitve prometnih 
storitev. V letu 1924 je Jugoslavija izgubljala in izgubila tako rekoč 
absolutno prednost. Zaradi izključitve Sovjetske zveze iz svetovne 
trgovine je bila cena poljedelskih proizvodov in surovin ves čas re
lativno visoka. Jugoslovanski trgovinskopolitični položaj je bil torej 
direktno odvisen od vstopa Sovjetske zveze v normalni trgovinski 
promet. Ker srednja Evropa ni mogla izvažati svojega blaga v Sov
jetsko zveza, sta bili Avstrija in Češka zadovoljni z vsakršnim izvo
zom v.Jugoslavijo; tak položaj v obeh državah je Jugoslaviji seveda 
izdatno koristil. Če pa bi pričela Sovjetska zveza kupovati blago v 
Srednji Evropi v pred\'ojnih količinah , bi se položa j korenito spreme
nil. Srednja Evropa bi se obrnila proti vzhodu. bi tam poceni kupo
vala poljedelske proizvode in tja ugodno prodajala svoje industrijsko 
blago. - in Jugoslavija bi se znašla v zelo neugodnem položajuY2: 

Z nekaj sta tist ičnim i podatki moramo končno ilustrirati rezultat 
ca rinske politike, to je. ca rinske dohodke. Za naš namen smo zbrali 
podatke za leta od 1919 do vključno 1920. Iz podatkov vidimo, da 
je uvoz stalno naraščal - in to precej skokovito -, izvoz pa je rasel 

.!~ Ihidel1l . .sIr. .!J4 . 
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le do vključno leta 1923, potem pa padal. Padec od leta 1924 dalje 
pripisujemo rezultatu deflacijske politike. Tako je carinska služba 
kraljev ine SHS imela naslednje dohodke:" 

Leto Od uvoza din Od izvoza Skupaj 

1919 68,698.821 20,855.373 89.584194 
1920 160,08 1.203 165,439. 132 325,520.335 
1921 427.050496 172,315.933 599,366429 
1922 760,453.907 123,542.3 14 883,996.221 
1923 1.079,05 1.41 353,075.266 1.432,126.68 
1924 1150,40523 215 .5273 15 1365.93255 
1925 1.581,345.65 178,295 .955 1.759,650.61 
1926 1.656,488.14 47,659554 1.704,147.69 

Po tem letu so pričeli padati uvozni in skupni dohodki, izvozni 
pa že v letu 1924, kot smo že zapisali. Ob tej priložnosti moramo še 
spregovoriti nekaj malega o dohodkih državnih monopolov. Do
hodki od državnih monopolov so se v dinarjih gibali v naslednjih 
razmerjih: 

Cigaretni 
Leto Tobak Sol Petrolej Vžigalice papir 

1922 233,7 15.000 112,088.000 81,117.000 38,450.000 

1923 1375.336000 290,288 .000 90.611000 118.286.000 96, 156.000 

1924 1.597,292.000 298.561000 80.850000 138,608.000 128.237000 

1925 1653.607000 353,649.000 139.943000 145.581000 138.360000 

1926 1763.876.000 323.994.000 136.226000 145,595.000 145.972000 

Skupni dohodki monopola so se gibali takole: 

1922 465.370000 

1923 1970.677000 
1924 2243.547.000 
1925 243 11 40.000 
1926 251 5.663.000 

v splošnem so naraščali dohodki ocl tobaka vse do kri ze leta 
1930, enako od soli in vseh drugih artiklov, toda teh šte\"ilk tu ne bi 
več navajati. 

1.1 Kr:tljc\"ina Srhm", Hr\'a(()\' ln SlOVence,", Almanah. 2. zvezek 1924-192:5 Od \V 
111 Y. Zagreh 1924.- IV. del. Canne. st r. H9-103. 
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Dolgovi Kraljevine SHS 

Po evakuaciji kraljevine Srbije v prvi svetovni vojni, ko so seveda 
usahnili vsi viri državnih dohodkov, sta Anglija in Francija vzeli na 
svoje rame vzdrževanje srbske vojske. Po sporazumu v Londonu v 
juniju 1916 je srbska vlada prejemala stalno mesečno podporo v 
višini 9,000.000 francoskih frankov kot ava ns za pokritje ostalih 
državnih potreb. Poleg tega sta obe zavezniški velesili prevzeli nase 
plačevanje anuitet srbskih državnih posojil , kar je znaša lo okoli 
42,000.000 francoskih frankov letno. Po te m sporazumu je Srbija 
prejela od leta 1914 do leta 1919 od Francije in Anglije 781,324.036 
francoskih frankov . Ko so se vk ljučile v vojno še ZDA, je kraljevina 
Srbija dobila novega močneg<l zaveznika. Od tega zaveznika je Sr
bija prejela kot posojilo 12.000.000 dolarjev, kar je po kurzu I USA 
dolar - 5,18 d inarjev pomeni lo vsoto 62,160.000 dinarjev v zlatu. 

Kraljevino SHS so zavezniki za dobavljeni vojni material in za 
vzdrževanje vojske obre menili z vsoto 775,753.721,60 francoskih 
frankov in 9,681.532 funtov sterlingov, kar je znašalo po kurzu 
1 funt ste rling - 25,20 francoskih frankov kar 243,974.606 franco
skih frankov in 40 centov. Potemtakem je znašal celotni dolg, 
lIstvatien med prvo svetovno vojno, v gotovini 843,484.036 fran
kov, v natu ri pa 1.01 9,727.828 francoskih frankov. Neposredno po 
prevratu ni kraljevina SHS p lačala nobenih obresti in nekaj let niso 
reševa li vprašanja, če se bodo ti vojn i dolgovi sploh kdaj plačali. 
Vendar so bili knjiženi , ne pa zbrisani. 

Prva skrb srbske vlade, ko se je vrnila v Beograd, je b ila seveda 
popolnoma razulllljiv€l ; pomagati izčrp.memu prebivalstvu. V ta na
men se je vlada obrnila na Združene države Amerike po pomoč in 
od njih prejela avans 15,000.000 dolarjev, s čimer je potem vlada 
plačevala pOŠiljke hrane iz Arnerike. Ker pa so morale biti zadovo
ljene šc dtlJge potrebe države, domači h sredstev pa za to ni bilo. se 
jc beograjska vlada spet obrn ila na Francijo in od nje prejeL! posojilo 
100,000.000 frankov v obliki kred ita pri francoski banki. To posojilo 
so uporabili izključno 2<1 osnovo banko\'cev Narodne banke kralje
vine SIIS, ki jih je ta izdala državi za pokritje d ržavn ih izcb tkov. 

Misleč na pokritje državnih izdatkov v notranjosti pa vlada ni 
smela pozabiti na reguliranje državnih obveznosti v tujini. Zalo je 
skle nila 9. januarja 1920 dogovor o posojilu 50,000.000 frankov Z 

vladamCl Francije in Anglije. To posojilo je sl užilo predvsem za iz
plačilo kuponov za naša domača drž~l vna posoj ila. Končno jc Jugo
slavi ja dobila kredit 25,000.000 dolarjev od vlade ZDA za odkup 
ameriškega materiala , ki je bil deponira n v FranCij i. 
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Ker so iz dneva v dan rasle državne potrebe, z njimi pa državni iz
datki, za pokritje le-teh pa niso mogli takoj najti kritja v rednih 
budžetskih dohodkih, se je moral minister za finance često zateči k 
Narodni banki SHS, da bi v kreditih, ki jih je imel pri njej na voljo, 
iskal pokritje državnih izdatkov. Ta posojila so na dan 31. decembra 
1922 dosegla okroglo vsoto 3.000,000.000 dinariev. Kot posebno 
obliko posojila moramo tu omeniti tudi tistih 20% od kronskih ban
kovcev, ki jih je pridržala država ob žigosanju oziroma markiranju 
od upnikov l od lastnikov kroni , pa jih je potrošila za razne državne 
potrebe. Po členu 22 finančnega zakona za to leto se je pridržanih 
20% spremenilo v stalne državne obveznice z 1 % obresti. 

Ko je zamenjavala novčan ice Avstro-ogrske banke, se je kralje
vi na SHS zadolžila pri Narodni banki, ki je opravila to operacijo na 
račun države, v višini 1.140,000.000 dinarjev. Kot osnova za vračilo 
dolga so služila določena državna imetja v isti vrednosti, dohodek 
od njih pa je služil za sukcesivno odplačevanje dolga. Ta dolg se je 
tudi resnično zmanjševal vsako leto. 

Investicijsko posojilo iz leta 1921. Tega leta je vzela država 
veliko 7-odstotno investicijsko posojilo v višini 500,000.000 din. 
Posojilo je bilo namenjeno popravilom, dopolnilom in razširjenju 
železniškega prometa , dvigu železniškega prometa, gradnji že
lezniški h prog in izgradnji pristanišč. To je bilo notranje državno 
posojilo, ki je bilo državi dano na posredovanje Sindikata denarnih 
zavodov kraljevine SHS. Posojilo se je moralo amortizirati v 
teku 50 let; amortizacija se je pričela štiri leta pozneje I podrobneje 
glej Uredbo o 7-odstotnem investicijskem posojilu v Službenih 
novinah kr. SHS z dne JO. avgusta 1921 , št. 176/. Istega leta je bil 
izdan naČI1 zakona O pooblasri lu glede sk lenitve državnega poso
jila, ki se glasi: 

,, ]. Poobla§{a se minisler ZCI ji'nCfnce, da more za potrebe pro
metllih il7uestic~i za kriUe državnih obnov v tl~iini il1 iZfJlc/(_~ilo 

državnega dolga Narodni banki kr. SHS skleniti LJ II~ii17i posojilo lJ 

ejeklivl7ell1 iZ170Slf do 500. 000.000 z/alih Fal7kov ali dmge z/ate 
monele iste vrednosti po Iržnih razmerah. 

2. Minister za finance je pooblaščen. da za osnovo tega posojila 
da \Tednos( investicij iz tega posojila ali presežek v zalog danih 1l10-

nopolnih dohodkov ali novih monopolnih dohodkov. 
3. Emisijski kurz in obresti posojila se bodo določili po stanju 

zlatega demi rja v trenu lku sklepanja. Dogovor bo polnoveljaven. 
ko ga odobri skupščina. 

4. Ta zakon bo priče/ue/Ic/fi. ko ga bo podpisa/ krat; in ko se bo 
objavil v Službenih nouillah.-
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4-odstotno posojilo za fillallčllo likvidacijo agrarnih od-
1l0S0V v Bosni in Hercegovilli. Na temelju čl. 21 Uredbe o fin. 
likvidaciji teh agrarnih odnosov je minister za finance izdal obvez
nice tega posojila v nominalnem iznosu 130,000.000 din. Rok traja
nja posojila je bil 50 let in je prinašal 4-odstotne dekursivne obresti, 
pričenši s 1. majem 1922. Žrebanje obveznic je bilo vsako leto 2. ja
nuarja v generalni direkciji državnih dolgov. 

ZUllanje državllo posojilo v zlatu iz leta 1922 v viš;
ni 100,000.000 dolarjev. Nominalni iznos l. emisije v višini 
25 ,000.000 dolarjev, od katerih je bilo 15,000 .000 namenjenih 
splošnim potrebam vlade SHS, 10,000.000 dolarjev, ki so bili prejeti 
v maju, pa je bilo namenjenih izgradnji železnic, pristanišč in njiho
vih pritiklin,94 

Teh številk seveda nismo navajali zaradi številk samih, ker bi to 
imelo le stranski pomen. Glavni pomen je v tem, qa pokažemo, kako 
je bil državni proračun obremenjen z vračanjem zunanjih ali notranjih 
posojil oziroma z vračanjem obresti in anuitet od njih. Del odplačeva
nja dolgov je padel tudi na industrijo in njene proizvode, se pravi, na 
čisti dohodek poslovanja , na davek od proizvodnje, celo na davek od 
davka. Res je, da je industrija zaradi tega podražila svoje proizvode in s 
tem prevrgla del odplačevanja davkov na potrošnike, tocla konku
renčni boj ji je preprečeval , da bi s podražitvijo pretiravala. Zaradi tega 
se je industrija iste panoge pričela združevati v kartele. Ko je bila kalte
!irana večina tovarn ali celo vse tovalne, so cene redno poskočile. 
Toda tudi kartelirane cene niso mogle biti pretirano visoke, ker bi tako 
tuja industrija laže vdirala v državo in tu prodajala ceneje. Carinska po
litika pa ni mogla in tudi ni hotela v nedogled ščititi domače industrije, 
ker je morala misliti tudi na kupno moč domačega prebivalstva Ys 

Najbrž vseeno ne bo odveč, če ponovimo domače in tuje dol
gove kraljevine SHS. Gre za pregled in višino obremenitev. Videli 
bomo, da je morala nova država plačevati še stare predvojne dol
gove , zlasti težki so bili dolgovi, ustvarjeni med prvo svetovno 
vojno. Številke, ki jih bomo navedli v tej razpredeln ici, se nekoliko 
razlikUjejO od prejšnjih lako po nazivih kot po vsotah. toda ker 
imajo uradni pomen / objavilo jih je finančno ministrstvo dne 1. ju
li ja 1932/, smo jih obdržali take, kot so:" 

'j, Ibiuem. f)rža\"lli uolgm·i. str JK2 sI. 
·1'0 Sal·iL'. na\ ·. delo. str. 5 sI. 
'J':' Kritične r:tZpr;l\·e o dolgOvih Kraljel·ine SHS še nimamo. I·saj ne take. ki hi hila 

grajena na I·jrih. (Un.:dniškl opazkI - l· letu 1991 je izšlo delo Gordane Gnaj
tm·iC. Stari državni uugO\·i. Prilog eKo[1oll1skoj i političknj istoriji Srhije i Jugosb
I·ije [1-)(,2-1941 Beograd : Ekonomski institut in.Jugoslovenski pregled ) 
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A - Zunanji dolgovi 

Ime dolga in leto nasta nka 

2% srbsko premiisko posojilo 1881 

Srbsko posojilo 1888 
4 % unificirano posojilo 1895 

5 % zlato posojilo 1902 

4,5% zJalO posojilo 1906 

4,5% zlato posojilo 1909 

5% zlato posojilo 1913 
4.5% Z<lstavnice 1910 Državne hipotekarne 
banke 

4,5% komunalne ohligacije 1911 Državne 
hi potekarne banke 

Srečke s rbskega Rdetega križa 

5 % posojilo kraljevine Črne gore 1909 

6% posojilo k raljevine Črne gore 1913 

Vojni dolg Združenim državam Amerike 

Vojni dolg Veliki Britaniii 

Reliefni dolg Angliji 

Vojni dolg Franciji 

Anuitetni prebitki iz Da"'es-P!an<l 

Družha J\'stro-ogrskih drž<l\'nih železnic 

Caisse-CoJ1lJ1lune dolg 

Dolg Centralni banki čeških hranilnic Prag:1 

8 % in 7 % zun<lI1je posojilo 1922 

7,5% z.lkbdni listi Z .. I odkup železnic 

5% po,ojilo 1924 I fr. fr. 300.000.0001 

6.15 % monopolno posojilo 1918 
7% stahilizacijsko posoji lo 193 1 

Dolg 2<1 odkup Južne železnice 

Dolg Z,I odkup n,lpr,I\' Južne železnice 

Dolg za odkup stranskih železnic 

Valuta Vsota 

fr. fr. 8.065000 
fr. fr. 7,750.000 

funt. slerl. 20.000 

fr. fr. 53,334.000 

fr. zIm. 172,699.500 
din 25,500.000 

fr. zlat. 26,107.500 
fr. zlal. 44,026.500 
fr. zlat. 59,768.500 

fr. fr. 30, 175.000 

din 2,500.000 
fr. ziat, 142,675.500 

fr. zlat. 14.456.500 

fr. zlat. 15,101.000 
fr. zlat. 10,990.000 

funt. sler!. 193500 
fr. fr. 5,178.464 

dol<lrjev 61,625.000 

funt. Sled. 31,750.000 
funt. sleri. 2.495.024 

fr. fr. 1.005.893.517 
RM 156,593.343 

fr. fr. 5.671918 
fr. zlat. 273.951000 

din 1,805.392 
dolarje\' 44.6 15000 

fr. fr. 44.991A74 
fr. fr. 268.170.941 

dohlrje \" 22 .000.000 
fr. fr. 1.015.159.000 

fr. zlat. 203.300.000 

fI'. zLu. 11 0.079 
fr. zla 1. 20.140976 
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B - Notranji dolgovi 

ime dolga Va luta Vsota 

7% investicijsko posojilo 1921 din 489,360.000 
4 % ::lgrarne ohligacije 1921 din 119.780.000 

3,5 % vojna škoda din 4.514 .975.000 
6% hegluške obveznice 1. in II. emisije din 346.200.000 

Proračuni Kraljevine SHS 

Zakon o državnem računovodstvu so v glavnem prevzeli iz stare kr. 
Srbije ter ga raztegni li za vso kraljevino 51-1 5. Veljali so torej predpisi 
zakona o državnem računovodstvu z dne 6. marca 1910 S spre
membami in dopolnitvami ter dodatki z dne 27. junija 1921, 22. ju
lija 1922 in 31. julija 1922 ter predpisi poznejših finančnih zakonov. 
Proračun je moral računsko registrirati stanje državnih potreb in 
državnega aparata v tistem sestavu , v katerem je faklično obstajal 
po pozitivni zakonodaji . Proračunsko leto je trajalo v .Jugoslaviji od 
1. aprila tekočega leta do 31. marca naslednjega leta . Evolucija ju
goslovanskega proračuna je zelo interesantna in je seveda tesno ve
zana na gibanje vrednosti dimllja 97 Budžet izdatkov je znašal po 
suponir;;njih / predvideva nj ih/: 

1919/20 1.558.224.130 din 

1920/21 3.994,356.543 din 

1922/ 23 skupaj z nakladnimi in izrednimi kredili 8.134.597.431 din 

1923/ 24 predlog 10.344.000.000 din 

1924/ 25 predlog 10.405.000.000 din 

Zaradi preglednosti so za ] 919/20 in 1920/ 21 krone r"člmane v 
relaciji 1 : 4. Vse do 1922/ 23 so bila prekoračenja kredita redni pojav. 

V proračunu za leto 1922/ 23 so del izdatkov prevrgli n" S-od
stotno dolarsko posojilo. d"lje p" niso Z" nekatere izdatke predvideli 
nobenega kredita, Torej niso bili izdatki iz obeh stavkov nič drugega 
kOl maskiran i deficit proračuna za leto "] 922/ 23, Za proračunsko iew 
1923/ 24 so pa tak postopek končno zavrnili. Da se je pror"čun za 
1923/ 24 poveč" l , so trije vzroki: p"dec kupne moči in borzne vred-

'r Kr:llje\ 'ina Srhm', HIYa(O\' in S]o\'(:ntT\', A]m:lnah 2, z\'ezek 1914-1925, Odi\' 
in \', Zagreh 1924.-I\" deL [)rž:l\'ni hudželi. str. 10')-117. Podatke Z;l hudi,ele 
do lela 1924 je n:ljti tlldi \. fas <::ikl ih ~L 2. 3. 4 \. :\.'1. Minislrsln) Z:l tr~O\'in(l in 
industrijO. 
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nosti dinarja; težnja l da se državne potrebe zadovoljijo v čim $lrSl 
meri; povečana dejavnost državnih podjetij (železnic, pošte, tele
grafa in telefona, gozdarskih, rudarskih in poljedelskih eksploatacij). 

Izdatki so rasli zelo hitro in dohodki so bili vse do konca 1922 
nezadostni za kritje izdatkov. Šele takrat' je prišlo do uravnoteženja 
državnih dohodkov in izdatkov. Izdatki so rasli seveda še naprej, 
toda krivulja se je že približevala horizontali. Vrednost dinarja se je 
namreč ustaljevala in končno ustalila. 

Dne 18. novembra 1922 je tedanji finančni minister dr. Kosta 
Kumanudi predložil narodni skupščini predlog proračuna za 
proraču nsko leto 1923/ 24. Ta predlog je izkazoval v izdatkih 
8.934 ,611.029,50 din, dohodkov pa 8.935,426.819,50, torej suficita 
815.790 din. Niso pa v ta proOdčun zajeti trije aneksi / drž. posestvo 
Belje) posestvo Topolovac1 Državna hipotekarna banka!' Tega 
predloga skupščina ni mogla obravnavati l ker je prišlo medtem 
do spremembe vlade. Tako ta proračun ni bil objavljen. Namesto 
njega so vladi odobrili devet dvanajstin, da bi se spremenilo 
proračunsko leto. Predlog proračuna za 1923/ 24 , ki ga je že pretre
sel finančni odbor, jc postal ob potrebn ih korekturah proračunski 
predlog za naslednje leto, 1924/ 25. Po tem predlogu bi se začelo 
proračunsko leto 1. aprila tekočega leta, končalo pa 31. marca na
slednjega leta. Ta premik proračunskega leta so tako s teoretičnega 
kot praktičnega stališča pozdravili, a le s pogojem, da bi bilo takšno 
proračunsko leto stalno in da bi bili sprejeti proračuni pravočasno; 
na ta način bi se izogibali proračunskim dvamljslinam. 

Novi minister za finance dr. Milan Stojadinovic je znamo predelal 
predlog proračuna za 1923/ 24 in ga predložil narodni skupščini 23. 
julija 1923. Novi predlog ni imel nobenih aneksov in je v splošni re
kapitulaciji pokazal vse dohodke in izdatke v bruto vsotah. Dohodki 
in izdmki so bili v popolnem ravnovesju v višini 10.344,000.000 din" 
Drugi predlog je bil torej večji za 11 ,03 % od pivega predloga. Med 
izdatki so fungirala nekatera ministrst\"a l kot sledi: 

Ivlinistrs(,"o Z<I promet 2.066.690.000 din 19.98% 

!'·.ilinistrst'"o za ,"ojsko in morn;Hi<.:o 2.039.001.416 din 19.71% 

]\'linistrs(,'O Z,] finance 1.494.615.664 din 14.45 % 

Vrhovna driavna uprava" 984.156.221 din 9.52% 

t\ linistrst'"o Z<I prOS,"elO 542.647.307 din 5.24% 

493.096.44 1 din 4.77% 

• Pod geslom VrhO\"ll<1 drž"I'"I1<1 upr."," .. se krijejo stroški za realizacija zako
n<l o ll1"<ldnikih in ostalih uslužlx:nt.:ih. 
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Vsa druga ministrstva so bila precej pod okroglih 5 odstotkov; 
najmanjši so bili proračuni tkim ... manj aktualnih" postavk, na pri
mer: ministrstvo za vere 1 %, ministrstvo za trgovino in industrijo 
0,78%, ministrstvo za agrarna reformo 0,71 %. 

Pri dohodkih so v skupini splošnih dohodkov navedli, 

Monopoti 2.235,850.000 din 21,61 % 

Prometne ustanove 2.086,690.000 din 20,17% 

Carina in carinske takse 1.689,000.000 din 16,33 % 

Trošarina in takse 1.406,000.000 din 13,60 % 

Vsi ostali dohodki so bili skrajno nizki, na primer izredni prirez 
na neposredni davek 5,80%, davek na poslovni promet 2,42 %, 
državna posestva 1,70 % itd. V skupini specialnih dohodkov so bile 
tri postavke, 

Državno gospodarstvo 1.103,471.634 din 10,67 % 

Davki 650,834.407 din 6,29 % 

Razni dohodki 60,079.669 din 0,58 % 

Delovanje uradne statistike v Kraljevini SHS 

Splošna državna statistika je nastala po zedinjenju iz treh starejših 
podobnih uradov. Ti so bili: Uprava državne statistike za kraljevino 
Srbijo v Beogradu; Kraljevski zemaljski statist ični urad v Zagrebu; 
Statistični oddelek deželne vlade za Bosno in Hercegovino. Vosta
lih pokrajinah / Slovenija, Dalmacija itd J ni bilo posebnih deželnih 
statističnih uradov. V Avstriji je bila vsa služba od leta 1863 centrali
zirana v Statistični centralni komisiji na Dunaju ) na Ogrskem pa od 
leta 1871 v Kraljevskem ogrskem statističnem centralnem uradu v 
Budimpešti.,)H 

Smotrno statistično delo se je začelo v Srbiji z ustanovitvijo poseb
nega statističnega oddelka pri finančnem ministrstvu dne 3l. avgusta 
1864, ki je opravljal statistične posle za vse panoge javne uprave . 
Statistično elelo se je zbolJšalo s tem, ko so ustanovili leta 1891 
Upravo zvanične statistike . Dne 15 januarja 1901 je Srbija sprejela 
zakon , s katerim so utemeljili samostojni statistični urad z imenom 

~~ I{ud o)f Andrejka. f)oneski k zgodO\'ini uradne statistike \' Jugosla\'iji . Beograd 
19.37 / Pon:ltis iz .'l)užheneg:1 glasnika i\liniSLr.<;l\·a notranlih del 1937. Š1 7 in XI
v celOIi . 
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Uprava državne statistike za kraljevino Srbijo; deloval je pri ministr
stvu narodnega gospodarstva. Uprava zvanične statistike je izdajala 
"Državopis Srbije., ki je kot nekakšen statistično-ekonomski vestnik 
izhajal od 1860 do 1894, dalje tudi Statistiko kraljevine Srbije. 

Glede Hrvaške so posli Statistične centralne komisije na Dunaju 
prešli po uvedbi dualizma na statistični oddelek ogrskega ministr
stva za kmetijstvo, obrt in trgovino, leta 1874 pa na samostojni 
Ogrski statistični državni urad v Budimpešti , ki so ga leta 1897 reor
ganizirali in je dobil naslov Ogrski kraljevski st atistični centralni 
urad. H,vatski sabor je 18. februarja 1875 osnoval samostojni stati
stični Urad za zemaljsko statistiko v kraljevini I-hvatski in Slavoniji. 
Med drugim je izda l Statistiko veresijskih zavoda od 1847 do 1877, 
potem Rudarsko produkcijo 1874-1881, končno Ratarsko produk
cijo 1885-1895. Izšlo je še nekaj drugih del, ki bi jih tu ne citirali 
več. Naslov zavoda so 16. februa'ia 1895 spremenili v Kraljevski ze
maljski statistični ured u Zagrebu. Tudi ta je publiCiral več knjig. 

V Bosni in Hercegovini so osnova li poseben sta tistični odsek v 
okrilju bosensko-hercegovske deželne vlade dne 14. decembra 
1893; izdal je nekaj knjig iz svojega področja. 

Po zedinjenju 1. decembra 1918 je bilo treba seveda statistično 
delo postaviti na novo, širšo osnovo. Stara srbska Uprava državne 
statistike v Beogradu se je leta 1919 preimenovala v DirekCijo 
državne statistike, in prešla v resor novo ustanovljenega ministrstva 
za socialno politiko. Vsi predpisi sta re Uprave državne statistike so 
velja li še po zedinjenju in potem ves čas kraljeVine JugoslaVije, tudi 
po letu 1929, ko so Direkcijo državne statistike ra zširili in ji dali pri
merno ime Splošna državna statistika. DirekCijo državne statistike 
so junija 1919 prenesli, kot že vemo, v resor ministrstva za socialno 
politiko, leta 1929 pa v predsedstvo ministrskega sveta. Z zakonom 
z dne 3. decembra 1931 je statistično delo prešlo v minist rstvo za 
notranje zadeve. Tu je ostalo vse do okupacije. 

Po zedinjenju je janua 'ia 1919 ustanovila Deželna vlada za Slo
\"enijo poseben statist ični odsek v okviru poverjen ištva za socialno 
politiko. Ta odsek je samostojno izpeljal- čeprav po navodilih stati
stične direkcije \' Beogradu - ljudsko štetje v Sloveniji na d::li1 31. ja
nU~l1ia 1921. Statisti čni odsek za Bosno in Hercegovino so leta 1922 
preimenoval i v Statisti čni urad v Sarajevu. Zemaljski stati stičn i ured v 
Zagrebu je po zedinjenju doživel manjše spremembe. Pomembno je 
bilo dejstvo. cl" so vse lri deželne stat istične službe službe ukinili , in 
sicer 3. decembra 1924. Po tem daturnu je Beograd za hteval ves po
pisni prematerial iz Slovenije iz leta 192] zase. Tu pa so ga leta 1928 
- menda zaradi pomanjkanja arhivskih prostorov - prodali in uničili. 
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Prva težja naloga, ki jo je morala rešiti Direkcija državne statistike, 
je bila izvedba prvega ljudskega štetja na dan 3l. janu,uja 1921. 
Začasne izsledke tega ljudskega štetja je Direkcija objavila leta 1924 
v knjigi Predhodni rezultati popisa stanovništva v kraljevini Srba, Hr
vata i Slovenaca 3l. januarja 1921. V vsej dobi delovanja je omenjena 
direkcija objavila samo dve publikaciji. Splošna državna statistika je 
izpeljala popis prebivalstva na dan 31. marca 1931. 

Kot smo pri tej splošni statistiki opazili po prevratu centraliza
cijo, tako se je v drugih področjih počasi uveljavila dekoncentracija. 
Vsako ministrstvo si je naInreč oSl1ovalo svojo lastno statistično 

službo; od 13 resornih ministrstev je imelo 9 ministrstev svoje po
sebne statistične odseke in referate. Tako niso vse do okupaCije v 
Jugoslaviji vodili splošne gospodarske statistike na enem samem 
mestu. V ministrstvu za trgovino in industrijo je oddelek za indu
strijo in obrt vpeljal statistiko industrije sredi leta 1936 na temelju 
popisa industrije, ki ga je tri leta prej pripravila Inšpekcija državne 
obrambe / Inspekcija zemaljske odbrane/'9') 

Vedeti pa moramo, da v priscojnost ministrstva za trgovino in in
dustrijo niso spadala podjetja, ki so delala na osnovi rudarskih za
konov, in tista podjetja, ki so spadala v resor ministrstva za pr01net 
in v resor ministrstva za vojsko in mornarico. Pojem industrije je 
opredeljeval paragraf 32 zakona o obl1ih z dne 5. novembra 1931. 
Toda to je bila pravna opredelitev, medtem ko je citiram Inšpekcija 
popisala faktično stanje industrije. Zakon o obrtih je banom dovo
ljeval, da so predpisali preciznejše definiCije o industrijskih /fa
briških/ obratih za svoje področje. Razen nekaj izjem bani niso 
izkoristili SVOjih pooblastil in zato je ostal pojem industrije zelo neo
predeljen. Statistična služba je predpisala svojo definicijo industrije 
/ prim. Navodilo za zbiranje statističnih podatkov o industriji z dne 
29. julija 1938, Službene novine št. 182-LVIII/. 

Pomanjkanje industrijske statistike so čutili voditelji industrijske 
politike, gospodarske organizacije in gospodarstvo sploh. Tudi 
sami industrijci so na neki konferenci v novembru 1931 prosili 
vlado, naj organizira statistiko industri je, ker je država edino spo
sobna, da s svojim aparatom zbere in obdela statistične podatke po 
načelih statislične vede . Prav v tem času so objavili zakon o 
obrambi države I Zakon azemaijskoj odbrani/. ki je predvidel siste
matično pripravo industrije za mobilizacijo in vojno stanje. 

'N Statistik;! industrije kralje\·ine .!ug()s!a\·ije sa ;!dresarom industriskill predlIzeca 
Beograd. februarja 1941. !zcbnje ministrst\·;! trgO\·ine i industrije. V u\·odnih pri
POll1h,lh I stI". 7- H puhlikacija/ je podan kratek historiat te st;Uislike. 
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Pripravljalna dela prek Inšpekcije so se začela že leta 1931, 
končala pa leta 1933. Podatke so prek vprašalnih pol zbirali v teku 
let 1934 in 1935. Sredi leta 1936 so predali ministrstvu za trgovino in 
industrijo v obdelavo okoli 4500 zbranih dosjejev. To ministrstvo je 
izdelalo v teku leta 1938 industrijsk i kataster in ga 1939 dopolnilo. 
Na tej osnovi sta potem izšli dve temeljni deli. PIVO delo ima naslov 
Statistika industrije kraljevine jugoslavije S3 adresarom industriskih 
preduzeca (Beograd 1941. Izdanje ministrstva trgovine i industrije, 
189 stranj) , drugo delo pa Stevan N. Kukoleča, Industrijajugoslavije 
1918-1938 (Beograd 1941. Balkanska štampa, 537 stranj). Izdaja 
ministrstva ima pripombo v uvodnih besedah, da zajema statistika 
samo tovarniško proizvodnjo - brez rudarstva in obltništva. 10

() 

Opazili pa smo, da potrebuje zgodovinar industrializacije za svoje 
delo drugačne kriterije od tistih, ki so si jih izoblikovali poklicni ali 
napol poklicni statistiki. V ilustracijo naj navedemo nekaj naj
tipičnejših primerov: ena sallla firma ali podjetje je moglo imeti dva 
obrata, dve tovarni, na primer opekarni. Kot zgodovinarji smo se v 
takih primerih opredelili za eno samo proizvajaino enoto, v tem pri
meru torej za podjetje, sestavljeno iz dveh proizvajalnih polovic. 
Mnogo industrij smo po pregledu investiranega kapitala, po številu 
delavcev, po številu strojev in njihovi moči uvrstili v močnejšo obrt, 
v industrijsko obrt, ne pa v industrija, na primer industrija ke
ramičnih ploščic, pečniC za peči in podobno; nekaj takega je tudi ~in
dustrija" gradbenih elementov in gradbenega materiala, na primer 
apnenice, prOizvodnja izdelkov iz prednapetega betona, na primer 
večje opeke iz betona; sem spada velik del kamnoseške -industrije-, 
ki ni drugega kal kamnoseštvo na manufakturni osnovi. Primerno 
dolga vrsta rudnikov, tud i premogovnikov, g ledana z očali strožjeg:J 
kriterija. zgolj kopanje na zastareli manufakturni naČin , to skupino 
sest~lvljajo tudi granitolomi, kamnolomi itd. 

Na temelju takega kriterija smo že pred leti sestavili krajšo raz
pravo in ji priložili razpredelnico, vse skupaj pa naslovili z naslovom 
"Razvoj industrije v Slovenij i med obema vojnama". Pozneje smo se 
prepričali , da nismo izbrali najboljšega kriterija in da bo treba nalogo 
ponoviti. Ponovili tako. da bo treba pregledati vse vpise firm in toza
devne sodnc knjige. jih spopolniti s podacki Zbo111ice za trgovino. 
obil in industrijo tcr z dolgo vrsto publiciranih člankov rako po časni
kih kot po raznih d rugih publikacijah , pregledati njihove arhive, koli-

1').) o p cit. in ..... tt! \·;m !\I KlIKoiei'a . Industrija .Iugos!;l\·qe 191H- 193H. [kograd . ja
nuar 19-1 [ Izdab -lktlk:tnsb štampa-o Prohlelll:uika tt! statistike je ohdelan:1 na 
:-.lr. 1-.32 

173 



kor so ohranjeni - in tako dalje. S tem delom smo sicer pričeli ) toda 
spoznali smo, da bo potrebnega precej več časa od tistega, s katerim 
smo plvotno računali. Prepričali smo se) da je to pravzaprav naloga 
zase) ne pa samo sestavni del določene razprave. 

Razpredelnica, ki jo tu ponovimo, priča o številčnem porastu 
obratov in služi kot povzetek vse citirane razprave Isestavljena je 
po našem kriteriju o industrijskih obratih/ lOl 

Leto A B C D E F G H 1 J Vsota 

1918 28 31 25 11 25 80 19 44 9 3 )--
-1) 

1919 2 2 2 9 
1920 2 2 3 2 2 2 3 1 18 
1921 2 2 3 2 11 
1922 3 1 7 1 2 1 18 
1923 2 3 10 2 2 4 4 28 
1924 1 2 2 3 1 10 
1925 3 3 1 7 
1926 3 4 3 2 2 1 15 
1927 3 7 1 12 
1928 4 2 6 3 19 
1929 2 8 1 1 14 
1930 3 2 2 3 11 
1931 2 1 2 3 1 10 
1932 2 7 1 1 12 
1933 Il 2 2 16 
1934 4 2 2 9 
1935 2 1 2 6 
1936 6 7 
1937 2 2 2 2 9 
1938 2 2 8 
1939 2 4 
SkUp8j 2 29 23 92 20 30 20 27 8 2 253 
Lik,'. 2 1 5 
Ostalo 2 28 21 92 20 30 70 )6 7 7 248 
Vsota 30 59 46 103 45 ilO 39 ;0 16 5 523 
A - r~udarst\·o F - Lesn<l industrija 
B - Železarska industrija G - Prehra lllbena industrija 
C - Kemična industrija H - Gradb<.:na industrija 
D - Tekstilna industrija [ - Papirna industrija 
E - Usnja rska industrija J - Steklarska industrija 

101 Jože Šorn. Raz\'o j industrije v :-;lnveniji med obema vojnama, Kronik;!. časopis 
Z:I slovensko kraje\'no zgodovino VIl. l. juhljana [959. str 10--22. 
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Razpredelnica nam pove, da je poprevratna ekspanzija, temelječa 
na splošni konjunh.1:uri in seveda na inflaciji, dosegla svoj vrh prav v 
letu 1923, potem pa je močno uplahnela. To pomeni, da so se pri
mema industrializirale tudi že druge pokrajine kraljevine SHS in da je 
postal dinar bolj redka doblina v primeri z jugokrono in poznejšim 
inflacijskim dinaljem. Dalje seveda vidimo, d'l se je zgolj število tavam 
med leti 1919 in 1939 skoraj podvojilo, da pa je bil tempo industliali
zacije v prvem desetletju močnejši kot pa v drugem desetletju. Pii 
vsem tem moramo dodati, da upošteva razpredelnica samo novo zgra
jene tovalne; raz.5iritve in modemizacije starih tovarn ter dozidave 
novih objektov k starim ne zaznava nobena statistika, rudi naša ne. 

Ne z namenom, da pojasnimo problem porasta industrije ozi
roma industrijsk ih obratov / rovarn/, ampak z namenom, da spoz
namo bistvene razlike med posameznimi stat ističnimi deli, bomo v 
naslednjem reproducirali iz Statistike industrije v izdaji ministrstva 
za trgovino in industrijo tabelo št. 34, ki izkazuje tovarne, kapital, 
delovna mesta in pogon v Slovenji med obema vojnama: L02 

Lt.:to Število tovarn K::lpital v 000 din Delovna L1lt:sta Pogon v KM 

19 19 18 22.297 1.445 1.840 
1920 43 89490 2243 6.569 
1921 40 61.724 3.773 2.206 
1922 32 59.386 2.777 2655 
1923 31 220.886 3. 251 52.296 
1924 16 29.667 6-7 1- 920 
1925 24 19443 1.211 1.099 
1926 19 68245 3 152 4195 
1927 20 22283 642 632 
1928 21 67.272 5.135 2.4 18 
1929 25 23374 948 1.005 
1930 18 15521 602 1.010 
1931 22 36.085 722 1.695 
1932 12 23.387 2.846 1.099 
1933 18 14.225 836 719 
1934 17 1 1. 563 820 645 
1935 8 6 734 99 171 
1936 9 4235 28 1 387 
1937 7 241 3 261 lJ4 
1938 3 
Skupaj 403 797.830 31.716 81675 

lil! Statistika industrije kralje\·inc;: .l ugo.slavije. :-otL 64-65. 
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Brez posebnega preračunavanja vidimo, da je pojem ~tovarne~ v 
tej razpredelnici zelo raztegljiv in težko opredeljiv. Tako je leta 1919 
nastalo v Sloveniji 18 novih "tovarn~, od katerih je vsaka imela 
približno 80 delavcev in 100 KM ; leta 1924 naj bi nastalo 16 novih 
tovarn, od katerih je vsaka povprečno imela 42 delavcev in nekaj 
več kot 50 KM instaliranih strojnih moči. IZjemoma naj se ozremo 
na leto 1935 , ko je 8 novih tovarn imelo skoraj sto delavcev, vsaka 
tovarna torej povprečno po 12 delavcev in 21 KM strojnih moči. 

Jasno je, da je taka statistika za zgodovinarja neuporabna. Treba 
bo potemtakem res na podlagi virov izdelati nove tabele in vanje 
vnesti take rubrike, ki jih gospodarski zgodovinar potrebuje kot 
resnične pokazatelje določenega gibanja oziroma nihanja. Kajti če 
smo iz zgornjih preračunavanj spoznali, kako kriterij tovarn niha, 
potem je jasno, da moramo močno dvomiti o moči številk, ki so 
vnesene v rubriko "Kapital v tisoč dinarjih«, 

Kriterij statistike, ki jo je sestavila ministrstvo, je tudi sicer zani
miv. Med industrijo šteje električne centrale Ibodisi tennocentrale 
bodisi hidrocentralel, pri industriji papirja našteva tudi tiskarne in 
zato ne loči med papirniško in grafično industrijo, pri ekstraktivni 
industriji in industriji vezivnega materiala gre v bistvu za rudnike 
vseh vrst pa cementarne in apnen ice; ne razloži povsem točno, 
kakšna je razlika med pre hranjevalno in poljedelsko industrijo. 

Če bi k delu pritegnili še Kukolečevo statistično delo Industrija 
Jugoslavije 1918- 1938, bi zašli v še večje težave. Kukoleča namreč 
ločeno obravnava prehrambeno industrija in industrijo alkoholnih 
ter brezalkoholnih pijač, pozna rubriko proizvodnja konfekcije in 
industrija tobaka, pa seveda rubriko električne centrale l in ne dela 
razlik med majhnimi zad ružnimi e lektrarnami in velikimi, kot so 
Fala, Završnica itd., ter med fabriškin1i kaloričnimi centralami!' 

Dovolili si bomo .samo še eno primerjavo med našo razpredel
nico, ki srno jo že navedli, in razpredelnico iz statistike min istrstva 
za trgovino in industrijo. Mi smo ugotovili, da je prevrat dočakalo 
na Slovenskem 275 tovarn. Statistika ministrstva za trgovino in in
dustrijO upošteva samo tiste tovarne, ki so obstajale na dan 31. de
cembra 1938. Tu niso zajete tovarne, ki so sicer delovale pred letom 
1918, niso ra več obstajale leta 1938,'03 

Veja industrije Do 1918 1919- 1930 
Ekslraktinli in \Tziq)i material 10 3 
/Vletalurška IG 3 

lO, Op. cit . str. 6H. 
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Vt:ja industrije (l1ada(ieval~je) Do 1918 1919- 1930 
Prt:delava metalov 30 30 
Keramika in steklo 32 15 
Lt:sl1a 103 89 
Pa pirniška /':5 tiskarnami/ 21 18 
Kemična 34 28 
Prehrambena in poljedelska 87 53 
Tekstilna 16 100 
Usnje in krzno 29 21 
Električne centrale 74 47 
Ostalo 1 1 

453 403 
Brez podalkov o letnici uswnovitve 56 

Torej bi po tej statistiki dočakalo prevrat 453 tovarn, kar je seveda
glede na naš ostrejši kriterij - daleč previsoko število. V novo leto 1939 
bi šlo v Sloveniji 856 tovarn, ker je gotovo impozantno število. 

V zvezi z industrijo, z industrializacija, oziroma, točneje rečeno, 
v zvezi z investicijskim kapitalom se pojavi vprašanje denarnih za
vodov, k i so jih imele posamezne pokrajine kraljevine SHS. Leta 
1922 na primer, ko je šla industrializacija še vedno v širino, v eks
tenzivnost, je bilo denarnih zavodov, kot sledi: 

Pokrajina Število V % od skupnega števila 

Srbija 223 37% 
Hrva tska-Slavonija 163 28% 

Bosna-Hen.:egovina 67 Il % 

Vojvodina 11 0 18% 

Dalmacija 11 1.8 % 

Slovenija 9 1,5 % 

Torej je bilo po podatkih n1inistrstva za trgovino in indusrrijo ter 
ministrstva za finance v začetku leta 1922 kar 583 denarnih zavodov 
v obliki delniške družbe. V Srbiji je od skupnega števi la bank samo 
Beograd imel 61 takšnih denarnih zavodov, na Hrv<:Itskem Zagreb 
29 bank. skromno Sarajevo 17 bank. Komenta r k tem številkam 
prav i, da ta statistika vsekakor ni popolna. kar dokazuje Zagreb, ki 
je imel v začetku leta 1922 k,lJ' 32 denarnih zavodov v obliki 
delniške družbe, ne pa 29. kot to cit irata obe minisfrstvi . Slovenijo 
pusti komentar vnemar, ker razmer dobro ne pozna, mi pa lahko 
na tem mestu popravimo navedbo in zap išemo, d ~ l je v začetku 
1922 imela Slovenija 14 denarnih zavodov, nam reč lastnih doma-
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čih, - ne pa tudi podružnic domačih in ekspozitur tujih bank. Teh je 
bilo seveda primerno veliko, ker še niso likvidirali vseh teh zavo
dov /nekaterih niso do okupacije v letu 1941/. Slovenskih bank je 
torej bilo malo, a so zato bile močnejše kot dolga vrsta srbskih, voj
vodinskih, hrvaških ali bosanskih bank. Tako je samo Ljubljanska 
kreditna banka nihala v času med obema vojnama med četItim in 
sedmim mestom na lestvici bank v obliki privatnih delniških družb. 

Takoj po zedinjenju se je konstituiral Savez novčanih zavoda 
kraljevine SHS. Leta 1921 so pristopili k Savezu tudi zavarovalni za
vodi in družbe, kar je vplivalo na spremen1bo naslova. Konec citi
ranega leta je prišlo do ustanovitve samostOjnih organizacij v 
Beogradu in v Ljubljani, tako da so nastale tri nacionalne organiza
cije: Savez novčanih zavoda v Zagrebu, ki je zbral okrog sebe pred
vsem hrvaške in slavonske denarne zavode, Udruženje banaka v 
Beogradu, Društvo bančnih zavodov za SlovenijO v Ljubljani. Za
grebški Savez je sestavljalo 138 denarnih in zavarovalnih zavodov, 
beograjsko Udruženje je imelo 131 članov, v ljubljansko Društvo je 
vstopilo 16 denarnih zavodov. Predsednik ljubljanskega društva je 
kmalu postal dr. Ivan Slokar, ravnatelj / nedolgo zatem generalni 
ravnatelji Zadružne gospodarske banke d. d. v Ljubljani."" 

Morda je primerno, da na tem mestu na kratko omenimo še delo
vanje jugoslovanskih borz. Vsekakor najstarejša je beograjska borza, 
saj je pričela delovati že leta 1898. Razvijala se je počaSi. Njen značaj 
je bil v začetku bolj nacionalen kot ekonomski, ker so šli prvotno za 
tem, da se gospodarsko emancipirajo od Dunaja in Budimpešte. V 
začetku je borza delovala kot produktna borza, se pravi kot borza, ki 
naj prepreči diktiranje cen deželnih proizvodov od strani bu
dimpeštanskih komisionarjev in ki naj ustvari domače tržišče. Na 
borzi so obravnavali posle z žitom, moko in slivami. Po prevratu je 
borza poleg poslovanja z blagom razvila tudi zelo živahno trgovino 
z devizami in efekti. Promet z državnimi papirji je bil zelo velik, zlasti 
z obligacijal11i vojne škode; delnice so bile omejene le na glavne 
vrednote, na primer na delnice Narodne banke kraljevine SHS, Privi
legirane agrarne banke, Izvozne banke itd. Promel na beograjski 
borzi je pred krizo dosegel svoj vrh prav leta 1925, ko je znašal prek 
4 milijarde 295 milijonov din. lO~ 

Druga po vrsti je bila zagrebška borza za blago in vrednote. 
Ustanovili so jo 3. decembra 1918. Na njej je prevladoval promet v 
devizah in efektih, blagovno poslovanje pa se je razvijalo slabo in 

1,)+ Kraljevina Srllm·. Hly:ttm· in S]O\·ence\·. Almanah. 2. z\·ezek 1924-1925. Del IV 
in v. Zagreb 1924. - IV. del. str 272 sI. 

)tj; Op. dl. str. 2Hl 
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počasi. Zagrebška borza je pokazala zelo veliko aktivnost v izgrad
nji pomožnih borznih institucij, na primer borznega obračunskega 
urada, razsodišča in podobno, in v ustvarjanju tehnike borznega 
poslovanja. Tudi ta borza je dosegla kulminacijo v prometu prav 
leta 1925. Potem je pričel promet občutno nazadovati. 

Kot tretjo so ustanovili novosadsko borzo, ki je pričela z delom 
leta 1921 , po značaju je bila produktna in efektna borza. Pomem
bna je bila v prvi vrsti za izvozno rrgovino žita in mlinskih izdelkov, 
ker je storila vse, da bi se proizvodnja žitaric kvalitetno zboljša la ter 
bi se zato laže plasirala na tUjih tržiščih. 

Ljubljansko borzo so ustanovili 18. avgusta 1924 z namenom, da 
bo služila prometu z blagom in vrednotami. Spočetka se je ukvar
jala le z blagom in efekti , pozneje tudi z devizami. Njena glavna ve
ljava oziroma pomen je bil omejen na ozemlje Slovenije. Dolga leta 
ji je predsedoval dr. Ivan Slokar, ravnatelj Zadružne gospodarske 
banke v Ljubljani HJ6 

Peta in poslednja jugoslovanska borza je zaživela leta 1925. po
membna je bila za razvoj žitne trgovine v Bački in je njeno delova
nje tudi bilo o mejeno na to pokrajino. 'o, 

Ljubljanski velesejem kOl informacija in propaganda 

Ideja o obrlni razstavi je izšla iz obrlniških krogov, in še ta je bila 
izrečena na koncu ankete, ki je razpravljala o učnih tečajih za izo
brazbo pomočnikov in mojstrov. Anketa je bila 25. oktobra 1920. Že 
dne 19. novembra je načelnik odde lka za trgovino in industrijo 
dr. Rudolf Marn sklical anketo, kjer je zastopnik zbornice za trgovino, 
obit in indust rijo dr. V. Murnik izjavil, da je zbomica sklenila že v letu 
1919, da bo organizirala vzorčne velesejme. Strukturo te h prireditev je 
nakaza l tovarnar Fran Bonač, ko je poudarjal, da 1110ra razstava imeti 
pred" sem praktični namen. to je, pokazati Hrvatom in Srbom, kaj Slo
venija ima in kaj zna, da si bo zajamčila tamkajšnje trži.~če.!(IS 

Poudarek na medsebojnem spoznavanju ni bil tako malo po
memben moment. Bivši avstrijski režim je, kOl je za pisa l industrijec 

l'~' Porol'ilo Ljuh!janske borze za bbgo in \Tednnte cl pos!m'anju \'letu 19.31-1 I Ljuh
Ijana 19391. Sir 3. 

10- Kralje\'ina Srhm·. H!Y~ilO\' in Slo\'(::nct:\' Alm;mah. 2. zvezek 1924-1925. Oell\' 
in V. Zagreb 1924.. -IV. del. str. 272 sI. 

ICO! Ljuhl ja nski velesejem oh desetletnici 1921-19.30. Uredil dr. !'I lilan Dub ... Ljub
ljana 1930: na slrJni 5 izj;I\';J Frana Bon:lb. {O\'arnarja \' Ljubljani in na 
Kolil'e\'em pri f)omžabh. 
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Dragotin Hribar, uporabil vsa sredstva, da je preprečeva l tesnejše 
gospodarske stike s Srbi, e nako politiko so vodili madžarski oblast
niki. O kakšnih trgovskih stikih s kraljevinama Srbijo in Črno goro v 
predvojni dobi s ploh ni bilo govora . Zato je naravno, da so 5e]ugo
slovani v novi kraljevini medsebojno le prav malo poznali . Niti niso 
vedeli, koliko je novi domači trg sprejemljiv za slovenske industrij
ske izdelke niti niso potrošniki v drugih pokrajinah vedeli , kaj vse 
zmore proizvajati industrija v Sloveniji. 

Ljubljanska zbornica za trgovino, obrt in industrijo je prevzela 
celotno vodstvo razstave in organiZirala odbor za prireditev. Snova
te lji so ustanovili konzorcij, ki je takoj ob ustanovitvi zbral takrat 
veliko vsoto 590.000 kro n. Predsednik konzorcija je postal Avgust 
Praprotnik, Fran Bonač predsednik velesejma, Dragotin Hribar in 
Ivan Ogrin podpredsednika velesejma, Ivan Jelačin ml. in dr. Milan 
Dular člana načelstva velesejma / poleg tega Dular tudi direktor 
velesejma!. Dragotin Hribar je bil takrat namreč predsednik Zveze 
industrijcev v Ljubljani. Dr. Marn je dal odboru na voljo Prehodno
gospodarski urad kot velesejemsko pisa rno. 

Ko je Pegu po prevratu zaŽivel, je imel zelo veliko dela. Slove
nijo je moral oskrbeti s potrebščinami , ki jih v novi kraljevini niso 
seveda mogli nikjer dobiti . Usta novili so ga na iniciativo takratnega 
podpredsednika deželne vlade dr. Gregorja Žerjava in je oskrboval 
Slovenijo s soljo, vžigalicami, bencinom itd. Ta urad je fungiral tudi 
kot devizna centrala in kot podružnica Centralne uprave za trgovski 
promet s tujino. Ta urad je opravljal vse prehodno gospodarstvo 
Slovenije v letih 1919 in 1920. Konec leta 1920 so že vzpostavili ko
likor toliko normalne razmere in Pegu je zato imel manj dela. S Pe
gujevim aparatom so zmogli opraviti vsa dela, ki so bila v zvezi z 
organizacijo ljubljanskega velesejma. Pripravljalni odbor so izvolili 
23. decembra 1920, stvarni velesejemski odbor pa 14. januarja 1921. 
Še marca tega leta 50 računa li , da bo velesejem v prostorih sedanje 
Tehniške srednje šole na Aškerčevi cesri, vendar je kmalu nato od
stopil ljubljanski magistrat svoje zeml j i šče v Tivoliju ob Celovški ce
sri brez najemnine. Z deli so pohireli in v jeseni 1921 je bil odprt 
1. ljubljanski velesejem, ki je ime l za slovensko industrijo ve lik po
men, saj je vsa država videla , kaj vse more jo kupiti v Sloven iji , na 
zelo uči nkovit način je pomagal snovati nove trgovske zveze in kre
piti enotno notranje jugoslovansko tržišče ,II),) 

1") Štedlo ohiskm'alce\' \'[etih 1921 - 1929 je hilo naslednje: 
1921 ..... 100.000 1924 ..... 140.000 1927 .... 190.000 
\922 . .. 120.000 1925 ..... 120.000 192~ .... 120.000 
1923 .... . 140.000 1926 .... 200 .000 1929 ..... 240.000 

180 



Število domačih in tujih razstavljalcev je nihalo, vendar je zani
mivo, da je bilo največ domačih razstavljalcev v letu 1923, prav tako 
tudi tujih. To potljuje naslednja razpredelnica: 

Razstavljalci 

Leto domači tUji 

1921 470 17 
1922 534 150 
1923 776 191 
1924 726 148 
1925 623 157 
1926 646 141 
1927 623 129 
1928 706 172 
1929 734 215 

Izmed tujcev je bilo največ Avstrijcev, Nemcev in Čehov, nekaj 
manj pa Italijanov in Francozov. Druge države so bile zastopane 
precej bolj skromno, zanimiva pa je sorazmerno vidna udeležba 
Združenih držav Amerike. Z letom 1926 so pričeli serijo izrednih 
razstav ali specializiranih razstav z naslovom .. Ljubljana v jeseni-o 
Seveda pa redne velesejemske prireditve s tem niso bile prekinjene 
ali kako drugače motene . 
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v. poglavie 

Sekvestracijsko delo 

Proces sekvestracij je stekel v maju 1919. Po nared bi beograjskega 
ministrstva za trgovino in industrijo z dne 30. aprila 1919 /št. 6717/ 
o popisu, sekvestru in likvidaciji imovine sovražnih podanikov, so 
Osrednji urad montanskih obratov v Ljubljani, ki ga je vodil inž. 
Mohor Pirnat, določili, da se je nemudoma lotil dela kot sekvester 
za vse rudnike in železarne, ki so po stari zakonodaji spadali pod 
montanisticum. Osrednji urad je sprejel lO nalogo 18. maja 1919 in 
se takoj lotil dela. 

Iz profitnih razlogov so se vpletle v sekvestre tudi privatne 
banke. Junija ali julija 1919 je dr. Ažman v imenu Jadranske banke 
kot konceSionarja za USlanovitev .Jugoslovanske banke za indu
strijo. predložil v odobritev pravila te banke. V originalu je pisalo: 
"Družba je ustanovljena v svrho izvedbe nacionalizacije premo
ženja inozemeev, v drugi vrsti je namen družbe izvrševal~je 

bančnih poslov sploh.. Delniška glavnica je bila predvidena na 
10,000.000 kron. Poverjeništvo za pravosodje, ki ga je vodil 
dr. Vladimir Ravnihar, pa je dalo besede .izvedbe nacionalizaCIje 
premožen/CI inozemcev· v oklepaj in jih zamenjalo s besedami 
·povzdigne tuzemske industrije., tako da je dr. Ažman besedilo po
pravil in napisal ·Družba je ustanovljena v svrho povzdige tuzem
ske industrije; v drugi ...• 110 

Da bi oddelek za trgovino in obrt pri deležni vladi, ki je bil 
vrhovni nosilec vseh sekvestrskih nalog v Sloveniji, zadovoljivo 
opravil svoje delo, je sekvestrom dal 27. maja 1919 navodila za 
postopek , ker so imenovani uradniki opravljali tako delo plvič v 
svojem življenju oziroma v svoji delovni praksi. 1I1 

Prvo in najnujnejše delo sekvestra je bilo, cia je osk rbel popis 
imovine, da je sestavil inventar in opravil cenitev. Pri podjetjih, ki so 

JW AS. J\ linistrslVO za trgovino in Industrijo. b !'.t'.2. ovoj Pra\"tla jugosim"'lnskt.' 
banke za indu .... trijo. 

111 Ihidem. fase. 14. Nacion:.llizacijt!. Neko poro('ilo pl"<l\·i : ·00 24. maja 1919 se je 
dalo z ozirom na naredilo (;717 pod sekYt!ster65 najvt!čjill in naj\'ažnej .~ih indu
strijskih in denarnih zavodo\' ... Ker ho \. i\larihoru in okolici največ neprij:.tlelj
skih podanikov prišlo pod sek\'t!ster. se bo 1 uradnik tja poslal in radi hitrejšega 
dela morda ustanovila majhna ekspozitura .... 
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redno opravljala vsakoletne bilance, delo ni bilo težavno, ker so ce
nitev lahko napravili na podlagi zadnje bilance. Znano je bilo, da so 
podjetniki iz davčnih razlogov namenoma nižje cenili svojo lastnino. 
Sekvestri so morali vzeti prav to cenitev za podlago, ker je bilo v in
teresu kraljevine SHS, da se je lastnina sovražnih podanikov nizko 
cenila. Popis in določeno čisto vrednost so morali sekvestri v zelo 
kratkem roku poslati oddelku za trgovino in obrt v Ljubljano. 

Likvidacijo tujih podjetij bi opravili šele potem, ko bi to dovolila 
deželna vlada. V nekaterih primerih je šlo namreč za precej delikatne 
posle, saj so lastniške zveze vodile celo v Francijo, Švico, Belgijo itd. 
Sicer pa velikih podjetij tako ni bilo mogoče likvidirati v kratkem času . 

Denar in gotovino, ki ni bila nujno potrebna za obratovanje, so 
morali sekvestri vlagati v deželni banki v Ljubljani. Za vsakokratni 
dvig vlog je bil kompetenten samo sekvester. Ta je moral strogo pa
ziti na to, da so dvigali denar le za najnujnejše potrebe. 

Že precej pred tem sekvestrskim postopkom je oddelek za trgo
vino in obrt v Ljubljani opazil , da Avstrijci izvajajo transakcije ne
premičnin v obliki prodaje ali zamenjave. Da bi odtujitev lastnine 
od strani avstrijskih državljanov čim uspešneje preprečili, je predla
gal oddelek za trgovino in obrt ljubljanskemu poverjeništvu za pra
vosodje, ki ga je vodil dr. Vladimir Ravnihar, naj le-to izda vsem 
sodiščem na Štajerskem odredbo, da se prenosi nepremičnin v 
zemljiški knjigi ustavijo, in to v primerih , ko se domneva, da je pro
dajalec podanik kakšne sovražne države . Poverjeništvo za pravo
sodje je odgovorilo, da je tak postopek sod išč nezakonit in 
potemtakem za sodišča ni obvezen. Pač pa je poverjeništvo opozo
rilo na naredbi vlade v Ljubljani z dne 30. decembra 1918 I Uradni 
list št. 2321 0 nadziranju zemljišč in z dne 24. marca 1919 I Uradni 
list št. 4151 0 zavarovanju dohodnine in davka na vojne dobičke; na 
tej podlagi se lahko prepreči vsaka vladi neljuba prodaja zemljišč, 
kajti paragraf 13 prve naredbe in člen IV . druge naredbe dovolju
jeta , da se popolnoma zakonito zaznamuje prepoved odsvojitve in 
obremenitve pri vsakem zemljiškoknjižnem vlažku. llz 

Nekateri tuji lastniki in domači nemčurski lastniki podjetij v Slo
ven iji niso zaupali v obstOj države SHS oziroma pozneje kraljevine 
SHS. Zato so na vse načine izigrava\i predpise, se jim izogibali, za
vlačevali sekvestracijski in nacionalizacijski postopek in podobno. 
Eno izmed takih podjetij je bila hrastniška kemična tovarna , katere 
laslniki - avstrijski Nemci in domači nemčurji - so imeli v posesti 

II! AS. !>. liniSlrst\'O za trgovino in industrijo. rase. 2 .. 0\'0; Pravila jugoslovanske 
h,lIlke za industrijo. 
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tudi stek larna . Kako so poskušali izigravati domačo oblast, bomo 
ilustrira li kar z odlomkom iz pisma, ki ga je dr. Gregor Žerjav pisal 
dr. Rudolfu Marnu, predstojniku oddelka za trgovino in industrijo. 

Dr. Gregor Žerjav, predsednik deželne vlade, je namreč sporočil 
Marnu tole: .Danes, dne 3. janum1a 1920, se je oglasil P,.i meni 
inž. Abeis, češ da se je ,.avnateli Stadelbauer vrnil v Hrastnik, on 
pa da ne mo,.e biti bmz ravnalelja. MeseCCl oktobra 1919 so me 
obiskali Mihelčič, Bu,.ger in drugi in obljubili, da bodo do 1. sep
tembra /sic!/ izpeljali nacionalizacijo kemične tovarne in ste
klarne. Odšli so, obljube ne izpolnili, StadelbaLlelja pa poklicali 
nazaj. V H,.aslniku je nastalo razbU/jenje. Jaz se od Mihelčiča in 
d,.ugih ne bom puslil vleči za nos, zalo sem odredil izgon za Sta
delbauelja in bi mi bilo prav, če njegovo nameslilev pmp,.ečijo vsaj 
za toliko časa, da bodo gospodje Izpeljali naciona!izacijo .• '" 

Pozneje so sekvestrski posli prešli iz resora ministrstva za trgo
vino in industrijo v resor pravosodnega ministrstva. Vzrok je v temI 
da je bilo ministrstvo za trgovino in industrijo veliko bolj izrazito 
operativno ministrstvo, medtem ko je bilo pravosodno bolj -dol
goročno- in je imelo na voljo več pravnikov. Šlo je namreč za vrsto 
mednarodnih podjetij, za poslovne zveze z mednarodnimi raz
sodišči, za zapletene posle iz področja mednarodnega prava. Videli 
bomo na primerih Kranjske industrijske družbe in Trboveljske pre
mogokopne družbe, da ti posli res niso bili enostavni. 

Nek>i terih sekvestracijskih in naCionalizaCijskih poslov ne mo
remo še zadovoljivo pojasniti, ker nam kljub določenim namigam 
manjka še dokaj konkretnih nadaljnjih podatkov. Enega izmed ta
kih namigov razberemo iz odloka ministrstva za pravosodje z dne 
27. decembra 1921, s kate rim je bil imenovan za jugoslovanskega 
delegata pri pogajanjih z delegati avstrijske republike glede ukini
tve sekvestra Avgust Praprotnik, ravnatelj Jugoslovanske Union 
banke v Ljubljani. Predvideli so, da se bo tozadevno delo pričelo v 
drugi polovici januarja 1922. V tem primeru gre prav gotovo za tal 

da je Praprotnik postal le č lan delegacije, ne pa jugoslovanski dele
gat, ne vemo, nad katerim podjetjem ali skupino podjetij so ukinjali 
sekvester, tudi še ne vemo za rezultat pogajanj. 

Priznati moramo, da ni manjkalo niti domačih internih nagajanj in 
nepoznavanja poslov, ki so odgovorne ljudi razbwjali in otežkočali 
že itak težko sekvestracijsko delo. Poleg tega so taki dogodki brez 
potrebe metali slabo luč na domačo oblast in na ljudi, ki jim iz nacio
nalnih gospodarskih in političnih razlogov ni bilo vseeno, kako po-

II l lbidem. fase. 5. 
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teka proces nacionalizacije. Na primer: pravosodni minister je 10. 
marca 1922 ustanovil v Ljubljani posebno sekcijo za sekvestre pravo
sodnega ministrstva v Ljubljani. To je v bistvu pomenilo podvajanje 
dela , ker so isto funkcijo opravljale tudi določene slovenske oblasti. 
Istočasno je seveda pomenilo večjo lastitev kompetence od strani 
centralnih organov, torej večjo centralizacijo. Zato je Bograd pri
poročil dosedanjemu ljubljanskemu oblastvu za sekvestre, da preda 
novo ustanovljeni sekciji vse spise, ki se nanašajo na sekvestre. Šef 
nove sekcije je bil polkovnik v pokoju Kosta RistiC. Ristie je prispel v 
Ljubljano in pričel delati v sekciji, a ni fonnalno sprejel dolžnosti, na
mreč sprejel po dosedanji tradicionalni praksi primopredaje poslov. 

Ni trajalo dolgo in že je prišlo do prvih konfliktov z novim šefom 
Ristieem. Prvotna oblast za sekvestraCijO je bilo ministrstvo za trgo
vino in industrijo. V drugi polovici leta 1920 so prešli sekvestracijski 
posli na ministrstvo za pravosodje. Ristie tega ni vedel in je zato 
napravil nekaj hudih napak. Dne 29. aprila 1922 je objavil v Jugo
slovanskem L10ydu članek -Nezakonita prodaja jedne fabrike u Slo
veniji-. Šlo je za keramično tovarno v Celju, ki ji je lastnik Schutz. 
Pod geslom "nacionalizacije- je ljubljanska vlada prodala za 900.000 
kron tovarno inž. Pavlinu. Nemec Schutz se je pritožil v Ženevi in 
jugoslovanski pravosodni minister je razveljavil prodajo lOvarne 
Slovencu. Toda ljubljanska vlada je tovarno ponovno izročila inž. 
Pavlinu. Toda to ni - je pisal Ristie - edini primer nezakonitega po
stopka pri ukinjanju sekvestra s tuje lastnine; v Sloveniji je prek 30 
takih primerov in odkriti so bili šele sedaj. 

Pokrajinski namestnik Ivan Hribar in predstojnik oddelka za tr
govino in industrijo dr. Rudolf Marn sta bila zaradi teh namigovanj 
ogorčena. Marn je zadeve preveril in Hribarju 10. maja 1922 pis
meno sporočil, da je RistiCeva vest Jažniva, kajti vsaka ukinitev se
kvestracije da se je opravila le na podlagi odloka ali prvotnega 
ministrstva za trgovino in industrijo ali dJUgotnega ministrstva za 
pravosodje. Ko je Ristič prišel v Ljubljano, je pregledal vse spise in 
se spravil nad primere) ko je bila sekvestracija že ukinjena , in [o na 
podlagi odloka ministrstva za trgovino in industrijo. Marn je - po 
iaslni izjavi - Risticu zaman pojasnjeval, da je bilo v tistih tridesetih 
primerih še vedno pristojno ministrstvo za trgovino in industrijo. 
Ogorčen i Marn je v pismu Hribarju še dopisal: ,.z eno sovražnosUo. 
s kClleroje prišel v Slovel1iio, je pOlem lo objClvi! v novil1C1h. samo da 
še bolj oblali /.Irad podpisClnegCl, ker - kClr lahko po vsej pravici 
Irdim - se m/.l Ili posrečilo pljClčkcmje v Sloveniji .• " 4 

II , Ibidem. (ase. 7. 
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Kriza s premogom, Trboveljska premogokopna 
družba in Prometni zavod za premog 

Seznanili smo se že z dejstvom, da je pričela proti koncu svetovne 
vojne bistveno padati proizvodnja v vseh rudnikih, še zlasti 
občutno v premogovnikih. Edina država, kjer je bilo dovolj pre
moga za domače potrebe in celo tudi za izvoz, so bile ZDA. V 
Evropi je bila tako imenovana -kriza premoga- najhujša v letih 1918, 
1919 in 1920. Ke r v prevratnih letih ni mogla mednarodna trgovina 
še normalno funkcionirati, tudi železniški promet je bil še globoko 
pod normalo / pomanjkanje vagonov, porušene proge, dotrajane 
lokomotive itd .!, so za rešitev problema glede oskrbe Evrope s pre
mogom ustanovili Mednarodno komisijo za razdeljevanje premoga, 
ki je imela svoj sedež v Moravski Ostravi. Z istim problemom, to je, 
.. krizo premoga-, se je nekajkrat ubadala tudi mirovna konferenca v 
Parizu , saj je bil deficit premoga v evropskih državah zelo velik. 
Samo Avstrija je na primer izkazovala deficit v višini 88%, kar po
meni, da je teritorij republike Avstrije imel premoga na voljo samo 
12 % od tiste količine, ki jo je potrošil isti te ritorij leta 1913. 

V jugoslaviji ni ·kriza premoga- prizadela vse pokrajine enako 
hudo. Zaradi premoga je od vseh pokrajin nonnalno ali vsaj primemo 
nOlmalno deloval železniški promet edino v Bosni in Sloveniji, pa še 
tu so morali začasno ustaviti promet določenega števila vlakov. V 
splošnem pa so v državi kot enoti momje v železniškem prometu gro
zile, da bo v tej enoti prišlo do kaosa in gospodarskega zloma. Vse do 
leta 1922 so v skupščini in v javnosti ostro kritizirali in napadali skrajno 
nezanesljiv in močno neurejen železniški promet. Beograjski minister 
za promet Andra Stanic / radikal , minister za promet od 24. decembra 
1921 do 16. decembra 1922/ se je pred napadi branil z dokazovanjem, 
da so za takšno stanje krivi naslednji šti lje faktolji: pomanjkanje pre
moga, slabe in celo uničene železniške proge, pomanjkanje voznega 
parka, pomanjkanje železniškega osebja. 

KOL vemo, se je s poslednjima dvema faktorjema ubadal že Na
rodni svet v Ljubljani poleti 1918. V Nemčiji in Avstriji je po prevratu 
čakalo 2000 vagonov soli za prevoz v Jugoslavijo, v Sisku pa 1000 
vagonov ži ta za izvoz, toda zaradi pomanjkanja premoga se me
njava dobrin ni mogla opraviti brez zelo občutnih zamud. 

Posebno huda je bila kriza premoga na ozemljU vse Srbije , lO je, 
Vojvodine , nekdanje kraljevine Srbije, in tkim. južne Srbije , danes 
Makedonije. Tu je sovražnik sploh vse premogovnike onesposobil 
za delo. Večji del teh premogovnikov ni pričel delati niti še ne ob 
koncu leta 1919. Nekateri rudniki so bili poplavljeni, v nekaterih je 
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gorel premog, najslabše se je godilo strojnemu parku. Sovražnik je 
pri umiku iz Srbije s istematično uničeval parne stroje, vitle, 
rudniške lokomotive in druge naprave. V Nišu, kjer je bila za
vezniška bolnišnica ter bolnišnica Donavske in Drinske divizije, ni 
bilo dovolj premoga niti za ogrevanje bolniških sob, podobno je 
bilo tudi v Beogradu. Tu je bilo pomanjkanje premoga tolikšno, da 
je občinski odbor sredi septembra 1919 enostavno odstopil, ker ni 
hotel biti krivec za stanje, ki ga ni sam zakrivil. Kljub brezštevilnim 
intervencijam ni bilo premoga od nikoder in odbor je odstop ute
meljeval prav z brezbrižnostjo odgovornih ministrstev, češ da ne 
priskrbijo dovolj premoga. Na seji beograjskega občinskega od
bord, ki smo jo omenili, so v glavnem govorili samo o premogu, in 
ker so mnogi mislili, da jih lastniki premogovnikov grdo eksploati
rajo, je Dragiša Lapčev;c predlagal, naj se premogovniki nacionali
zirajo.115 

V teku leta 1919 je bila zaradi "krize premoga- močno prizadeta tudi 
novo osvobojena Vojvodina, razume se, da tudi listi del Madžarske, ki 
ga je okupirala srbska vojska. Premoga niso imele tovame sladkorja, in 
zato je propadlo okrog 300.000 vagonov sladkome repe, niso ga imeli 
pami mlini in zato so pričakovali, da ne bodo mogli zmleti okrog 8000 
vagonov Žita; zaradi pomanjkanja premoga so stale vodne črpalke na 
velikih vojvodinskih kanalih, stale so kalorične centrale, tako javne kot 
privatne tovarniške, stala je cementarna v Beočinu. 

Glede na čas in okoliščine je razumljivo, da je pri vprašanju pre
moga imela pomembno vlogo vrhovna komanda srbske vojske. Od 
otvoritve solunske fronte pa v vsem letu 1918 in še v večjem delu 
lela 1919 so morali vojaški transporti , prevoz ranjencev, dobava 
hrane in materiala funkcionirati primerno dobro. Zato je razumljivo, 
da je morala imeti na voljo vedno dovolj voznega parka in pre
moga. Toda kljub temu je imela vrhovna komanda v Vojvodini 
zaradi pomanjkanja premoga skrajno resne vojaške in politične 
probleme. 

V letu 1920 se je stanje glede oskrbe s premogom občutneje 
zboljša lo. To nam dokaZUje naslednja razpredelnica: 

Brzi Potniški Vojaški Tovorni Režijski Mešani Skupaj 
Leto daki vl<lki vlaki via ki vlaki vlaki vlakov 

1919 574 1165 . 3099 148 3838 8824 
1920 597 3447 1268 13716 808 9465 29301 

Ili Smilj<ltla f)urovic. Kriza uglJj. na teritoriju kraljevine Srha. Hrvata i Slo\'cnaca 1919. 
godine. - Acta historico-t:oconomica Jugo .. <:;I;.I\·i:.te. Vol. I I. Zagreb 1975. SIr. 67--H2. 
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Uporabnih prog je bilo v letu 1919 le 1675 km, naslednjega leta 
vendarle že 1882 km. Potem se je stanje izboljševalo iz leta v leto. 

Videli smo, da je promet potekal kolikor toliko nomlalno le v Bosni 
in Sloveniji. V glavnem zato, ker ni bilo veliko uničenih prog, in zato, 
ker premogovniki, ki jih ni bilo malo, niso trpeli nobene vojne škode. 

Zato moramo odgovoriti na vprašanje, kako je narašča l izkop 
premoga v Sloveniji. V ta namen bomo ponovili naslednjo razpre-
delnico: 1 \6 

Premogovnik 1919 1920 1921 1922 1923 1924 
O rle 840 
Trhovlje 463440 492840 529200 650300 779790 867700 
Zagorje 182500 172640 204 100 22 1900 189100 233700 
Hrastnik 173600 168350 191730 297450 199530 225140 
Senovo 4610 5600 4170 6730 42340 111 000 
Zabukovica 21450 22090 24020 36000 38360 50140 
La~ko 530 2\00 1530 5550 12960 30200 
Liboje 2070 1950 1750 1980 8650 10800 
Pel'ovnik 1560 2670 870 11 50 
Šentjanž 48170 44 120 671 00 67710 67690 75230 
Kan ižarica 90 1020 
Kočevje 101090 100000 71000 80800 96200 93300 
Velenje 141420 156590 141710 202320 199880 162720 
Globoko 730 2820 3590 2190 470 1340 
Otočec 1460 2830 2770 4760 3070 
Ostali 30000 49840 48400 61580 56270 51200 
Skupaj 11 69610 1220400 1292690 1549950 1696960 1897860 

Da bomo dobili pravo podobo odnosov med premogovniki v 
kraljevini Jugoslaviji , bomo objavili še primerjalno tabelo. Za naš 
namen bo zadostova la povprečno izbrana tabela za leto] 922, torej 
za čas , ko so srbski premogovniki že kopali v precej normalnih raz
merah. Poznejših let ne upoštevamo več zato, ker se je proizvodnja 
veča la v vseh ruclnikih l relacije med njimi pa so v glavnern ostale 
iste. Leta 1922 so torej nakopal i prcmogovniki v državi: 11-

11 (, IV;ln Češmiga. l{udarst\ 'o Ll{ Slm'enije. Ljubljana 1959, prim. tahele f) prniz\'tld
nji premoga. 

n- Kralje\'ina Srbo\'. H I,\,;HO\' in Slm 'ence\' , Alm:lnah. 2. zvezek 1924-1925. Del IV 
in V . Zagreh 1924, -IV, dd: l{udars(vo, st r. 129-157, 
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Hrvaška Bosna in 
Vrsta in Herce-
premoga Srbija Slavonija Slovenija govina Dalmacija Skupno 
Črni 96014 5847 101.861 
Rjavi 309.753 171375 1,346.807 723466 89.955 2,641.356 
Lignit 162.599 266885 204.515 337930 4.790 976621 
Bil. škr. 109 109 
Skupno 568366 458260 1,551.323 1,067.243 94854 3,729.946 

Podatki za Slovenijo iz te tabele se sicer ne krijejo točno s po
datki iz prejšnje razpredelnice Ig re torej za dve statistični sIUžbi/, 
toda razlika je tako minimalna, da je niti ne korigiramo. Vsekakor 
so podatki iz prejšnje razpredelnice točnejši od teh dnIgih navedb . 

• • • 

Poslednji občni zbor pred prevratom je Trboveljska premogo
kopna družba imela 11. aprila 1917. Tu so zvišali delniški kapital na 
24,000.000 kron, skupno število delnic je znašalo 120.000 kron. Ko 
je minila najkritičnejša faza prehodne dobe, se je 4. marca 1919 
sestal upravni svet. Generalni direktor Bellak je poročal o odredbi 
Narodne vlade SHS v Ljubljani z dne 4. januarja 1919, po kateri mo
rajo do 31. marca vse dnlžbe, ki imajo sedež v tujini, obrate pa v 
Jugoslaviji, urediti reprezentanco v tej državi. Bellak je predlagal 
organizirati predstavništvo v Ljubljani in predlagal za reprezentanta 
Riharda Skubeca in direktorja Avgusta Heinricha. To so prisotni 
odobrili soglasnoll8 

Naredba celotne Narodne vlade SHS v Ljubljani z dne 30. decem
bra 1918 je ukazala nadzor podjetij in zemljišč. Takrat je Trbovelj
ska premogokopna družba fiksirala kot izhodišče za dejavnost v 
Sloveniji oziroma v Jugoslaviji naslednja dejstva: je lastnica premo
govnikov Zagorje, Trbovlje, Ojstro I- Hrastnik/ , Liboje, Huda jama, 
Krapina, Kočevje, Rajhenburg, cement ne tovarne v Trbovljah, ope
karne v istem kraju, steklarne v Zagorju, apnenice prav tam; družbi , 
ki ima sedež na Dunaju, načeljuje upravni svet z Rudolfom Biste
ghijem kot predsednikom, rudarskim svetnikom Vinceneem Ran
zingerjem kot podpredsednikom in S člani Julijem Bellakol11, Jea
nom barcmom Bourgoingom, Edmondoll1 Chenevierom, Anstolom 
de Lapeyrieren1, Izidarjem Mautneriem, Henryjem grofom de Rene
vilom, Markom Rotterjel11, dr. Alfredom RappoI1ol11 pI. Porada, 

II ~ AS, IVlinistrstvo za trgovino in industrijo, fase. 7. 
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Evgenom Vidajem. Družbeni kapital je večinoma bil v rokah fran
coskih interesentov. 

Nato je 24. marca 1919 prosila družba Narodno vlado v Ljub
ljani , da ji dovoli obratovanje v Jugoslaviji in da prizna Skubeca in 
Heinricha, ki se bosta za sta lno preselila v Ljubljano, kot reprezen
tanta te dru žbe za ozemlje kraljevine SHS. Po več kot mesecu dni 
/2S. aprila! je vlada odobrila oba pogoja in s tem pripustila Trbo
veljsko premogokopno družbo k nadaljevanju obratova nja. 

Na občnem zboru, ki je bil IS. decembra 1919 na Dunaju , je TPD 
sklenila prenesti sedež z Dunaja v Ljubljano. Toda to ni šlo tako 
enostavno. Vse družbe, ki so imele sedež na Dunaju , obrate pa v 
Češkoslovaški , so vedele povedati , da avstrijska vlada zavira pre
mestitev sedeža z Dunaja v mesta novih naciona lnih držav. Zavira
nje je b ilo v tem, da je avst rijska vlada zahtevala likvidacijo družb na 
Dunaju in predložitev likvidacijske bilance oblastem. Tej potezi je 
sled ila zelo vel ika obdavčitev rezerv in fondov v smislu zakona o 
osebnih davkih. Češkoslovaška vlada se je glede prenosa central 
pričela pogajati z avstrijsko vlado, toda pogajanja se v letu 1919 še 
niso končala . Zato je obtičala dolga vrsta prošenj za premestitev 
sedeža v predalih avstrijske vlade. 

Jugoslovanska vlada - in zato tudi deželna vlada v Ljubljani - je 
imela na svoji stran i člen 265 saintgermainske mirovne pogodbe, ki 
je določa l , da se z medsebojnimi dogovori rešijo vprašanja glede 
prenosov central z Dunaja v novo nacionalno državo. Jugoslavija je 
morala biti navsezadnje zainteresirana za rešitev tega problema že 
zaradi obdavčevanja oziroma dotoka davkov; dokler se prenos ne 
bi rešil , bi Avstrija pobirala pridobnino. 

Nadaljnji problem se je kazal v tem, da je avstrijska vlada 
predložila svoji skupščini načr1 zakona o oddaji premoženja . Po 
tem načrtu bi morala Trboveljska premogokopna družba plačati 

15 % tečajne vrednosti svoj ih delnic, to je, približno 72,000.000 
kron. Po zakonskem naČl1U bi Avstrija povrnila Trboveljski premo
gokopni družbi premoženjski davek od tistih delnic, od katerih so 
lastniki delnice fatira li in sami plačali premoženjski davek. Ker je 
ogromna večina delnic bila v rokah tujcev, ki niso bili podvrženi 
oddaji premoženja v Avstriji , bi Trboveljska premogokopna družba 
dobila le majhen del davka povrnjen. Oddaja premoženja v tolikšni 
meri bi seveda zelo omej ila likvidna sredstva dru žbe, kar bi ne
ugodno vplivalo na investicije, ki jih je Trboveljska premogok~ 
družba nameravala izpeljati v rajhenburškem premogovnik~"lJ,""'~ 

K temu, cia bi naj Jugoslavija čim prej šla v pogajanja z fitrijo>s j~ '\ 
sililo tudi pokojninsko zavarovanje, ki ga je imela TrboveJ is~J § 

e " ~ ~#/) 
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mogokopna dru žba. Družba je namreč ustanovila nadomestni za
vod na Dunaju , ki se je imenoval Penzijski zavod za uslužbence 
Trboveljske premogokopne družbe . Po njegovih pravilih so uživali 
uslužbenci višje pokojnine, kot jih je nudil državni pokojninski za
vod. Premoženje družbenega penzijskega zavoda je po večini bilo 
naloženo v avstrijskih renta h in v avstrijskem vojnem posojilu . Tr
boveljska je že napravila plve korake glede zavarovanja svojih 
uslu žbencev pri splošnem pokojninskem zavodu za privatne 
uslužbence v Ljubljani ; toda premoženje tega duna jskega nado
mestnega zavoda bi kazalo čim prej pre nesti na ozemlje kraljevine 
SHS. Razplet seveda ne bi bil enostaven, ker je njegovo premoženje 
bilo naloženo večinoma v državnih papirjih pri dunajskih kreditnih 
zavodih. Tudi sicer je bilo pod zaporo državnega urada za finance 
na Dunaju . 

Toda nevarnost je za družbo prihajala z druge strani. Večino ob
ligacij so imeli Francozi. Dlužba ni honorirala kuponov obligacij in 
ni žrebala titrov že od leta 1914 dalje; konkretno je šlo za 4,000.000 
francoskih frankov v zlatu in za obveznost /računano tudi v zlatu/, 
priznati za okoli 8,500.000 francoskih frankov obligacij in obrestnih 
ku ponov, ki so še bili v o btoku in so občasno dospevali v plačilo . 

Dlužba je storila vse, da bi likvidirala ta problem, saj je bil od nje
gove reši tve odvise n njen nadaljnji obstoj. Če ne bi mogla plačati 
zaostalih 4 milijonov v zlatu, bi ažio znaša l precej prek 200 milijo
novavstrokron, za v obtoku se nahajajočih 8,5 milijonov pa gotovo 
prek 425 milijonovavstrokron. Po mučnih in dolgotrajni h pogaja
njih , ki so potekala spomladi 1920, je Trboveljski premogokopni 
dru žbi uspelo, da je pripravila lastnike obveznic do poravnave: za 
zapadle obveznice v višini 4 milijone francos kih frankov in za cir
kulirajoče obveznice v višini 8,5 milijonov francoskih frankov, ki 
bodo dospele v plaČilo v naslednjih 10 leti h, bodo prejeli 44.000 
delnic po kurzu 120 francoskih frankov iz emisije, ki bo v kratkem 
izvedena. S tem da so obvezn ičarji prist~l li na takšno razvozlanje 
problema, se je družba izognila grozečemu propadu. 11

:J 

Junija 1920 je skleni l občni zbor e mitirat i 120.000 delnic s 
pomočjo garanCijskega sindikata, ki ga je vodila Underbanka. 

11') AS. Bano\'in:!. VIII. oddelek. knn\'olul št. 137. Trboveljska premogokorma 
družba. 
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Določen del delnic so rezervirali za jugoslovansko tržišče. Nove 
delnice so razdelili takole: 

Stari delničarji so dobili na 10 starih 

delnic 3 nove delnice 
Jugoslovanska bančna skupina 
Francoski obvezničarji 
Na voljo sinctik<ltll ostalo 
Skupaj 

36.000 kosov 
30.000 kosov 
44.000 kosov 
10.000 kosov 

120.000 kosov 

S tem so faktično zvišali delniško glavnico od 24,000.000 avstro
kron na 48,000.000 milijonovavstrokron. Garancijski sindikat je 
prevzel delnice po 1200 kron za kos z obvezo, da jih bo po isti cen i 
prodal tudi starim delničarjem. Francoska skupina je dobila delnice 
po 120 francoskih frankov kos, jugoslovanska bančna skupina, ki jo 
je vodila ljubljanska podružnica Jadranske banke, pa po 700 jugo
kron. To ceno so določili po kurzu delnic na dunajski borzi, ki je 
konec leta 1920 znašal okoli 5600 avstrokron. 

Jugoslovansko bančno skupino so zastopale ljubljanske podruž
nice Jadranske banke, Ljubljanska kreditna banka, ljubljanski Kre
ditni zavod za trgovino in industrijo, ljubljanska Zadružna gospo
darska banka, zagrebška Hlvatska eskomptna banka. Za delnice, ki 
jih je prevzela jugoslovanska skupina bank po 700 jugokron za kos, 
so zahtevale banke v javni subskripciji 900 jugokron, da bi se okori
st ile s prodajo v druge roke. 

S tem da so podelili jugoslovanski skupini bank četrtino delnic 
nove emisije, je ta skupina dobila piVO otipljivejšo perspektivo za 
bodočo - tako so računali v Oddelku za trgovino in industrijo Marn 
in sodelavci - nacionalizacija Trboveljske premogokopne družbe. 
Da bi preprečili zopetno prodajo delnic, pripadlih jugoslovanskim 
bankam, na dunajski borzi, je 29. januarja 1921 izdal Marn oziroma 
citirani Oddelek prepoved prodaje teh delnic do časa, ko bo Trbo
ve ljska premogokopna družba prenesla svoj sedež z Dunaja v Ljub
ljano. Marn je tudi predlagal, da bodi to brezpogojno zadnja emisija 
na Dunaju v 3\"strijski valuti. 

Ker je bila TPD široko razpredena mednarodna družb", so se 
problemi le počasi reševali. Tako je upravni svet šele 20. decembra 
1921 sklenil, da se poslovanje te družbe prenese v Ljubljano in da 
se tu osnuje centralno ravnateljstvo z vsemi petimi oddelki in da se 
postavijo jugoslovanski člani upravnega sveta na č~ lo tega cen
tralnega ravnateijstva in da bodo ti odločeva l i kot eksekutiva v 
zadevah, ki se tičejo jugoslovanskih obratov Trboveljske premogo
kopne družbe. 
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Domači gospodarskoupravni kader je že nekaj časa terjal, da 
tudi Trboveljska pre mokopna družba prenese sedež v Slovenijo. 
Tako je referent oddelka za trgovino in industrijo dr. Miha Kambič 
referi ra 1 vodstvu svojega oddelka 8. julija 1921 v tem smislu, pri
pomnil , da se slovensko uradništvo v revirjih razburja zaradi 
počasne nacionalizacije, in dodal: 120 " .. . Tudi je v vsakem ozi,u 
boljše, da se industl1ia in mdarstvo počasi z lastnim kapitalom in 
z lastnimi močmi ustanavlja in mzvija, nego da ju eksploatimjo 
tujci, ki nas želijo gmpodarsko zasužnjili. ln mvno IPD z vsem 
svojim dosedanjim postopanjem kaže, kot bi bila suverena država 
na teritoriju naše domovine. Ljubljana naj se obme tozadevno na 
centralno vlado v Beogradu! Predlaga se: 

1. Da se ukrenejo potrebni koraki zaradi prenosa sedeža z Du
naja v Ljubljano, kjer se ima vršiti vse knjigovodstvo v slovenskem 
ali srbohrvatskem jeZiku, 

2. da se vsi italijanski, nemški, madžarski in drugi inozemski 
nameščenei ob najmanjšem povodu izženejo iz države, 

3. tujcem naj se dajo vize samo v prime rih, ko gre resnično za 
nastavitev strokovnjakov, ki vpeljejo nekaj novega v obratih ali pa 
uvedejo naše delavce v gotove vrste dela, 

4. da se tujce v vseh onih krajih, kjer so nastavljeni v večjem šte
vilu, policijsko strogo nadzira, 

5. da se mvno v takih kmjih v državnih umdih in na javnih 
mestih nastavijo agiini, narodno zavedni in navdušeni Jugoslo
vani kot umdniki, odvetniki, notCIIfi, zdmvniki itd. -

Marn in njegov Oddelek ministrstva za trgovino in industrijo sta 
pozorno spremljala izvajanje nadzorstva nad Trboveljsko premogo
kopno družbo. Znašla sta se v zagati, ker je beograjski zakonodajni 
odbor sklenil ukiniti naredbo deželne vlade v Ljubljani z dne 30. 
decembra 1918 o nadziranju podjetij in zemljišč; s tem se je namreč 
pojavilo vprašanje, kako naj se opravlja nadaljnje nadzorstvo nad 
Trbove ljsko premogokopno družbo, ki je že rako nagajala vladi in 
zavlačeva la izpolnjevanje njenih odločb , kjerkoli je mogla in kadar
kol i je mogla. Marn se je posvetoval o nadzorstvu 24. januarja 1922 
z inž. Antonom Klinarjem, gradbenim direktorjem. Ugotovila sta, da 
je Trboveljska premokopna družba sicer res že leta 191 9 namera
vala pre nesti sedež v Ljubljano, da pa je šele odločnemu nastopu 
slovenskih upravnih svetnikov uspelo, dn.1Žbo pripraviti do tega, da 
je dosedanjo reprezentanco v Ljubljani preoblikovala s 1. januarjem 
1922 v centralno direkCijo. S tem korakom, je menil Marn , se bo 

12" AS . l\ l inislrst\'O za trgovino in industri jo. rase. 7. 
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odpravilo tudi vprašanje osebja, ki je do sedaj predstavljalo eno 
glavnih točk pritožb s slovenske strani. Šlo je enostavno za to, da se 
kolikor mogoče veliko nemško-avstrijskih uradnikov ekspedira iz 
revirjev, ker je bil domači element stvarno zapostavljen. Dne 23. ju
nija 1920 je postal vladni komisar Trboveljske premogokopne 
družbe inž. Vinko Strgar, toda ta po svoji funkCiji ni smel posegati v 
področje , za katero ni bil kompetenten. Kolikor je smel, je vplival 
na to, da so se izpolnjevale odredbe in sugestije ljubljanskega od
delka kolikor mogoče striktno. Kajti pri teh tUjcih je čestokrat šlo 
res za strokovnjake, ki jih nihče ni mogel zamenjati za slovenske 
strokovnjake, ker jih - enostavno ni bi lo.'" 

Znan je bil primer, da je rajhenburški jamomerec nemškega po
kolenja ukradel poleti 1921 svojemu sodelavcu večjo vsoto denarja. 
Bil je obsojen. Ljubljanski oddelek ministrstva za trgovino in in
dustrijo je nemudoma zahteval od Trboveljske premogokopne 
družbe, da ga odstrani iz službe. To se je zgodilo. Kljub oglasom v 
jugoslovanskih in čeških strokovnih listin ni bilo mogoče najti 
enega samega prostega jamomerca. Tako sta Marn in Klinar morala 
zaradi tega in dolge vrste drugih pomanjkanj strokovnjakov trpko 
ugotoviti , da .najcenejši in najboljši material se še vedno dobiva iz 
avstrijske republike .• m 

Situacija glede strokovnjakov tujcev je bila pri Trboveljski pre
mogokopni družbi sredi septembra 1921 naslednja : 

Rudnik Nemci Čehi Slovenci Skupaj 

Trbovlje 11 6 12 29 
Zagorje 5 2 8 15 
Hraslnik 4 O 5 9 
Huda jama 1 O 2 3 
Rajhenburg 8 1 5 14 

Skupaj 29 9 32 70 

To pomeni, da je bilo razmerje med domačimi in nemškimi stro
kovnjaki v naših revirjih po prevratu skoraj 1: 1; jeZ iček na tehtnici 
so bili Čehi , ki pa tudi niso bili vsi narodno zavedni. Ker je bila cen
trala Trboveljske premogokopne družbe na Dunaju , je jasno, da so 
se vodili knjigovodstvo, računovodstvo in korespondenca v nem
škem jeziku in da je bilo med tem uradništvom prav malo Sloven-

l1l AS. Banovina. VIII . oddelek. konvoiu[ št. 137. Trho\'t:ljska premogokopna 
družba, 
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cev. S prenosom centrale v Ljubljano se je položaj v prav kratkem 
času bistveno zboljšal: poslovanje je potekalo v slovenščini, 

uradništvo je bilo slovensko. 
Kot reprezentante je Trboveljska premogokopna družba prijavila 

Josipa viteza Pogačnika, poslanika n. r. v Podnartu, inž. Antona KIi
na~a, gradbenega ravnatelja v Ljubljani, dr. Iva Benkoviča, pravnega 
konzulenta TPD v Ljubljani, Avgusta Praprotnika, ravnatelja Jugoslo
vanske Union-banke v Ljubljani. Začasna reprezentanta Skubec in 
Heinrich sta odstopila, istočasno pa so jima podelili prokuro. Nova 
reprezentanca se je imenovala "Centralno ravnateljstvo TPD v Ljub
ljank Za stare upravne svetnike je bila to še vedno reprezentanca, iz
postava, ker je Ljubljana vodila prav vse knjige v slovenščini, kot so to 
zahtevali novi predpisi, stara centrala na Dunaju, ki so jo faktično / a 
ne pravno/ predstavljali tam stanujoči upravni svetniki, pa je še na
prej vodila svoje knjige in se tej pravici izrecno na seji ni odrekla. 

Po mnogih ovinkih so končno 24. februarja 1923 le podpisali v 
Beogradu sporazum med Jugoslavijo in Avstrijo o prenosu sedežev 
delniških družb. Avstrija je vzela na znanje namero Jugoslavije, da 
bo prisilila vsa podjetja, ki so poslovala nekoč na ozemljU Avstro
Ogrske, sedaj pa poslujejo na ozemlju kraljevine SHS, a imajo sedež 
še v avstrijski republiki, k temu, da premestijo svoj sedež v Jugosla
vijo. Seveda je zahtevala JugoslaVija prenos sedeža le za tista pod
jetja, ki so dne 1. novembra 1918 obstajala na ozemlju sedanje 
JugoslaVije, imela pa sedež na ozemlju sedanje Avstrije. S tem se je 
morala tudi TPD v najkrajšem možnem času pripraviti na stvarno 
preselitev sedeža v Ljubljano.123 Na zadnji dunajski seji upravnega 
sveta dne 29. januarja 1924 - torej štiri leta po prvem sklepu o pre
nosu družbenega sedeža - so določili potankosti o prenosu. Na
slednji občni zbor je že bil v Ljubljani. Osnovna glavnica ob 
preselitvi je znašala 50,000.000 din I~ 1 milijon delnic po 50 dini s 
pripombo, da so delnice polno vplačane. l24 

••• 

Zaradi povoljnega stanja v proizvodnji in prodaji slovenskega 
premoga je dokaj razumljivo, da so se pojavili posamezniki in sku
pine, ki so hoteli dobiti monopol v prodaji premoga. Zlasti še zato, 
ker je bila Trboveljska premogokopna družba tuja družba, ki je 
imela centralo še vedno na Dunaju l v Ljubljani je imela le reprezen-

le'; Ibidem. 
12 + Poslovno poročilo TrhO\'eljske premogokopne družbe za leto 1924 Ljublj:ma 

1925. 
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!anco!. V jeseni 1920 je res že mogla nastati skupina, ki je kmalu 
ustanovila firmo z naslovom .Prometni zavod za premog_,12S 

Zavod so ustanovili na temelju dovoljenja ministrstva za trgovino 
in industrijo Z dne 22. decembra 1920, protokolirali pa 9. aprila 
1921. Z odlokom deželne vlade oziroma njenega oddelka za trgo
vino in industrijo z dne 22. oktobra 1921 so Prometne mu zavodu 
naročili, da se morajo delnice jugoslovanskih državljanov vezati na 
sindikatno pogodbo za dobo pet let I na ta način so po prevratu 
preprečevali vdor tujega kapitala v domača podjetja/, da se dalje 
mora v tej pogodbi zajamčiti dvotretjinska večina članov upravnega 
sveta, ki morajo biti jugoslovanski državljani in zavedni Slovenci, in 
da vezane delnice lahko ostanejo deponirane pri družbi ali v dolo
čeni banki. Na to je izjavil Prometni zavod za premog, da je sedaj, 
torej okwbra 1921, v sindikatu zastopanih 5175 delnic od skupnega 
števila 10.000, in da upravni svet sestavljajo Josip vitez Pogačnik 
inž. Milan Šuklje, dr. Ivan Slokar, Avgust Praprotnik, dr.Josip Až
man, Julij Bellak in Bela Max. Delnice so provizorično deponirali 
pri Zadružni gospodarski banki d. d. v Ljubljani. 

Dovoljenje za ustanovitev Prometnega zavoda sta dobila ljub
ljanska podružnica Jadranske banke in Josip vitez Pogačnik. 

Prošnjo za ko ncesijo sta koncesionarja vložila oktobra 1920. Usta
novni občni zbor je bil 14. februarja 1921. Jadranska banka je izdala 
izkaznice zaradi udeležbe na ustanovnem občnem zboru Josipu vi
tezu Pogačniku / fungiral je kot zastopnik Trboveljske premogo
kopne družbe/, Avgustu Praprotniku, bivšemu ravnatelju Jadranske 
banke, Josipu De Paulisu, bivšemu namestniku direktorja Jadran
ske banke v Ljubljani , drJosipu Ažmanu, inž. Milanu Šukljetu , 
dr Cirilu Pavlinu , tajniku Zveze industrijcev, dr. Ivanu Slokarju , rav
nateljU Zadružne gospodarske banke, in Beli Maxu, ravnatelju 
Trboveljske premokopne družbe v Ljubljani / jugosl. državljan, pri
stojen v Veliki Bečkerek - dan. Zrenjanin!.'" 

Prvi redni občni zbor je bil šele 16. maja 1922 v Ljubljani. Tu so 
določili , da ima družba 10.000 delnic in delniško glavnico 4,000.000 
kron . Občni zbor je bil tako pozno glede na ustanovni zbor zato, 
ker je pIva poslovna doba trajala od 1. novembra 1920 do 31. de
cembra 1921. Tu je predsednik Josip vitez Pogačnik povedal, da je 
Trboveljska premogokopna družba poverila Prometnemu zavodu 

1!5 AS. Banm'ina. VIII. oddelek. konvo[ul ŠL 162. Prometni zavod za premog. 
1./(, Pravila za Prometni zavod za premog. d. d. ,. Ljubljani 1921, .str. 3. - Paragraf 2 

teh pravil pravi: .Družba se ustanovi temeljem oblastvenega dovoljenja. katero 
sla izposlovala Jadranska hanka \' ljubljani in Josip vitez Pogačnik. poslanik 
Kraljestvi! Srbov, Hrvatov in Slovencev. sedaj na razpoloženju v Podnat1l1, ' 
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prodajo vse proizvodnje premoga, tako onega kontingentiranega, 
ki ga je normirala vladna naredba, kot tistega , ki je bil dan v prosto 
prodajo zunaj kontingenta. Prvega je zavod prodajal po uradno 
določenih cenah, drugega po cenah, ki so se sproti fonnirale na 
osnovi dogovora med Trboveljsko premogokopno družbo in Pro
metnim zavodom za premog. 

Zavod je pričel prodajati trboveljski premog že v oktobru 1920. 
Ugodna prodaja premoga prek zavoda je povzročila, da sta k tej 
prodajni organizaciji pristopila z dovoljenjem deželne vlade tudi 
državna premogovnika v Velenju in Zabukovici, v maju 1921 pa še 
šentjanški premogovnik. Na pomlad tega leta pa se je situacija na 
domačem premogovnem tržišču poslabšala , kajti potreba po slab
šem premogu, zlasti velenjskem, je nenadoma zelo popustila , iz
voza v tujino pa zaradi prometnih in carinskih težkoč še ni bilo 
mogoče organizirati. Tako so dobave velenjskega lignita padle v 
marcu 1921 od nonnalnih okoli 10.000 ton na samo 318 ton, v maju 
celo le na 214 ton. Trpel je tudi šentjanški rudnik, ki je oddal v maju 
2586 ton, čeprav je znašala njegova nonnalna produkcija okoli 5000 
ton. Od maja do konca leta 1921 je Prometni zavod izvozil v tujino 
3486 ton velenjskega in 3266 ton šentjanškega premoga. Trbovelj
skega premoga niso izvažali, ker je bilo načelno prepovedano iz
važati rjavi premog iz jugoslavije; izvažati je bilo dovoljeno lignite, 
kamor je spadal tudi šentjanški premog. 

Prometni zavod za premog kot vrinjenec med proizvodnjo in 
tržišče ni šel samo za tem, da bi si pridobil monopolni položaj v pro
daji vsega slovenskega premoga in da bi se sprecializiral na uvoz tu
jega visokokaloričnega premoga in koksa, ampak tudi za tem, da bi 
vzpostavil pogoje, ki bodo paralizirali padanje premogovniške proi
zvodnje ! nastalo zaradi stavke ali višje sile! v doma-čih premogovni
kih ! paragraf 6 odstavek č) pravil za Prometni zavod!. Zaradi tako 
izrazitega poudarjanja stavk smo upravičeni domnevati, da je Pro
metni zavod, ki je začel prodajati premog v oktobru 1920 ! torej ne
kaj mesecev po zaključku stavke v Trbovljah!, nastal v veliki meri 
prav zaradi paraliziranja bodočih ustavitev dela v revirjih. 127 

Na občnem zboru je Pogačnik povedal , da je zavod uvozil 1409 
ton angleškega premoga in koksa, ostravskega premoga in koksa le 
271 ton, torej prav neznatne količine v primeri z 1,014.154 ton 
domačega premoga, ki ga je razpečal v teku prve poslovne dobe. 

Rekli smo, da sta koncesionalja bila josip vitez Pogačnik in ljub
ljanska podntžnica jadranske banke, ki ji je takrat ravnateljeval Ciro 

Ir Op. dt. , str. 4. 
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Kamenarovi<'. Z ustanovitvijo zavoda je nastal za Jadransko banko
pa njenem mnenju - smešen položaj: banka je podpisala vse del
nice, vplačala vso delniško glavnico v gotovini in jo dala novi 
družbi na voljo, ostala pa pri vsem tem praznih rok. Zdelo se ji je, 
da so jo izigrali. Vse to se je dogajalo v decembru 1921, torej tik 
pred tem, ko bi moral biti prvi občni zbor. Tak položaj je nastal pr
venstveno zato, ker je banka izigrala samo sebe. Ko je bil Praprot
nik ravnatelj banke, je bil Kamenarovi<' njegov namestnik, in ko je 
Praprotnik zapustil banko, je Kamenarovi<' postal ravnatelj. Ta je iz
dal izkaznico navedenim ljudem v dobri veri /torej brez pismene 
pogodbe ali siceršnjega dokumenta,!, da bodo le zastopali banko, 
da bodo torej fungirali kot njeni -slamnati možje-o To se pa ni zgo
dilo in Jadranska banka je vlekla ta spor po vseh instančnih poteh 
tja do beograjskega ministrstva za trgovino in industrijO, nazadnje 
pa spor gladko zgubila, ker so vse instance trdile, da ne more 
banka predlOŽiti nobenega dokumenta, iz katerega bi bilo raz
vidno, da je bil postopek ljudi , ki so predstavljali Prometni zavod, 
nezakonit, krivičen, izigravajoč in podobn". 

Jadranska banka je nato priče la trditi , da je Prometni zavod ves v 
tujih rokah. Oblasti so seveda takoj zahtevale pojasnilo. Izkazalo se 
je, da so sicer delnice razdeljene v tri skupine, je pa večina delnic v 
jugoslovanskih rokah: 128 

1. skupina: 
Sindikat, ki so ga sestavljali Josip vitez Pogačnik , dr. Josip 

Ažman, Avgust Praprotnik, dr. Kavčnik , De Paulis, A. Tosti / kot rav
natelj Kreditnega zavoda za trgovino in industrijo/ je imel 32000 
delnic. 

II. skupina: 
Trboveljska premogokopna družba 2000 delniC, 
Julij Bellak, Bela Max, Rudolf Bisteghi , Vincenc Ranzinger, Si

mon Radnay, Moric Weiss, Adolf Huber, Glocke 50, so imeli 2275 
delnic. 

III. skupina: 
Josip vitez Pogačnik 50, 
Zadružna gospodarska banka 950, 
dr. Ivan Slokar 300, 
Erzin, ravnatelj Žitnega zavoda , 300, 
dr. Ivo Benkovič 500, 

I!N AS. Banovina. VIII. oddelek. konvo[ut.št 162. Prometni Z'IVOc\ za premog. 
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Albin Kandare, ravnatelj Prometnega zavoda, 25, 
inž. Milan Šuklje 50, 
univ. prof. dr.Josip Kropač 25, 
dr. med. Jernej Demšar 25, 
Rihard Skubec 200, 
Ernest Grunwald iz Zagreba 100. 
Skupno je imela ta skupina 2525 delnic. 

1. in III. skupina sta združevali jugoslovanske delnice, ki jih je 
bilo 5725 kosov, II. skupina je bila tuja in je imela 4275 delnic; če iz 
nje izločimo Belo Maxa, ki je bil Jugoslovan , potem je stanje spre
menjeno za nadaljnjih 500 delnic v korist domačinov. FOlmalno
pravno je bil torej Prometni zavod v domačih rokah. 

Težave železarske industrije in zapleti 
s Kranjsko industrijsko družbo 

Ko pregleduješ spise Prehodnogospodarskega urada v Ljubljani 
oziroma njegove Upravne komisije iz pomladnih mesecev leta 
1919, naletiš na dolge sezname podjetij, ki so uvažala nujno po
trebno blago. Iz njih smo izbrali nekaj najtipičnejših primerov, ki 
naj istočasno pokažejO strukturo uvoza in služijo kot uvod v težave 
naše železarske industrije. Najprej nekaj podjetij in blago, ki so ga 
uvažala: 129 

"lmpex .. , Ljubljana: 15 vagonov žičnikov, 20 vagonov železa in 
železnih litin , 10 vagonov jekla in skupaj 93 vagonov jeklenih iz
delkov, 15 vagonov bele pločevine , 5 vagonov črne pločevine , 

2 vagona kos in sprov, 20 vagonov orodja za obitnike , itd. 
Kranjska industrijska dlužba , Jesenice: 2 vagona surovega že-

leza, skupaj 11 vagonov jeklenih cevi, jekla, železnine, itd. ; 
Elektrarna Fala: 20 vagonov raznega železa; 
Jugoslovanska tiskarna, Ljubljana: 1 vagon tiskarskih barv; 
Avgust \'(!esten, Celje: 50 ron amoniakove sode; 
Šentjanški premogovnik: sesalke in gumijaste cevi; 
Tovarna za klej, Ljubljana: elektrogeneratorjev za 45.000 K; 
"lmpex,,: 16 vagonov pol jedelskih strojev; 
Predilnica in tkalnica Tržič : strojev za 96.000 K, elektrol110rorjev 

za 170.000 K; 
Avgustjenko, Ljubljana: pekarskega orodja in strojev za 52.000 K; 

LN AS , Ministrstvo za trgovino in industrijO. fase. 19 
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Elektrarna Škofja Loka: strojev za 200.000 K; 
Šentjanški premogovnik: 50 jamskih svetilk za 1400 K; 
Predilnica in tkalnica Tržič: elektrotehniških potrebščin 

za 100.000 K; 
TPD Trbovlje: rudniške opreme za 5,000.000 K; 
Rakusch, Celje: kos za 30.000 K; 
Ivan Pollak , Kamnik: 1 usnjarski stroj; 

Tobačna tovarna, Ljubljana: 20 vagonov lepenke; 
Zank I & sinovi, Ljubljana: balv za 400.000 K; 
Tiskarna Sava, Kranj: 1 tiskarski stroj, 1500 kg črk in drugo za 

70.000 kron. 

Seveda bi mogli seznam močno podaljšati, mogli pa bi se omejiti 
zgolj na podatke o jeklu, železu, koksu, toda s tem bi se oddaljevali 
od sintetičnega prikaza našega železarstva, ne pa se mu približe
va li. Zato se moramo od ločiti za drugačen način dela. 

Ko se je ustanovila kmljevina SHS, se je nenadoma pokazalo, da 
Slovenija v železarstvu prednjači pred drugimi pokrajinami, da so 
sedaj središča železarstva nameščena tik ob meji, da je zaradi tega 
razvoz izdelkov po državi zaradi raznih tarif zelo drag, da so bile 
slovenske železarne pred prevratom članice v kaltelu čeških , mo
ravskih in avstrijskih železarn in da se po prevratu ta povezava ni 
dala odpraviti kar čez noč. Z drugimi besedami se pravi , da je bilo 
stanje slovenskega železarstva izjemno težavno. Sodobniki, kon
kretno dr. Miha Kambič,130 so videli izhod v tem, da bi se obrati 
Kranjske industrijske družbe, železarna v Štorah, jeklarna na Rav
nah, želez.,una na Muti in drugi obrati , pa železarna v Zenici združili 
v veleobrat, podoben Kruppovim obratom vEssenu. 

Podjetja na Jesenicah, Ravna h, v Štorah in Zen ici so imela skupaj 
Il martinskih peči, 3 topilniške / Ravne/ in 3 pudlarske / Ravne/ 
peči z letno kapaCiteto 137.500 ton železa in jekla pri 250 delovnih 
dneh na leto. Ta kapaciteta se je dobro izrabljala v normalnih pred
vojnih časih, ko je na primer leta 1913 znaša la produkCija omenje
nih obratov 11 5.179 ton surovega jekla in železa vingotih, 1. j. 
91,6% kapacitete, ki pa je mcd vojno in po njej konstantno padala 
ter padla v letu 1920 na 22.600 ton ali 16,2% kapacitete. Isti pojav je 
pokazala st,ltistika valjanega železa in jekla s 107.700 tonami ali 
92,2% kapaCitete v letu 191 3 in z 18.300 tonami ali 15,9% kapaci
tete v letu 1920. Razlogi za to so bili v glavnem naslednji: 

l,.,l lbidem. fase 17. 
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1. Zaradi neorientiranosti naše gospodarske politike v indu
strijskih vprašanjih v prvih dveh letih po zedinjenju si Slovenija ni 
mogla zagotoviti dobave surovega železa iz tujine prek kompenza
cijskih pogodb, ki so bile v tem času običajne. 

Edino na ta način bi železarne v Sloveniji prišle do primerno ve
likih količin surovega železa. Visoke peč i v Varešu in Topuskem bi 
mogle pri polnem obratovanju zadostiti samo potrebam livarne v 
Varešu ter fužin v Zenici in v hrvaških livarnah. Zaradi pomanjkanja 
koksa je bila proizvodnja omenjenih visoki h peči minimalna in vse 
železa rne so bile precej odvisne od inozemskega surovega železa, 
te v Sloveniji pa seveda popolnoma. Le dobremu privatnemu po
znava nju tukajšnj ih ravnateljev z inozemskimi podjetniki se je tu 
in talTI posrečilo dobaviti to blago v omejenih količinah. To smo 
nakazali s seznamom. 

2. Isto je veljalo glede dobave koksa, kjer smo bili tudi popol
noma odvisni od tujine. 

3. Pomanjkanje visokokaloričnega premoga je spravilo obrate v 
skrajno mučen položaj, ke r niso bili urejeni za slabši rjavi premog. 

4. Zaradi neurejenosti prometa doma in v tujini so pošiljke cele 
mesece stale na prenapolnjenih postajah. Podjetja so morala 
pošiljati v tujino svoje nastavljence, da so izsledili vozove, naslov
ljene na njihove tovarne. Da so pri tem sovražno razpoložene 
države dostikrat tranzit po polnoma ustavile, je bilo splošno znano. 

5. Neurejenost carinske službe ter pomanjkanje carinskih službe
nih prostorov in skladišč sta ovirali hitro carinsko odpremo. 

6. Neupoštevanje položaja industrije v železniškotarifni politiki 
je imelo za posledico, da so se plačevale prevoznine v glavnem od 
teže blaga in prevozne distance, ne da bi se dovoljevale tarifne 
ugodnosti za prevoz surovin in polizdelkov. 

7. Naraščanje cen premoga je podražilo režijo produkcije. 

8. Uvozna in izvozna do ločila. Prve mesece po prevratu ni bilo 
mogoče izdati in izvesti nobenih enotnih predpisov: ker se je mo
rala državna organizacija šele na novo uvesti. Maja 1919 pa je bil 
vsak izvoz brez izvoznega dovoljenja Centra lne uprave za trgovski 
promet z inozemstvom prepovedan. Da imenovana uprava ni mo
gla skrbeti za vsako podjetje posebej, je bilo v novo ustanovljeni 
državi č isto naravno. S sklepom ministrskega sveta z dne 5. novem
bra 1919 se je prepoveda l izvoz vseh tistih predmetov, ki niso bili 
specialno navedeni . Z od ločbami z dne 17. aprila 1920, z dne 28. ju
lija 1920 in z dne 10. avgusta 1920 se je uved la na železne in jeklene 
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izdelke in polizdelke tako visoka carina, da so onemogočili vsak iz
voz nekaterih predmetov. S tem so v prvi vrsti zadeli jeklarno na 
Ravnah, ki je proizvajala kvalitetno jeklo. 

To so glavni vzroki si lnega padca proizvodnje v letih 1919 in 
1920. Toda železarska industrija si ni opomogla niti pozneje; nove 
nevarnosti so bile v glavnem naslednje: 

a) Velik razvoj nemške in avstrijske železne industrije. Ta nevar
nost se je stopnjevala z nastopom nemškega veleindustrijca Hu
gona Stinnesa, voditelja po njem imenovanega koncerna, čigar 
podjetja so bila raztresena po vsej Nemčij i ter se je začel naseljevati 
tudi v Avstriji; poskušal si je pridobiti vpliv tudi v Švici. Kapital tega 
koncerna je znašal prek poldrugo milijardo nemških mark. Skušal 
se je uveljaviti tudi na svetovnem tržišču. 

Čim večja je produkcija obrata, tem manjši so režijski izdatki. 
Povprečna poraba premoga na 1 kg valjanega izdelka je znašala pri 
mirnodobni produkCiji leta 1913 -1,83 kg in leta 1920 pri do sedaj 
najnižji produkciji - 4,54 kg . To se pravi: dejstvo, da je produkcija 
padla približno na 16 % predvojne višine, je imelo za posledico, da 
se je relativna poraba premoga zvišala za 174 %. Isti pojav so opazili 
tudi pri produktivnosti zaposlenega delavstva. Povprečna količina 
izdelka na 1 delavca je bila leta 1913 - 29 ton in leta 1920 le še 5,7 
ton. Produktivna zaposlenost delavstva je padla torej v primeri z 
dobo intenzivnega dela leta 1913 na 19,6%. To je pomenilo, da so 
produkcijski stroški slovenskih železarskih podjetij v tistem alikvot
nem delu, ki ga tvorijo delavske mezde, zaradi znižane produkcije 
približno petkrat večji , kot bi bili pri polnem obratovanju . 

b) Tečajne razlike med avstrijsko in jugoslovansko va luto so bile 
po prevratu v prid avstrijskim producentom, ker jim ni bilo treba 
plačevati tako visokih mezd, kakršne so se plačevale v Sloveniji, 
kajti Avstrija je prodajala manj premožnim slojem življenjske po
trebščine po cenah, ki so bile nižje od tržnih. 

Da bi se odvrnila sicer neizogibna katastrofa , so slovenski stro
kovnjaki predlagali: 

1. Revizijo uvoznih ca ri nskih postavk splošne ca rinske tarife na 
podlagi predlogov, ki naj jih dajo prizadeti industrijski krogi prek 
ministrstva za trgovino in industrijo, ker se je pokazala revidirana 
tarifa z dne 30. junija 1921 kot nezadostna, saj ni mogla preprečiti 
inozemske poplave v Jugoslavijo. Upoštevajoč dejstvo, da je avstrij
ska valuta stalno padala , jugoslovanska pa se bo - tako so vsi 
pričakovali - dvignila, in bo kurzna razlika proti Avstriji v jugoslo
vansko korist še večja, je revizija uvoznih ca rin postajala nujna po
treba. 
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2. Oddajanje naročil domačim podjetjem. To naj bi vztrajno 
prakticirali, kljub temu da je bilo domače blago dražje od tujega. 

3. Revizijo železniških prevoznih tarif in diferenciacijo prevoz
nih postavk na tak način, da se dovoli za uvoz surovin in poli zdel
kov čim nižje postavke, enako pa izdelano za blago, namenjeno 
izvozu. Zboljšanje železnic in voznega parka je bila želja vse države 
in izvedba teh naČ110v centralne vlade bi koristila v vsakem po
gledu. 

Zapleli s Kranjsko industrijsko družbo 

Spomladi 1919 je neka italijanska bančna skupina prevzela od 
dunajskega Bodenkreditanstalta 61.000 delnic Kranjske industrijske 
dn.lžbe v sporazumu s konzorcijem italijanskih železarskih indu
strijcev / Siderurgici italia nil z namenom, da nacionalizirajo - poi ta
lijančijo - plavže in druge železarske naprave v Škednju pri Trstu. 
Pogodba, s katero so Italijani kupili , se je sklenila s pogojem, da jo 
odobri italijanska vlada. Ta je kupčijo odobrila, saj jo je vodila mi
sel, da bo Trst postal del Italije. Za omenjenih 61.000 delnic so Itali
jani plačali približno 25.000 lir /?I, gre ali za lapsus calami v viru ali 
za velik padec vrednosti delnic/, torej približno toliko, na kolikor 
so cenili vrednost škedenjskih plavžev. Več kot ti plavži so bile 
vredne peči in vse naprave Kranjske industrijske družbe na Jeseni
cah, Javorniku, Dobravi ter v Bistrici na Koroškem. Deželna vlada v 
Ljubljani je seveda vedela, da je slovenski del Kranjske industrijske 
družbe največje in najvažnejše železarsko podjetje v Jugoslaviji , ki 
je povrh vsega še združeno s tovarno anod. 13 1 

Ostanek 29.000 delnic so imeli v manjši meri v rokah razni 
Nemci, v večji meri pa Avstrijci. Manj kot 10.000 delnic je ostalo v 
rokah Jugoslovanov nemške narodnosti. 

Nakup so pe rfekturirali proti določbi mirovne pogodbe z 
Nemčijo, po kateri je Jugoslavija imela pravico, da lastnino nemških 
državljanov sekvestira in likvidira. Ljubljana je postavila Kranjsko 
industrijsko družbo kot podjetje z mešanim in s celo pretežnim 
nemškim kapitalom pod sekvester. Zaradi medvojnih in poprevrat
nih težav se je moral obrat neprestano borili s težavami zaradi po
manjkanja premoga in surovega železa, vendar je kljub temu bila 
prOizvodnja še vedno kar znatna. 

1.;1 AS. Banovina . VIII. oddelek. k()n\'olul.~l. 243. Kr:lnjska industrijska družba. 
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Zaradi italijanskega nakupa delnic je nastal nenavadno zapleten 
pravni položaj . Italijani kot večinski delniča~i so se seveda nadejali, 
da bodo sorazmerno lahko gospodarili v družbi. Zlasti dr. Gregor 
Žerjav, sicer pa tudi dr. Rudolf Marn, vodja Ljubljanske kreditne 
banke, in drugi gospodarstveniki so se postavili na stališče, da kaj ta
kega absolutno ne dopustijo in da nemški državljani s prodajo delnic 
Italijanom ne smejo izničiti likvidacije. Žerjav osebno je zagovarjal 
stališče, da mora sekvester - v novembru 1919 je to še vedno bil 
dvorni svetnik inž. Mohor Pirnat iz Ljubljane - v ministrstvu za trgo
vino in rudarstvo brezpogojno izposlovati likvidacijo podjetja na tak 
način, da se ga proda novi družbi z opombo, da imajo jugoslovanski 
in antantni delniča~i - seveda po stanju z dne 3. novembra 1918 -
do kupnine oziroma do delnic sorazmerno prav toliko udeležbe ne 
pravice, kolikor so citiranega dne materialno dokazano posedovali 
delnic. 132 Italijanski interesenti $0 se hoteli izviri na ta način, da $0 se 
pričeli dogovarjati z generalnim ravnateljem Karlom Naorom in S 

prejšnjim upravnim svetom. Vsi ti so prav kmalu zvedeli, da bo mo
rebitna sprememba glede upravnega sveta in glede premoženja pro
glašena za pravno neobvezno; svetovano jim je bilo, naj pride do 
poskusa poravnave, saj je perspektiva jasna, škedenjsko podjetje naj 
se emancipira in naj ga prevzamejo italijanski delniča~i, slovenski 
obrati pa naj ostanejo tako, kot so, in naj bodo nacionalizirani. Ko so 
se Italijani z Nemci že dogovorili, da bodo imeli občni zbor družbe v 
Trstu , kjer bodo izvolili upravni svet z italijansko večino, so dobili ja
sno foolluliran namig, da bo vlada imela to potezo za sovražni akt in 
da je vsekakor bolje, da se zaradi obojestranskega interesa poišče 
določena oblika sporazuma. 

Misel na sporazum je imela dvojni izvor: italijanska vlada bo 
morda skušala diplomatsko intelvenirati v Beogradu, toda le-ta naj 
glede Kranjske industrijske družbe vztraja na stališču, da je ignorira
nje in izničenje mirovnih določil nekaj povsem nedopustnega in za 
jugoslavijo nekaj brezobveznega; po drugi strani gre za oskrbova
nje Jesenic s surovim železom in koksom iz Škednja in za oskrbova
nje škedenjskih plavžev z železovo rudo iz Prijedorja. Ker so se 
pripravljali , da bodo zakurili .škedenjske plavže, bi si Jesenice prav 
lahko na kompenzacijski način priskrbele surovo železo. Šlo je za 
vprašanje, kdaj bodo v Prijedoru pričeli delati , saj je pred pričetkom 
vojne od tam odšlo v Vitkovice baje nekaj sto vagonov železove 
rude. Škedenjsko železo potrebujejo Jesenice zato, da se emancipi
rajo od Avstrije in Češke, ki tudi sami trenutno nimata dovolj železa. 

LI! AS. jv[inislrslvQ za trgovino in indu5trijo, bse. 14 
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Škedenj potrebuje Jesenice kot odjemalca brez konkurence, saj so 
vsi vedeli, da v širšem tržaškem zaledju še lep čas ne bo zrasla tako 
velika železarska industrija , če sploh kdaj bo. Torej je interesna 
skupnost med Jesenicami in Škednjem več kot evidentna za dolgo 
vrsto let. 133 

Da bi se zadeva uredila, se je 20. novembra 1919 sestala seja v 
pisarni sekcijskega svetnika dr. Rudolfa Marna, kjer so obravnavali 
odnose med Kranjsko industrijsko družbo na Jesenicah in Šked
njem pri Trstu , glede na to, da je italijanski kapital kupil okrog dve 
tretjini delnic. Seje v Ljubljani so se udeležili komtur Aleksa nde r 
Fera, odvetnik Kamil Ara in Marij Viotti kot zastopniki italijanske 
skupine delničarjev, sekcijski svetnik dr. Rudolf Marn in dvorni 
svetnik inž. Mohor Pirnat kot zastopnika deželne vlade za Slove
nijo, inž. Jožef Hummel kot zastopnik sekvestrske oblasti, generalni 
d irektor Karel Noot in dr. Julijan Pavliček kot zastopnika Kranjske 
industrijske družbe. 

Delovni predsednik Pirnat je izjavil, da bodo na seji obravnavali 
naslednje zadeve: sestavo upravnega sveta; izpeljavo morebitne 
ločitve Škednja in Jese nic; izpeljavo opcije, na katero naj pristanejo 
Italijani , izvajala pa naj bi jo deželna vlada za Slovenijo; ustvaritev 
morebitne interesne skupnosti v primeru , da se Škedenj in Jesenice 
ločita . Nihče ni dnevnemu redu ugovarjal in debata je res potekala 
v nakazani smeri. 

Dejstvo je, da je sekvestracija obstajala in da se je izvajala; če pri 
tem upoštevan10 še sta li šče deželne vlade, češ nakup večinskih 
delnic bi bil pravnomočen samo v primeru, da so se delnice 3. no
vembra 1918 že nahajale v rokah pripadnikovantante, potem je po
polnoma pravilna trditev vlade, da sestava upravnega sveta v smislu 
trgovskega zakona ni mogoča in da se mora opustiti misel o sklica
nju občnega zbora delničarjev pred ureditvijo vse zadeve. Razum
ljivo nam je, da so zastopniki italijanske skupine ugovarjali. Po 
daljši debati se je uveljavil predlog, naj se upravni svet poveča na 
12 čla nov , od katerih bi bilo šest Itali janov in šest kooptiranih novih 
članov, ki pa bi se morali imenovati sporazumno z deželno vlado. 
Z ozirom na stvarno majorireto italijanskih delničarjev bi glede pre
Illožcnjskopravnega vprašanja italijanski upravni svetniki ne smeli 
biti preglasovani, izjema od tega načela pa so seveda primeri držav
nopolitičnih interesov. Zastopniki italijanske sk upine so izjeme 
takoj doumeli, zato so predlog "vzeli na znanje- in si pridržali 
pravico, da se o njem izrečejo naknadno. 

I H AS . Banm·ina. VII I. oddelek. konvolutšL 243. Kranjska industrijska družba. 
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Zastopniki deželne vlade so načelno bili na stališču , da se obe 
proizvajaini skupini, škedenjska in jeseniška , ločita. Zastopniki itali
janske skupine so bili seveda proti ločitvi in so zagovarjali misel, da 
naj se prav Z gospodarskega stališča daje prednost ideji o enotnosti 
Škednja in j esenic. Seveda so slovenski zastopniki že ob nakupova
nju večinskega paketa delnic s strani Italijanov vedeli, kakšno poli
tiko zasledujejo le-ti , in so sklenili , da to misel razbijejo. 

V jeseni 191 9 sta bili tako politična kot gospodarska situacija še 
vedno zelo nejasni, motni, zapleteni. Zastopniki deže lne vlade so 
zato predlagali , da bi za e no leto zamrznili obravnavanje stvarnega 
in pravnega položaja, a bi v tem času vsekakor morali rešiti sestavo 
upravnega sveta . Deželna vlada, ki je čvrsto in enotno stala na 
sta lišču ločitve obeh obratov, je italijanski skupini predlagala, naj 
sama ponudi vladi opcijo na eno leto, to je do 31. decembra 1920. 
Njihova ponudba bi smela slediti šele po ocenitvi in ovrednotenju 
obeh obratov in naj bi vsebovala posamezne pogoje za 10čitev. l" 

Diplomacija je prevladovala tudi v nadaljevanju pogajanj . Suge
stijo deželne vlade, da bi pozdravila od ločitev italijanske skupine, 
da bi se v primeru ločitve obratov oziroma nacionalizacije udeležila 
v primernem odstotku s svojim kapitalom pri nacionaliziranem ju
goslovanskem obratu, so Italijani spreje li z enakim namigom. Tudi 
ti so izjavili , da bi v prime ru ločitve enako pozdravili jugoslovansko 
udeležbo pri napravah v Škednju. Obe želji sta imeli svojo realno 
podobo: Ita lijani so teži li k majoritetni prevladi na j esenicah in bi 
bil dinar v Škednju boj pro forma, zastopniki deželne vlade pa so 
hoteli imeti nekaj tuje valute na jesenica h in bi Škednju dobavljali 
rudo ali bi tam sodelovali v kakšni drugi obliki. 

Takšno je bilo torej to medsebojno informiranje, izmenjava po
gledov, nazorov in teženj. Na koncu dogovarjanja niso sklenili 
ničesar konkretnega. Dne 20. decembra 1919 je znova prišlo do se
stanka v Ljubljani v pisarni dr. Mama. Prisotni so bili komtur Alek
sander Fera , .Jeronim Zucchi , advokat Kamil Ara , vsi kot zastopniki 
ital ijanske skupine de l niča rjev , zastopnika deželne vlade za Slove
nijo sekcijsk i svetnik dr. Rudolf Marn, dvorni svetnik in ž. Mohor Pir
nat, potem zaswpnik sekvestracijske oblast i rudarski svetnik inž. 
j ožef Humme l, končno zastopnik Kranjske industrijske clružbe Ka
rel Noot. Predmet sestanka je bil, končati pogajanja, ki so potekala 
20. novembra 1919. Že takoj v začetku sta obe strani iZjavilit da 
vztrajata pri svojih pravnih stališčih , fonnuliranih na prejšnjem se
stanku. Novo je bilo to, da Sla se obe strani zedinili , da bo predsed-

1;', Ihidem. 
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nik upravnega sveta Italijan, podpredsednik pa Jugoslovan. Seje 
upravnega sveta naj bi bile najmanj vsaka dva meseca) in sicer iz
menoma v Trstu in Ljubljani. Italijanski upravni svetniki naj bi se 
ukvarjali pretežno z vprašanji škedenjskega obrata, jugoslovanski 
pretežno z vprašanji gorenjskega obrata. Pri važnejših vprašanjih se 
mora vsekakor sestati celotni upravni svet. Italijanska skupina je 
dala v upravni svet tele člane: kamtur Aleksander Fera , inž. Jeronim 
Zucchi, inž. Franc Villabruna , konestabil Anton grof. pI. Staffa, Karel 
grof Parravicini, Gustav Schutz. Dogovorili so se, da bo upravne 
svetnike vpisalo trgovsko sodišče v Ljubljani. Dalje sta se obe strani 
načelno sporazumeli, da bo za pogajanja glede delitve premoženja 
na jugoslovanski del in na škedenjski odločalo sorazmerje vredno
sti teh dveh obratov. Upravnemu svetu so priporočili , naj čim prej 
prične reševati problem delitve. Videti je bilo , da je obema stra
nema veliko do tega, da se vpelje praktično interesna skupnost že 
sedaj, ker so upali, da se bo skozi prakso učvrstila solidarnost inte
resov, kar bi bilo potrebno glede na planirano obojestransko 
udeležbo pri bodočih nacionaliziranih obratih. V duhu diplomat
skega popuščanja je deželna vlada za Slovenijo pristala na to, da je 
vrnila Škednju 50-{)0 ton raznega materiala, ki je bil do sedaj 
vskladiščen najesenicah, italijanski zastopniki pa so se obvezali, da 
bodo deželni vladi ugodi li in pri tržaških oblasteh iz poslovali izvoz 
cisterne bencina, cisterne maZilnega olja in vagona riža v Ljubljano; 
Ljubljana bi za ta vagon riža dobavila Trstu vagon fižola. 

Končno sta obe strani soglašali s tem , da bo nova uprava pričela 
poslovati 1. januarja 1920. 

Upravni svetniki Kranjske industrijske družbe $0 menili , da 
kooptiranje novih upravnih svetnikov ne bo legalno, če se ne bo 
opravilo po občnem zboru. Na ta dvom je odgovorila deželna vlada 
takoj, da prevzema v tem primeru vso odgovornost nase. Dne 28. 
decembra 1919 je prišla deželna vlada na dan Z naslednjim sezna
nom kooptirancev; Mohor Pirnat, dr. fran Windischer, d r. Dinko 
Puc, Avgust Praprotnik , dr. Karel baron Bom, Hanuš Krofta. 

Prve težave so bile premagane s tem, da je bil 27. februarja 1920 
na Dunaju res občni zbor Kranjske industrijske družbe. Dosedanji 
upravni svetniki so odložili svoje mand~He in izvolili so naslednje 
nove: Fera , Zucchi, Villabruna, Staffa, Parravicini, Schutz; sklenili so, 
da bodo Puc, Pirnat, Windischer, Krofta, Praprotnik, Karel baron 
Bom kooptirani 2. marca 1920. Za 20. marec je bila sklicana prva 
seja novega upravnega sveta v Trstu. Marn je vsem razen Bornu 
sporočil, naj pred odhodom pridejo k njemu, da jih bo dobro infor-
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miralo slovenskih aspiracijah glede nacionalizacije Kranjske indu
strijske družbe spričo veči nske italijanske skupine delničarjev. IJS 

Nacionalizacija tekstilne industrije 

V letih prve svetovne vojne so vse tekstilne tovarne na Slovenskem 
prenehale obratovati, ko jim je zmanjkalo bombaža in prediva iz za
log) dobava surovin pa zaradi vojne ni bila več možna. Tako je tek
stilna tovarna v Tržiču prenehala obratovati v drugi polovici leta 
1915, litijska predi lnica 18. marca 1916, takoj nato še tkalnica v Pre
boldu, tekstilno tovarno v Ljubljani pa so sploh demontirali. ,,6 

Prav v času, ko so naše tekstilne tovarne zapirale svoja vrata, se 
je v Srbiji dogajalo nekaj, česar najbrž prav nihče v Avstriji ni resno 
upošteval, ker ni mogel misliti, da se bo to sploh kdaj uresnič il o. 

Namreč srbska vlada je v Kragujevcu sprejela 17. avgusta 1915 za
kon O ravnanju z lastnino državljanov listih držav, ki so bile v vojni 
S kraljevino SrbijO. Pravilnik za izvedbo tega zakona so sprejeli dva 
dni pozneje v Nišu. Prav ilnik je določal , da se bo moralo vse 
premoženje sovražnikovih državljanov popisati in postaviti pod 
državno nadzorstvo. Podjetja bodo smela poslovati še naprej pod 
nadzorstvom skrbnika , vsi dohodki pa, ki ne bodo potrebni za 
obratovanje, bodo deponirani pri državnem fondu. Srbska vlada je 
sprejela 18. oktobra 1916 v Solunu sklepe pariške ekonomske kon
ference, kjer so se zaveznik i sporazumeli o skupnih ekonomskih 
ukrepih za vojno obdobje in za sledeče prehodno obdobje. Prepo
vedali so vsako trgovino S sovražniki in uvedli sekvester nad 
premoženjem, dalje so tudi sklenili solidarnost in medsebojno 
pomoč držav zaveznic pri obnovi opustošenih pokrajin. 

Logična posledica celotnega razpleta je bila ta , da je narodna 
vlada SHS v Ljubljani izdala 30. decembra 1918 na osnovi Citiranega 
zakona in pravilnika svojo lastno naredbo o nadzoru podjetij in 
zem lji šč. Pod državno nadzorstvo je prišlo vsako podjetje, katerega 
dohodk i so se poši ljali v tuj ino, in vsako podjetje, o katerem je b ila 
utemeljena domneva, cia se hoče odtegniti obdavčitve pri nas. 
Trgovske, denarne in indu strijske družbe, ki so imele svoj sedež v 
tujini , so morale odpreti v Sloveniji svojo reprezentanco, če pa so 

li) Kranjska industrijska družh:l. Ljubljana. Poročilo o rosIm'anju in ohrato\,~lniu \. 
roslm'nemlelll od 1. julija 1919 do 30. junija 1920 .. . Ljubljana J9.W. str. 5-6: AS. 
Bal1(J\ ·ina. VIII . oddelek. konvolu( š t. 243. Kranjska industrijska družha. 

H(. France Kresal. Tekstilna indust rija \. Sloveniji . Borec, Ljuhlpna. 1976, str. 33. 
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obratovale izključno na tem ozemlju, so morale prenesti svojo 
centralo na ozemlje Narodne vlade SHS v Ljubljani. Pri podjetjih so 
postavili državne nadzornike, ki so morali skrbeti za to, da se ni 
gospodarilo v škodo jugoslovanskih koristi. 

Največji tekstilni podjetji na Slovenskem, tržiška predilnica in 
tkalnica Ed. Glanzmann et And. Gassner ter delniška družba Zdru
žena avstrijska tekstilna industrija oz. Vereinigte osterreichische 
Textilindustrie A. G. /imela je predilnico v Litiji in tkalnico v Pre
boldu/, sta prek ljubljanskega odvetnika dr. Franca Zupanca izročili 
že 6. februarja 1919 Deželni vladi za Slovenijo promemorijo, kjer sta 
opozorili na položaj bombažne industrije na slovenskem ozemlju 
jugoslovanske države. 137 Iz te vloge zvemo, da vse tri tovarne ne 
delajo polna tri leta, ker pač ves ta čas Avstro-Ogrska ni uvažala 
bombaža , stare zaloge pa so kmalu po začetku svetovne vojne po
rabili. 

V sosednji Italiji teh motenj ni bilo. Zato so se tam nakopičile ve
like zaloge blaga, ki so po koncu vojne silile v izvoz. Nakupa tujega 
blaga slovenske tovarne niso mogle pa tudi ne hotele preprečevati, 
hotele so le pričeti svojo lastno proizvodnjo; da bi to omogočile , so 
hotele ali kupiti bombaž, ki je bil vskladiščen v italijanskih pri
staniščih, ali pa si nabaviti surovine z direktnim nakupom v prek
morskih državah. Drugi način je bil zelo težko uresničljiv, ker so 
bile prevozne možnosti v jadranska pristanišča prav neznatne pa 
tudi vprašanje nakupa tuje valute še zdaleč ni bilo rešeno. Tekstilni 
industrijci so računali, da bi v najboljšem primeru bilo šele nekje 
poleti 1919 mogoče računati na prevoz in potemtakem bi šele v je
seni steklo delo v tekstilnih tovamah. Zato bi bilo najugodneje ku
piti dosegljivi bombaž iz italijanskih zalog. Industrijci so zvedeli, da 
ponujajo Italijani ameriški bombaž po 9 lir za kilogram, torej po 
zelo visoki ceni. Takšna cena je razumljiva, če pomislimo, da se je 
bombaž nabavil še pred sklenitvijo premirja, ko je bil pomorsko
transportni riziko zelo velik, zato primerno visoke postavke za to
vornino, zavarovalnino in tujo valuto, pri vsem tem pa so še cene 
bombaža v Ameriki notirale okrog 50 % višje kot nekaj mesecev po 
sklenitvi premirja. Tekstilna industrija na Slovenskem se je znašla 
pred alternativo, da ali takoj kupi ta draŽji bornbaž in prične takoj 
proizvodnjo, ali pa da izkoristi najnovejše ugodnejše pogoje in s 
tem preloži začetek proizvodnje na jesen 1919. 

Promemoria je Deželni vladi predlagala, naj se odloči za eno 
izmed naslednjih treh rešitev problema: 

Ir Ibidelll . .str. 57. dalje AS , lvlini.strst\'o za lrgovino in induslrijo. rase. 5. 
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a) Italijanski bombaž bo kupila slovenska tekstilna industrija na 
račun države, tudi surovine bo predelala na račun države, blago pa 
bo dala državi v razprodajo. V tem primeru bi morala vlada prevzeti 
seveda tudi morebitno izgubo, ki bi nastala zaradi višjih proizvod
nih cen v primeri z nižjimi cenami italijanskega uvoženega blaga. 
Ta varianta bi torej za določen čas spremenila proizvodnjo tekstila 
v obliko , karakteristično za obdobje vojnega gospodarstva, kjer bi 
res samo proizvodnja po tehnični plati bila v privatnih rokah, vse 
ostalo pa bolj ali manj državno opravilo. 

b) Deželna vlada se more dalje ravnati po istem načelu , si pa pri 
uvozu tekstilnega blaga zagotoviti ob izdajanju uvoznih dovoljenj 
določen procentuaini pribitek k vrednost i uvoženega blaga in si iz 
pribitka ustvariti fond, ki naj krije izgubo, omenjeno že zgoraj. 

c) Tekstilne tovarne so pripravljene prevzeti nase komercialni 
riziko, če jim deželna vlada omogoči , da kot prve nastopijo v vlogi 
uvoznikov italijanskega tekstilnega blaga in bombaža hkrati, se jim 
pa dajo na voljo vse terjatve, ki bodo nastale proti Italiji pri kom
penzacijskem prometu z lesom. 

TekstiIni industriaici so računali takole: leto bo imelo 200 delov
nih dni in polovično zaposlenost obratov. V takšnem položaju bo 
treba uvoziti 1,500.000 kg bombaža; proizvodnja bo znašala okoli 
10,000.000 metrov tekstilnega blaga. To bi bilo izvedljivo, če bi to
varne smele kot prve imp011irati iz kompenzacijskega prometa z 
Italijo približno 10,000.000 metrov izdelanega blaga. Cene blaga iz 
ptve in druge variante bi bile seveda pod kontrolo. Obe podjetji bi 
sami stopili v pogajanja z italijanskimi bankami in si izposlovali kre
dit v lirah na dolg temlin. Seveda bi morala dežel na vlada prevzeti 
jamstvo za izgubo ali vsaj del rizika. Za protiuslugo bi dali vladi na 
voljo vse svoje sodelovanje in pomoč tržaških fim1, združenih s slo
venskimi tovarnami. Pozabiti namreč ne smemo, da je delniška 
družba Združena avstrijska tekstilna industrija imela svoj sedež v 
Trstu , tovarne pa v Ajdovščini in Tržiču - Monfalconeju , Glanz
mann-Gassner pa poslovna znanstva v Angliji in drugod po svetu. 

Promemoria vsebuje seveda nazore tekstilnih indus[rijcev o 
rešitvi njihovih problemov; deželna vlada je ukrepala po SVOJih na
rodnogospodarskih vidikih. Zanimiv je zadnji odstavek promemo
rije: ~Z ozirom na izredno važnost domačega konslfl1'1a in pro
dllkciJe prasil/lO vlado. dCi ne dovoli nobenega impOt1a tekstilnih 
izdelkov iz ItaliW v kOl7lpenzClciiskem prometlI, dokler ne bo preso
dila in re§ila l1a.(e pro§'~ie. ker bi sicer bila nasuelouana akcUa pre
judicirana ." Kot vemo, deželna vlada ni upoštevala te prošnje, ker 
je načelno šla po poti kompenzacij. 
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Problem tekstilne industrije in tekstila sploh pa ni bil tako malo 
pomemben, kot bi to človek sklepal iz citirane premomorije. Vedeti 
namreč moramo, da je leta 1919 uvozila kraljevina SHS kar za 2.180 
milijonov dinarjev raznega tekstilnega blaga, kar je takrat pomenilo 
800/0 vrednosti vsega jugoslovanskega uvoza. V naslednjem letu 
1920 se je stanje popravilo toliko, da je tekstilno blago sestavljalo le 
še 49 % vsega jugoslovanskega uvoza. Toda tekstil je bil še vedno 
akuten problem, saj je v naslednjih štirih letih uvoz še vedno znašal 
400/0 vsega jugoslovanskega uvoza. l

'" 

V tem še vedno kritičnem času sta poleti 1922 nastopila kot pred
lagatelja glede podelitve koncesije za ustanovitev nove delniške 
družbe z naslovom .Jugoslovanske tekstilne tvornice Mautner d. d .• 
s sedežem v Ljubljani. Ljubljanska kreditna banka in pa dr. Fran 
Zupanc, odvetnik v Ljubljani, sicer zastopnik .Vereinigte osterrei
chische Textilindustrie A. G .• na Dunaju. Ta dunajska firma je imela 
na slovenskem ozemlju iz leta 1919 dve tovarni: predilnico v Litiji in 
tkalnico v Preboldu .1" 

Okoliščine, v katerih je prišlo do nacionalizacije, moramo popi
sati, ker imajo svojo materialno in historično vrednost. Po prevratu 
je obstajalo v kraljevini SHS le nekaj tekstilnih podjetij. Vsa domača 
podjetja skupaj so pokrivala s svojimi izdelki v teh letih / 1919 do 
1923/ komaj povprečno deseti del konsuma oz. potrošnje tekstil
nega blaga. Emancipacija od tujine je bila prav v tekstiIni stroki ena 
najnujnejših in obenem najvažnejših zahtev jugoslovanskega na
rodnega gospodarstva. 

Postavitev nove tekstilne tovarne, nabava dragih in dragocenih 
modernih tekstilnih strojev, veliki splošnoinvesticijski stroški in 
drugi problemi niso dovoljevali, da bi reflektanta utemeljila že kar 
takoj po prevratu veliko tekstilno tovarno. Imenovana predlagatelja 
Sla šla za tem, da sta predvsem iskala zveze z že obstOječimi tovar
nami , jih pridobila in stopnjema gradila in večala lastno tekstilno 
industrijo, neodvisno od lujine. 

Ti motivi so napotili oba predlagatelja , predvsem seveda Ljub
ljansko kreditno banko , da sta pričela pogajanja s tujimi družbami, 
ki so imele že pred prevratom na naših tleh svoje obrate. Kon
kretno so tu mišljena pogajanja z dunajsko družbo Vereinigte oster
reichische Textilinclustrie. Pogajanja so pripeljala cio zaključka, da 
se usta novi pod vodstvom jugoslovanskega kapitala z udeležbo se
danjih lastnikov nova delniška družba, ki bi temeljila na obeh citira-

IW Kresa l. Tekstilna industrija . str. 53. 
1\') AS. ~11tlistfSlvo za trgovino in industrijo. fase 5. 
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nih obratih. Obe tovarni sta bili sicer fOllnalno lastnina dunajske 
finne, dejansko pa so bile njune delnice v posesti firme .Texril
werke Mautner A. G.-, ki je imela do leta 1921 svoj sedež na Dunaju. 
Na podlagi sporazuma med avstrijsko in češkoslovaško re publiko 
pa se je podjetje nacionaliziralo in se je sedež družbe premestil v 
Nachod na Češkem. 

V ta Mautnerjev koncern je spadala dolga vrsta pred ilnic in tkal
nic, ki so se po razpadu habsburške monarhije znašle na ozemlju 
novih nacionalnih držav. Prav te spremenjene državnopravne raz
mere so onemogočile dosedanje centralno vodenje poslov, obe
nem pa je postalo spričo carinskih, zlasti novih tarifnih razmer 
nadaljnje sku pno obratovanje neracionalno. Predilnica v Litiji in 
tka lnica v Preboldu sta bili urejeni za izdelovanje surovih polfabri
katov, nebel je nega prediva in nebeljene bombažne tkanine. Ti pol
fabrikati so se pred prevratom pošiljali v predelavo v druge firmine 
tovarne v sedanjo Avstrijo ali sedanjo Češko. Tu je imela družba za 
prede lavo potrebne naprave, to je, be lilnice tkanin in apreturo za 
bombažne izdelke. Podražitev transporta in obstoječi carinski pred
pisi držav, preko katerih je moralo sedaj po prevratu omenjeno 
blago, prede n je dospelo v predelavo oziroma preden se je pre
delano vrnilo spet v roke jugoslovanskega potrošnika, so one
mogoča li obratovanje po sta rem, saj je bil racionalen in mogoč 
samo v predvojnem enotnem državnem ozemlju. Iz teh razlogov je 
postalo nujno potrebno, da sta se obe slovenski tovarni odcepili od 
sta re družbe in prešli v last nove ustanav!jajoče se delniške družbe. 
Ta družba se je že ob pogajanjih z Dunajčani odločila, da bo posta
vila tudi vse naprave, potrebne za predelovanje sedanji h surovih 
polizdelkov v fi nalne izde lke . 

Proizvodi predilnice v Litiji in tkalnice v Preboldu so se še pred 
vojno v polfabrikatih prilagodili zahtevam in okusu domačih po
trošnikov in je zlasti predilnica v Litiji okrog 40 odstotkov svoje 
proizvodnje prediva oddajala domačim tkalnicam na ozemlju Bo
sne in Hercegovine ter kraljevine Srbije. 

Po prevratu je centralno ministrstvo ob neki anketi in konferenci 
v Beogradu že samo nasvetovalo nacionalizacijo tujih tekstilnih to
varn. Toda sodelovanje prejšnjih lastnikov v novi družbi je bilo 
nujno potrebno; ker je Slovencem primanjkovalo izkušenih do
mačih strokovnjakov. bi tuji ostali v Sloveniji prav zaradi udeležbe 
starih delničarjev. Tudi pri nabavi surovine - bombaža bi stari po
znavalci razmer veliko koristili. 

Osnovno delniško glavniCO je nova družba projektirala na 
10,000.000 din. Od tega bi prišlo 55 % na jugoslovanske inte resente, 
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ki bodo pod vodstvom ustanovne banke, to je, Ljubljanske kreditne 
banke, medtem ko bi ostalih 45 % prevzeli dosedanji lastniki obeh 
tovarn. Prejšnji lastniki so se odločili, da bodo prinesli svoje pod
jetje v novo družbo po knjižni vrednosti. Od osnovne glavnice bi 
bila približno četrtina porabljena za odkup obeh tovarn in zalog, 
preostale tri četrtine bodo obratni kapital. Tudi v teh dveh propor
cih bi ostalo sorazmerje isto: 55% domača udeležba, 45% tuja 
udeležba. Tolikšen obratni kapital je bil potreben v bombaž ni indu
striji zaradi izključnega nabavI ja nja surovin v prekmorskih deželah 
z visoko valuto. 

Nova delniška družba ni imela namena, zadovoljiti se z 
doseženim. Dosedanje obrate je hotela razširiti in jih opremiti s 
pomožnimi tekstilnirni obrati, potrebnimi za beljenje, apreturo in ti
skanje surovih izdelkov, proizvodov Litije in Prebolda. Za izpeljavo 
tega načrta so predvideli nadaljnja zviševanja glavnice vse do višine 
40,000.000 din. 

Ker je bila ustanovitev nove delniške družbe odvisna od ukinitve 
sekvestra, je bilo treba storiti najprej potrebne korake v nekem dru
gem ministrstvu, namreč v ministrstvu za pravosodje. Ko so tu rešili 
vse formalnosti, je akcija stekla še v ministrstvu za trgovino in indu
strijo . Dne 19. junija 1922 so dovolili ustanovitev delniške družbe 
Jugoslovanske tekstilne tvornice Mautner. Osnovna glavnica je 
znašala 100.000 delnic po 100 din , to je 10,000.000 din. Ljubljanska 
kreditna banka je prevzela sama vseh 55 % delnic, kolikor jih je pri
padlo jugoslovanskim državljanom, zato ni bila potrebna nobena 
javna subskripcija za ta del delnic. 140 

Nacionalizacija industrije papirja 

Vemo že, da je industrijO papirja v ljubljanski okolici utemeljil 
Fidelis Terpinc s svojo družbo; ta industrija je bila v domačih rokah 
vse do leta 1870, ko je obrate poku pila delniška družba Leykam iz 
Gradca. Po približno 50 letih tujega lastništva so nova razmerja sil 
po prevratu omogočila, da je Ljubljana sprožila postopek za 20-

petno pridobitev papirništva v svoje roke in v tem delu uspela. 
Dr. Karel Triller, podpredsednik Ljubljanske kreditne banke, in 

Alojzij Tykač , ravnatelj iste banke , Sla dala takoj po sklenitvi pre
mirja pobudo za to, cla se je že 13. novembra 1918 obrnila Ljubljan
ska kreditna banka k družbi Leykam-Josefsthal na Dunaju, češ naj ji 

1,0 AS. Banovina. VIII. oddelek. kon vol ut št. 280. Maulner. 
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proda vso svojo industrijo papirja v Sloveniji. Dunajska družba je 
najprej reagirala negativno z motivacijo, da bi sicer tudi ona mogla 
pripomoči h gospodarski obnovi in napredku nastajajoče države. 141 

Da takrat tudi nekatere druge industrijske in bančne družbe še niso 
verjele v obstoj države SHS in njen nadaljnji razvoj, razberemo iz vi
rov, kjer dajejo te družbe podobne izjave. Na primer avstrijsko 
vodstvo elektrarne Fale je napisa lo, da bo oddajalo tok predvsem v 
avstrijski del Štajerske, da pa ga bo prodajalo tudi slovenskemu 
delu, če bo ta to zahteval. Upravni svet tovarne kemičnih izdelkov v 
Hrastniku je še vse leto 1920 nagajal ljubljanskim oblastem tako, da 
ni pristal na nacionalizacijo in da se je tudi sicer izogibal direktnega 
kontaktiranja z njimi. Zato je 23. decembra 1920 sporočil ljubljanski 
oddelek ministrstva za trgovino in industrijo upravnemu svetu med 
drugim naslednje: ".. se vabite, da še do občnega zbora izjavite, 
koliko delnic in za katero ceno ter komu ste pripravljeni odstopili 
in katere osebe slovenske narodnosti hočete izvoliti na podlagi iz
premel1jenih pravil v upravni svet. Tozadevne izjave morate vložili 
še pred vršitvijo občnega zbora, sicer državni komisar ne bo dopu
stil, da se vrši občni zbor. - Mam, l. r..lu Če ni bilo občnega zbora , 
tudi ni bilo delitve dobička, ni bilo planiranja nadaljnje dejavnosti 
firme , ni bilo dividend in podobnih ekonomskih koristi. 

Toda položaj se je - glede družbe Leykam-Josefsthal - razvozla
val v korist Ljubljanske kreditne banke. Sklep ministrskega sveta v 
Beogradu z dne 5. februarja 1919 je zahteva l, da se mora postopek 
z imovino državljanov, ki so pripadniki Srbiji sovražnih držav, 
razširiti na vso kraljevino Srbov, Hrvatov in Slovencev. Že dvajset 
dni nato je dunajska družba obvestila Ljubljansko kreditno banko, 
da je načelno pripravljena na razgovore glede prevzema obratov na 
Slovenskem. Ko se je 6. junija 1919 odredi l državni nadzor nad slo
venskimi obrati d1užbe Leykam-Josefsthal, je večinski delničar te 
družbe, to je Wiener Bankverein, spoznal , da bo moral pripoZ11ali 
nacionalizacijo , in septembra 1919 so se pričela konkretna pogaja
nja. Ljubljansko kreditno banko je zastopal njen ravnatelj Tykač . 

Do ra zpleta je prišlo v času od 10. oktobra do 21. novembra 
1919. Interese že bodočih Združenih papirnic je zastopal dr. Ivan 
Tavčar, predsednik Ljubljanske kreditne banke .. Bodočih' smo rekli 
zato. ker so v Ljubljani že pripravili vse potrebno za ustanovitev 
domače firme, saj so 22. decembra 1919 prosili v Beogradu za izsta
vitev koncesijske listine. Ta je določala , da morajo imeti državljani 

III Jože Šorn, Razvoj Papirnice Vevče. Ljubljana 1956. 
1.1 AS. j\'!inistrs[\,o za trgo\'ino in industri jo. rase. 5. 
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kraljevine SHS najmanj 61 % delnic in od desetih članov upravnega 
sveta najmanj šest mest zase. 

Na tej osnovi se je fomulni prevzem objektov izpeljal l. januarja 
1920 in 7. marca 1920 je bil v prostorih Ljubljanske kreditne banke 
prvi občni zbor firme Združene papirnice Vevče, Goričane in Med
vode d. d. v Ljubljani. Vse slovenske obrate je firma kupila za 
15,000.000 jugo kron ; več kot eno tretjino ali 39% delnic je šlo za 
nakupna vsoto. Kupna pogodba je bila podpisana 18. maja 1920, v 
začetku junija pa je bil izredni občni zbor, ki je zviša l delniško glav
nico na 40,000.000 jugokron ali na 10,000.000 din. 

PIva težava se je v tem času pokazala s tem, da je bilo treba tuje 
delničarje onemogočiti pri večjem vplivu na vodstvo firme. To so 
izvedli s pogodbo, ki je nosila naslov .Pogoji za blokiranje delnic 
Združenic papirnic. in je bila podpisana 10. avgusta 1922 na Du
naju. V pogojih so najprej ugotovili , da se s tem dnem ustvalja pod 
vodstvom Ljubljanske kreditne banke sindikat, ki bo svoje delnice 
deponiral v Ljubljanski kreditni banki in jih do 31. decembra 1930 
ne bo prodajal. 143 

Srednjeevropski rudniki d. d. Mežica 

Pri Kranjski industrijski družbi smo videli, kako so italijanski ka
pitalisti spomladi 1919 kupili avstrijske delnice te družbe in se deset 
let niso pustili izriniti iz KlD. Šele leta 1929 je vse njihove delnice 
kupil industrijec Avgust Westen iz Celja , ki je bil Jugoslovan 
nemške narodnosti.I.i4 

Pri mežiškcm svinclI se je dogaja lo nekaj podobnega. Avstrijci $0 
del delnic prodali Angeležem, ki so bili seveda srbski zavezniki še 
iz vojnih časov , ti pa se niso dali izriniti iz Mežice skozi ves čas ob
stoja kraljevine Jugoslavije. Tu je šlo za zavezniške kapitaliste, ki so 
se počutili v Jugoslaviji čisto drugače kot pa na primer avstrijski ali 
madžarski kapitalisti. 

Delniško družbo Bleiberger Derg\verks-Union so ustanovili v 
Celovcu leta 1868. Težišče njenega sVinčarskcga dela je bi lo v I3lei
bergu nad l3eljakom. Okrog leta 1870 je pričela kupovati tudi 
deleže mežiških I1ldnikov svinca in do ] 893 združila v svoj ih rokah 

11'\ Jože Šorn . .Jugoslovanska industrija papirja dn osvoboditve. Zgodovinski časo
pis XII-XI II . I.juhljana 1956--1959. str. 151-241. 

H, Kranjska industrijska družba. Ljubljana. Poročilo o poslm·anju in obralOvanju 
,. poslovnem 1t!tu oJ 1. julija 192R do 30. junija 1929 . .. Ljubljana 1929. str. 6. 
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celotno mežiško tudarstvo. Ti tudniki so postajali bolj in bolj po
membni in leta 1900 je proizvodnja mežiškega svinca že presegla 
proizvodnjo bleiberškega svinca. V letih pred prvo svetovno vojno 
oziroma okoli leta 1910 je obseg mežiških obratov že narasel na tri 
petine obsega celotnega podjetja. 145 

Junija 1919 je deželna vlada v Ljubljani postavila mežiške rud
nike pod sekvester in državno nadzorstvo. Vodstvo uprave je prev
zel Osrednji urad državnih montanističnih obratov v Ljubljani v 
osebi delegata inž. Cihelke. 

Ko je po saintgennainski mirovni pogodbi septembra 1919 prišla 
Mežiška dolina pod Jugoslavijo, si je Bleiberger Bergwerks-Union, 
- da bi preprečila nacionalizacijo, - dobila pomoč angleških kapita
listov. S pogodbo z dne 5. febnlarja 1921 so osnova li v Londonu 
novo delniško dll.1žbo z naslovom The Central European Mines Li
mited z delniško glavnico 125.000 funtov šterlingov; decembra 
1921 so glavnico zvišali na 130.000 funtov šterlingov. l46 

Kakšna je bila resnica s to "angleško" družbo, so domačini takoj 
zaznali . Major George Bargate, predstavnik te družbe v Ljubljani, je 
pisal 20. julija 1921 iz hotela Union, kjer je začasno prebival, 
dr. Rudolfu Marnu kot načelniku oddelka, da ko so Angleži prišli v 
Mežica, so nameščenci in delavci govorili O dogodku, da je vse to le 
prebrisana goljufija. Bargatu da so sporočili, da je sekvester kazal 
neki brzojav, ki naj bi ga poslala vlada iz Beograda in ki je baje vse
boval misel, da v Beogradu ni nič znanega o predaji posesti. Nada
lje je Bargate pisal v pismu Marnu, da so ga obvestili, kako se med 
rudarji pobirajo podpisi za pismeno vlogo na vlado, ker hočejo pro
testirati proti prodaji !lJdnika v angleške roke in zahtevati, naj 
posest prevzame predstavništvo v Ljubljani. V zelo samozavestno 
pisanem pismu je tudi stavek ) ki res daje slutiti, da voda ni čista: 

.. a ker sem obve§čel1, dCl postanemo morda mi lastniki te po
sesti ... ) -t"C Enako namiguje na kalne vode tudi Marn, ki je gotovo 
vedel za spletke; pravzaprav ne namiguje , ampak odkrije kane 23. 
Julija 1921, ko pismeno odgovarja, ". . Glede opClzke, dCi me slClvite 
odgovornega za vse de/ou{iI~!e v Jl1ežica!J, moram. prIpomnili, da 
sem odgovo1'Cn za svoje deLov{II~!e edinole ministrstvu pravde, ko! 
n({iv(~':ii sekves!lacUski ohlas/i. Nikakorpa ne Vam, ali Vali družb(. 
kije brez vsake vednosti sekvestrac{jske oblasti pod sekvesfrom sto
ječe pod;elje kupilCI . . . }" 

16 Ivan i'vlohorič. Industrializacija l'vležiške doline. Maribor 1954 
\, (, AS . .1<1\'00 lOžilstv(). f<lse. 4. O\'oj Srednjeevropski ruuniki d . d Mežica 
\, - AS. Ministrs\\'o z;11rgovino in inuustrijo. rase. 6. BargalOv dopis l\'larnu. 
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Končno je The Central European Mines Limited le stopila v stik z 
jugoslovanskimi oblastmi in dosegla, da je ministrstvo za trgovino 
in industrijo , oddelek v Ljubljani, z odlokom z dne 17. oktobra 1921 
ukinilo posebno državno nadzorstvo nad mežiški mi rudniki , potem 
ko je že 8. oktobra Bargate prevzel upravo. Centralno ministrstvo za 
trgovino in industrijo je 16. maja 1922 pripustilo družbo k poslova
nju v kraljevini SHS. Ustanovitev jugoslovanske podružnice družbe 
The Central European Mines so sklenili v Londonu 7. novembra 
1922. Dne 31. oktobra 1923 so vpisali, da je njen sedež v Ljubljani, 
dne 17. maja 1924 pa so jo prenesli v trgovski register v Mariboru in 
vpisali , da je od sedaj da lje njen sedež v Mežici. Bargate sam se je 
preselil v Mežico že 24. marca 1924.'49 

Elektrarna Fala na Dravi 

Leta 1908 se je ustanovila de lniška družba z naslovom Štajerska 
elektriška družba / Steiermarksiche Elektrizitats-Gesellschaft/ z glav
nico 6,000.000 kron; sedež je imela v Gradcu. Ta družba je kmalu 
zgradila elektrarniške naprave v Pegau in Lebringu in oddajala tok 
tamkajšnji okolici. Leta 1913 je družba zače la graditi elektrarno rala 
na Dravi in v ta namen najela predujem pri švicarskem bančnem 
sindikatu pod vodstvom Schweizrischer Bankverein; predujem je 
znašal 19,500.000 kron. Od celotnega predujma so dali Švicarji 
13,500.000 kron na voljo v švicarskih franki h po tečaju lOS šv. fran
kov - 100 K, torej 14,175.000 Šv. frankov. Naprave so kljub vojni 
gradil i dalje in v maju 1918 je elektrarna pričela provizorično obra
tovati. Tok je dobavljala delniški družbi Osterreichische Stickstoff
werke v Ruša h za fabrikacijo karbida in dušika. Nedokončane so 
ostale še varnostne naprave na jezu in ureditev transformatorja. 

Vodstvo del je bilo v rokah dveh delegatov upravnega sveta , in 
sicer generalnega ravnatelja inž. Jožefa Rosshandlerja na Dunaju in 
dr. Edvarda Tissita, delegata Švicarske železniške banke S sedežem 
v Baslu. Gradnjo je vodil inž. Edvard Buser na Fali. po poreklu 
švicarski državljan. Obratno ravnateljstvo družbe je bilo v Gradcu. 
Pri podjetju je bil v znatni meri udeležen tudi francoski kapital. V 
programu je družba imela dobavo električne energije proti jugu cio 
Celja in proti severu zaradi priključka k podobnim napravam v Peg-

H~ Ibidel1l. Marno\' odgo\"()!" Ibrgatll . 
1,·) AS . .Ia\·no lOži!s[\,o. fase.:. 4. ovnj Srt!dnjeevrnpski rudniki d.d. 1\It!Žica 
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gauu in Lebringu. Začeli so graditi tudi vod proti Mariboru, s kate
rim so že imeli pogodbo o dobavi električnega tokal'O 

Družba se je hotela prilagoditi predpisom Narodne vlade SHS v 
Ljubljani z dne 30. decembra 1918 /št. 232, Ur. list z dne 4.1.1919/, 
zlasti paragrafu 14 te naredbe. Že 12. decembra 1918 je Narodna 
vlada pozvala Štajersko elektriško družbo, da sporoči potrebe po 
materialu, nakar je le-ta odgovorila 21. januarja 1919, da potrebuje 
določene količine železa, izolatorjev, bakra, annatur in kablov. 
Istočasno kot ljubljansko vlado je družba obvestila tudi mariborski 
mestni svet oziroma vladnega komisarja dr. Pfeiferja o svojih potre
bah. S tem je Štajerska elektriška družba priznala slovensko vodstvo 
v mestu. Dr. Pfeifer je interveniral v Ljubljani pri svojem osebnem 
prijatelju dr. GregoIju Žerjavu , da je treba material Fali vsekakor čim 
prej dobaviti, na koncu pisma pa še dostavil: "Za plinski premog 
sem se in se bom še naprej na vse knplje (rudil, upanja imam pa 
malo. Vsa industrija sedaj lu počiva, poleg tega pa lavama po 
obupni temi po mestu ... )51 

Marca 1919 so v zvezi s Falo tudi pri pogajanjih s Švicarji na Du
naju že predvidevali možnost, da se zanjo osnuje ločena delniška 
družba. To toliko bolj, ker je švicarski sindikat hotel s pomočjo Šta
jerske elektriške družbe Fale zgraditi na Dravi še centrali Ožbolt in 
Brezno. Toda pogajanja glede Fale so se vlekla , ker so bila v bistvu 
dvojni mednarodni posel: Jugoslavija-Avstrija in Jugoslavija-Švica . 
Deželna vlada ni odnehala. Dne 9. januarja 1920 so se posvetovali 
predsednik Deželne vlade Žerjav, gradbeni ravnatelj Klinar in rav
natelj Sernec o stališču, ki naj ga zavzamejo do pogojev, ki jih je 
20. novembra 1920 predložila Štajerska elektriška družba glede 
prevzet ja Fale. 152 

Stališče te trojice se je preciziralo takole: delniška glavnica naj se 
z ozirom na neurejenost valute citira v tuji valuti, najbolje v švicar
skem franku. Določi naj se na 4,000.000 šv. frankov , od česar bi 
polovico imeli člani sindikata, polovico delnic pa Jugoslovani. 
Polovica delniškega kapitala se naj porabi za to, da se enak nomi
nalni znesek al pari spremeni v delnice; dnJga polovica delniškega 
kapitala naj se porabi za nabavo materiala v tujini. Poleg tega se 
zaveže sindikat, da nabavi še okoli 1,5 milijona francoskih frankov 

I~O AS. jvjini.str.stn) za trgovino in industrijo. [ase. 3. 
ISI Ihidem. Pfeiferjevo pismo dr. Gregorju Žerjavu nosi datum 25 januarja 1919. 

torej eh"a dni pred znanimi demonstracijami Nemcev v tvjarihoru. 
152 AS . !,vlini.strstvo za Irgovino in industrijo . fase. 3. 
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oziroma 1 milijon Šv. frankov za take investicije, ki bi jih družba še 
potrebovala. 

Določili so, da ima pri polovici delniške glavnice prednost jugo
slovanska država, če je zainleresirana, sicer pa javne korporacije, 
finančne skupine in končno zasebniki. Vendar bi imela vlada v 
upravnem svetu en glas nad polovico. S tem bi Jugoslavija pregIa
sovala kakršno koli opozicijo. 

Koncesijo za Falo so podaljšali na 90 let, glede nadaljnjih konce
sij pri Breznu, št. Ožboltu in na Feldbergerjevem otoku pa so skle
nili , da je pridržano vladi, da sklene z novim podjetjem posebno 
pogodbo. Vodilno osebje, ki je že v službi ali ki se bo pri Fali na 
novo sprejelo, mora biti vladi pogodu. 

Glavno vprašanje glede glavnice se je glasilo, ali državi ustreza 
večja ali manjša glavnica. Vsaka od variant je imela svojo prednost. 
Za večjo glavnico je govoril državni interes, sa j bo napredujoča in 
cvetoča industrija indirektno veča la ta interes, verjetno bolj kot pa 
znatno obrestovanje. Čim večja bi bila delniška glavnica, manj bo 
država plačala fiksnih obresti v tujini. Politika nizkega obrestovanja 
bi nudila Jugoslaviji namreč več možnosti, da bi odkupili delnice od 
tujcev. Za nižjo glavnico je govorila predvsem finančna šibkost Ju
goslavije in njene neugodne valutne razmere. Za plačilo delnic bi 
bilo treba vzeti posojilo, če bi ne bilo na voljo tujega denarja iz 
dlUgih držav, zlasti na primer odškodninskega predujma, ki ga je 
antanta obljubila Jugoslaviji. To posojilo bi bilo treba seveda obre
stovati, kar pa bi bilo hudo breme. Posvetovalci so se torej odločili 
za šti rimilijonsko glavnico v frankih z možnostjo, da se jo poviša s 
konverzijo predujma. 

Omenjeni trojici se je posebno pomembno zdelo to, da si prido
bijo popoln vpogled v knjige. Zdelo se jim je namreč, da so si hoteli 
čla ni sindikata pridobiti delniško glavnico z neupravičenim zviševa
njem faktur na škodo falskega podjetja tako, da so za elektrarno 
ugodno naročeni material od strani Štajerske elektriške družbe še 
po starih cenah preračunali na Znatno višje cene. Šlo je za večje po
stavke glede železa in aluminija. kar naj bi trojica preveri la že pri 
dobaviteljih in previsoko plačane zneske izločila. 

Žerjav, Klinar in Sernec so vedeli, da si bodo morali zagotoviti 
precej tujega denarja za investicije, ki so jih nameravali povečatij 
zdelo se jim je namreč, da bodo tuji interesenti vztrajali pri tem 
majhnem podjetju. Nadalje so Štajerski elektriški družbi odbili za
htevo, da bi ji tok prodajali za 10 % ceneje; vsem odjemalcem ga 
bodo računali enako, saj so vedeli, da bo premog v Avstriji najmanj 
za 10% stalno draŽji od enotne cene toka. 
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Določili so, da bosta obstajala dva upniška sindikata. Jugoslo
vanski sindikat bo zelo pomemben, in sicer ne samo zato, ker bo 
odplačeval avstrijski predujem, temveč tudi zato, ker bo plačal ves 
material , pripeljan iz Avstrije. Plačal bo seveda tudi domači material 
in prav tu bi mogla država sama ali v zvezi z bančnim konzorcijem 
marsikaj pridobiti. 

Razplet problemov glede Fale ni bil enostaven. Eden izmed njih 
je bilo vprašanje vodopravnih koncesij na Dravi. Pravniki so ugoto
vili , da bodo morali uporabljati člen 273 saintge,mainske pogodbe, 
ki je določal: ·Posebni dogovori bodo uredili razdelitev posesti, ki 
pripadajo združenjem ali)cwnopravnim furidičnim osebam, kate
,·ih delovanje se razteza na ozemlja, razdeljena na podstavi saint
germainske pogodbe.- Potemtakem je bilo jasno, da bosta morali 
Jugoslavija in Avstrija skleniti mednarodno pogodbo glede tistih 
vodnopravnih koncesij, ki so last Štajerske elektriške družbe. Citi
rani člen namreč ni zahteval, da bi se določena premični na ali ne
premičnina delila, temveč je trdil le, da mora ta določba veljati v 
primeru , ko se delovanje družbe razteza na ozemlje, ki so ga sedaj 
zaradi določb mirovne pogodbe razdelili med Avstrijo in določeno 
tujo državo. Pri Štajerski elektriški družbi je bil ta pogoj prisoten , 
ker je družba delovala ne le v Avstriji, temveč [udi v Sloveniji. 153 

Prekmurska problematika - bančna problematika 

Prekmu rje ni imelo vel iko industrije. Kolikor je je bilo, je spadala v 
kategorijo lahke industrije ali celo v staro obliko manufakture /ope
karništvo in podobno!. Največji problem so predstavljali denarni 
zavodi, ki jih je imel ta mali prostor sorazmerno veliko. Na ustanov
nem zboru Narodnega sveta v Mariboru 26. septembra 1918 je 
Slavič poročal o narodnostnih razmerah na Ogrskem ter o mejah 
med Madžari in Slovenci. Govoril je, da kako ogrski Slovenci po 
večini nimajo nobene narodne zavesti in da svoje inteligence razen 
duhovnikov nimajo. Kdor se čuti Slovenca, se ne čuti Jugoslovana. 
Za Slovence se čutijo mohorjani in naročniki na slovensko časo
pisje; Novine na primer imajo 6000 naročnikov. Župnik Baša , ki je 
tu najboljši Jugoslovan , je trdil , da ni mogoče ničesar storiti za to 
idejo. Slavič je dalje zagovarjal misel , da se glede ogrskih Slovencev 
ne sme dOPUSliti , da bi prišlo do plebiscita , ker bi se izšel slabol" 

15.'1 lbideJll. 

I~' AS. Narodni svel v Ljuhljani. rase. 3. Sri.si odsekov. 
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Podobne temne misli so imeli tudi drugi govorniki. Sagaj je pred
lagal vsaj ustanov itev kakšne gospodarske zadruge, morda posojil
nice, pa mu je dr. Novak odvrnil, da je tudi to nemogoče, ker pazijo 
Madžari na vsako malenkost. Narodni svet za Štajersko v Mariboru 
je 7. novembra 1918 sporočil v Ljubljano, da v Medžimurju I?I priti
skajo Madžari strahovito na Slovence, ker so se izjavili za Jugosla
vijo, in so jih že več odpeljali. Ondotnemu narodu preti propast, če 
jim ne pošlje Narodno vece v Zagrebu nekaj čet. 

Po vsem tem se ne čudimo, da je bil storjen prvi resnejši korak za 
priključitev Prekmurja k Sloveniji 26. decembra 1918 v obliki shoda 
v Radgoni , ki so se ga udeležili Radgončani , okoličani in Prekmurci. 
Po shodu so določili , kako bi general Maister vkorakal v Prek
murje.' ;' Hlvaški stotnik Jurišic je 28. decembra 1918 zasedel 001-
njo Lendavo, Črenšovce, Beltince in Mursko Soboto. Toda že 3. ja
nuarja 1919 so prišli Madžari in spet okupirali Prekmurje. Šele po 
osmih mesecih se je za Slovence faktično obrnilo na bolje. Dne 
1. avgusta 1919, ko so bile prekmurske meje že določene, je smela 
jugoslovanska vlada zasesti Prekmurje, in komaj 12. avgusta 1919 je 
vkoraka la jugoslovanska vojska. Prekmulje je bilo začasno pod 
vojaško upravo; njej je bil pridel jen civilni komisar, ki se je preselil 
iz Radgone v Mursko Soboto 6. septembra, okrajni sodišči v Murski 
Soboti in Dolnji Lendavi so prevzeli slovenski sodniki 9. in 10. sep
tembra 1919. Deset mesecev po teh dogodkih je bila 4. junija 1920 
podpisana mirovna pogodba z Madžarsko v Trianonu. 15' 

Prometne zveze so se zboljša le z novim mostom pri Veržeju leta 
1922, medtem ko so železniško progo Murska Sobota-Ljutomer
Ormož odprli leta 1924. S tem je bilo Prekmurje prometno ugodno 
zvezano z ostalo Slovenijo. 

Ko se je slovenska oblast v Prekmurju kolikor toliko učvrstila in 
se pričela konsolidirati , je prišlo na vrsto postavljanje državnega 
nadzorstva in sekvestracije denarnih zavodov. Deželna vlada je z 
odlokom z dne 28. oktobra 1919 postavila pod posebno državno 
nadzorstvo in sekvester vso lastnino madžarske Hranilnice v Murski 
Soboti d. d. in za državnega komisarja postavila njej in Poljede lski 
banki murskosoboškega domačina advokata dr. Frana Černeta. Ta 
pa za svoje elelo, ki bi moralo biti naravnano v zadnji konsekvenci 
k nacionalizaciji imenovanih delniških družb, ni kazal posebne 
vneme. Ker je bil udeležen pri Jugos lovanskem kreditnem zavodu 

m Vse to :-;e je lorl;!j dogajalo šde po likvidaciji tanl.kajšnjega boljševizma. 
\ ~, Nimamo temeljite študije. ki hi nadrobno obravnavala delovanje denarnih in 

cimgih z:woclo\' \' ča!'u od !'eptembra 1918 do sepcembr.J 1919. 
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in je bil slovenski advokat, so upali , da se mu more zaupati po
membna naloga, da namreč kot od države nameščeni zaupnik iz
vede ali fuzijo ali nacionalizacijo ali likvidacijo določenega števila 
madžarskih denamih zavodov v Prekmurju. Še dve leti po ime
novanju ni storil ničesar. Nekateri so govorili, da kot sekvester 
prejema prav izdatne posebne nagrade, da bi zadrževal nacionali
zacijo, okrajni glavar pa je bil bolj mnenja, da gre njegovo zadržanje 
na rovaš strankarske pripadnosti. Končno je uspelo, da so ga v 
začetku maja 1922 - po dveh letih in pol nedelavnosti - zamenjali z 
dvema osebama, pri Poljedelski banki z murskosoboškim notarjem 
Antonom Kodrom, .ki je velik rodo/it.tb., pri Hranilnici z mursko
soboškim odvetnikom dr. Josipom Goljevščkom, ·ki uživa mdi 
ženi/ve z neko veleugledno domačinko posebno zaupanje v pred
metni akc(ji vpošlevnih d0I11ačinov);7 

Vprašanje nacionalizacije denarnih zavodov v Prekmurju v 
splošnem ni potekalo hitro. Razen na Hranilnico se je izvajal pritisk 
še na madžarsko Poljedelsko banko. V teku leta 1920 je v ta problem 
posegel tudi mursokoboški okrajni glavar. Od obeh zavodov je tedaj 
za hteval, da ali likvidirata ali se fuzionirata z določenim slovensk im 
denarnim zavodom ali pa se nacionalizirata. Osebno se je udeležil v 
Murski Soboti občnega zbora, kjer so skoraj definitivno sklenili fu
zijo zavodov ali vsaj enega z mariborsko eskomptno banko. Toda 
madžarski delničalji so nenadoma ovrgli svoj sklep in niso hoteli o 
fuziji nič slišati. Glavar se je o tem problemu večkrat pogovarjal z 
raznimi funkciona lji , zlasti z vodjo soboške podllJžnice Eskomptne 
banke d. d. Maribor, kaj naj bi ukrenili , da bi prenehala ta dva 
madžarska denarna zavoda delovati. Doseči ni mogel ničesar, ker 
oba slovenska zavoda, to je, podružnica Eskomptne banke in po
dllJžnica Jugoslovanskega kreditnega zavoda delujeta v zelo ozkem 
področju, saj se zadovoljujeta s tcm, da le njima posli uspevajo, nista 
pa hotela gospodarskopolitično pobijati madžarske konkurence. 

Zdelo se je, da je nujno potrebna ustanovitev novega sloven
skega dobro fundiranega ba nčnega podjetja za Prekmurje, ki naj bi 
onemogočilo nerealno obratovanje madžarskih zavodov. Ta novi 
zavod naj bi prevzel ali sam ali pa vsaj financiral uvoz in izvoz 
na debelo. S tem bi izločil primerno dolgo vrsto posredovalcev. 
Okrajni glavar, ki je seveda dobro poznal politično in gospodarsko 
situacijo v Prekmtlliu, je - kot mnogi drugi - bil mnenja , da bosta z 
likvidiranjem madžarskih denarnih zavodov ~uniče17a flldi 

madžarska in madžaronska nadvlada v Doh~ji Lendavi in .Mllr-

W t-.lin i",lrS(VO za trgovino in indust ri jo. rase. 5. 
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ski Soboti in da bo tako prisiljena cela vrsta prononsiranih 
Madžarov in 111adžarol'lov zapustiti naše ozem~je tel- se izselili v 
Madžarsko.-'" 

Pokrajinski namestnik Ivan Hribar, ki se je seznanil z gospodar
skimi razmerami , je k nekemu poročilu pripisal: NK tem izvajQ/~jem 
pripominjam, da je radikalno zboljšanje sedanjih nezdravih raz
mer v Prekmwju mogoče šele tedaj, ko se bode tamkajšnje prebi
valstvo popolnoma op1'Ostilo nadvlade madžarskega kapitala. V 
dosego tega cilja bi bilo nujno pOI7'ebno, da se ali izvede čimpre/e 
likvidacija, oziroma nacionalizacija obstoječih denarnih zavodov, 
ali pa, da se osnuje močno Jimdimn slovenski denami zavod, ki bi 
razšil1'l svoj delok1'Og na vse panoge bančnega poslovanja in bil v 
stanu USpeŠl'lO konkurirati z madžarskima zavodomCl .- Za konec 
je Hribar pribil še tole: .Isto poročilo omenja med drugim, da se je 
zadnjih madžarskih demonstracij v Prekmwju udeležil ba17čni 
umdnikJosiP Klei17rath, kateremu je kazenska preiskava dokazala 
udeležbo. Umestno bi bilo izvesti na mvnate!istvo zavoda pritisk, 
da se imenovani odpusti iz službe)'') 

Kmalu se je stanje zboljšalo ali nekako -nacionaliziralo-, ko je 
Slovenska banka d. d. v Ljubljani vzpostavila leta 1921 svojo po
družnico v Dolnji Lendavi in ko so prešla v bolj zavedne slovenske 
roke vodstva več manjših denarnih zavodov, na primer: Dolnjelen
davska hranilnica za mestno okolico d. d., Posojilnica v Murski 
Soboti, Hranilnica v Črenšovcih, Hranilnica v Beltincih} Hranilnica 
in posojilnica v Cirkovi - in še nekaj podobnih lokalnih denarnih 
zavodov, utemeljenih na zadI1Jžnih načelih. l 60 

Zadružništvo in Zadružna gospodarska banka 

Da bomo bolje doumeli uSlanovitev kierikaine Zadružne gospodar
ske bclnke v Ljubljani, se moramo prav na kratko seznaniti z razvo
jem zad ružništva v poslednjih 15-20 letih pred preVfalOm. Proti 
koncu 90. let preteklega stoletja so pričeli na Slovenskem zelo siste
matično organizirati kmečkogospodarsko ~ nabavno in proizvajaino 
zadn.lžništvo. Prva kmečka oziroma konsumna društva niso dobro 
uspevala, ker je manjkalo trgovsko izobraženih ljudi, ki bi jih vodili, 
pa tudi sicer še ni bilo močne blagovne in denarne centrale. 

1;8 Ibidem. rase. 7. 
lW Ibidem. 
1(00 Adrcsar za Slm'enijo 1923. II. izdaja, Ljuhljana 1923. str. XXX slech:če. 
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Šlo je torej za tri elemente: šolstvo, blagovna centrala, denarna 
centrala. Te tri elemente bomo obravavali tako, kot so vstopali v 
zgodovino: najprej centrali, potem šolstvo. Zadružna revizijski za
kon je iz.šelleta 1903. Takoj naslednjega leta so tisti ljudje v Sloven
ski ljudski stranki, ki so se posvetili zadružništvu, organizirali 
Gospodarsko zvezo v Ljubljani kot blagovno centralo in Zadružna 
zvezo v Ljubljani kot revizorja zadnlg in denarno obračunsko mesto 
med kreditnimi zadrugami. Zaradi razvoja same Slovenske ljudske 
stranke je ZadnJžna zveza v Ljubljani postala matica pretežnega 
dela slovenskih zadrug. V naslednjih petih letih je osnovala toliko 
novih zadrug, kolikor je do takrat sploh bilo vseh slovenskih 
zadrug skupaj. In še v naslednjih petih letih so njihovo število pod
vojili. Zaradi delovanja dr.Janeza Ev. Kreka na Kranjskem se je po
sojilno zadružništvo na ŠtajerskeITI pričelo razvijati še v smer 
kmečkega zadružništva drugih vrst. Zaradi tega se je refonnirala 
Zveza slovenskih posojilnic v Celju leta 1903 v Zadružna zvezo v 
Celju. Kmalu nato je prišlo med obema zvezama do konkurence. 
Korenine te konkurence sicer sežejo nazaj v leto 1898, vendar se je 
leta 1907 stopnjevala do te mere, da je večina zadrug celjske zveze 
prešla k ljubljanski zvezi. Nova ovira za celjsko zvezo se je pojavila 
leta 1908 z ustanovitvijo Zveze slovenskih zadrug v Ljubljani, ki je 
pritegnila k sebi vse liberalne zadruge na Kranjskem in Primor
skem. Zaradi denarne povezave je stopila celjska zveza v povezavo 
z Ljubljansko kreditno banko, ljubljanska zveza zEvangelistom 
Krekom na čelu pa je razmišljala o ustanovitvi lastne banke. \(11 

Kje ima začetke slovensko trgovsko šolstvo in tečaji za za
družnike? Iz brošure ol. poročilo Slovenski trgovski šoli v Ljubljani s 
pravico javnosti vsled razpisa c. kr. ministrstva za bogočastje in nauk 
z dne 20. avgusta 1911., ki jo je sestavil Bogomil Remec v Ljubljani 
1912, razberemo ves historiat te šole. Že leta 1901 je Trgovska in 
obrtna zbomica za Kranjsko na seji 12. janua~a sklenila ustanoviti 
višjo trgovsko šolo, ki naj bi imela značaj srednje šole, ki bi bila trira
zredna s slovenskim in nemškim učnim jezikom. Namen te tako 
imenovane trgovske ak"ldemije naj bi bil v prvi vrsti ta, da povzdigne 
kvaliteto dela v veletrgovini in veleobIti. Zadeva je potem prišla v 
razpravo tudi v kranjskem deželnem zboru, ki je ustanovitvi sogla
sno pritrdil. Iz razlogov pa, ki jih prof. Remec ne navaja / morejo biti 
ekonomske oz. finančne narave, morejo pa biti seveda politične na
rave!, je vsa zadeva počivala do leta 1908, ker - kot pravi prof. Re-

1(,1 Fran Žaren. Razvoj slovenskog zadrugarstva. Kraljevin<l SHS. Almanah. Zagreb 
1924. str. 57-59. 
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mec - kranjski deželni zbor zaradi posebnih političnih razmer ni več 
prišel do dela. Citiranega leta 28. marca pa je dr. Ev. Krek stavil na 
seji kranjskega deželnega zbora naslednji nujni predlog: Ustanovi naj 
se v Ljubljani dvorazredna slovenska trgovska šola s pripl>lvljalnim 
oziroma specialnimi tečajiI62 Nekaj mesecev pozneje so odprli pli
pravljaini razred trgovske šole in specialni zimski zadružni tečaj. 

Nekaj mesecev pozneje, se pravi, sredi novembra 1908. 
S tem historiatom smo namenOIna posegli nekoliko bolj nazaj 

zato, ker smo hoteli opozoriti na tečaje o zadružništvu. Ti tečaji in 
misel na ustanovitev zadružne banke so sočasni pojavi in so v pre
vratnih dneh, še bolj pa po prevratu, imeli določeno historično 
težo. Zadružništvo, o katerem bomo pozneje tudi spregovorili, ni 
bilo pri Slovencih lako neznatno razvito, da bi mogli mimo njega 
brez posebnih odstavkov. 

Po sklepu deželnega zbora naj bi čim prej uresničili poleg 
običajne dvorazredne trgovske šole tudi tečaj za izobrazbo za
družnih funkcionarjev. Ta vsako leto se ponavljajoči tečaj so kratko 
malo imenovali Zadružna šola, ker je imel popoln značaj polletne 
šole. Leta 1909 se je slovenska trgovska šola spopolnila s 1. letni
kom in leta 1910 z II. letnikom, tako da so plvi absolventi zapustili 
šolo leta 1911. Do takrat so tudi že imeli štiri tečaje Zadlužne šole. 
Slovenska trgovska šola, ki je dobila pravico javnosti leta 1911 , je 
imela svoje učne prostore na takratnem Kongresnem trgu št. 2.1/13 

V zvezi s slovenskimi šolami so seveda slovenski šolski učbe
niki. Za šole je manjkalo slovenskih strokovnih knjig in tudi denarja 
za izdajo novih knjig. V ta namen je slovensko trgovsko društvo 
-Merkur- v Ljubljani prosilo 5. februarja 1920 Upravno komisijo Pe
guja za primerno podporo. Prošnjo je utemeljilo z naslednjimi dej
stvi: Društvo je izdalo na svoje stroške vse slovenske trgovske 
knjige in izdaja že dvajseto leto ,Narodnogospodarski vestnik". 
Knjige, ki jih je društvo izdalo, so te-le: Menično pravo, Knjigovod
stvo, Trgovska korespondenca, Trgovsko računstvo. 

Prošnjo, nas lovljeno na dr. Rudolfa Marna, je podprl s svojim pi
smom še dr. Fran Windischer. Pismo je tako polno podatkov, da ga 
citiramo v celoti: 

-Dragi priiate/il 
Kakor sallJ najboli{e veš, se je v stari Avstriji odrekala našemu 

narodu dosledno strokovno šolstvo pa tudi strokovne knjige. Še leta 

1(01 B. Remec. l. poročilo .. . str. 4: AS. il'lini.strstvo za trgovino in industrijo. fase. 20. 
1(,'1 B. Remec. L poro(ilo ... str. 53. 
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1903 smo bili brez vsega. Društvo ,Me/kur'je ob lastnih sredstvih, 
kajti država/e odklanjala vsako podpom za naše stvari, začelo iz
dajati stmkovne trgovske knjige: leta 1904 ,Menično pravo', 1908 
,Dvostavno knjigovodstvo', 1912 in 1913 ,Trg. korespondenca' in 
'Trg. računstvo v 3 delih'. Vrhu tega še manjše publikacije, med 
temi 'Trg. koledar' 1907-1915, kije bil tudi poln poučnih kratkih 
spisov. Danesje razen računstva vse pmdano. Povpraševanjeje ve
liko. Kako naj bodo šole brez knjig? Korespandenw, Knjigovodstvo 
in Računstvo je bilo aprobirano. Sedaj so knjige zelo drage. Tisek 
stane velikanske svote. PisatelJe so seveda tudi težko dobili in ne 
bodo pisali za honorar 40-70 K od tiskane pole. Naša stmkavna tr
govska naabrazba je nemogoča, nemogočje tudi šolski obrat, če si 
ne poskrbimo za najpotrebnejše knjige. Prosim te zategadelj, da se 
zavzameš za naše potrebe in pomagaš iz kulturne revščine. 
Dru,ftvo ,Merkur' ne 1110re več vzeti rizika izdaje zase. Veselo bo, če 
bo zdržala ,Narodnogospodarski vestnik', ki stane le quoad tisk 
številka 1200 K, pa bo še kmalu viiie. Iz duševne osirotelosti nam 
more pomagati le močan faktor. Treba računati, da bo ena knjiga 
stala kakih 30-40.000 kron. Dobro bi bilo, osnovati fond za izdajo 
slov. trgovskih stmkovnih knjig IKorespondenca, Knjigovodstvo, 
Me-nično pravo, Trgovsko znanstvo/. Upravo fonda bi bilo poverili 
kaki obstOječi trg. organizaciji. 

Pris/'čno pozdrauljam Tvoj vdani Windischer/G4 

Številčni in finančni razvoj ZadlUžne zveze v Ljubljani do konca 
leta 1924 naj ponazorim z naslednjo razpredelnico, ,65 

Število Deleži Promet Vloge Krediti 
Leto zadrug v kronah v kronah v kronah v kronah 

1900 90 51997 5,167.557 151323 146.173 

1905 285 117356 32,036.748 5,498.802 5,467785 
1910 608 329.574 116,247.165 13,861830 12,780.711 

1915 585 410. 200 159,331.418 25.707462 12.042049 

1920 537 365200 1462,700.789 162,339.719 59,481537 
\' dinarjih \' dinarjih \" dinarjih v dinarjih 

1924 502 703734 424,318.509 76,777.767 38,840.860 

1(" AS . Ministrstvo za trgovino in industrijo. rase. 12. 
IM Fran Žaren. Razvoj slo\'enskog zadrugarstva Kraljevina SHS, Almanah. Zagreb 

\924. str. 57-59 
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Toda ti podatki najbrž ne zadoščajo za to, da si ustvarimo pravo 
podobo o glavnih treh zadružnih zvezah v jugoslovanskem delu 
Slovenije. K tem relacijam smo pritegnili še eno razpredelnico, ki si
cer kaže stanje na dan 31. decembra 1925, vsebuje pa samo fi
nančne podatke /števila zadrug ni/. Povsem jasno vidimo, da je bila 
Zadružna zveza v Ljubljani daleč najmočnejša zveza. Rezervnih 
skladov ni imela veliko, ker je imela zaledje v Zadružni gospodarski 
banki, kjer je lahko vsak trenutek dobila potrebno količino kreditov 
za svoje tekoče poslovanje. 

Deležev Rezervnih Vlog Kreditov 
v din skladov v din v din v din 

Zadružna zveza 
v Ljubljani 1,183.913 137.213 95,333.850 40,862.617 

Zadružna zveza 
v Celju 163.857 380.601 20,810.206 9,125.782 

Zveza slovenskih 
zadrug v Ljubljani 96450 378.881 8,857.517 4,297.909 

Kakšno je bilo finančno stanje ostalih zadružnih zvez, sicer ne 
vemo, velno pa, koliko članic je imela katera izmed njih. Menimo, 
da je prav, če podatke, sestavljene za dan 31. decembra 1925, re
produciramo - računajoč tu vse slovenske narodnostno ozemlje: l66 

Zadruge A B C D E F G Skupaj 

kreditne 284 98 68 88 46 34 7 6Z5 

kupoprodajne 
in konsumne 71 21 20 34 14 O 5 165 

mlekarske ?-
-) 4 37 8 9 O 84 

živinorejske in 
pašniške 7 19 O O 5 5 O 56 

kmetijske in strojne 23 O O O 4 O O 27 

zadružne elektrarne 18 13 O O 5 O O 36 

Vilufske 2 3 8 O O O 14 

stavbinske 10 6 11 5 O 8 41 

obrtne 21 11 6 O 17 O 10 65 

1(-(' Kraljevina SHS. Almanah. Zagreb 1924. str. 372. 
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Zadruge (l1C1cialjeL'allje) A B C D 

razne 15 8 11 4 

osrednje 1 O O O 

Skupaj 497 163 161 136 

A - Zadružna zveza v Ljubljani 
B - Zadružna zveza v Celju 
C - Zadružna zveza v Gorici 
D - Zadružna zveza v Trstu 
E - Zveza slovenskih zadrug v Ljubljani 
F - Zadružna zveza v Celovcu 
G - Zveza gospodarskih zadrug v Ljubljani 

E F G Skupaj 
7 3 4 52 
2 O 1 4 

114 43 35 1109 

Izmed zadružnih zvez je najstarejša Zadružna zveza v Celju, saj 
so jo ustanovili že leta 1883, medtem ko so utemeljili Zadružno 
zvezo v Ljubljani leta 1899. V letu 1904 je pričela delovati Zadružna 
zveza v Gorici, leta 1907 Zveza slovenskih zadrug v Ljubljani. Po 
prevraru sta leta 1921 zaživeli Zadružni zvezi v Trstu in Celovcu, 
poslednja, Zveza gospodarskih zadrug v Ljubljani, pa leta 1925.'67 

Brali smo že, kako je leta 1907 ljubljanska zadružna zveza pre
vzela celjski zadružni zvezi kar lepo število zadrug. Ljubljanski za
družni zvezi se je situacija v mesecih avgust, september, okrober 
1918 zdela prav primerna za to, da si razširi svoj delokrog. V teh 
mesecih so zelo na široko govorili o zadružni koncemraciji in 
dr. Jakob Mohorič je tudi prevzel v sklopu gospodarskega odseka, 
ki ga jc formiral Narodni svet, tkim ... referat o zadružni koncentra
ciji-. Na seji gospodarskega odseka, ki je bila dne 18. septembra 
1918, je profesor Bogomil Remec poročal celo že o tem, da je Za
družna zveza v Ljubljani izdelala pravila za ustanovitev Zadružne 
banke in kako da je zveza pripravljena, sprejeti v to banko tud i vse 
druge slovenske cent rale. Na tej osnovi je potem dr. Mohorič odšel 
v plvi polovici oktobra 1918 v Celje , da bi se tam dogovarjal s celj
sko zvezo o koncentraciji zadružništva. Nato so za 23. oktober sk li
cal i sejo vseh z"družnih zvez, kjer bi definitivno sklepali glede 
koncentracijske oblike. Zdi pa se, da so prevratni dnevi preprečili 
nadaljevanje dela v to smer. l(~ 

Šele leto dni po teh pogajanjih je prišlo do razpleta . Do same 
koncentracije zadružništ\·a ni prišlo, banko pa so uspeli utemeljiti. 
Ministrski odlok z dne 4. marca 1920 je dovolil, da so v Ljubljani 

IV AS . J\ linislrs\\'o za trgovino in indusrrijo. rase. 20. 
I(O/! AS , Narodni svet \' LjuhJiani. fase. 3. Spisi odsekov. 
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ustanovili delniško družbo .Gospodarska banka·. Z istim imenom 
so jo vpisali 26. junija tudi v register in kot predmet poslovanja 
navedli dajanje posojil zadrugam, ustanovljenim na temelju zakona 
z dne 9. aprila 1873 - in še nekaj drugih členov. Na omenjeni mini
strski odlok je bilo treba čakati več kot po l leta, kajti ustanovitelji so 
prosili za dovoljenje še pred 19. septembrom 1919. Prositelji so bili: 
Franc Burga, posestnik, Hraše pri Smledniku, Franc Cerar, tovarnar, 
Stob pri Domžalah, Karel Čeč, ravnatelj Jugoslovanske tiskarne, 
ljubljana , Ivan Finžgar, posestnik in župan, Breznica pri Žirovnici, 
Evgen legat, ravnatelj Zadružne zveze, Ljubljana, dr. Ivan Mazek, 
odvetniški kandidat, ljubljana - in drugi.' 69 

Banka je pričela poslovati s l . julije m 1920. Izredni občn i zbor, ki 
je bil že 9. julija, pa je spremenil naslov banke v ·Zadružna gospo
darska banka-o Od 27. septembra do 16. oktobra je potekala sub
skripcija de lnic za zvišanje glavnice na 8,000.000 kron. Ogromna 
večina delniške glavnice je bila v rokah Zadružne zveze oziroma 
zadrug. 

Od začetka poslovanja do konca leta 1920 je banka v družbi z 
nakupovalno in prodajno zadnlgo v Kočevju lodnos 50 : SOl usta
novila Zad ružna industrijska podjetja v Kočevju, ki imajo opekarno 
in parno žago. Udeležila se je pri podjetjih Šešir in pri Jugoslovan
sk ih Kremenetzky zavodih za žarnice in e lektriko v Zagrebu ; s 50% 
se je udeležila pri Tovarni pločevinastih izdelkov Lajovic & drug 
d. d. v ljubljani. 

Predsednik upravnega sveta je postal in to ostal dolgo vrsto let 
dr. Jakob Mohorič; kot prvi podpredsednik je bil imenovan Evgen 
Legat, kot drugi podpredsednik pa Karel Čeč; član i so bili dr.Josip 
Dermastia, vladni svetnik, inž. Dušan Sernec, ravnatelj deželnih 
e lektrarn , dip l. eksport. akad. josip DLIIar, ravnate lj Gospodarske 
zveze, Ivan Zabret, tovarnar, Bobovek pri Kranju; nadzorni svet so 
reprezentirali kot predsednik .J anko Jovan, glavni ravnatelj Gospo
darske zveze in bivši direktor Ishrane pri ministrstvu za ishrano i 
obnovo zemlje, kot podpredsednik Franc Cerar, tovarnar v Stobu, 
kOL člani josip Burgar, dr. Franc Kulovec in dr. Ivan Mazek. Rav
natelj je bil dr. Ivan Slokar, bivši generalni inšpektor ministrslV(I za 
finance. 1-0 

Banka je bila zadružništvu ze lo potrebna. Dokazov za to jc več. 
Na julijskem občnem zboru so sklenili povišati delniško glavnico 

1«, AS. [Jano\'lna. V[[1. oddelek. konvolul ŠL 108. Gospodarska banka. 
1-,) Zadružna gospodarski banka d. cl . \' Ljuh!iani. 1. poročilo .. . za poslovno leto 

1920. Lju[)lj:lna 192 1. 
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od štirih na osem milijo nov kron Iz možnostjo dViga celo na 24 mi
lijonOv kroni in to izpe ljali brez posebnih težav. Že prvega dne 
svojega poslovanja je imela vlog v tekočem računu v skoraj deset
kratnem iznosu delniške glavnice. Prijavljene so bile nove vloge v 
tekočem računu in ravnateljstvo je stvarno pričakovalo prekašanje 
delniške glavnice za okoli petindvajsetkrat. 

Ko je ZadlUžna zveza izdelovala pravila za svojo Gospodarsko 
banko, je bila - kot pravi poročilo - vsa javnost mnenja, da bo 
ostala krona e nota domače valute; za radi tega so tudi fiksirali 
del niško glavnico samo na 4 milijone kron. Medtem pa je vlada 
določila za denarno enoto dinar in s tem obsod ila krono na vlogo 
začasne fiktivne enote v vrednosti četItine dinarja . Z3m v pravilih 
ustanovljena glavnica bankiv situaciji novih valutnih razmer ni 
več zadoščala za uspešno poslovanje in razvoj, nakazan v para
grafu 5 pravil. lil 

n AS, l33novina. VIII. oddelek, konvolul št. 108. Gospodarska banka. 
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